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Το αποτέλεσμα της περασμένης Κυριακής οδήγησε
σε ανατροπές, εκπλήξεις και σίγουρα σε ένα νέο κομ-
ματικό σκηνικό. Το ερώτημα που εγείρεται είναι κατά
πόσο τα πολιτικά κόμματα έλαβαν το μήνυμα της

κάλπης. Ο Συναγερμός πανηγυρίζει πως εξακολουθεί
να είναι πρώτος και πρωταγωνιστής, αγνοώντας
βολικά την πανωλεθρία που υπέστη στις δημοτικές
εκλογές. Το ΑΚΕΛ έχει επικεντρωθεί στις νικητήριες

επιλογές των δημοτικών εκλογών, όμως το χαμηλό
ποσοστό που έλαβε, σε συνδυασμό με την απώλεια
της δεύτερης έδρας, θα έπρεπε να σημάνει συναγερμό
για το πολιτικό του μέλλον. Ο Ενδιάμεσος φυλλορροεί,

ωστόσο κανείς προς το παρόν δεν είναι έτοιμος να
αναλάβει την όποια πολιτική ευθύνη για το αποτέλεσμα,
έστω κι αν η εσωστρέφεια έχει κτυπήσει ήδη την
πόρτα. Σελ. 4, 6, 7, 11

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ

Σχέδια για
Ακροδεξιές
συνεργασίες

Ακροδεξιοί κύκλοι επιχειρούν τη
δημιουργία ενός υπερδεξιού τόξου
στην Ευρωπαϊκή Ενωση. Αφετηρία
η Γαλλία με το άνοιγμα του Ερίκ
Σιοτί, προέδρου του Ρεπουμπλικα-
νικού Κόμματος, προς τους εθνι-
κιστές της χώρας. Σελ. 10, 22, 23

ΕΛΛΑΔΑ – ΕΚΛΟΓΕΣ

Οι τρανταγμοί
που έδωσε

η καλπη
Αναταράξεις σε όλο το πολιτικό σκη-
νικό της Ελλάδας προκαλούν οι ευ-
ρωεκλογές, που χαρακτηρίστηκαν
από την πρωτοφανή αποχή και τον
κλονισμό των τριών «συστημικών»
κομμάτων. Σελ. 18, 19, 20

ΤΕΧΝΗΤΗ ΝΟΗΜΟΣΥΝΗ

Θέλουμε
πραγματικά
τα ρομπότ

Ο Τζος Ομπερ, καθηγητής στο Πα-
νεπιστήμιο του Στάνφορντ μιλάει
στην «Κ» για την τεχνητή νοημο-
σύνη (ΑΙ) και το πώς η φιλοσοφία
τού Αριστοτέλη μπορεί να συμβάλει
στην κατανόησή της. Σελ. 21

ΔΗΣΥ

Μία σχεδόν 
γαλάζια νίκη

Αμηχανία μπροστά στα μετεκλογικά ρίχτερ 
Η πτώση στα ποσοστά των κομμάτων, οι απώλειες αλλά και η εμφάνιση του Φειδία στο σκηνικό κινητοποίησε την εσωστρέφεια

ΑΚΕΛ

Στο μονοπάτι
των αδιεξόδων

ΕΝΔΙΑΜΕΣΟΣ

Μικρά κόμματα
μεγάλες φουρτούνες

ΦΕΙΔΙΑΣ

Μεταξύ απολιτίκ
και αντιπολιτικής

ΤΟΥΡΚΟΚΥΠΡΙΟΙ

Το μήνυμα πίσω 
από την αποχή

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

Το ΔΗΚΟ
θα παραμείνει

στην κυβέρνηση
Ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμ-
ματος λέει πως οι ευθύνες είναι
συλλογικές, όπως και οι αποφάσεις,
και σημειώνει πως οποιεσδήποτε
ευθύνες διαπιστωθούν, θα αναλη-
φθούν. Δηλώνει δε πως δεν τίθεται
θέμα αποχώρησης του ΔΗΚΟ από
το κυβερνητικό σχήμα. Σελ. 8

Σε εξέλιξη βρίσκεται έρευνα του υπ. Μετα-
φορών για δημόσιες συμβάσεις που αφορούν
έργα με προβλήματα, τα τελευταία 10 χρόνια.
Στόχος είναι να διαπιστωθεί εάν υπάρχουν

προβλήματα στα συμβόλαια, στις διαδικασίες
που προνοούνται στη νομοθεσία και αν τα
προβλήματα δημιουργήθηκαν μετά την υπο-
γραφή των συμβολαίων. Οικονομική, σελ. 5

ΕΡΕΥΝΑ ΓΙΑ ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΙΚΑ ΕΡΓΑ

«Ξεσκονίζουν» δημόσιες συμβάσεις 

ΧΟΡΟΣ

Φουρτούνα, καταιγίδα
Η διάσημη Βελγίδα χορεύτρια και χορογράφος
Ανε Τερέζα ντε Κεερσμάκερ μιλάει στην
«Κ» για το έργο «Exit Above», που θα πα-
ρουσιαστεί για μια βραδιά στο Ηρώδειο.
«Είναι φουρτούνα, καταιγίδα, μια έκρηξη
ενέργειας στη σκηνή» λέει για την παρά-
στασή της. Τέχνες, σελ. 1

ΥΠΑΙΘΡΙΟ ΜΟΥΣΕΙΟ

Παρελθόν και μέλλον
Το Μουσείο Λαϊκής Τέχνης και η Εταιρεία
Κυπριακών Σπουδών εγκαινίασαν το υπαί-
θριο ψηφιακό μουσείο στη λεγόμενη Κα-
μηλόστρατα, δίπλα από την Αρχιεπισκοπή.
Παράλληλα τρέχει και η έκθεση «Κύπρος.
50 χρόνια εισβολής, κατοχής και εκτοπι-
σμού». Τέχνες, σελ. 8

ΠΥΡΚΑΓΙΕΣ ΣΤΗΝ ΠΑΦΟ

Σκυβαλότοποι και τα πτητικά που δεν έχουμε
Η πυρκαγιά στην Πάφο την περασμένη
βδομάδα βρήκε τη χώρα μάλλον απροετοί-
μαστη για να αντιμετωπίσει πυρκαγιές με-

γάλης κλίμακας. Πώς ήρθαν στο προσκήνιο
τόσο τα προβλήματα των πτητικών μέσων
όσο και τα λάθη και η αναλγησία της Πο-

λιτείας απέναντι στον κίνδυνο των παρά-
νομων σκυβαλότοπων. Το υπ. Γεωργίας
ετοιμάζει συγκεκριμένο πλάνο. Σελ. 16

Οι ασυνήθιστα υψηλές θερμοκρασίες έδειξαν τα δόντια τους και η Πολιτεία οφείλει να προστατεύει τους πολίτες της και τις περιουσίες τους
και φυσικά τον δασικό πλούτο. Κάθε παρανομία ή κρατική ολιγωρία θα πρέπει να πατάσσεται χωρίς κανέναν δισταγμό.

Περισυλλογή
Τα μηνύματα της 9ης Ιουνίου
είναι πολλαπλά για την κοι-
νωνία ολόκληρη. Τα κόμματα
ως κύτταρα της Δημοκρατίας
οφείλουν με ψυχραιμία να τα
αφουγκραστούν και να τα επε-
ξεργαστούν προς όφελος των
πολιτών. Αφορισμοί για εκλο-
γικά φαινόμενα ή κατά το δο-
κούν αναγνώσεις του εκλογι-
κού αποτελέσματος δεν ωφε-
λούν κανένα. Χρειάζεται πε-
ρισυλλογή, σωφροσύνη και
ταπεινότητα από μέρους των
κομμάτων. Οι πολίτες αναμέ-
νουν προτάσεις και λύσεις για
τα καθημερινά τους προβλή-
ματα και το πολιτικό σύστημα
οφείλει να τις βρει. 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΥΝΕΝΝΟΗΣΙΣ: Σπουδαι-
οτάτη διπλωματική συμ-
φωνία επετεύχθη μεταξύ
των κ.κ. Μουσολίνι και Χίτ-
λερ επί των εξής σημείων:
α) Συμφωνία γενικού χα-
ρακτήρος εις ην περιλαμ-
βάνεται και καθιέρωσις τα-
κτικών προσωπικών επι-
κοινωνιών και αλληλογρα-
φίας μεταξύ των δύο πολι-
τικών ανδρών. β) Αναγνώ-
ρισις της ανεξαρτησίας της
Αυστρίας αλλ’ άνευ παρο-
χής εγγυήσεων. Η Γερμα-
νία δεν θα παράσχει οιαν-
δήποτε υποστήριξιν εις
την εν Αυστρία ασκουμέ-
νην τρομοκρατικήν δρά-
σιν. γ) Εκδήλωσις επιθυ-

μίας εκ μέρους της Γερμανίας όπως επανέλθη εις τους κόλπους της
ΚΤΕ υπό την προϋπόθεσιν της αναγνωρίσεως εις αυτήν πλήρους ισο-
τιμίας εις το ζήτημα των εξοπλισμών. δ) Πλήρης συμφωνία επί της
λήψεως μέτρων διά την ανάπτυξιν των εμπορικών συναλλαγών με-
ταξύ των παραδουναβίων χωρών.

ΜΑΚΕΔΟΝΟΜΑΧΟΙ: Υπ’ όψιν του κ. Υπουργού των Στρατιωτικών
ετέθησαν προς επικύρωσιν οι πίνακες των Μακεδονομάχων, οι κα-
ταρτισθέντες υπό της οικείας επιτροπής επί τη βάσει των στοιχείων
εκάστου. Η αρμοδία υπηρεσία ας επιταχύνη την διεκπεραίωσιν του
ζητήματος διά να μη παρατείνεται η εκκρεμότης και η διαιώνισις
υποθέσεων σχετιζομένων με τα συμφέροντα μιας τάξεως ανθρώ-
πων δικαιουμένων κάθε ευμενείας του Κράτους.

ΚΑΤΑΔΙΩΞΗ: Οι Γερμανοί κομμουνισταί [...], εις τας ξένας χώρας εις
τας οποίας ζητούν καταφύγιον, καταδιώκονται από τους ομοϊδεάτας
των «ναζί» αντιπάλων των.
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Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
16.6.1934
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Αν κάτι χαρακτηρίζει την Ιουλία Πα-
λαιολόγου Ουίλσον είναι η ψυχραι-
μία. Κι ας την παρερμηνεύουν κά-
ποιοι ως σνομπισμό. Η παλαιά
φρουρά της αστικής Λευκωσίας
γνωρίζει καλά ότι η πραγματικότητα
είναι άλλη: τίποτα δεν μπορεί να
διαταράξει τον ζεν κόσμο της χή-
ρας. Πολύ απλά επειδή τα έχει δει
όλα. Μνημειώδες παράδειγμα απο-
τελεί ο φλεγματικός τρόπος αντί-
δρασής της όταν γνώρισε το νόθο
παιδί του γέρου Ουίλσον. «Είμαι ο
γιος της ερωμένης του άντρα σας»
της είχε πει συνεσταλμένα ο Τζά-
στιν, και εκείνη, ατάραχη, ζήτησε
από τη Ρωσίδα να τους σερβίρει τα
gin and tonic.

Το βράδυ της περασμένης Κυρια-
κής, όμως, ήταν μία από τις σπάνιες
φορές που αισθάνθηκε αληθινά
αιφνιδιασμένη. Στεκόταν στο γιο-
φύρι της Ζάχα και παρατηρούσε σο-
καρισμένη τους πανηγυρισμούς για
την εκλογή του Φειδία, προσπα-
θώντας να κατανοήσει τι ήταν αυτό
που της διέφυγε. Ώσπου τον είδε
να στέκεται ανάμεσα στο πλήθος:
ευθυτενής, χαμογελαστός και αυ-
τάρεσκος. Ένας άντρας που συμβο-
λίζει όλα όσα η Ιουλία απεχθάνεται:
την ημιμάθεια, την αλαζονεία και το
απύθμενο θράσος. 

Ο λόγος για τον Χριστόφορο Τορνα-
ρίτη, άλλως Νεβερσαρέντερ, αυτο-
δίδακτο φιλόσοφο, με άποψη επί
παντός επιστητού, ο οποίος μετά
τον εκλογικό θρίαμβο του νεαρού
φίλου του σήκωσε ακόμα πιο ψηλά
τον αμανέ, παραδίδοντας μαθήμα-
τα ΚΑΙ συνταγματικού δικαίου. Ως
εγγονός γενικού εισαγγελέα θεω-
ρεί μάλλον ότι διαθέτει το κληρονο-
μικό χάρισμα ώστε να θέσει το
ερώτημα: «Απαρχαιωμένο σύνταγ-
μα. Γιατί δεν το τροποποιήσετε μέ-
χρι τώρα;» (τα ελληνικά δεν ήταν
ποτέ σύμμαχος του Τόρνου). Για το
ακανθώδες ζήτημα δεν τοποθετή-
θηκε πάντως ούτε η TikToker Νανά,
ούτε η fashion influencer Sophia

Hadjipanteli, ούτε ο γενικώς και αο-
ρίστως celebrity Μαυρίκιος Μαυρι-
κίου. Αλλά ας μην απογοητευόμα-
στε, ποτέ δεν είναι αργά. Το πάρτι
τώρα ξεκινά.

«Simera en istoriki imera. Oi mo-
non gia tin Kypron alla isos tzie gia
oullon ton kosmo» (…) «Touto sime-
ni oti irten i stigmi pou o kosmos na
allaksei kefaleo sto vivlio tis dimo-
kratias». (…) «Aniksen i porta tzie
efisisen o aeras tis allagis». 

Το διάγγελμα του Φειδία κλωθογύ-
ριζε στο κεφάλι της Ιουλίας. Η πλη-
ροφορία δε ότι διάβαζε από gree-

klish, την τρέλαινε! Σαν να έβλεπε
τον κόσμο μέσα από μια λούπα
όπου εναλλάσσονταν οι ίδιες εικό-
νες –τα επιτεύγματα του «φαινομέ-
νου» που τον έκαναν διάσημο: ο
Φειδίας να αγκαλιάζει τον Έλον
Μάσκ, ο Φειδίας να ρεύεται μπρο-
στά στην κάμερα, ο Φειδίας να σπά-
ει πλάκα με τους μετανάστες, ο
Φειδίας να λέει «αγαπώ σας». Δεν
είναι η πρώτη φορά που το «Σας
αγαπώ» άνοιξε διάπλατα τις πύλες
της δημοσιότητας. Το παλαιολιθικό
1980, με αυτή την ατάκα η Μαρία
Αλιφέρη έσπασε τα κοντέρ τηλεθέ-
ασης στα «Τετράγωνα των Αστέ-
ρων». Ποιος να το φανταζόταν ότι η

ίδια συνταγή, 34 χρόνια αργότερα,
θα κέρδιζε 71.330 ψηφοφόρους
στη νήσο των Αγίων.

Τις επόμενες ημέρες η Ιουλία έπα-
θε εμμονή με το «φαινόμενο Φει-
δίας». Κι όσο το σκάλιζε, όσο διάβα-
ζε τα σχετικά άρθρα και έβλεπε τα
βίντεο, τόσο συνειδητοποιούσε ότι
υπήρχε ένα ολόκληρο σύμπαν εκεί
έξω που αγνοούσε. Όπως το γεγο-
νός ότι ο ιερέας πατέρας του έφερ-
νε ομοφυλόφιλους στο «σωστό
δρόμο» συμβουλεύοντάς τους να…
μην τρώνε γαλακτοκομικά προϊόν-
τα! Ή ότι ο Φειδίας έμεινε επί δέκα
ημέρες θαμμένος σε ένα φέρετρο

με ένα φίδι. Ή ότι κέρδισε μια Lam-
borghini επειδή κράτησε το χέρι
του επάνω στο αυτοκίνητο επί 70
ώρες. Με τούτα και με ’κείνα δεν
είναι ν’ απορεί κανείς γιατί ο νεα-
ρός δεν βρήκε τον χρόνο να τελει-
ώσει ένα ρημαδοπανεπιστήμιο. Αλ-
λά ποιος νοιάζεται για τα πτυχία,
όταν βγάζει 50.000 ευρώ τον μήνα;
Το απόλυτο success story!

«Αυτός είναι ο πάτος της κατηφό-
ρας» σκέφτηκε η Ιουλία. Και δεν
υπήρχε τίποτε που μπορούσε να
αλλάξει τη δύσθυμη διάθεσή της.
Ούτε καν η εύθυμη είδηση ότι στην
Ελλάδα εξελέγη στην Ευρωβουλή

μια κτηνοτρόφος ονόματι Γαλάτω,
δίχως να καταλάβει η γυναίκα τι ήρ-
θε και τη βρήκε ξαφνικά στα 76 της.
«Εμείς ας ασχοληθούμε με τα δικά
μας τα χαΐρια» είπε στο καρέ, και οι
κυρίες κατένευσαν σιωπηλά.

Τα δικά μας τα χαΐρια δεν εξαντ-
λούνται βεβαίως στα μασκαραλίκια
του Φειδία. Η επόμενη ημέρα των
εκλογών βρήκε τον υποψήφιο δή-
μαρχο Στροβόλου Χρίστο Τσίγκη σε
έξαλλη κατάσταση, χαρακτηρίζον-
τας το Προεδρικό «συμμορία εκλε-
κτών, συγγενών και κουμπάρων».
Αλλά δεν ήταν ο μόνος που απα-
σφάλισε μετεκλογικά. Ο υποψή-
φιος για τη δημαρχία της Αγίας Νά-
πας με το πολλά υποσχόμενο όνο-
μα Μαρτής Μαρτή, αποχώρησε από
το ΔΗΚΟ πυροβολώντας. «Είναι φα-
νερό πως κάποιοι δεν κατάλαβαν τί-
ποτε από τον σεισμό της περασμέ-
νης Κυριακής» είπε η Ιουλία. «Busi-
ness as usual!».

Για την Ιουλία τα βίντεο του Φειδία
εξελίσσονται σε «συνήθεια που
έγινε λατρεία». Το πρώτο επεισόδιο
του Educating Fidias το είδε με
συγκατάβαση. «Η χαρά του νεαρού
για τα ιδιαίτερα μαθήματα που του
παρέδωσε ο Φουρλάς ήταν τόσο
μεγάλη, που λέω ας το πάρει το πο-
τάμι. Στο Educating Fidias Part 2
όμως, με δάσκαλο τον Μαυρίδη,
γεννιούνται κάποια αμείλικτα ερω-
τήματα: Είναι δυνατόν να μην κατα-
λαβαίνουν οι κύριοι ευρωβουλευ-
τές ότι γελοιοποιούνται; Είναι δυνα-
τόν να μην αντιλαμβάνονται ότι
εκτίθενται συμμετέχοντας σε αυτή
την κακόγουστη φάρσα;» ρώτησε
τις φιλενάδες της. 

ΣΗΜ.: Ως την ώρα παράδοσης της
στήλης ο ενθουσιώδης πρωτάρης
ευρωβουλευτής δεν δημοσιοποί-
ησε άλλο ιδιαίτερο μάθημα. Η συ-
νέχεια επί της οθόνης του κινητού
μας.

Εκπαιδεύοντας τον Φειδία

stavros.christodoulou@gmail.com

Σύμφωνα με 71.330 ενήλικες συμπατριώτες μας η πολιτική δεν είναι υψηλά μαθηματικά, οπότε στο Ευρωκοινοβούλιο «όλοι οι καλοί χωράνε».

Το νέο κόμμα, η Σιβηρία και η ελιά για κρέμασμα
«Το κόμμα μας πέρασε μια δύσκολη
περίοδο διχασμού και εσωστρέφει-
ας, όμως παραμένει πρώτη πολιτική
δύναμη του τόπου. Η χαρά μας είναι
μεγάλη για την πρωτιά, μας προβλη-
ματίζουν τα αποτελέσματα των
εκλογών της Τ.Α. Λαμβάνουμε τα
μηνύματα από την κοινωνία και θα
προχωρήσουμε σε εκσυγχρονισμό
του κόμματος με φιλελεύθερες ευ-
ρωπαϊκές πολιτικές προτάσεις προς
την κοινωνία». Θα μπορούσε να
ήταν η δήλωση της Αννίτας. Αλλά
δεν ήταν. 

Την Παρασκευή βάλαμε στη στήλη
της διαδικτυακής έκδοσης το κουίζ
«ποιο πολιτικό πρόσωπο έχει ήδη
στα σκαριά νέο κόμμα;». Πριν απαν-
τήσω, να σημειώσω πως ο νέος σχη-
ματισμός θα κινείται στα άκρα δεξιά
του φάσματος. Πόσο άκρα; Ας πού-
με πως θα κάνει το ΕΛΑΜ να φαίνε-
ται παρακλάδι της ΕΔΟΝ. 

Δεν θα σας κρατήσω άλλο σε αγω-
νία. Το νέο κόμμα, που σύμφωνα με
προβλέψεις στρατολογημένων με-
λών θα στοχεύσει να μπει στην επό-
μενη Βουλή με τουλάχιστον 3 ή 4
βουλευτές, είναι στα σκαριά από τον
–ταρατατάμ, μουσική αγωνίας παρα-
καλώ– Ανδρέα Θεμιστοκλέους! Φει-
δία ζεις, εσύ μας οδηγείς.

Στους νεαρούς ψηφοφόρους ο Φει-
δίας πήρε σχεδόν διπλάσιες ψή-
φους από το κόμμα τού μάλλον γε-
ρασμένου Λαού. Αυτό δεν ήταν ένα
απλό χαστούκι στο ανακαινισμένο

ΑΚΕΛ, ήταν κανονική εκτέλεση πα-
ρόμοια με αυτή του Τσάρου Νικόλα-
ου από τους Μπολσεβίκους.  

Έτσι, εκεί που ο Στέφανος μας ήταν
σχετικά ανέμελος βρέθηκε ξαφνικά
αμφισβητούμενος και με πολλά
μουρμουρητά στους διαδρόμους
της Εζεκία Παπαϊωάννου. Με βάση
όσα κατέγραψε το μαύρο κατασκο-
πευτικό μου βαν, οι συνεχείς ήττες
μπορεί να προξενήσουν προσεχώς
δημόσιες αμφισβητήσεις και ίσως
τελικά να μην ήταν άσχημη ιδέα να
επανέλθουν παλαιές κομμουνιστι-
κές πρακτικές. Εξάλλου, με τόσο
καύσωνα όσοι σταλούν στη Σιβηρία

θα είναι ευγνώμονες.

Αν κάποιος γνωρίζει αυτόν που σκέ-
φτηκε να ονομάσει Πυρσό την επι-
χείρηση κατάσβεσης πυρκαγιάς πα-
ρακαλώ να του μεταβιβάσει εκ μέ-
ρους μου πως θα μπορούσε κάλλι-
στα να γραφτεί στο βιβλίο ρεκόρ
Γκίνες. Παράλληλα ας του δώσει και
ένα λεξικό για να διαβάσει τι ακρι-
βώς είναι ο πυρσός και γιατί θα ήταν
πιο ταιριαστή ονομασία για γκρουπ
εμπρηστών. 

Οι αστοχίες του νεαρού Νίκου έβλα-
ψαν τα συγκυβερνώντα κόμματα ή
μήπως η απαξίωση προς ΔΗΚΟ,

ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ ευθύνεται για την πτω-
τική δημοτικότητα του προέδρου;
Θυμίζει λίγο την ερώτηση με το αβγό
και την κότα και συνεπώς η απάντη-
ση είναι δύσκολη. Σίγουρα πάντως,
εθνικέ μου πρίγκηψ, η συρρίκνωση
δεν οφειλόταν στη σκληρή κριτική
των ΜΜΕ. Δηλαδή, κάπου έλεος. 

Συνεδρία Εκτελεστικού Γραφείου
και Κεντρικής Επιτροπής θα συγκα-
λέσει τις επόμενες μέρες το ΔΗΚΟ.
Φημολογείται πως εκεί ο εθνικός
μας πρίγκηψ θα ανακοινώσει κάτι
που θα ταράξει τα νερά. Κάθε από-
φαση καλοδεχούμενη φτάνει αυτή
τη φορά να αφήσουν τον Μακάριο
στο θρονί. Και τον πρίγκιπα στο θρό-
νο εννοείται.

Δεν έχω ελιά για να κρεμαστώ, δη-
λώνει ο Ταμασού Ησαΐας, ενώ οι κα-
τήγοροι του διαρρέουν υπονοούμε-
να πως μπορεί να μην έχει ελιές,
έχει όμως τραπεζικούς λογαρια-
σμός εκτός Κύπρου. Δεν ξέρω πια τι
να πιστέψω και άρχισα να ψάλλω:
«Πλούσιοι επτώχευσαν και επείνα-
σαν…» Από τον 33ο ψαλμό. 

Για το θέμα των καμερών στη Μονή
φαίνεται πως προκύπτουν ποινικά
αδικήματα, αφού κόσμος πήγαινε
να εξομολογηθεί και εν αγνοία του
βρισκόταν σε ριάλιτι όπου τον κατέ-
γραφαν περισσότερες κάμερες από
όσες είχε στο σπίτι τού Big Brother
με αδελφούς ημών σε ρόλο σκηνο-
θέτη. Ο Θεός να βάλει το χέρι του,
έστω και για να δώσει πάτσους.

Εμπρός της Γης οι κολασμένοι.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οταν το βράδυ της Κυριακής ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός κλείδωνε
την πρωτιά και τις δύο έδρες στο
Ευρωκοινοβούλιο, το κλίμα στην
Πινδάρου ήταν ομολογουμένως πα-
νηγυρικό. Η πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αννίτα Δημητρίου μίλησε για καθαρή
νίκη, υπογραμμίζοντας πως ο ΔΗΣΥ
παραμένει πρωταγωνιστής στα πο-
λιτικά δρώμενα, ενώ δίπλα της, εμ-
φανώς συγκινημένος, παρουσιαζόταν
ο Ευθύμιος Δίπλαρος, ο οποίος με
το τέλος της τοποθέτησης την αγ-
κάλιασε και τη φίλησε. Σε αυτό το
κατά τα άλλα πανηγυρικό κλίμα φά-
νηκε να αγνοείταιπλήρως το γεγονός
ότι ο Συναγερμός λάμβανε ένα ιστο-
ρικά χαμηλό ποσοστό. Αυτό, σε συν-
δυασμό με το Βατερλόπου εκτυλίχ-
θηκε στις δημοτικές εκλογές, έκανε
πολλούς να αναρωτηθούν, αν η νέα
ηγεσία αντιλαμβάνεται το μέγεθος
της ζημιάς και επιλέγει για επικοι-
νωνιακούς λόγους να επικεντρωθεί
στα θετικά της εκλογικής μάχηςδη-
μοσίως, αν πράγματι θεωρεί το πο-
σοστό του ΔΗΣΥ καθαρή νίκη, ή αν
επιλέγει συνειδητά να αγνοήσει το
μεγάλο πρόβλημα κρύβοντάς το
κάτω από το χαλί.

Πύρρεια νίκη
Με το αποτέλεσμα της περα-

σμένης Κυριακής, η Αννίτα Δημη-
τρίου κέρδισε χρόνο στην ηγεσία
του κόμματος μέχρι το 2026, στα-
ματώντας παράλληλα τις όποιες
φημολογίες υπήρχαν περί αμφι-
σβήτησής της. Κατάφερε να κλείσει
και το σενάριο μετακίνησης του
κόμματος στο κυβερνών σχήμα,
καθώς η απόφαση του να είναι το
κόμμα στην αντιπολίτευση φάνηκε
–εκ του αποτελέσματος– να απο-
δίδει. «Τελικά δεν είμαστε και τόσο
παιδική χαρά» έλεγε στην επαρ-
χιακή συγκέντρωση της Λευκωσίας
την περασμένη βδομάδα, και η
αλήθεια είναι πως το κλίμα θριαμ-
βευτή τόσο της Κυριακής όσο και
της συνέχειας θύμισε την εκλογική
μάχη των βουλευτικών εκλογών

του 2021. Τότε ο ΔΗΣΥ, παρά τα
μειωμένα του ποσοστά, έλαβε την
πρωτιά και παρότι είχε προηγηθεί
μία έντονη προεκλογική μάχη, με
τον ΔΗΣΥ να βρίσκεται στη γωνιά
ως κυβερνών κόμμα, ήταν τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης που πλή-
γηκαν καίρια. Ο Συναγερμός, όχι
μόνο βγήκε πρώτος, αλλά κατάφερε
αφενός να διαλύσει τη συμμαχία
ΑΚΕΛ - ΔΗΚΟ που ψηνόταν με στό-
χευση το 2023 και αφετέρου να
εκλέξει πρόεδρο της Βουλής το στέ-
λεχός του, Αννίτα Δημητρίου. Εκεί-
νη ακριβώς η νίκη, υπήρξε παράλ-
ληλα μοιραία για τον Αβέρωφ Νε-
οφύτου, γιατί ένιωσε αήττητος και

βέβαιος πως μπορεί να κερδίσει
κάθε μάχη και κάθε αντίπαλο. Στην
τελευταία νίκη του ΔΗΣΥ, ο χειρι-
σμός της Αννίτας Δημητρίου απέ-
δειξε πως το μήνυμα όχι μόνο δεν
ελήφθη αλλά ενίσχυσε την αίσθηση
πως ο εφησυχασμός και ηαλαζονεία
μπορεί να οδηγήσει τον ΔΗΣΥ το
2026 σε δυσάρεστα αποτελέσματα. 

Το ΤikTok και ο Φειδίας
Βεβαίως η πρόεδρος του ΔΗΣΥ

εξήγησε πως το μήνυμα που λαμ-
βάνει από το εκλογικό αποτέλεσμα
είναι αυτό του εκσυγχρονισμού

του ΔΗΣΥ. Το ερώτημα είναι πώς
θα επιτευχθεί ο εκσυγχρονισμός
και τι τελικά θεωρεί εκσυγχρονισμό.
Αν ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι
κατά την ανακήρυξη των ευρω-
βουλευτών, ο Συναγερμός ξεκίνησε
τα χαλαρά βίντεο στο Tik Tok, δό-
θηκε η αίσθηση πως το μήνυμα
που λήφθηκε δεν είναι να δοθεί
περισσότερη έμφαση στο πολιτικό
περιεχόμενο αλλά ένας μιμητισμός
της τακτικής του Φειδία Παναγιώ-
του. Περισσότερη έμφαση συνεπώς
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
και λιγότερες πολιτικές θέσεις. Το

ζήτημα βεβαίως είναι πως αυτή η
πολιτική της μεταπολιτικής, κτί-
στηκε εδώ και καιρό εντός του ΔΗ-
ΣΥ. Τόσο ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας και περισσότερο η Αννίτα
Δημητρίου έκτισαν ένα πολύ δυ-
νατό προφίλ στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης και στην κοινωνία, χρη-
σιμοποιώντας τις κοινωνικές τους
επιδεξιότητες, τις δημόσιες σχέσεις,
αποφεύγοντας επιμελώς να λάβουν
την όποια θέση. Αυτή ακριβώς η
τακτική έστρωσε το χαλί σε περ-
σόνες, όπως ο Φειδίας Παναγιώτου,
να μπουν στο πολιτικό παιχνίδι,

προτάσσοντας την πλήρη άγνοιά
τους για την πολιτική και ουσια-
στικά αντικαθιστώντας τα πολιτικά
πρόσωπα. Αυτό που αναμένεται
να διαφανεί είναι αν ο ΔΗΣΥ θα κι-
νηθεί ακόμη περισσότερο προς την
απολιτικοποίηση της πολιτικής,
θεωρώντας πως αυτό επιζητεί ο
κόσμος, λόγω της νίκης του Φειδία
Παναγιώτου, ή αν ο εκσυγχρονι-
σμός που υποσχέθηκε η κα Δημη-
τρίου συμπεριλαμβάνει και πολι-
τικές θέσεις αυτή τη φορά.

Το γεγονός πάντως ότι η Λευ-
κωσία απείχε από την εκλογική μά-
χη σε συνδυασμό με την ήττα του
Κωνσταντίνου Πετρίδη –θεωρείται
εκπρόσωπος της φιλελεύθερης τά-
σης– είναι ίσως η απάντηση στην
απολιτίκ στάση του κόμματος το
τελευταίο διάστημα αλλά και της
στροφής του κόμματος σε πιο συν-
τηρητικό προφίλ. Η Λευκωσία, στην
οποία βρίσκεται κυρίως η φιλελεύ-
θερη τάση του ΔΗΣΥ, αποτελούσε
ανέκαθεν προπύργιο για το κόμμα
της Δεξιάς. Η αποχή της μαζί με
την ηχηρή ήττα του Νίκου Τορνα-
ρίτη στον Δήμο Λευκωσίας στέλ-
νουν παράλληλα το μήνυμα πως
οι πληγές των προεδρικών εκλογών
και της εσωστρέφειας που προκλή-
θηκε δεν επουλώθηκαν. 

Η Λευκωσία είναι το ενδεικτι-
κότερο παράδειγμα που θα έπρεπε
να ανησυχήσει την Πινδάρου, όμως
το πρόβλημα φαίνεται να επεκτεί-
νεται σε πολλές επαρχίες μετά την
πανωλεθρία του κόμματος στις δη-
μοτικές εκλογές. Ήδη στελέχη και
υποψήφιοι κατηγορούν προσωπικά
την ηγεσία για λάθος χειρισμούς
και λάθος επιλογές. Φάνηκε στις

επαρχιακές συγκεντρώσεις που
έγιναν τόσο στη Λευκωσία όσο και
στη Λάρνακα, αναμένεται να δια-
φανούν και στην επαρχιακή Λεμε-
σού, όπου όπως λέγεται η κατά-
σταση είναι ένα καζάνι που βράζει.
Και αυτό γιατί υπάρχουν καταγγε-
λίες περί πριμοδότησης συγκεκρι-
μένων υποψηφίων από την Πινδά-
ρου, ενισχύοντας την εσωστρέφεια.
Καθόλου τυχαία όσα βγήκαν προ-
εκλογικά για τον Ευθύμιο Δίπλαρο
ότι προωθούσε συγκεκριμένους
δημοτικούς συμβούλους στον Δήμο
Λεμεσού. Μαζί με αυτό δεν θα πρέ-
πει να αγνοηθεί και η πρόσφατη
κίνηση του Λουκά Φουρλά να μι-
λήσει για υπόγειο πόλεμο προς την
υποψηφιότητά του. Ο κ. Φουρλάς,
παρά τη συντριπτική του νίκη με
50.000 και πλέον σταυρούς προτί-
μησης, θέλησε να στείλει μήνυμα
στην Πινδάρου με τις αποκαλύψεις
του. Ότι η πρωτιά του δεν οφείλεται
στη δουλειά που έκανε το κόμμα
για να εκλεγεί και πως δεν θα πρέπει
να τον θεωρούν δεδομένο. Ένα
μήνυμα που σίγουρα ανοίγει νέο
κύκλο εσωστρέφειας, παρά την
πρωτιά που έλαβε το κόμμα. 

Το τι πήγε λάθος θα συζητηθεί
στο Πολιτικό Γραφείο του κόμματος
την 1η Ιουλίου, όταν ολοκληρωθούν
δηλαδή οι συγκεντρώσεις των επαρ-
χιακών. Το μεγάλο πλέον ερώτημα
είναιμε ποιον τρόπο θα προχωρήσει
πλέον ο ΔΗΣΥ. Η Αννίτα Δημητρίου
έχει πλέον το περιθώριο και την
ηρεμία –δεδομένου ότι κανείς δεν
την αμφισβητεί πια– για να προ-
χωρήσει σε σημαντικές αλλαγές,
να στήσει τη δική της ομάδα και
να ενεργοποιήσει ένα αδρανές στε-
λεχιακό προσωπικό. Στοίχημα είναι
αν η ίδια θα σταματήσει να δείχνει
αιχμάλωτη προηγούμενων κατα-
στάσεων, αλλάζοντας έτσι και τον
τρόπο που πολιτεύεται μέχρι σή-
μερα ή αν θα επαναπαυθεί στις
δάφνες τής πρωτιάς, με ό,τι και αν
αυτό συνεπάγεται τόσο για την
επόμενη μέρα του κόμματος, όσο
και για τις βουλευτικές εκλογές του
2026. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Αν όχι τώρα το ΑΚΕΛ, τότε πότε;
Αυτό ήταν το κύριο ερώτημα που
εγείρετο, μετά το εκλογικό αποτέ-
λεσμα της περασμένης Κυριακής,
όταν το κόμμα όχι μόνο δεν κατά-
φερε να έρθει πρώτο αλλά κατέ-
γραφε τέτοιες απώλειες που είχαν
ως αποτέλεσμα να απωλέσει τη
δεύτερη έδρα στην Ευρωβουλή. Η
ήττα, σε μία κατά τα άλλα ιδανική
για το ίδιο το ΑΚΕΛ συγκυρία, άνοιξε
εκ νέου τη συζήτηση αν η Αριστερά,
που ήταν άλλοτε το κόμμα της διεκ-
δίκησης, χάνει συνεχώς το παιχνίδι
και μετατρέπεται αργά και σταθερά
σε έναν αδιάφορο παίχτη της κομ-
ματικής σκακιέρας. Τι πήγε λοιπόν
τόσο λάθος που οδήγησε το ΑΚΕΛ
να βρίσκεται σε απόσταση ανα-
πνοής από τον ανεξάρτητο και πο-
λιτικά άπειρο Φειδία Παναγιώτου;
Οι λόγοι της ήττας ποικίλουν και
τυγχάνουν διαφόρων ερμηνειών.
Οι ευρωεκλογές προφανώς δεν ήταν
ποτέ το δυνατό σημείο του ΑΚΕΛ.
Το κόμμα αμφιταλαντευόταν μεταξύ
του ευρωσκεπτικισμού και της
απουσίας εναλλακτικής από το να
βρίσκεται εντός της Ε.Ε. Αυτό σε
συνδυασμό με το αδύναμο ψηφο-
δέλτιο έπαιξε σίγουρα τον ρόλο
του. Ενώ το κόμμα επικεντρώθηκε
στη σημειολογία ίσης εκπροσώ-
πησης των δύο φύλων, δεν φρόν-
τισε να έχει ένα ιδιαίτερα ανταγω-
νιστικό ψηφοδέλτιο που να ικανο-
ποιεί όλες τις επαρχίες, και κυρίως
να ρίξει στη μάχη πρωτοκλασάτα
στελέχη. Αντιθέτως εφησυχάστηκε
στο ότι η μάχη τού πολύ αντιφα-
τικού διδύμου Νιαζί - Θεολόγου θα
αύξανε τη συσπείρωση.  

Αλλο δημοτικές,
άλλο ευρωεκλογές

Ένα καίριο στρατηγικό λάθος
που έκανε το ΑΚΕΛ στις απερχό-
μενες εκλογές, ήταν πως έδωσε
όλη του την έμφαση στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση, υποβαθμίζοντας τις
ευρωεκλογές και τη σημασία τους.
Το ΑΚΕΛ είχε ομολογουμένως ση-

μαντικές νίκες στην Τοπική Αυτο-
διοίκηση, τόσο με τις συνεργασίες
που έκανε όσο και με τις επιλογές
ανεξάρτητων υποψηφίων. Υπολό-
γισε –λανθασμένα– πως αν έφερνε
τον κόσμο του στην κάλπη για τις
δημοτικές εκλογές, τότε αυτόματα
ο ίδιος κόσμος θα ψήφιζε και στις
ευρωεκλογές. Αντ’ αυτού, διαπί-
στωσε πως ψηφοφόροι του λει-
τουργούσαν λίγο πολύ με τη νοο-
τροπία της οριζόντιας ψήφου. Έδι-
ναν ψήφο στις δημοτικές εκλογές,
αλλά επέλεγαν τον Φειδία Πανα-
γιώτου στις ευρωεκλογές.

Η μέθοδος της
αποσυσπείρωσης

Σε ό,τι αφορά το πολιτικό μή-
νυμα διαφάνηκε πως ήταν ένας
προεκλογικός αμήχανος, με το πο-
λιτικό διακύβευμα να είναι άφαντο.
Το ΑΚΕΛ απέφυγε να θέσει ξεκά-

θαρα το αφήγημα της πρωτιάς και
κυρίως το ενδεχόμενο της απώλειας
της δεύτερης θέσης. Σε αυτό το
πλαίσιο απέφυγε επιμελώς την αν-
τιπαράθεση, όταν ο ΔΗΣΥ άνοιγε
το μανιχαϊστικό δίλημμα Αριστεράς
–Δεξιάς, για να μη συσπειρώσει
τον ΔΗΣΥ. Αντ’ αυτού, κατάφερε
να σκληρύνει η ψήφος του ΔΗΣΥ
και να απόσυσπειρωθεί το ίδιο το
ΑΚΕΛ, με αποτέλεσμα να οδηγήσει
το ίδιο το κόμμα στη χαλαρή ψήφο
τούς ψηφοφόρους του.  

Το μεγάλο πολιτικό ερώτημα βε-
βαίως σε αυτή την εκλογική μάχη
ήταν η κακή εκτίμηση της τ/κ ψή-
φου. Τα στελέχη του κόμματος εκτι-
μούσαν πως κάπου στις 9.000 Τ/κ
θα προσέλθουν στην κάλπη. Ένας
αριθμός ωστόσο που δεν είχε καμία
σχέση τελικά με την πραγματικό-

τητα. Οι λόγοι της αποχής των Τ/κ
ποικίλουν βέβαια. Το πολιτικό μή-
νυμα που αποστέλλεται, είναι πως
με το Κυπριακό σε τέλμα και με τις
σχέσεις Τ/κ και Ε/κ να χαλαρώνουν
συνεχώς, οι Τ/κ δεν έβλεπαν κάποιο
λόγο να συμμετέχουν σε αυτή την
εκλογική μάχη και κατ’ επέκταση
να εκτεθούν. Στο Ρεπουμπλικανικό
Τουρκικό Κόμμα έλεγαν πως εργά-
ζονται επίσημα για την υποψηφιό-
τητα του Νιαζί Κιζίλγιουρεκ, όμως
δεν ήταν ακριβώς έτσι. Όχι μόνο
γιατί σε συγκεκριμένες περιπτώσεις
απέφυγαν να γίνουν προεκλογικές
συγκεντρώσεις στα σωματεία του
κόμματος στα Κατεχόμενα αλλά
και γιατί ο Τουφάν Ερχιουρμάν
θέλει να είναι υποψήφιος στις επι-
κείμενες «εκλογές». Δεν θέλει συ-
νεπώς να ανοίξει ένα μέτωπο με

την Άγκυρα με την οποία θεωρεί
πως θα πρέπει να συνεργαστούν.
Πέραν όμως των πολιτικών προ-
εκτάσεων, υπάρχει και το προσω-
πικό ζήτημα. Δεν είναι λίγοι οι Τ/κ
που ένιωσαν απογοήτευση από τη
θητεία Νιαζί Κιζίλγιουρεκ που όπως
υποστήριζαν, ήταν εντελώς απών
όλα αυτά τα χρόνια από κοντά τους. 

Η αποτυχία της
Κοινωνικής Συμμαχίας

Θα πρέπει πάντως να σημειωθεί
πως χωρίς την τ/κ ψήφο, το ΑΚΕΛ
θα βρισκόταν στο ίδιο περίπου πο-
σοστό με τον ανεξάρτητο Φειδία
Παναγιώτου. Αυτό από μόνο του
λέει πολλά και αποδεικνύει πως το
κόμμα απέτυχε να κερδίσει ένα ευ-
ρύτερο ακροατήριο. Το ΑΚΕΛ είχε

στόχο να μαζέψει γύρω του εκείνη
τη μερίδα της ευρύτερης Κεντρο-
αριστεράς και Κεντροδεξιάς που
στήριξαν τον Ανδρέα Μαυρογιάννη
στις προεδρικές εκλογές. Είχε κάνει
κάποιες σχετικές προσπάθειες το
περασμένο καλοκαίρι για να θε-
σμοθετηθεί, όμως η κίνηση απέτυχε
με κάποιους να στρέφονται προς
το νεοσύστατο Volt και άλλους να
απομακρύνονται. Από την εν λόγω
ομάδα έμεινε κοντά ο Χαράλαμπος
Προύντζος, του οποίου η επιλογή
για τον Δήμο Λευκωσίας υπήρξε η
μεγάλη επιτυχία του ΑΚΕΛ, ενώ το
κόμμα θεωρεί επιτυχή την παρου-
σία της Άννας Θεολόγου στο ψη-
φοδέλτιο. Η αλήθεια είναι πως το
ποσοστό που έλαβε η κα Θεολόγου
αλλά και η δεύτερη θέση που κλεί-

δωσε ερμηνεύεται από το ΑΚΕΛ
ως μία πετυχημένη επιλογή και μία
σχέση που θα συνεχίσει στις βου-
λευτικές του 2026. Αυτό που προ-
καλεί ιδιαίτερη σύγχυση είναι ποια
σχέση έχει η κα Θεολόγου με τις
θέσεις του ΑΚΕΛ, δεδομένου ότι
μέχρι πρόσφατα δήλωνε εναντίον
της διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας και παράλληλα διατυπώ-
νει ιδιαίτερα συντηρητικές θέσεις
σε θέματα ανθρωπίνων δικαιωμά-
των. Η επιλογή της στο ψηφοδέλτιο
αναπόφευκτα προκάλεσε μία σχε-
τική αντίφαση και την αίσθηση
πως το ΑΚΕΛ συμπεριφέρεται τυ-
χοδιωκτικά για να κερδίσει ψήφους.
Δεν αποκλείεται η επιλογή της να
απομάκρυνε και ένα μέρος από το
ευρύτερο προοδευτικό ακροατήριο
του κόμματος.  

Το ερώτημα είναι πώς ετοιμά-
ζεται το ΑΚΕΛ να διαχειριστεί την
ήττα ούτως ώστε να αποτραπεί ο
περαιτέρω κατήφορος. Στο πολιτικό
γραφείο του ΑΚΕΛ την περασμένη
βδομάδα, έδωσαν έμφαση στις νίκες
των δημοτικών εκλογών και για
την ήττα των ευρωεκλογών είπαν
πως θα προχωρήσουν σε ανάλυση
του αποτελέσματος. Το πότε θα
γίνει η ανάλυση της ήττας παρα-
μένει ανοικτό.

Το σίγουρο είναι πως δεν τίθεται
ζήτημα αμφισβήτησης του Στέφα-
νου Στεφάνου σε αυτή τη χρονική
συγκυρία. Αυτό που διαπιστώνεται,
όμως, είναι πως το ΑΚΕΛ έχει ιδι-
αίτερο πρόβλημα στις περιφέρειές
του: στην κομμουνιστική πτέρυγα
που ζητάει περισσότερη επανά-
σταση και στο κεντροαριστερό-
προοδευτικό ακροατήριο που δεν
πείστηκε με τις αλλαγές του κόμ-
ματος. Με αυτό ως δεδομένο και
σε συνδυασμό με την ήττα στις ευ-
ρωεκλογές, δεν αποκλείεται να επα-
ναρχίσει η συζήτηση και εν μέρει
οι επικρίσεις για τις εσωκομματικές
αλλαγές που έγιναν στο κόμμα,
εκτιμώντας πως ενώ άλλαξε το DNA
του κόμματος, αυτό δεν έτυχε της
θέρμης ενός ευρύτερου ακροατη-
ρίου. Δεν αποκλείεται να ενισχυ-
θούν οι διαφωνίες για την πιο κεν-
τρώα ροπή που παίρνει το κόμμα,
όχι μόνο σε θέμα πολιτικών, αλλά
και συνεργασιών.  

Αν κάτι πάντως διαπιστώνεται
μετά το εκλογικό αποτέλεσμα, είναι
πως η επιστροφή του ΑΚΕΛ ως κόμ-
μα εξουσίας με δικό του υποψήφιο,
ίσως να καθυστερήσει ακόμα λίγο.
Ένα καλό αποτέλεσμα, θα έβαζε
τον Στέφανο Στεφάνου στο κάδρο
για το 2028, όμως με το εν λόγω
αποτέλεσμα αναμένεται να ενισχυ-
θούν οι προσπάθειες συνεργασιών.
Είτε με κόμματα του Κέντρου –βά-
σει και των καλών αποτελεσμάτων
που είχαν στις δημοτικές εκλογές–
είτε με προσωπικότητες και κοι-
νωνικά ρεύματα. Μία συνταγή που
ελπίζουν να έχει καλύτερο αποτέ-
λεσμα από ό,τι στις προεδρικές
εκλογές του 2023. 

Μία σχεδόν γαλάζια νίκη
Το μήνυμα που δεν έλαβε η Πινδάρου, ο μιμητισμός

της τακτικής Φειδία και η επόμενη μέρα 

ΑΚΕΛ στο δύσκολο σταυροδρόμι της ήττας 
Η αποσυσπείρωση του κόμματος, τα στρατηγικά λάθη και η μείωση των ποσοστών 

<<<<<<

Το κεφάλαιο Δίπλαρος,
η εσωστρέφεια
στο τοπικό επίπεδο
και η Λευκωσία
που γυρίζει την πλάτη.

<<<<<<<

Το αντιφατικό δίδυμο
Νιαζί - Θεολόγου που
σύγχυσε το ευρύτερο
ακροατήριο του ΑΚΕΛ. 

<<<<<<<

Το ΑΚΕΛ στην προσπά-
θειά του να μη
συσπειρώσει τον ΔΗΣΥ,
απόσυσπειρώθηκε
το ίδιο και οδήγησε
τους ψηφοφόρους του
στη «χαλαρή» ψήφο.

Τελικά δεν είμαστε και τόσο παιδική χαρά έλεγε η Αννίτα Δημητρί-
ου, χαμογελώντας στην επαρχιακή συγκέντρωση της Λευκωσίας.

Ο Στέφανος Στεφάνου δεν αμφισβητείται επί του παρόντος, αλλά
θα δεχτεί επικρίσεις από εκείνο το σκληρό ακροατήριο για τις εσω-
κομματικές αλλαγές που επιχείρησε και βάσει αποτελεσμάτων δεν
είχε θετικό πρόσημο. 



Living on the sea changes us. Everything becomes 
better. It makes us let go and feel our best. Mind,   
body and soul are re-set. We are charged with a 
healthy energy. Senses become vivid and colourful. 
Social experiences become special and we connect  
to the world around us. 

This is living ON THE SEA, this is our blue space. 
Welcome to Limassol Marina.

For information about Limassol Marina, contact:
limassolmarina.com  |  +357 25 020 020

Living ON
THE            
SEA
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Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Το αποτέλεσμα των διπλών εκλογών
της 9ης Ιουνίου χτύπησε το καμ-
πανάκι στα κόμματα του κεντρώου
χώρου, ίσως για τελευταία φορά,
καλώντας τα να λάβουν ουσιαστικές
αποφάσεις σε σχέση με την επό-
μενη μέρα. Με χρονικό ορίζοντα
τις βουλευτικές εκλογές του 2026
και με τον κίνδυνο να δουν περαι-
τέρω συρρίκνωση των ποσοστών
τους, που θα σημάνει και την αρχή
του τέλους, θα πρέπει, όπως επι-
σημαίνεται από όλες τις πλευρές,
να λάβουν δραστικά μέτρα.

Τα σημάδια κόπωσης των ψη-
φοφόρων, που μεταφράζονται και
σε πτώση των ποσοστών, άρχισαν
να είναι διακριτά τα τελευταία χρό-
νια, εντονότερα στις τελευταίες
βουλευτικές εκλογές και με απο-
κορύφωμα την πανωλεθρία των
ευρωεκλογών.

Ωστόσο, στα κόμματα φαίνεται
να εθελοτυφλούσαν, επιλέγοντας
τον εύκολο δρόμο της μη παραδο-
χής και πιστεύοντας πως μπόρα εί-
ναι και θα περάσει. Στη διαδρομή
μάλιστα επέλεξαν να προσδεθούν
στο άρμα της υποψηφιότητας Νίκου
Χριστοδουλίδη για τις προεδρικές,
κερδίζοντας χρόνο ζωής –έστω και
δανεικό. Βέβαια τα σύννεφα συ-
νεργασίας των κομμάτων με το Λό-
φο φάνηκαν από τις πρώτες κιόλας
μέρες διακυβέρνησης με τη σύστα-
ση του Υπουργικού Συμβουλίου
που, αν και έγιναν φιλότιμες προ-
σπάθειες να πείσουν τους ψηφο-
φόρους τους ότι είχαν λόγο και
ρόλο στη σύσταση, δεν κατέστη
δυνατό παρόλο που στην πορεία
αρκετές φορές τα κόμματα πιάστη-
καν ανενημέρωτα σε αποφάσεις
που λαμβάνονταν από την κυβέρ-
νηση, ενώ δεν πέρασε ασχολίαστος
ούτε ο τρόπος που χειρίστηκε ο
Πρόεδρος τον ανασχηματισμό.
Ενέργειες που έφεραν και τις πρώ-
τες εσωκομματικές αντιπαραθέσεις
με τις φωνές να ακούγονται εντο-
νότερες σήμερα, ώστε να πατηθεί
φρένο στη στήριξη των ενεργειών
της κυβέρνησης και τα κομματικά
στελέχη να βγαίνουν προς τα έξω
με τις ξεκάθαρες θέσεις των κομ-
μάτων τους έστω και αν έρχονται
σε αντίθεση με την κυβέρνηση.

Ανάγκη
ανασύνταξης 

Στο ΔΗΚΟ, το ποσοστό του 9,7%
που έλαβε, εξέπεμψε σήμακινδύνου
με την ηγεσία τού κόμματος να κι-
νείται άμεσα και να καλεί τα συλ-
λογικά όργανα. Η αποτίμηση του
αποτελέσματος και η ανάλυση των
ψήφων που έλαβε το κόμμα ανά
επαρχία βρίσκονται σε εξέλιξη με
τους ψυχραιμότερους να μιλούν
για ικανοποιητικά αποτελέσματα
στις δημοτικές και μία απόκλιση
ψήφων σε ό,τι αφορά τις ευρωε-
κλογές. Πονοκέφαλος πιθανώς για
το ΔΗΚΟ να είναι η επαρχία της
Λεμεσού, ωστόσο το πρόβλημα δεν
μπορεί να χαρακτηριστεί ως τοπικό
γι’ αυτό και όλοι μιλούν για ανάγκη
ανασύνταξης. Ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος μέχρι αυτή την ώρα πάντως,
κρατάει τα χαρτιά του κλειστά, αν
και φέρεται να ακούει με μεγάλη
προσοχή όσαλέγονται από πλευράς
των υπόλοιπων μελών της ηγεσίας.
Υπάρχουν και οι φωνές που δηλώ-

νουν πως προεκλογικά λήφθηκαν
αποφάσεις πίσω από κλειστές πόρ-
τες, άρα η ευθύνη δεν μπορεί να
είναι συλλογική.

Πάντως, όπως όλα δείχνουν, δεν
φέρεται να τίθεται αυτή την ώρα
θέμα εκλογικού συνεδρίου, μιας
και η πλειοψηφία πιστεύει ότι αυτό
που προέχει είναι να σηκώσουν
μανίκια και να πιάσουν δουλειά με
στόχο τον εκσυγχρονισμό του κόμ-
ματος, ενώ υπάρχουν και οι φωνές
που κάνουν λόγο για την ανάγκη
ολοκληρωτικού rebranding.

Την ερχόμενη βδομάδα συνε-
δριάζει η Γραμματεία και το Εκτε-
λεστικό Γραφείο του κόμματος,
όπου αναμένεται να ακουστούν
προτάσεις για περιορισμό θητειών,
επαναξιολόγηση του έμμισθου προ-
σωπικού που φαίνεται πως σε κά-
ποιες περιπτώσεις δεν έχουν τα
προσόντα αλλά ούτε και τις γνώσεις
να ανταποκριθούν στα καθήκοντα
της θέσης που κατέχουν, όπως και
την ευθύνη του κάθε στελέχους
ξεχωριστά. Στο μικροσκόπιο δεν
αποκλείεται να μπουν και συμπε-
ριφορέςβουλευτών που αρνήθηκαν
να ηγηθούν της προεκλογικής εκ-
στρατείας στις επαρχίες τους, όπως
και ορισμένων που έμειναν ουσια-
στικά εκτός προεκλογικού αγώνα
μη συμβάλλοντας στη προσπάθεια
του κόμματος να συσπειρώσει τον
κόσμο του. Έντονη είναι και η άπο-
ψη ότι θα πρέπει το κόμμα να βγει
μπροστά με ξεκάθαρες θέσεις, ίσως
και με τρόπο πιο κατανοητό, για
τα ουσιαστικά προβλήματα που
απασχολούν τους πολίτες σήμερα,
όπως η οικονομία αλλά και τα δε-
δομένα στο Κυπριακό.

Τονίζεται, μάλιστα, ότι δεν πρέ-
πει να υπάρχει 24ωρη στήριξη των
ενεργειών και αποφάσεων της κυ-
βέρνησης Χριστοδουλίδη, που τε-
λικώς όπως υποστηρίζεται προκαλεί
φθορά στο κόμμα, αλλά εκεί και
όπου υπάρχει διαφωνία να σημει-
ώνεται. Σε ό,τι αφορά τις ευθύνες
πάντως, αν και υπήρχε σκέψη από
ορισμένους για σύσταση τριμελούς

επιτροπής για να ερευνήσουν αν
και πούυπάρχουντέτοιες,σε σχέση
με το κακό αποτελέσματα των ευ-
ρωεκλογών, κάτι αντίστοιχο με
αυτό που έγινε στις βουλευτικές
εκλογές του 2021, φέρεται να μη
συζητείται, μιας και τότε το πόρισμα
κατέληξε στις ελληνικές καλένδες.

Όσα λεχθούν εντός των συλλο-
γικών οργάνων του ΔΗΚΟ θα τε-
θούν ενώπιον της κεντρικής επι-
τροπής του κόμματος που έχει ορι-
στεί την 1η Ιουλίου. Το μήνυμα
πάντως σε σχέση με τη διάθεση
για ανανέωση του κόμματος είναι

διάχυτο. Μάλιστα, τονίζεται πως
αν ο Νικόλας Παπαδόπουλος πρω-
τοστατήσει, θα έχει τη στήριξη
όλων με στόχο ένα καλό αποτέλε-
σμα στις βουλευτικές του 2026 που
θεωρείται ορόσημο σε σχέση με
το μέλλον τού κόμματος.

Πάντως, αυτή την ώρα για το
ΔΗΚΟ δεν υπάρχει και θέμα έναρ-
ξης συζητήσεων με τα υπόλοιπα
κόμματα του ενδιάμεσου χώρου
με στόχο τη συνένωση, μιας και
όπως τονίζεται προέχει να σωθεί
το σπίτι τους.

«Το μαγαζί
δεν κλείνει»

Στην ΕΔΕΚ αντιλαμβάνονται ότι
το 5,1% που έλαβαν θα πρέπει να
τους προβληματίσει, ωστόσο το
συγκρίνουν με το 6,7% που έλαβαν

στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές
και όχι με το 10,58% που έλαβαν
στις ευρωεκλογές του 2019, μιας
και τότε όπως σημειώνεται τα δε-
δομένα ήταν διαφορετικά και υπήρ-
ξε μια γενικότερη κινητοποίηση
ώστε να αποτραπεί στο ΕΛΑΜ να
καταλάβει έδρα στο Ευρωκοινο-
βούλιο.

Έχοντας λοιπόν αυτό ως βάση,
θεωρούν ότι η ΕΔΕΚ ήταν το κόμμα
που πλήγηκε λιγότερο, αν αναλο-
γιστεί κανείς και τα εσωτερικά προ-
βλήματα των τελευταίων χρόνων,
ενώ δεν παραλείπουν να τονίζουν
ότι το αποτέλεσμα για το Κίνημα
Οικολόγων, το οποίο στήριξε ο μέχρι
προσφάτως ευρωβουλευτής τους
Δημήτρης Παπαδάκης, ήταν πα-
νωλεθρία. Ο στόχος πάντως της
ΕΔΕΚ για εκλογή ευρωβουλευτή
δεν επιτεύχθηκε, ωστόσο σημει-
ώνουν ότι τα ποσοστά που έλαβαν
στις αυτοδιοικητικές εκλογές δεν
είναι αποτρεπτικά, ενώ υπενθυμί-
ζουν πως ήταν το μόνο κόμμα που
στάθηκε ενάντια στη διεξαγωγή
των διπλών εκλογών μιας και αν-
τιλαμβάνονταν τη δυσκολία συνύ-
παρξης των δύο αναμετρήσεων.

Πάντως, το επόμενο χρονικό
διάστημα αναμένεται τα συλλογικά
όργανα να εξετάσουν τους λόγους
για τους οποίους το κόμμα δεν κα-
τάφερε να πείσει τους ψηφοφόρους
για τις προτάσεις του, αλλά και το
ενδεχόμενο εσωτερικών αλλαγών,
αν και όπως διαμηνύεται το πρό-
βλημα δεν είναι οργανωτικό αλλά
πολιτικό.Υπάρχει και η έντονη άπο-
ψη ότι πιθανόν ο κόσμος να κου-
ράστηκε με τα εσωτερικά προβλή-
ματα και τις δημόσιες αντιπαραθέ-
σεις νυν και πρώην στελεχών του
κόμματος. Θα πρέπει όπως λέχθηκε
να ληφθεί το μήνυμα πως η ΕΔΕΚ
πρέπει να επικεντρωθεί στα ουσια-
στικά ζητήματα και προβλήματα
του απλού πολίτη και να τον πείσει
πως με συγκεκριμένες προτάσεις
μάχεται για την επίλυσή τους.

Επίσης, δεν τίθεται θέμα παραί-
τησης της ηγεσίας αυτή την ώρα,

με τον ίδιο τον Μαρίνο Σιζόπουλο
να δηλώνει πως ο καλός ο καπετά-
νιος στη φουρτούνα φαίνεται. Άλ-
λωστε βάσει και του καταστατικού
του κόμματος το 2026 με τη λήξη
της βουλευτικής του θητείας ο ίδιος
δεν μπορεί να επαναδιεκδικήσει
την προεδρία, και μέχρι τότε θα
γίνει προσπάθεια όλων για ανα-
σύνταξη δυνάμεων με το μήνυμα
ότι «το μαγαζί δεν κλείνει».

Σε ό,τι αφορά σκέψεις ένωσης
του κεντρώου χώρου, η ΕΔΕΚ φέ-
ρεται να έχει κάνει και τις περισ-
σότερες ενέργειες προς αυτή την
κατεύθυνση την τελευταία 15ετια,
χωρίς ωστόσο να ευοδωθούν. Μά-
λιστα, δεν απορρίπτει και άλλες
προσπάθειες προς αυτή την κα-
τεύθυνση, σημειώνοντας την ίδια
ώρα πως τον Μάρτιο του 2023 ο
Σιζόπουλος απέστειλε προς τους
Νικόλα Παπαδόπουλο και Μάριο
Καρογιάν επιστολή με στόχο την
περαιτέρω κοινοβουλευτική συ-
νεργασία, χωρίς να λάβει μέχρι σή-
μερα οποιαδήποτε απάντηση.

Κάτω
του πήχη 

Ο Μάριος Καρογιάν παρόλο ότι
οι δημοσκοπήσεις έδιναν στοκόμμα
του χαμηλότερα ποσοστά, ο ίδιος
επέμενε μέχρι το παραπέντε των
εκλογών ότι θα λάβει ποσοστό πέ-
ραν του 7,5%. Ωστόσο, με το άνοιγ-
μα της κάλπης, η ΔΗΠΑ κατάφερε
ναεξασφαλίσει μόνο 2,2%, ποσοστό
πολύ κάτω του πήχη που ο ίδιος
είχε θέσει.Αυτή την ώρα τα στελέχη
παρουσιάζονται μουδιασμένα ενώ
ο κ. Καρογιάν ζήτησε περιθώριο
λίγων ημερών ώστε να προχωρήσει
σε περαιτέρω ανάλυση των δεδο-
μένων.Πάντως, και στη ΔΗΠΑ είναι
έντονες οι φωνές που κάνουν λόγο
για ανάγκη ανανέωσης του κόμ-
ματος, ακόμη και ολοκληρωτικού
rebranding. Θα πρέπει, όπως ση-
μειώνεται, να αφουγκραστούν τις
ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας,
να αφήσουν πίσω τις παλαιοκομ-
ματικές μεθόδους τής δεκαετίας
του ’90 και να αξιοποιήσουν πε-
ρισσότερο την τεχνολογία.

Σημειώνεται, πάντως, ότι πλέον
υπάρχει ζήτημα επιβίωσης για ένα
αμιγώς προσωποπαγές κόμμα όπως
η ΔΗΠΑ του Μάριου Καρογιάν,
ωστόσο κανείς δεν θέτει τουλάχι-
στον επισήμως θέμα παραίτησης
της ηγεσίας, αν και υπάρχει παρα-
δοχή για οργανωτικά προβλήματα
όπως και έλλειψη πολιτικού λόγου
για ουσιαστικά ζητήματα που απα-
σχολούν την κοινωνία.

Στις συνεδρίες πάντως της Γραμ-
ματείας και του Πολιτικού Γραφείου
του κόμματος που έχουν προγραμ-
ματιστεί, αναμένεται να ακουστεί
έντονα και η άποψη για mea culpa
και ενέργειες για ανασύνταξη του
κεντρώου χώρου με τη δημιουργία
ενός ενιαίου κινήματος. Σε διαφο-
ρετική περίπτωση, όπως σημει-
ώνουν πηγές εντός του κόμματος,
τα ποσοστά πιθανόν να συνεχίσουν
την πτωτική τους πορεία, ενώ δεν
αποκλείεται να υπάρξουν φωνές
υποστήριξης της θέσης που εξέ-
φρασε και δημόσια ο Χρίστος Τσίγ-
κης, ότι δηλαδή το κόμμα πρέπει
νααποχωρήσει από την κυβέρνηση,
αν και ένα τέτοιο ενδεχόμενο απορ-
ρίπτεται από την ηγεσία του κόμ-
ματος.

Μικρά κόμματα σε μεγάλη κρίση
Περίοδος βαθιάς περισυλλογής για ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος μέχρι
αυτή την ώρα πάντως, κρατάει
τα χαρτιά του κλειστά, αν και
φέρεται να ακούει με μεγάλη

προσοχή όσα λέγονται από
πλευράς των υπόλοιπων μελών

της ηγεσίας. 

<<<<<<<

Πονοκέφαλος πιθανώς
για το ΔΗΚΟ να είναι η
επαρχία της Λεμεσού,

ωστόσο το πρόβλημα δεν
μπορεί να χαρακτηρι-
στεί ως τοπικό γι’ αυτό

και όλοι μιλούν για
ανάγκη ανασύνταξης.

Διαμηνύεται ότι το πρόβλημα στην ΕΔΕΚ δεν είναι οργανωτικό αλλά πολιτικό, ενώ στη ΔΗΠΑ είναι
έντονες οι φωνές που κάνουν λόγο για ανάγκη ανανέωσης του κόμματος, ακόμη και ολοκληρωτι-
κού rebranding.

Δεν τίθεται θέμα παραίτησης
της ηγεσίας αυτή την ώρα, με
τον ίδιο τον Μαρίνο Σιζόπουλο

να δηλώνει πως ο καλός ο
καπετάνιος στη φουρτούνα

φαίνεται.

Πλέον υπάρχει ζήτημα
επιβίωσης για ένα αμιγώς

προσωποπαγές κόμμα όπως η
ΔΗΠΑ του Μάριου Καρογιάν,

ωστόσο κανείς δεν θέτει
τουλάχιστον επισήμως θέμα

παραίτησης της ηγεσίας
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Ο Φειδίας και η καρναβαλική πολιτική διαμαρτυρία
«Θ α ψηφίσω τον Φειδία στις

ευρωεκλογές», είπε ο με-
σήλικας φίλος μου, επι-

τυχημένος επιχειρηματίας, με εν-
διαφέρον για τα κοινά. «Πώς κι
έτσι;», τον ρώτησα έκπληκτος. Ήξε-
ρα ότι αποστρέφεται τα κόμματα
εξουσίας, αλλά δεν περίμενα να ψη-
φίσει έναν καθ’ ομολογία απολιτικό
υποψήφιο, δεδομένου, μάλιστα, ότι
είχε άλλες εναλλακτικές. «Ο Φειδίας
είναι πετυχημένος», μου είπε. «Βάζει
στόχους και τους πετυχαίνει. Μέσα
από αυτόν θέλω να ταρακουνηθούν
τα κόμματα για να αρχίσει να αλλάζει
κάτι». Νεαρή συγγενής μου μου
είπε ότι ψήφισε τον Φειδία γιατί
«δεν την εκφράζει κανένα κόμμα.
Ο Φειδίας είναι ο μόνος που ξέρω
και μου λέει κάτι». 

Δύο διαφορετικές γενιές, δυο
διαφορετικές, πλην συγκλίνουσες,
απαντήσεις: ψηφίζω Φειδία γιατί
θέλω να διαμαρτυρηθώ, ψηφίζω
Φειδία γιατί είναι ο μόνος που μου
είναι οικείος. Ούτε ο μεν, ούτε η δε
πίστευε ότι θα εκλεγόταν ο 24χρονος
Φειδίας Παναγιώτου. Η εκτόξευσή
του στην τρίτη θέση ήταν η μεγάλη
έκπληξη για όλους (και για τον ίδιο).
Δεν είναι γνωστό εκ των προτέρων
αν, πότε και πόσο μια υποψηφιότητα
θα συντονισθεί με το λαϊκό αίσθημα.
Όπως σε κάθε καινοτομία, τα πο-
λιτικά start ups είναι ένα στοίχημα
– απαιτείται διαίσθηση, αυτοπε-
ποίθηση και πάθος, χωρίς καμία
εγγύηση επιτυχίας.

Ένα σπάνιο γεγονός δεν προ-
βλέπεται, ούτε μπορεί να εξηγηθεί
αιτιοκρατικά. Το καλύτερο που μπο-

ρούμε να κάνουμε είναι να δούμε
εκ των υστέρων τι το κατέστησε
δυνατό. Μπορούμε να διακρίνουμε
τρεις παράγοντες, εν προκειμένω.

Πρώτο, η διείσδυση της αδια-
μεσολάβητης επικοινωνίας των μέ-
σων κοινωνικής δικτύωσης (ΜΚΔ)
στη ζωή του των πολιτών, ιδιαίτερα
των νέων, είναι τεράστια. Αυτή η
επικοινωνία επιτρέπει στον καθένα
να έχει επικοινωνιακή πρόσβαση
στον οποιοδήποτε, για οτιδήποτε.
Αν ένας υποψήφιος έχει αποκτήσει
σημαντική ορατότητα στα ΜΚΔ
(παγκοσμίως, ο Φειδίας έχει 2,5 εκα-
τομμύρια ακόλουθους στο YouTube),
γίνεται οικείος και εγγράφεται δυ-
νητικά στο πεδίο προσοχής των
πολιτών. Δεύτερο, τα ΜΚΔ προσω-
ποποιούν την επικοινωνία, καθι-
στώντας την περισσότερο βιωμα-
τική και, συνεπώς, οικεία. Στο TikTok
δεν κάνεις πολιτικές αναλύσεις, δη-
μοσιοποιείς βίντεο που θεωρείς ότι
θα τραβήξουν την προσοχή. Ο Φει-
δίας το έκανε συστηματικά – ως in-
fluencer αυτή ήταν η επικερδής
δουλειά του. Από την αγκαλιά του
με τον Ελον Μασκ, την ταφή του
σε φέρετρο για μια βδομάδα, μέχρι
επεισόδια από εξωτικά ταξίδια του
ανά τον κόσμο, ο Φειδίας ψυχαγω-
γούσε, τροφοδοτώντας με υλικό
σχολιασμού μια κοινωνία που ευ-
φραίνεται να περνά τον χρόνο της
ασχολούμενη με τις ζωές των άλλων.
Στην εποχή της γενικευμένης, αδια-
μεσολάβητης και προσωποποιημέ-
νης επικοινωνίας, τα likes σε ένα
βίντεο σήμερα είναι, δυνητικά, προ-
οίμιο της ψήφου αύριο. Και τα δύο

εκφράζουν προτιμήσεις – η διαφο-
ρετική βαρύτητά τους εύκολα προ-
σπερνάται σε συνθήκες πληροφο-
ριακής αφθονίας. 

Τρίτο, η απαξίωση των κομμάτων
στην Κύπρο (και αλλού) είναι πρω-
τοφανής. Έρευνες του ευρωβαρό-
μετρου δείχνουν ότι σχεδόν 9 στους
10 Κύπριους δεν εμπιστεύονται τα
κόμματα. Στη συνείδηση του πολίτη
τα κατεστημένα κόμματα έχουν
ταυτιστεί με τη διαφθορά, το ρου-
σφέτι, την αναξιοκρατία, την αθέ-
μιτη συναλλαγή, την ιδιοτέλεια,
την προστασία οργανωμένων συμ-
φερόντων, την ακινησία και τη θε-
σμική παρακμή. Ο Κύπριος πολίτης
δίνει στο «This is Cyprus» έντονα
απαξιωτικό περιεχόμενο, ντρέπεται
για τη διεθνή ταύτιση της χώρας
του με τη διαφθορά, και αγωνιά για
το πού θα ζήσουν τα παιδιά του.
Νιώθει, όμως, εγκλωβισμένος. Θέλει
την αλλαγή, αλλά δυσπιστεί έναντι
αυτών που την επαγγέλλονται και
αισθάνεται αδύναμος να την επι-
βάλλει. Μπορεί, όμως, να διαμαρ-
τυρηθεί, ιδιαίτερα σε εκλογές που
δεν κρίνουν άμεσα τους όρους της
ζωής του. 

Γιατί, ωστόσο, ο διαμαρτυρόμε-
νος πολίτης που ψηφίζει Φειδία δεν
επιλέγει ένα από τα μικρά κόμματα
που επίσης εκφράζουν αντι ή εξω-
συστημική διαμαρτυρία; Εδώ έγ-
κειται το καινοφανές της ψήφου
στο Φειδία. Ένας υποψήφιος ευ-
ρωβουλευτής που διακηρύσσει ότι
δεν έχει πολιτικές θέσεις, μιλάει
αυθόρμητα τη δημώδη γλώσσα
στον δημόσιο λόγο του, και τηλε-

σκηνοθετεί τον εαυτό του με τον
ευχάριστα έως ναρκισσιστικά άμεσο
τρόπο των ΜΚΔ, ψηφίζεται από πο-
λίτες ως καρναβαλικό happening,
όχι ως πολιτική πρόταση. Η καρ-
ναβαλική στάση δεν είναι απαραί-
τητα συνειδητή: συχνά προκύπτει
αυθόρμητα – χαβαλετζίδικα και θε-
αματικά, όταν τα όρια του υφιστά-
μενου λόγου έχουν εξαντληθεί. 

Αυτό είναι το παράδοξο της ψή-
φου στον Φειδία Παναγιώτου: συ-
νειδητά ή μη, επιλέγοντας έναν οι-
κείο influencer και διακηρυγμένα
απολιτίκ υποψήφιο, οι πολίτες δεν
εκφράζουν απλώς πολιτική διαμαρ-
τυρία: διακωμωδούν την κατεστη-
μένη πολιτική. Δεν εκφέρουν πο-
λιτικό λόγο, εκφράζουν πολιτικό
αίσθημα – αποστροφή. Είναι σαν
να απαντά κανείς σε ένα σχόλιο
βγάζοντας τη γλώσσα, χειρονομών-
τας ασεβώς, ή κραυγάζοντας. 

Η ά-λογη κίνηση κείται εκτός
του υφιστάμενου γλωσσικού παι-
γνίου, γεγονός που υπονομεύει τον
μέχρι τώρα έλλογο χαρακτήρα του.
Δεν συνεισφέρει στον κυρίαρχο
πολιτικό λόγο, αλλά καταδεικνύει
την παράλογη ή ανορθόλογη μορφή
του, όπως οι ντανταϊστές καλλιτέ-
χνες, πριν από έναν αιώνα, διαμαρ-
τύρονταν για τη φρίκη του Πρώτου
Παγκοσμίου Πολέμου παρωδώντας
τον «ορθολογισμό» που οδήγησε
σε αυτόν. Στο παράλογο αντιδρά
κανείς παρά-λογα, στη θεσμισμένη
γελοιότητα με παρωδία, στην κα-
τεστημένη σοβαροφάνεια με χλεύη.     

Το καρναβαλικό happeningείναι
πιο ισχυρό από μια συμβατική (έστω

και αντισυστημική) πολιτική επι-
λογή. Η ψήφος σε ένα μικρό κόμμα
εγγράφεται μονοσήμαντα στο πο-
λιτικό κεφάλαιο του κόμματος, ενώ
ένα καρναβαλικού χαρακτήρα γε-
γονός είναι ερμηνευτικά αυτοδύ-
ναμο και, καθότι εκτός πλαισίου,
πολύσημο και αξιοπρόσεκτο. Ο Ρώ-
σος φιλόσοφος Μιχαήλ Μπαχτίν
τονίζει ότι το καρναβάλι υπονομεύει
τον αφηρημένο λογοκεντρισμό της
εξουσίας, μέσα από την ανάδειξη
της χλεύης, του γέλιου, και του σώ-
ματος. Το καρναβαλικό στοιχείο
βασίζεται στη εκκεντρικότητα, επι-
τρέποντας σε λανθάνουσες πλευρές
της ανθρώπινης φύσης να εκδη-
λωθούν, καταργεί τα ιεραρχημένα
σύνολα, συμφύρει αντίθετα πράγ-
ματα, ασεβεί απέναντι στα πολιτικώς
σεβαστά. Συνειδητά ή όχι, ο Φειδίας
βγάζει τη γλώσσα στο πολιτικό σύ-
στημα ποικιλοτρόπως. Είναι νεό-
τατος, όταν οι άλλοι είναι «γέροι».
Μιλά αυθόρμητα, αστεία, και κυ-
πριακά, όταν οι πολιτικοί μιλούν
ξύλινα, ρομποτικά, και «καθωσπρέ-
πει». Εμφανίζεται στα κανάλια με
σορτς, όταν οι πολιτικοί αυτοστραγ-
γαλίζονται στις γραβάτες τους. Γελά,
αστειεύεται, και αυτοσαρκάζεται
όταν οι άλλοι είναι σοβαροφανείς,
προβλέψιμοι και «λογικοί». Αναδει-
κνύει την πολιτική άγνοια σε προ-
σόν (ειλικρίνεια) έναντι εκείνων
των οποίων η υποτιθέμενη πολιτική
τεχνογνωσία οδήγησε τη χώρα στη
σημερινή θεσμική κατάντια. Στους
τεχνικούς της εξουσίας δεν αντι-
παρατίθεται ισχυριζόμενος ότι δια-
θέτει καλύτερη γνώση αλλά το αν-

τίθετο: ομολογώντας την άγνοιά
του καταδεικνύει την κενότητα της
δήθεν γνώσης τους, τις πλασματικές
δεξιότητές τους, τον αυτοεξυπη-
ρετικό πατριωτισμό τους. Στην υπο-
κρισία της δήθεν τεχνογνωσίας αν-
τιπαραθέτει την ειλικρίνεια της
άγνοιας.

Ψηφίζοντας τον Φειδία Πανα-
γιώτου, το ένα πέμπτο των ψηφο-
φόρων επέλεξε τον τρελό του χωριού
που διακωμωδεί το σύστημα. Η δια-
κωμώδηση ανοίγει ρωγμές αλλά
δεν αλλάζει δομές. Η πολιτική αλογία
υποσκάπτει, αλλά δεν θεσμίζει. Η
πολιτική δεν παύει να είναι έλλογη
δραστηριότητα, και, ως τέτοια, η
μόνη δυνατή να συγκροτήσει θε-
σμούς. Τα κόμματα είναι απαραίτητα
γιατί, κατ’ αρχήν, εκφράζουν αξιακές
προτεραιότητες και στρατηγικές
για τα κοινά. Οι ρωγμές που δημι-
ουργεί η καρναβαλική αλογία επι-
τρέπουν σε νέα λουλούδια να αν-
θίσουν, καθιστώντας δυνατή την
ανάπλαση του πολιτικού τοπίου.
Το παράλογο ανανεώνει δυνητικά
το έλλογο, αρκεί να βρεθούν πολι-
τικοί ηγέτες που θα το επιχειρήσουν.
Δεν είμαι αισιόδοξος ότι θα βρεθούν. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδημίας
Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών. Το βι-
βλίο του «Leadership as Masterpiece Cre-
ation: What Business Leaders Can Learn
from the Humanities about Moral Risk-
Taking» (με τους C. Spinosa και M. Han-
cocks), κυκλοφορεί από το MIT Press. 
www.htsoukas.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Την επομένη των διπλών εκλογών
της περασμένης Κυριακής, η σα-
ρωτική εκλογική απόδοση του con-
tent creator, Φειδία Παναγιώτου,
όχι μόνο άνοιξε μια συζήτηση για
το «φαινόμενο Φειδίας» αλλά, από
νωρίς στα τηλεοπτικά πάνελ απο-
τέλεσε, λόγω και της παρουσίας του
νεαρού 24χρονου, το περιεχόμενο
μιας συζήτησης «εκλογίκευσης» με
πολιτικούςτων παραδοσιακών κομ-
μάτων αλλά και δημοσιογράφους
να προσπαθούν να αναλύσουν πώς
ένας νεαρός –γνωστός από το You-
Tube και το TikTok– χωρίς κανένα
ιδεολογικό στίγμα, πολιτική γνώση
ή προγραμματικές θέσεις, όχι μόνο
κατόρθωσε να έρθει τρίτος, αλλά
σχεδόν πλησίασε τα δύο μεγάλα
κόμματα. Σε αυτή τη συζήτηση κυ-
ριάρχησε το ερώτημα «γιατί τον
ψήφισαν» και αν, εν τέλει, η ψήφος
προς το πρόσωπό του αποτελεί ψήφο
διαμαρτυρίας, έκφρασης απογοή-
τευσης για τα παραδοσιακά κόμματα
ή, τελικά, επικράτηση της μεταπο-
λιτικής –όπου η χρήση των νέων
Μέσων αλλάζει και τον τρόπο που
μεταδίδεται το μήνυμα που καθορίζει
την εκλογική συμπεριφορά. Ωστόσο,
η συζήτηση για το τι «προηγούμενο»
αφήνει ο Φειδίας Παναγιώτου –
έναντι της ερμηνείας τού «φαινο-
μένου»– δείχνει να αποτελεί ένα
εξίσου σημαντικό αναλυτικό εργα-
λείο –ίσως σημαντικότερο από το
πώς κατόρθωσε να εκλεγεί. 

Ψήφος διαμαρτυρίας;
Η υψηλή εκλογική απόδοση του

Φειδία Παναγιώτου αναπόφευκτα
τεκμαίρεται τόσο στην έκφραση
δυσαρέσκειας προς τα παραδοσιακά
κόμματα όσο και στην «άλογη»
εκλογική συμπεριφορά –λόγω και
του χαλαρού της ψήφου στις ευ-
ρωεκλογές– μιας μερίδας του εκλο-

γικού σώματος που μετατοπίστηκε
προς τον δημιουργό περιεχομένου
που μετέτρεψε την προεκλογική
καμπάνια σε ένα «challenge» –με
όρους διαδικτυακής μετάδοσης,
ακριβώς όπως τα βίντεό του. Ο You-
Tuber ψηφίστηκε ωστόσο –κάτι
που εκφράστηκε στα ΜΚΔ– κι από
ομάδες δικαιωματιστών –με ιδιαί-
τερα επιμέρους ποιοτικά χαρακτη-
ριστικά– που τα τελευταία χρόνια
ρέπουν προς τη διαμαρτυρία με
όρους συλλογικής απαξίωσης προς
το παραδοσιακό πολιτικό σύστημα
και που συνήθως περιλαμβάνουν
α. απολιτικά άτομα με συντηρητικά

χαρακτηριστικά που διαμαρτύρον-
ται π.χ. για τη χρήση καμερών και
β. που δεν έχουν, παραδοσιακά,
σταθερή εκλογική συμπεριφορά
(συνήθως δεν ψηφίζουν) και τέλος
γ. νεαρούς που συμμετέχουν σε
εκλογική διαδικασία για πρώτη φο-
ρά και αποτελούν ουσιαστικά «vie-
wers» τα τελευταία χρόνια τού πε-
ριεχομένου που παράγει ο Φειδίας. 

Αξίζει να σημειωθεί πως ο Φει-
δίας έκοψε, ουσιαστικά, ψήφους
και από το ΕΛΑΜ, πτυχή που δείχνει
και το πώς κινείται η ψήφος δια-
μαρτυρίας στην Κύπρο στα συν-
τηρητικότερα ακροατήρια. 

Η μεγάλη εικόνα
Η μεγάλη εικόνα της επομένης

της εκλογής του Φειδία Παναγιώτου,

όχι μόνο αποκτά ενδιαφέρον αλλά
εμπεριέχει και επιμέρους αντιφά-
σεις. Ο ίδιος, αν και παρουσίασε
τον εαυτό του ως «αντισυστημικό»
και στο πολιτικό περιεχόμενο που
ξεκίνησε λίγο πριν από τις προ-
εδρικές –όπου φιλοξένησε όλους
τους υποψήφιους πλην των Χρι-
στοδουλίδη και Μαυρογιάννη–,
συνέχισε ουσιαστικά το challenge
του (την παραγωγή περιεχομένου
δηλαδή), με «μαθήματα» όπου άλλοι
ευρωβουλευτές όπως οι κ.κ. Φουρ-
λάς, Γεωργίου και Μαυρίδης θα του
εξηγούσαν τα των νέων καθηκόν-
των του. Σε αυτό το επίπεδο ση-
μασία αποκτούν τρία ενδιαφέροντα
στοιχεία για τον νεαρό, εκλεγέντα
πλέον, ευρωβουλευτή:

• Αν όντως θα συνεχίσει ως ευ-
ρωβουλευτής και τι είδους θέσεις,
κοινοβουλευτικό έργο και στάση
θα τηρήσει εντός του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου. 

• Αν θα εκδηλωθεί πολιτικά, δί-
νοντας ένα στίγμα θέσεων ή ιδεο-
λογικής άποψης –πτυχή που εκτεί-
νεται και στη διάσταση της συμ-
μετοχής του σε κάποια πολιτική
ομάδα του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου. 

• Αν η πολιτική ιδιότητα που
αποκτά θα επικρατήσει προκειμέ-
νου ο ίδιος μετά το πέρας της θη-
τείας του να ακολουθήσει, επαγ-
γελματικά, πορεία πολιτικού ή αν
θα αναλωθεί –διαμέσου του Κοι-
νοβουλίου σε μια πενταετία– στο
να συνεχίσει απλώς να παράγει πε-
ριεχόμενο, κάνοντας ό,τι ήδη κάνει,
πετυχημένα, τα τελευταία χρόνια. 

Σημασία του προηγούμενου
Η εκλογή Φειδία αφήνει ένα πο-

λύ σημαντικό προηγούμενο σε κάθε
περίπτωση. Για τα παραδοσιακά
πολιτικά κόμματα που ήδη χρησι-
μοποιούν τα νέα Μέσα και δη το
TikTok –με τη μεταπολιτική να επι-

κρατεί στην Κύπρο και σε επίπεδο
πολιτικών αρχηγών– θα αποτελέσει
αναπόφευκτα μια άσκηση κατα-
νόησης ιδίως αν επικεντρωθούν
στο αφήγημα πως ο Φειδίας «εξε-
λέγη διότι κάνει αστεία βιντεάκια».
Μια άλλη, πολύ σημαντική διάστα-
ση, είναι αν ο Φειδίας θα δημιουρ-
γήσει ένα πολιτικό χώρο με τα χα-
ρακτηριστικά των ατόμων που τον
ακολουθούν για τις εκλογές του
2026 ή αν, μεσοπρόθεσμα, υπάρ-
ξουν μιμητές τού κάθε είδους. Η
τελευταία διάσταση αποκτά ξεχω-
ριστό ενδιαφέρον γιατί δημιουργεί
ένα πεδίο πολιτικού εκλέγεσθαι
μακριά από τα παραδοσιακά κόμ-
ματα και το πελατειακό σύστημα
στην Κύπρο, αλλά παράλληλα εγ-
κυμονεί και δυνητικούς κινδύνους
δεδομένου ότι οι «ακόλουθοι» (fol-
lowers) ενός δημιουργού περιεχο-
μένου συχνά δεν έχουν τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά ενός μέσου ψη-
φοφόρου αλλά ρέπουν προς το oc-
cultism ή την τυφλή υπακοή –με
ό,τι αυτό συνεπάγεται σε επίπεδο
ιδεών και πολιτικής πρακτικής (π.χ.
ακτιβισμό κάθε είδους). 

Είναι ο Φειδίας επικίνδυνος;
Τo εν λόγω ερώτημα αποκτά εν-

διαφέρον με δεδομένο τη συντη-
ρητική μετατόπιση της κυπριακής
κοινωνίας και του εκλογικού σώμα-
τος, αλλά και του ίδιου του περιε-
χομένου του Φειδία –που στο εξω-
τερικό έγινε και με όρους νέων Μέ-
σων cancel (η περίπτωση που έμ-
παινε χωρίς εισιτήριο στο Μετρό
της Ιαπωνίας) ή περιελάβανε συμ-
περιφορές άλογης αγένειας (το βίντεο
στη Μύκονο με το «what are you
looking at?» καθώς και βίντεο με
ρεψίματα μπροστά στο πρόσωπο
ανθρώπων).Ο Φειδίας είναι σίγουρα
ένας συντηρητικός νέος από πολύ-
τεκνη οικογένεια χωριού της Κύπρου
που ανά καιρούς εκφράζει απόψεις
συνολικής απαξίωσης, χωρίς ωστόσο
να έχει δώσει στίγμα ιδεολογικής
συμπεριφοράς που να περιλαμβάνει
ποιοτικά χαρακτηριστικά συντή-
ρησης (π.χ. φυλετικό ρατσισμό).
Ωστόσο, είναι και ένας νέος άνθρω-
πος σε αναζήτηση, που αν εκφράσει
ποτέ κάποια συγκεκριμένη –πολιτικά
ή ιδεολογικά– άποψη, θα έχει, λόγω
δημοφιλίας αλλά και λόγω θέσης

πλέον εκλεγμένου ευρωβουλευτή,
διείσδυση σε μαζικά ακροατήρια.
Αυτή ακριβώς η διάσταση αποτελεί
και την πιο ενδιαφέρουσα, αναλυ-
τικά, τάση για να ερμηνεύσει κανείς
το αμέσως επόμενο διάστημα το
«φαινόμενο Φειδίας» αλλά –κυριό-
τερα– να αντλήσει χρήσιμα εργαλεία
για τονβαθμό επιρροής που η εκλογή
τού ίδιου στοιχειοθετεί ως «προ-
ηγούμενο Φειδίας». Με την υπό-
μνηση, πάντα, πως ο νεαρός You-
Tuber από το Μένοικο εξελέγη δη-
μοκρατικά χωρίς αυτό να σημαίνει
πως οι πολίτες που τον εξέλεξαν
διαθέτουν, απαραίτητα, και τον πο-
λιτικό γραμματισμόή την κουλτούρα
συνειδητοποίησης της εκλογής ενός
ανθρώπου χωρίς προγραμματικές
θέσεις και ιδεολογικό στίγμα. 

Αν το πολιτικό σύστημα στην
Κύπρο –με τα παραδοσιακά κόμματα
και τους πολιτικούς που ξέρουμε–
είναι the… devil we know, τότε
αναπόφευκτα ο Φειδίας Παναγιώτου
είναι, δυνητικά, the… devil we don’t
know –για να προσαρμόσουμε και
την κλασική βρετανική αποφθεγ-
ματική φράση. 

Απολιτίκ
ή… μεταπολιτική

ψήφος;  
Η εκλογή στο Ευρωκοινοβούλιο του Φειδία Παναγιώτου

αφήνει ένα πολύ σημαντικό προηγούμενο

<<<<<<

Ο YouTuber ήταν η έκ-
πληξη των ευρωεκλο-
γών, καταλαμβάνοντας
την τρίτη θέση, με 71.330
ψήφους, αφήνοντας πί-
σω του πολλά από τα πα-
ραδοσιακά κόμματα.

Για τα παραδοσιακά πολιτικά κόμματα που ήδη χρησιμοποιούν τα νέα Μέσα και δη το TikTok θα αποτελέσει αναπό-
φευκτα μια άσκηση κατανόησης ιδίως αν επικεντρωθούν στο αφήγημα πως ο Φειδίας «εξελέγη διότι κάνει αστεία
βιντεάκια». 
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Το αποτέλεσμα στις ευρωεκλογές
ήταν αρνητικό για το ΔΗΚΟ ενώ
αντίθετα στις δημοτικές ήταν πάρα
πολύ θετικό», επισημαίνει ο Νικόλας
Παπαδόπουλος σε μια πρώτη ανά-
λυση των αποτελεσμάτων των εκλο-
γών της περασμένης Κυριακής. Ο
πρόεδρος του ΔΗΚΟ αναφέρει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ότι το
Δημοκρατικό Κόμμα, όπως και τα
άλλα δύο κόμματα που στηρίζουν
την κυβέρνηση, είχε εκλογικές επι-
πτώσεις εξαιτίας της απογοήτευσης
που μέρος της κοινωνίας αισθάνεται
για την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη,
ωστόσο, δηλώνει, πως δεν τίθεται
θέμα αποχώρησης του ΔΗΚΟ από
το κυβερνητικό σχήμα. Οι ευθύνες,
τονίζει, είναι συλλογικές, όπως και
οι αποφάσεις, και σημειώνει πως
οποιεσδήποτε ευθύνες διαπιστω-
θούν, θα αναληφθούν. «Το ποιες
είναι οι ευθύνες, ποιους βαραίνουν
και πώς θα αναληφθούν θα το απο-
φασίσουν τα συλλογικά όργανα
του κόμματος», σημειώνει χαρα-
κτηριστικά. Συζητώντας για την
επόμενη μέρα των εκλογών, δη-
λώνει ότι στόχος είναι η ανάκαμψη
του ΔΗΚΟ αλλά και η ανάκαμψη
του κεντρώου και ευρύτερου εν-
διάμεσου χώρου.

–Ποιο θεωρείτε ότι είναι τελικά
το μήνυμα των εκλογών; 

–Η απογοήτευση, η διαμαρτυρία
και η απαξίωση που νιώθει ο κόσμος
προς το πολιτικό σύστημα. Το απο-
τέλεσμα στις ευρωεκλογές ήταν
αρνητικό για το ΔΗΚΟ, ενώ αντί-
θετα στις δημοτικές εκλογές ήταν
πάρα πολύ θετικό. Δεν θα κρυφτού-
με όμως πίσω από αυτό. Το κακό
αποτέλεσμα των ευρωεκλογών θα
μας απασχολήσει τις αμέσως επό-
μενες μέρες στα συλλογικά μας όρ-
γανα. 
–Οι ηγεσίες των κομμάτων λένε
ότι έλαβαν τα μηνύματα της κάλ-
πης αλλά δεν υπήρξε καμία πα-
ραίτηση πολιτικού αρχηγού. Συ-
νεπώς, τι περιεχόμενο έχει τελικά
η φράση «λάβαμε το μήνυμα»; 

–Το πρώτο πράγμα που πρέπει
να κάνουν τα κόμματα είναι να δια-
πιστώσουν τους λόγους για τους
οποίους ο κόσμος νιώθει αυτή την
απογοήτευση και στη συνέχεια θα
πρέπει να δούμε πώς αντιμετωπί-
ζουμε την απαξίωση του κόσμου
για το πολιτικό σύστημα –και αυτός

ο προβληματισμός αφορά όλους
μας. Είναι ξεκάθαρο ότι στις ευ-
ρωεκλογές η κοινωνία έχει στείλει
ένα μήνυμα στο ΔΗΚΟ, την κυβέρ-
νηση αλλά και στα δύο μεγάλα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης. Όλα τα
παραδοσιακά κόμματα έχουν πάρει
ιστορικά χαμηλά ποσοστά σε αυτές
τις εκλογές. Η άνοδος της Ακροδε-
ξιάς μάς ανησυχεί ιδιαίτερα, και
το γεγονός ότι η κοινωνία επέλεξε

να στείλει ένα μήνυμα μέσω ενός
ανεξάρτητου υποψήφιου που είναι
η προσωποποίηση της ψήφου δια-
μαρτυρίας, πρέπει να μας προβλη-
ματίσει όλους. 
–Γιατί είπατε ότι δόθηκε μήνυμα
και προς την κυβέρνηση; 

–Θεωρώ ότι μέρος της απογοή-
τευσης, δίκαια ή άδικα, έχει να
κάνει και με την εικόνα της κυβέρ-
νησης και πιστεύω ότι τα τρία κόμ-

ματα που στηρίζουν την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη είχαν συγκεκριμένες
εκλογικές επιπτώσεις από αυτή
την εικόνα.  
–Το ΔΗΚΟ ήρθε πέμπτο στις ευ-
ρωεκλογές με μονοψήφιο ποσο-
στό. Ποιοι θεωρείτε ότι είναι οι
λόγοι για αυτή την ήττα; 

–Είναι πολλοί οι λόγοι, δεν είναι
ένας. Ο κυριότερος, όμως, είναι η
απογοήτευση, η διαμαρτυρία και
η απαξίωση του κόσμου για το πο-
λιτικό σύστημα στο σύνολό του,
του οποίου φυσικά είμαστε και
εμείς μέρος, η οποία έχει διαμορ-
φωθεί μέσα από σημαντικές πολι-
τικές αστοχίες την τελευταία δε-
καπενταετία. Επιπρόσθετα, το ΔΗ-
ΚΟ ως μία από τις βασικές πολιτικές
συνιστώσες που στηρίζουν την κυ-
βέρνηση, απώλεσε ψήφους αντί-
δρασης, πιθανώς, λόγω της ισοπε-
δωτικής κριτικής που δέχεται κα-
θημερινά η κυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη. Επίσης, το γεγονός ότι οι δύο
εκλογικές αναμετρήσεις έγιναν
μαζί, προκάλεσαν πίεση στους μη-
χανισμούς του κόμματος και ενδε-
χομένως να «χάθηκαν» οι ευρωε-
κλογές μέσα στη «βαβούρα» των
δημοτικών εκλογών. Όλα τα πιο
πάνω, σε συνδυασμό με τη «χαλα-
ρή» ψήφο στις ευρωεκλογές που
προσφέρονται ως εκλογές για «ψή-
φο διαμαρτυρίας», επηρέασαν κατά
την άποψή μου το αποτέλεσμα.
–Πού οφείλεται η φθορά που έχει
το ΔΗΚΟ από την κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη; 

–Οι πολίτες είχαν ιδιαίτερα ψηλές
προσδοκίες για την κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη και σήμερα ένα σημαν-
τικό μέρος της κοινής γνώμης νιώθει
απογοήτευση γιατί θεωρεί ότι αυτές
οι προσδοκίες δεν έχουν ικανοποι-
ηθεί. Ως ΔΗΚΟ αυτό θα μας απα-
σχολήσει κατά την αξιολόγηση του
αποτελέσματος τις αμέσως επόμενες
μέρες. Προσωπικά θεωρώ ότι είναι
άδικη η ισοπεδωτική και απαξιωτική
κριτική που εκτοξεύεται καθημερινά
εναντίον της κυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη, χωρίς να ισχυρίζομαι ότι
αυτή η κυβέρνηση δεν έχει διαπρά-
ξει και λάθη. Σημασία όμως έχει τι
αντίληψη έχει ο κόσμος και όχι τι
λέμε εμείς.
–Τίθεται θέμα αποχώρησης του
ΔΗΚΟ από την κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη; 

–Δεν τίθεται τέτοιο θέμα. Τα
αίτια και τα αιτιατά του κακού απο-
τελέσματος των ευρωεκλογών ως

επίσης και τα καλά αποτελέσματα
των δημοτικών εκλογών θα τα εξε-
τάσουμε τις αμέσως επόμενες μέρες
στα συλλογικά όργανα του κόμματός
μας. Συνέρχεται την Τετάρτη το
Εκτελεστικό Γραφείο και την 1η
Ιουλίου η Κεντρική Επιτροπή για
να αξιολογήσουμε τα αποτελέσματα. 
–Η δική σας άποψη ποια είναι;
Πρέπει το ΔΗΚΟ να εξετάσει το
ενδεχόμενο αποχώρησης από την
κυβέρνηση; 

–Απάντησα πιο πάνω. Σε κάθε
περίπτωση δεν θα ήθελα να προ-
χωρήσω από μόνος μου στα συμ-
περάσματα για τους λόγους του κα-
κού αποτελέσματος των ευρωεκλο-
γών, ούτε και για το ποια θα μπο-
ρούσαν να είναι τα επόμενα βήματα.
Αυτό θα το αποφασίσουν τα συλ-
λογικά όργανα του κόμματος.
–Ποια είναι η δική σας ευθύνη
ως προέδρου του κόμματος; 

–Οι ευθύνες είναι συλλογικές
όπως και οι αποφάσεις είναι συλ-
λογικές. Φυσικά και ο κάθε αξιω-
ματούχος του κόμματος έχει μεγα-
λύτερες ευθύνες ανάλογα με το
αξίωμα που κατέχει, με εμένα να
έχω τις μεγαλύτερες ευθύνες. Να
μην έχετε καμία αμφιβολία πως,
όταν θα ολοκληρώσουμε την εσω-
κομματική διαδικασία αξιολόγησης,
οποιεσδήποτε ευθύνες διαπιστω-
θούν θα αναληφθούν.
–Πώς; 

–Το ποιες είναι οι ευθύνες, ποι-
ους βαραίνουν και πώς θα αναλη-
φθούν θα το αποφασίσουν τα συλ-
λογικά όργανα του κόμματός μας. 
–Εσείς σκέφτεστε είτε να υπο-
βάλετε παραίτηση, είτε να θέσετε
εαυτόν στα συλλογικά όργανα
του κόμματος ή να προκηρύξετε
εκλογές και να ζητήσετε ανανέ-
ωση εντολής από τη βάση του
κόμματος; 

–Όπως είπα δεν θα μπω αυτή
τη στιγμή σε μια καταληκτική το-
ποθέτηση ούτε για τα συμπερά-

σματα των εκλογών ούτε και για
το πώς πρόκειται να διαχειριστούμε
την επόμενη μέρα. Αυτό θα το απο-
φασίσουν τα συλλογικά όργανα
του κόμματος. 
–Αν θα παραιτηθείτε ή όχι, είναι
προσωπική σας απόφαση και όχι
θέμα των συλλογικών οργάνων. 

–Ως αρχηγός του κόμματος φυ-
σικά και έχω την κύρια ευθύνη για
τα αποτελέσματα των εκλογών,
όμως η ευθύνη είναι συλλογική,
και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο πρέ-
πει να γίνει συλλογική ανάλυση
των αποτελεσμάτων και να κατα-
λήξουμε σε συλλογικά συμπερά-
σματα και αποφάσεις για την επό-
μενη μέρα. 
–Αφού οι ευθύνες είναι συλλογι-
κές, θα πρέπει να παραιτηθεί η
ηγεσία στο σύνολό της; 

–Νομίζω απάντησα πιο πάνω. 
–Υπήρξαν στελέχη που έθεσαν
θέμα ηγεσίας εντός κόμματος; 

–Δεν πρόκειται να σχολιάσω το-
ποθετήσεις στελεχών. Όλα τα στε-
λέχη έχουν δικαίωμα στα συλλογικά
όργανα του κόμματος να πουν την
άποψή τους και αυτό θα κάνουμε
τις επόμενες μέρες. Θα αποφασί-
σουμε συλλογικά για το πώς προ-
χωρούμε, γιατί ο στόχος μας θα
πρέπει να είναι η ανάκαμψη του
ΔΗΚΟ, η ανάκαμψη του κεντρώου
και του ευρύτερου ενδιάμεσου χώ-
ρου, αλλά και ο τρόπος βελτίωσης
της λειτουργίας του κόμματος για
να μπορέσουμε να παραγάγουμε
πολιτική και να μεταδώσουμε τα
σωστά πολιτικά μηνύματα στην
κοινωνία. 
–Υπάρχει σοβαρό ενδεχόμενο
στις επόμενες βουλευτικές εκλο-
γές το ΔΗΚΟ να απωλέσει εντελώς
τον ρυθμιστικό του ρόλο. Τι μπο-
ρεί να κάνει για να ανακάμψει; 

–Το ουσιώδες ερώτημα για το
ΔΗΚΟ είναι το πώς θα ανακάμψει,
και αυτό το ερώτημα θα μας απα-
σχολήσει έντονα τις αμέσως επό-

μενες μέρες. Όμως θεωρώ ότι παρά
το κακό αποτέλεσμα στις ευρωε-
κλογές, ο ρυθμιστικός ρόλος του
ΔΗΚΟ επιβεβαιώθηκε μέσα από τις
συνεργασίες στις δημοτικέςεκλογές
και τα πάρα πολύ θετικά αποτελέ-
σματα που έχουμε πετύχει σε εκεί-
νες τις εκλογικές αναμετρήσεις.
Στις δημοτικές εκλογές ο κόσμος
επιδοκίμασε τις επιλογές τούΔΗΚΟ.
Έχουμε συμβάλει και έχουμε πε-
τύχει την εκλογή τεσσάρων προ-
έδρων Επαρχιακών Οργανισμών
Αυτοδιοίκησης, έχουμε εκλέξει
οκτώ δημάρχους σε σημαντικούς
δήμους και έχουμε καλά αποτελέ-
σματα στα Δημοτικά Συμβούλια με
αύξηση ποσοστών σε σχέση με τις
βουλευτικές εκλογές του 2021. 
–Ο ρυθμιστικός ρόλος παραδο-
σιακά είχε να κάνει με τις ισορ-
ροπίες στη Βουλή και ότι πάντα
το ένα από τα δύο μεγάλα κόμ-
ματα είχε ανάγκη το ΔΗΚΟ. Αυτό
φαίνεται να χάνεται πλέον με την
πτώση του ΔΗΚΟ και την ταυτό-
χρονη άνοδο και του ΕΛΑΜ. 

–Από τη στιγμή που έχουν πέσει
τα ποσοστά όλων των κομμάτων,
το ΔΗΚΟ, εάν φυσικά ανακάμψει,
θα συνεχίσει να έχει αυτόν τον
ρυθμιστικό ρόλο, και αυτό φάνηκε
και στην πράξη στις δημοτικές
εκλογές.
–Τι πρέπει να κάνει; 

–Η προσωπική μου άποψη είναι
ότι πρέπει να προβληματιστούμε
έντονα πώς μπορούμε να κάνουμε
την πολιτική πιο ελκυστική στον
κόσμο, γιατί φαίνεται ξεκάθαρα
ότι είναι η εικόνα της πολιτικής
που έχει πρόβλημα στην ευρύτερη
κοινωνία. Θα πρέπει επίσης ως ΔΗ-
ΚΟ να δούμε πώς κάνουμε πιο ελ-
κυστικές τις προτάσεις του κόμ-
ματος, ιδιαίτερα όσον αφορά τη
σταθερότητα και ανάπτυξη της οι-
κονομίας, τη στήριξη των ευάλωτων
ομάδων και τη στήριξη της μεσαίας
τάξης. 

–Αναφερθήκατε και σε ενίσχυση
του κεντρώου χώρου. 

–Είναι πάγια επιδίωξή μας η ενί-
σχυση αυτού του χώρου διότι ο
κεντρώος χώρος είναι η ασφαλι-
στική δικλίδα που συμβάλλει στη
διατήρηση της σταθερότητας ιδι-
αίτερα σε ό,τι αφορά την οικονομία
και το Κυπριακό. 
–Σκέφτεστε να αναλάβετε κάποια
πρωτοβουλία για συνένωση των
δυνάμεων που εκφράζουν αυτό
τον χώρο και να δημιουργηθεί
μια κεντρώα παράταξη με ΔΗΚΟ,
ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ; 

–Όπως είπα, δεν μπορώ να κα-
ταλήξω εγώ από μόνος μου για το
ποια θα είναι τα επόμενα βήματα,
είτε για το ΔΗΚΟ, είτε για τον ευ-
ρύτερο κεντρώο χώρο. Όμως σί-
γουρα είναι μέσα στις επιδιώξεις
μας η ανάκαμψη ολόκληρου αυτού
του χώρου. Το τι πρωτοβουλίες θα

αναλάβουμε, θα το αποφασίσουμε
στη συνέχεια, αφού θα έχουμε ολο-
κληρώσει την ανάλυση των απο-
τελεσμάτων και των πιθανών επι-
λογών που έχουμε στη διάθεσή μας. 
–Σκεφτήκατε το σενάριο συνέ-
νωσης με τη ΔΗΠΑ; 

–Όπως είπα δεν θα αποφασίσω
εγώ μόνος μου τα επόμενα βήματα
και το τι πρέπει να γίνει. Αυτά είναι
ζητήματα πολιτικής που θα πρέπει
να αποφασιστούν στα συλλογικά

όργανα του κόμματός μας και, σε
κάθε περίπτωση, θα πρέπει πρώτα
να συζητηθούν και με άλλες πολι-
τικές δυνάμεις. Δεν αποκλείουμε
τίποτα για το μέλλον. Αυτή τη στιγ-
μή, όμως, θα επικεντρωθούμε στην
εσωκομματική ανάλυση των απο-

τελεσμάτων και σε ένα σύντομο
χρονικό διάστημα θα καταλήξουμε
σε συμπεράσματα αλλά και στις
αποφάσεις που αφορούν το μέλλον
του κόμματός μας.
–Μιλήσατε με τον κ. Καρογιάν;
Ή με τον κ. Σιζόπουλο; 

–Δεν έχουμε προχωρήσει σε κα-
μία επαφή με οποιοδήποτε άλλο
κόμμα, διότι στην παρούσα φάση
είμαστε σε εσωκομματική διαδι-
κασία ανάλυσης των αποτελεσμά-
των. 
–Η επιτυχία των συνεργασιών
με το ΑΚΕΛ σε επίπεδο τοπικής
αυτοδιοίκησης στέλνει κάποιο
μήνυμα στο ΔΗΚΟ; 

–Είναι γεγονός πως ήταν απο-
τελεσματικές οι περισσότερες συ-
νεργασίες που πετύχαμε στις δη-
μοτικές εκλογές. Παρά το κακό απο-
τέλεσμα των ευρωεκλογών, είχαμε
τουλάχιστον αυτά τα θετικά απο-
τελέσματα που επιβεβαιώνουν την
προοπτική των συνεργασιών μας
για το μέλλον. Όπως έχω ήδη πει,
αν επιβεβαιώνουν κάτι οι δημοτικές
εκλογές, αυτό είναι ο ρυθμιστικός
ρόλος του ΔΗΚΟ. 
–Άρα το μήνυμα προς το ΔΗΚΟ

είναι να στραφεί προς το ΑΚΕΛ
για ενδεχόμενες μελλοντικές εκλο-
γικές συνεργασίες; 

–Τα πολιτικά μηνύματα των
εκλογών θα τα δούμε μέσα από την
ανάλυση των αποτελεσμάτων. 
–Τι έγινε τελικά στον Δήμο Λευ-
κωσίας; Ήταν ο Συναγερμός ή το
ΔΗΚΟ που απέκλεισε τον Ανδρέα
Κωνσταντίνου και προέκρινε Νίκο
Τορναρίτη; 

–Καμία ένσταση δεν είχαμε εμείς
και ούτε αποκλείσαμε οποιονδή-
ποτε υποψήφιο. Και θέλω να είμαι
ξεκάθαρος σε αυτό. Εκφράσαμε
προβληματισμούς, όπως προβλη-
ματισμούς εκφράσαμε και για άλλες
περιπτώσεις υποψηφίων, όμως ου-
δέποτε επιβάλαμε εμείς στον ΔΗΣΥ
ποιον υποψήφιο να επιλέξει για
τον Δήμο Λευκωσίας. Αυτή ήταν
αποκλειστική απόφαση του Δημο-
κρατικού Συναγερμού.

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ, πρόεδρος ΔΗΚΟ 

Δεν τίθεται θέμα
αποχώρησης από
την κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη 

Ο ρυθμιστικός ρόλος του ΔΗΚΟ επιβεβαιώθηκε
στις δημοτικές εκλογές

Στόχος η ανάκαμψη του κεντρώου και ευρύτερου ενδιάμεσου χώρου
<<<<<<

Ουδέποτε επιβάλαμε
εμείς στον ΔΗΣΥ ποιον
υποψήφιο να επιλέξει
για τον Δήμο Λευκωσίας.
Ηταν αποκλειστική από-
φαση του Συναγερμού.

Αυτός ο χώρος είναι η ασφαλιστική δικλίδα που συμβάλλει στην διατήρηση
της σταθερότητας στην οικονομία και το Κυπριακό. 

<<<<<<

Μέρος της απογοήτευ-
σης έχει να κάνει
και με την εικόνα
της κυβέρνησης και
πιστεύω ότι τα τρία κόμ-
ματα που τη στηρίζουν
είχαν συγκεκριμένες
εκλογικές επιπτώσεις. 

<<<<<<

Το ότι η κοινωνία επέλε-
ξε να στείλει ένα μήνυμα
μέσω ενός ανεξάρτητου
υποψήφιου που είναι
η προσωποποίηση
της ψήφου διαμαρτυ-
ρίας, πρέπει να μας
προβληματίσει όλους. 

Οι ευθύνες είναι συλλογικές όπως και οι αποφάσεις. Οποιεσδήποτε ευθύνες διαπιστωθούν
θα αναληφθούν.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΏΡΓΟΥ ΚΑΚΟΎΡΗ

Με την προοπτική να καταλήξουν σε
πολιτική συμφωνία ήδη πριν σερ-
βιριστεί το επιδόρπιο στον 11ο όρο-
φο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
προσέρχονται αύριο στο άτυπο δεί-
πνο οι 27 ηγέτες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, καθώς τα σενάρια δίνουν
και παίρνουν για την προοπτική η
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν να πάρει
την… πρόκριση για μια δεύτερη
θητεία στην ηγεσία της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Σύμφωνα με όσα έχουν
συμφωνηθεί, η κα Φον ντερ Λάιεν
θα είναι παρούσα τουλάχιστον κατά
το πρώτο μισό της συνάντησης,
δηλαδή στη συζήτηση για τα δι-
δάγματα των εκλογών, καθώς υπάρ-
χει συναντίληψη πως όσοι παρευ-
ρίσκονται συνήθως σε τέτοιες συ-
νόδους αλλά τα ονόματα των οποίων
συζητούνται για μία από τις θέσεις-
κλειδιά (όπως η Ρομπέρτα Μέτσολα
για την ηγεσία του Κοινοβουλίου
ή η Κάγια Κάλας για τη θέση της
ύπατης εκπροσώπου) θα ήταν κα-
λύτερο να μη βρίσκονται στο ίδιο
το δείπνο. Την ίδια στιγμή, το όνομα
του Αντόνιο Κόστα φαίνεται να
κλειδώνει για την προεδρία του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου, χωρίς όμως
να υποχωρούν οι φημολογίες για
προώθηση του ονόματος του Μάριο
Ντράγκι.

Αν και όπως επισημαίνουν δι-
πλωματικές πηγές τα πάντα παρα-
μένουν ρευστά, μια σειρά από πα-
ράγοντες, όπως το αποτέλεσμα των
ευρωεκλογών, η αποδυνάμωση Μα-
κρόν και η ενδυνάμωση Μελόνι,
και η πρόθεση των ηγετών να κλεί-
σουν τα ανοιχτά ζητήματα πριν την
Ολομέλεια του Ιουλίου, δείχνουν
«κλείδωμα» του πιο πάνω πολυσυ-
ζητημένου σεναρίου.

Την εικόνα την τελευταία εβδο-
μάδα περιέπλεξαν πάντως μια σειρά
από δημοσιεύματα στον ευρωπαϊκό
Τύπο που ήθελαν τον πρόεδρο του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μι-
σέλ, να επιχειρεί να αποκλείσει πλή-
ρως την κα Φον ντερ Λάιεν από την
άτυπη συνάντηση. Μια ερμηνεία
που μοιράστηκαν διπλωματικές πη-
γές θέλει τον κ. Μισέλ να εξασφάλισε
τη συμφωνία των ηγετών για αποχή
της κας Φον ντερ Λάιεν από το δεί-
πνο, την οποία στη συνέχεια εξέλαβε
ως εντολή για μη αποστολή πρό-
κλησης. Από πλευράς Φον ντερ Λάι-
εν η φημολογία απαντήθηκε πάντως

αρκετές φορές από εκπροσώπους
της Κομισιόν, οι οποίοι επέμειναν
επιμελώς πως η πρόεδρος της Επι-
τροπής αναμένει την καθιερωμένη
πρόσκληση. Μετά από συζητήσεις
και σε επίπεδο μόνιμων αντιπρο-
σώπων, κλείδωσε όχι μόνο η πα-
ρουσία Φον ντερ Λάιεν στο δείπνο,
αλλά και η πρόθεση να υπάρξει
απόφαση για την ηγεσία της Ε.Ε.
στην επίσημη σύνοδο κορυφής στις
27 και 28 Ιουνίου.

Ισορροπίες
Όπως κάθε πέντε χρόνια, η συ-

ζήτηση για το ποιος θα αναλάβει
την ηγεσία της Κομισιόν και του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και τη θέ-
ση του ύπατου εκπροσώπου για

την εξωτερική πολιτική (καθώς και
η έμμεση συμφωνία για την ηγεσία
του Κοινοβουλίου, το οποίο όμως
μπορεί πάντα να επιλέξει όποιον
επιθυμεί για την προεδρία του) περ-
νά μέσα από τη βάσανο των πολι-
τικών ισορροπιών μεταξύ των πο-
λιτικών ομάδων, όπως εκπροσω-
πούνται μεταξύ των 27 ηγετών
αλλά και στο Κοινοβούλιο, ώστε
τα πρόσωπα αυτά να εγκριθούν
από τους ευρωβουλευτές (στην πε-
ρίπτωση των μελών της Κομισιόν
και του ύπατου εκπροσώπου), αλλά
και από γεωγραφικές και πολιτικές
ισορροπίες.

Σε αυτό το πλαίσιο, η Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν έχει τη στήριξη του-
λάχιστον 11 ηγετών κρατών-μελών
που ανήκουν στο ΕΛΚ (στους οποί-
ους δεν υπολογίζεται ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης, ο οποίος επίσης
έχει εκφράσει τη στήριξή του), αλλά
ενδεχομένως και του Ισπανού πρω-
θυπουργού Πέδρο Σάντσεθ, με τον
οποίο οι σχέσεις ήταν πάντα καλές,
αλλά και της Τζόρτζια Μελόνι εφό-
σον η Ιταλίδα πρωθυπουργός λάβει
τα ανταλλάγματα που ενδεχομένως
επιδιώκει μετά την καλή επίδοση
του κόμματός της στις ευρωεκλογές,
όπως ένα ισχυρό χαρτοφυλάκιο ή
ακόμα και εκτελεστική αντιπροεδρία
για τον Ιταλό επίτροπο.

Την ίδια στιγμή, η εκλογική ήττα
του Γάλλου προέδρου Εμανουέλ
Μακρόν μειώνει τις δυνατότητές
του να φέρει αντιρρήσεις και να
ανατρέψει τη διαδικασία, όπως έκα-
νε το 2019, επιβάλλοντας την κα
Φον ντερ Λάιεν. Ενδεχομένως ούτε
ο κ. Μακρόν έχει κίνητρο να καθυ-
στερήσει τη διαδικασία.

Ακόμα και αν δεν επιτευχθεί συ-
ναίνεση, η κα Φον ντερ Λάιεν θα
μπορούσε να συγκεντρώσει την ει-
δική πλειοψηφία που απαιτείται

(15 ηγέτες χωρών που εκπροσωπούν
τουλάχιστον 65% του πληθυσμού
της Ε.Ε.) σε περίπτωση που χρει-
αστεί ψηφοφορία στη σύνοδο στις
27-28 Ιουνίου, ειδικά εφόσον πίσω
της υπάρχουν μεγάλες χώρες όπως
τη Γερμανία, την Πολωνία, την
Ισπανία και την Ιταλία.

Μπροστά ο Κόστα
Όσον αφορά την ηγεσία του Ευ-

ρωπαϊκού Συμβουλίου, ο κ. Σάντσεθ
και ο Γερμανός καγκελάριος Όλαφ
Σολτς, οι οποίοι έχουν την εντολή
από τους Σοσιαλδημοκράτες να
διαπραγματευτούν εκ μέρους τους,
αναμένεται να προωθήσουν την
υποψηφιότητα του Πορτογάλου
πρώην πρωθυπουργού Αντόνιο Κό-
στα. Ανοιχτό παραμένει ωστόσο
κατά πόσο οι πρόσφατες νομικές
περιπέτειες του κ. Κόστα στο πλαί-
σιο σκανδάλου διαφθοράς στην
Πορτογαλία (για το οποίο ο ίδιος
σημειώνει πως δεν κατηγορείται
πλέον επίσημα) θα φέρουν δεύτερες
σκέψεις, οι οποίες σε άλλες περι-
πτώσεις θα έδιναν ευκαιρία προ-
ώθησης άλλων ονομάτων. Ωστόσο,
η ανάληψη της θέσης από τους Σο-
σιαλιστές θεωρείται το επικρατέ-
στερο σενάριο.

Για τη θέση της ύπατης εκπρο-
σώπου συζητείται έντονα η πρω-
θυπουργός της Εσθονίας, Κάγια
Κάλας, που ανήκει στους φιλελεύ-
θερους (Renew) με ανοιχτό το ερώ-
τημα του κατά πόσο οι ηγέτες της
Ε.Ε. είναι έτοιμοι να δώσουν τη
θέση σε χώρα της Βαλτικής που
αναμένεται να εστιάσει ιδιαίτερα
στα θέματα που αφορούν τη Ρωσία.
Ερωτήματα δημιουργούνται επίσης
όσον αφορά αυτή την επιλογή από
την αποδυνάμωση των φιλελευθέ-
ρων στο Κοινοβούλιο, αν και πα-
ραμένουν η τρίτη δύναμη.

Μια Ούρσουλα μετράει τις ψήφους
Ανεβαίνουν οι πιθανότητες οι «27» να ανάψουν πράσινο φως για δεύτερη θητεία Φον ντερ Λάιεν στην προεδρία της Κομισιόν

<<<<<<<

Η Φον ντερ Λάιεν έχει 
τη στήριξη τουλάχιστον
11 ηγετών κρατών-μελών
που ανήκουν στο ΕΛΚ
και ενδεχομένως του
Ισπανού πρωθυπουργού.

Μετά από συζητήσεις και σε επίπεδο μόνιμων αντιπροσώπων,
κλείδωσε όχι μόνο η παρουσία Φον ντερ Λάιεν στο δείπνο, αλλά
και η πρόθεση να υπάρξει απόφαση για την ηγεσία της Ε.Ε. στην
επίσημη σύνοδο κορυφής στις 27 και 28 Ιουνίου.
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ΤΟΥ ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Υπερδεξιό τόξο, το οποίο θα περι-
λαμβάνει όλη τη χρωματική παλέτα
δεξιόστροφων πολιτικών σχημάτων,
από τους απλούς συντηρητικούς
και χριστιανοδημοκράτες του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος μέχρι
την Ακροδεξιά, ενδεχομένως και
εθνικιστές, επιχειρείται να δημι-
ουργηθεί στην Ε.Ε., κυρίως από
ακροδεξιούς κύκλους, με στόχους
αφενός την εδραίωση της υπόστα-
σής τους και αφετέρου τη χειρα-
γώγηση της ευρωπαϊκής ατζέντας
και της αλλαγής πλεύσης σε μείζονα
ζητήματα, μεταξύ άλλων και στο
προσφυγικό/μεταναστευτικό. 

Αφετηρία, αποτελεί η Γαλλία, με
επίκεντρο την πρωτοφανή ενέργεια
του Ερίκ Σιοτί, προέδρου του Ρε-
πουμπλικανικού Κόμματος, (μέλους
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος,
στο οποίο ανήκει και ο ΔΗΣΥ), να
εκφράσει στήριξη στο εθνικιστικό
κόμμα της Μαρίν Λε Πεν «Εθνικός
Συναγερμός», τείνοντας «χείρα συ-
νεργασίας» και ενόψει των βουλευ-
τικών εκλογών της 30ής Ιουνίου
και της 7ης Ιουλίου. Το Ρεπουμπλι-
κανικό Κόμμα, το οποίο αποτελεί
συνέχεια του κόμματος του Νικολά
Σαρκοζί, αν και δεν έχει πλέον την
ίδια αίγλη, ούτε την ίδια επιρροή
σε σύγκριση με το πρόσφατο πα-
ρελθόν, δεν παύει να αποτελεί ένα
παραδοσιακό συντηρητικό δεξιό
κόμμα, του οποίου το άνοιγμα προς
τους εθνικιστές, πέραν της εμφα-
νούς προσπάθειας στήριξης, δημι-
ουργεί μια εικόνα κανονικοποίησης
του κόμματος Λε Πεν, σαν να πρό-
κειται για ένα δημοκρατικό, φιλο-
ευρωπαϊκό σχήμα, με το οποίο θα
μπορούσαν να συμπράξουν παρα-
δοσιακές δυνάμεις στη Γαλλία, άρα
και στην Ε.Ε.

Ο Ερίκ Σιοτί φέρεται να είχε μυ-
στικές διαβουλεύσεις με τη Μαρίν
Λε Πεν, μετά την ομολογουμένως
σαρωτική της νίκη στις ευρωεκλο-
γές, εξασφαλίζοντας ποσοστό
31,4% και 30 έδρες στην Ευρωβου-
λή. Και περιορίζοντας στο 14,6%
το κόμμα του προέδρου Εμανουέλ
Μακρόν που αισθάνθηκε την ανάγ-
κη να προκηρύξει βουλευτικές
εκλογές. Σε μια κίνηση τεράστιου
ρίσκου, όχι μόνο για τη Γαλλία,

αλλά και για το σύνολο της Ε.Ε.,
δεδομένου ότι η χώρα αποτελεί
τον ένα από τους δύο πόλους στα-
θερότητας που διαθέτει η Ευρώπη
(ο έτερος είναι η Γερμανία) και σε
περίπτωση ενός ακόμη στραβο-
πατήματος και δη στις βουλευτικές
εκλογές, η δυνατότητα των ακρο-
δεξιών και των εθνικιστών να εδραι-
ωθούν, εκτιμάται ότι «θα είναι
χωρίς επιστροφή».

Ενισχυτική των πληροφοριών
για την προσπάθεια δημιουργίας
ενός υπερδεξιού τόξου στην Ε.Ε εί-
ναι και η πληροφορία που απεκά-
λυψε η γαλλική Le Monde, σύμφωνα
με την οποία, πριν από την ανα-
κοίνωση της επιδιωκόμενης συμ-
μαχίας με το γαλλικό εθνικιστικό
κόμμα, ο ηγέτης του Ρεπουμπλικα-
νικού Κόμματος Ερίκ Σιοτί είχε συ-
ναντηθεί με δισεκατομμυριούχο
επιχειρηματία, ιδιοκτήτη και ΜΜΕ,
με τον οποίο συζήτησαν την ιδέα
«ένωσης της Δεξιάς». Σε όλο της το
φάσμακαι με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Μετά το άνοιγμά του προς τους
εθνικιστές της Γαλλίας, ο Ερίκ Σιοτί
δέχθηκε πάντως σωρεία επικρίσεων
και καθαιρέθηκε εν μέσω κατα-
κραυγής από την ηγεσία του Ρε-
πουμπλικανικού Κόμματος, την
οποία ανέλαβαν οι Φρανσουά Μπε-
λαμί και η Άννυ Γκενεβάρ. Ωστόσο,
ο κ. Σιοτίαμφισβητεί την καθαίρεσή
του, φέρεται έτοιμος να προσφύγει
στο δικαστήριο και ενώ γράφονταν
αυτές οι γραμμές την περασμένη
Παρασκευή, συνέχιζε να δηλώνει
πρόεδρος του Ρεπουμπλικανικού
Κόμματος και να ενεργεί ως ηγέτης

του, πηγαίνοντας κανονικά στο
γραφείο του και εμμένοντας μάλιστα
στη θέση για συνεργασία με τον
Εθνικό Συναγερμό της Μαρίν Λε
Πεν.

Όπως πληροφορείται η «Κ», όλα
αυτά ήταν γνωστά και αναμενόμενα,
για τους εθνικιστές ηγέτες που συμ-
μετείχαν δύο εικοσιτετράωρα νω-
ρίτερα σε άτυπη σύσκεψη εθνικι-
στικών κομμάτων, σε ξενοδοχείο
των Βρυξελλών, δίνοντας σαφές
στίγμα ότι πέραν των εθνικών πο-
λιτικών, θέλουν να επιβάλουν το
αποτύπωμά τους στην Ε.Ε. και στην
ατζέντα της. Η Μαρίν Λε Πεν, με
αέρα «αρχηγού», υπό το φως των
αποτελεσμάτων της Γαλλίας, είπε
ότι «θα μας λείψει» ο Εμανουέλ Μα-
κρόν, προδικάζοντας το πολιτικό
του τέλος, ενώ λίγο νωρίτερα ο Ολ-
λανδός εθνικιστής Βίλντερς χαρα-
κτήρισε τον Γάλλο πρόεδρο «καλό
εχθρό» και ο Ιταλός εθνικιστής Μα-
τέο Σαλβίνι υπαινίχθηκε ότι «χάρη
στον Μακρόν» κατέστη δυνατή αυ-
τή η δρομολόγηση συμμαχιών και
η άτυπη σύσκεψη των Βρυξελλών. 

Πηγή με άριστη γνώση των κι-
νήσεων που εκδηλώνονται, απέ-
δωσε την όλη προσπάθεια σε ακρο-
δεξιούς και εθνικιστικούς κύκλους,
με τη συμμετοχή όμως και προσώ-
πων που πρόσκεινται στο Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόμμα, όπως άλλωστε
και ο Ερίκ Σιοτί. Η ίδια πηγή έλεγε
στην «Κ» ότι «επιδιώκεται η ένωση
της Δεξιάς, σε όλο της φάσμα, πε-
ριλαμβανομένων ακροδεξιών αλλά
και εθνικιστικών κύκλων». Σύμφωνα
με την ίδια πηγή, «ακόμη κι αν θε-
ωρήσουμε ότι ο Ερίκ Σιοτί έχει καεί
πολιτικά, το άνοιγμά του προς τους
εθνικιστές της Γαλλίας και η στήριξη
που τους παρείχε ως πρόεδρος του
Ρεπουμπλικανικού Κόμματος, έχει
την ίδια ώρα ανάψει και τον πυρσό
της προσπάθειας κανονικοποίησης
του δόγματος που κουβαλάνε μαζί
τους ακροδεξιά και εθνικιστικά κόμ-
ματα. Κι αυτό είναι ιδιαίτερα επι-
κίνδυνο, θα πρέπει να ληφθεί υπόψη
και να αντιμετωπιστεί, καθώς ακόμη
κι αν σε πρώτο χρόνο δεν οδηγήσει
σε αποτελέσματα, είναι προφανές
ότι αποτελεί την αφετηρία μιας ορ-
γανωμένης απόπειρας χειραγώγη-
σης της Ε.Ε.», σημείωσε χαρακτη-
ριστικά η ίδια πηγή. 

ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΚΑΡΑΜΗΤΑ

Οι δύο πλευρές της δημοκρατικής άσκησης

Η διαρκής ανάλυση και οι εκτι-
μήσεις αποδεικνύουν την
ποικιλομορφία στην πολιτική

συμπεριφορά και τα διαφορετικά
κριτήρια ψήφου μεταξύ Βορείων
και Νοτίων Ευρωπαίων. Μία από
τις κύριες διαφορές εκδηλώνεται
στο ποσοστό αποχής από τις εκλο-
γές, όπου στον Βορρά είναι συνήθως
χαμηλότερο από ό,τι στις νότιες
χώρες της Ευρώπης. Αυτό αντανα-
κλά την αίσθηση της προσωπικής
πολιτικής ευθύνης που καλείται
να καλλιεργήσει ο κάθε δημοκρα-
τικός πολίτης. Σύμφωνα με έρευνες,
οι ψηφοφόροι στη βόρεια Ευρώπη
συνήθως επιλέγουν το κόμμα τους
βάσει πολιτικών προτεραιοτήτων,
όπως η φορολογική πολιτική, η κοι-
νωνική πρόνοια και ο περιβαλλον-
τικός σχεδιασμός. Αντίθετα, οι Νό-
τιοι Ευρωπαίοι τείνουν να επηρε-
άζονται από προσωπικά ή οικονο-

μικά θέματα, και συχνά επιλέγουν
το κόμμα τους με βάση την εκλογική
προσφορά.

Την προηγούμενη Κυριακή,
στην Κύπρο, παρατηρήσαμε την
αξιοσημείωτη επιτυχία του ανε-
ξάρτητου Φειδία Παναγιώτου στις
αυτοδιοικητικές εκλογές, που διε-
ξήχθησαν μαζί με τις ευρωπαϊκές.
Αυτή η επιτυχία αποτελεί μήνυμα
από τον πολίτη για μια αλλαγή και
μια απόρριψη του παραδοσιακού
πολιτικού συστήματος. Πολλοί ανα-
λυτές αναφέρονται στον Παναγιώ-
του ως «apolitique», ερμηνεύοντας
την επιτυχία του ως ένδειξη αντί-
δρασης του πολίτη. Ακόμα περισ-
σότεροι υποστηρίζουν τη φράση:
«Δεν είδαμε κανέναν να ξέρει, εί-
δαμε μόνο όσους υποσχέθηκαν πε-
ρισσότερα». Αυτή η δικαιολογία
κατεύνασε τις ανησυχίες τους και
στράφηκαν στον Φειδία. Από τις

εκλογές δεν διαμορφώνονται μόνο
πολιτικά μηνύματα, αλλά εκλέγον-
ται και άνθρωποι με συγκεκριμένες
πολιτικές, κριτήρια και ικανότητες
να επιτελέσουν το έργο τους.

Η προεκλογική διαδικασία είναι
μία από τις σημαντικότερες στιγμές
για μια Δημοκρατία. Είναι η μέθοδος
για να αναγνωρίσει ο ψηφοφόρος
τα χαρακτηριστικά που θέλει σε
έναν πολιτικό ή κόμμα. Κατά την
προεκλογική περίοδο, οι πολίτες
καλούνται να επιλέξουν τους εκ-
προσώπους τους, εκείνους που θα
διαμορφώσουν την πολιτική πορεία
της χώρας τους. Σε αυτό το πλαίσιο,
η ευθύνη των πολιτών δεν περιο-
ρίζεται μόνο στην πράξη της ψή-
φου, αλλά επεκτείνεται στην ενη-
μέρωση, την ανάπτυξη κρίσης και
τη διαμόρφωση των δημοκρατικών
κριτηρίων της προσωπικής ψήφου.
Αυτή η ευθύνη αποτελεί τον πυρήνα

της έννοιας του ενεργού πολίτη.
Η ψήφος ενός πολίτη που θέλει

να ψηφίζει πολιτικές μακριά από
προσωπικές ατζέντες δεν είναι από-
τοκο της στιγμής, αλλά αποτέλεσμα
προσωπικής θέλησης και ορθού
πολιτικού κριτηρίου. Το πρώτο
βήμα για μια τεκμηριωμένη και συ-
νειδητή επιλογή είναι η ορθή και
αντικειμενική ενημέρωση. Σε μια
εποχή όπου η πληροφορία είναι
άμεσα διαθέσιμη, οι πολίτες έχουν
περισσότερες δυνατότητες από πο-
τέ να ενημερώνονται. Ειδησεογρα-
φικά μέσα, ιστοσελίδες, κοινωνικά
δίκτυα και άλλες πηγές πληροφό-
ρησης παρέχουν καθημερινά δε-
δομένα και απόψεις.

Ωστόσο, η πληθώρα πληροφο-
ριών μπορεί να οδηγήσει σε παρα-
πληροφόρηση και σύγχυση. Η ευ-
θύνη των πολιτών είναι να αναζη-
τούν αξιόπιστες πηγές και να δια-

σταυρώνουν τις πληροφορίες που
λαμβάνουν. Η κριτική σκέψη και
η ικανότητα να ξεχωρίζει κανείς
την αλήθεια από την παραπληρο-
φόρηση, είναι απαραίτητες δεξιό-
τητες που πρέπει να καλλιεργηθούν
για το προσωπικό μας πολιτικό κρι-
τήριο. Η ανάπτυξη κρίσης είναι
εξίσου σημαντική με την ενημέ-
ρωση. Αυτό σημαίνει να κατανοούν
τις συνέπειες των πολιτικών που
προτείνονται, να συγκρίνουν τα
προγράμματα των υποψηφίων και
να αναλογίζονται πώς αυτές οι πο-
λιτικές θα επηρεάσουν την καθη-
μερινή τους ζωή και το μέλλον τής
κοινωνίας. Η ικανότητα κρίσης ενι-
σχύεται μέσα από τον δημόσιο διά-
λογο και τη συμμετοχή σε πολιτικές
συζητήσεις. Η ανταλλαγή απόψεων,
η συμμετοχή σε συζητήσεις και
εκδηλώσεις βοηθούν στην καλ-
λιέργεια μιας ολοκληρωμένης κα-

τανόησης των θεμάτων. Το δικαίω-
μα της ψήφου αποτελεί προνόμιο
και ευθύνη κάθε πολίτη προς το
μέλλον της κοινωνίας και των επό-
μενων γενεών. Η ορθή ψήφος δεί-
χνει σεβασμό στις αξίες της δημο-
κρατίας και τη διαφορετικότητα
των απόψεων. Με κάθε ψήφο που
ρίχνουμε, διαμορφώνουμε το μέλ-
λον της χώρας μας. Είναι εύκολο
να ζητάμε από το πολιτικό σύστημα
να αλλάξει και την ίδια ώρα οι πο-
λίτες να παραμένουν στα ίδια μο-
τίβα εκλογικής συμπεριφοράς, χωρίς
όμως να αντιλαμβάνονται πως μέ-
ρος αυτής της αλλαγής αποτελεί
και η ψήφος. Ας μην ξεχνάμε πως
για να αναστηθεί ο Λάζαρος, δεν
πρέπει να το θέλει μόνο ο Χριστός,
αλλά και ο ίδιος.

Ο κ. Ανδρέας Καραμήτας είναι πολιτικός
επιστήμονας. 

«Υπερ-Δεξιό» τόξο στην Ε.Ε. 
Στη Γαλλία η αφετηρία για συνεργασία Δεξιάς - Ακροδεξιάς και εθνικιστών – Μάχη για 100 ανένταχτους ευρωβουλευτές

<<<<<<

Αφετηρία αποτελεί
η Γαλλία, με επίκεντρο
την πρωτοφανή ενέργεια
του Ερίκ Σιοτί, προ-
έδρου του Ρεπουμπλικα-
νικού Κόμματος, (μέλους
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος, στο οποίο
ανήκει και ο ΔΗΣΥ),
να εκφράσει στήριξη
στο εθνικιστικό κόμμα
της Μαρίν Λε Πεν.

Ενισχυτική των πληροφοριών για την προσπάθεια δημιουργίας ενός υπερ-
δεξιού τόξου στην Ε.Ε. είναι και η πληροφορία που απεκάλυψε η γαλλική Le
Monde, σύμφωνα με την οποία ο Ερίκ Σιοτί είχε συναντηθεί με δισεκατομμυ-
ριούχο επιχειρηματία, ιδιοκτήτη και ΜΜΕ, με τον οποίο συζήτησαν την ιδέα
«ένωσης της Δεξιάς».

Η πολιτική ομάδα των Πρασίνων
στην Ευρωβουλή εμφανίζεται έτοι-
μη «υπό προϋποθέσεις» να στηρίξει
την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν για
μία δεύτερη θητεία στο τιμόνι της
Κομισιόν, «προϋποθέσεις» που
παραπέμπουν σε εξασφάλιση αν-
ταλλαγμάτων. Εάν τελικά, η κα
Φον ντερ Λάιεν αντικρίσειμε συμ-
πάθεια το άνοιγμα των Πρασίνων
(53 έδρες – απώλεια 17 εδρών σε
σχέση με την προηγούμενη πεν-
ταετία, με βάση τα προσωρινά
αποτελέσματα), τότε μαζί με το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα (189
έδρες – αύξηση 13 εδρών), τους
Σοσιαλιστές – Δημοκράτες (135
έδρες– απώλεια 4 εδρών) και τους
Φιλελευθέρους (79 έδρες– απώλεια
23 εδρών), θα έχει πολύ μεγαλύ-
τερες πιθανότητεςνα υπερκαλύψει
τις 361 ψήφους που απαιτούνται
για την επανεκλογή της, αν και
θεωρείται δεδομένο ότι θα κατα-
γραφούν και σημαντικές απώλειες
για τη Γερμανίδα αξιωματούχο.

Σημειώνεται ότι την ίδια ώρα
όλες οι πολιτικές ομάδες επιχειρούν
να αλιεύσουν ευρωβουλευτές από
τη δεξαμενή των ανένταχτων, που
θα μπορούσε να ήταν και τρίτη
δύναμη, αφού αριθμεί 100 ευρω-
βουλευτές. Το ΕΛΚ φιλοδοξεί να
εντάξει μέχρι και 12 ακόμη ευρω-
βουλευτές στην Πολιτική του Ομά-
δα, περιλαμβανομένων επτά από
το αντιπολιτευτικό κόμμα της Ουγ-
γαρίας.

Η Πολιτική Ομάδα Συντηρητι-
κών-Μεταρρυθμιστών, ECR (76
έδρες –κερδίζει 7 έδρες) επιχειρεί
να καταστεί τρίτη δύναμη, εκτο-
πίζοντας τους Φιλελευθέρους που
επίσης,με βάση πάντα τα προσω-
ρινά αποτελέσματα, διαθέτουν 79
έδρες. Σύμφωνα με το Politico, το
ECR, στο οποίο συμμετέχει το
ΕΛΑΜ, ενδέχεται να αποδεχθεί
πρόταση του κόμματος του εθνι-
κιστή Ούγγρου ηγέτη Βίκτορ Όρμ-
παν, για την ένταξη των 10 ευρω-
βουλευτών του, στην εν λόγω Πο-

λιτική Ομάδα. Όπως σημειώνει
το ευρωπαϊκό έντυπο, δεδομένων
των αντιδράσεων Σουηδών και
Φινλανδών ευρωβουλευτών του
ΕCR που απειλούν με αποχώρηση
εάν ενταχθούν στην ομάδα οι ευ-
ρωβουλευτές του Όρμπαν, δεν
αποκλείεται να δημιουργηθεί ένα
καπέλο συνομοσπονδίας, ανάλογο
μεαυτόπου διαθέτουν οι Πράσινοι
και η Ευρωπαϊκή Ελεύθερη Συμ-
μαχία. Κάτι που εκτιμάται ότι θα
επιτρέψει την πολιτική στέγαση
των Ούγγρων ευρωβουλευτών σε
«παρακείμενη στέγη» του ECR,
προσθέτοντας στη δύναμη της εν
λόγω Πολιτικής Ομάδας και απο-
τρέποντας παράλληλα το ενδεχό-
μενο διαρροών Σουηδών και Φιν-
λανδών ευρωβουλευτών από τις
τάξεις της.

Οι Συντηρητικοί-Μεταρρυθμι-
στές υπογραμμίζουν ότι η εκλογική
τους δύναμη καθιστά σαφές ότι
δεν μπορούν να αγνοηθούν, με
ό,τι αυτόσυνεπάγεται, ενώ η Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν, είχε προ
ενός μηνός αφήσει ανοικτό το εν-
δεχόμενο συνεργασίας με το ECR.
Κάτι που εάν τελικά γίνει πραγ-
ματικότητα, θα συνεπάγεται συ-
νεργασία, σε ευρωπαϊκό επίπεδο
των πολιτικών σχημάτων στα
οποία συμμετέχουν ο πρόεδρος
της Χριστοδουλίδης και ο ΔΗΣΥ
(ΕΛΚ), ως επίσης και το ΕΛΑΜ
(ECR). Με ενδεχόμενο περαιτέρω
«πολιτικού μπουρδουκλώματος»,
αναλόγως των αποφάσεων των
Σοσιαλιστών-Δημοκρατών, στα
οποία συμμετέχουν ΔΗΚΟ-ΕΔΕΚ
και των Φιλελευθέρων, στα οποία
συμμετέχει η ΔΗΠΑ. 

Φως από «Πράσινους»
για την Ούρσουλα
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Υπηρεσίας το ανάγνωσμα (Ι)
Η στήλη μαθαίνει –μάλλον σοκαρίστηκε
όταν το ξαναάκουσε– πως από τις Υπηρε-
σίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) έχουν
αποσπαστεί αρκετοί υπάλληλοι σε άλλες
κυβερνητικές υπηρεσίες. Και με δεδομέ-
νο την υποστελέχωση, αυτό έχει ως απο-
τέλεσμα να λειτουργούν οι ΥΚΕ με το
απολύτως απαραίτητο προσωπικό. Αυτό
έχει αποτέλεσμα να συσσωρεύονται υπο-
θέσεις και προβλήματα. Είναι απορίας
άξιον πάντως πώς ένας λειτουργός των
ΥΚΕ μπορεί να είναι τόσο χρήσιμος σε
υπηρεσίες όπως η Επιτροπή Δημόσιας
Υπηρεσίας. Απ’ ό,τι φαίνεται αυτό που εί-
χε δρομολογήσει η Ζέτα Αιμιλιανίδου για
τις ΥΚΕ έχει κάπου κολλήσει και προχω-
ράμε με μοντέλα της βρετανικής αποικια-
κής κυβέρνησης, ή άντε με μοντέλα των
δεκαετιών ’70 και ’80. Ίσως θα ήταν χρή-
σιμο να έβρισκε ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας λίγο χρόνο, για να εγκύψει σοβα-
ρά στο θέμα αυτό. Ας ξεκλέψει λίγο από
τη λύση του Κυπριακού… βρε αδελφέ!

Υπηρεσίας το ανάγνωσμα (ΙΙ)
Αλλά για να σοβαρευτούμε, μετά και το
τραγικό περιστατικό της Πάφου και τη γυ-
ναικοκτονία της 41χρονης εγείρονται σο-
βαρά ερωτήματα –γιατί η στήλη μαθαίνει
ότι η οικογένεια παρακολουθείτο από τις
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας– όπως,
πώς ενώ όλα έγιναν όπως έπρεπε από
πλευράς των ΥΚΕ, είχαμε έναν ακόμη θά-
νατο; Τα εργαλεία δομημένης επαγγελ-
ματικής εκτίμησης χρησιμοποιήθηκαν σε
συνδυασμό με αξιολόγηση από ψυχολό-
γο και κοινωνικό λειτουργό, ως ιδανική

συνθήκη, όπως το ίδιο το υφυπουργείο
ανακοίνωνε τον Νοέμβριο του 2023; Τι
συνέβη και ενώ είχε θεσμοθετηθεί η συ-
νεννόηση Αστυνομίας και ΥΚΕ, από τη Ζέ-
τα Αιμιλιανίδου, τελικά μία γυναίκα έχασε
τη ζωή της; Όπως πληροφορείται η στή-
λη, σε έκθεση που είχε παραγγείλει η
πρώην υφυπουργός Κοινωνικής Πρόνοι-
ας Αναστασία Ανθούση από τη Μονάδα
Εσωτερικού Ελέγχου και παραδόθηκε
στη νυν υφυπουργό Μαριλένα Ευαγγέ-
λου, είχαν καταγραφεί συστημικά προ-

βλήματα στη λειτουργία των ΥΚΕ. Τελικά,
και στο τραγικό αποτέλεσμα της απώλει-
ας μιας ζωής φτάσαμε, και η Μονάδα
Εσωτερικού Ελέγχου αποδυναμώθηκε,
με την έκθεση να βρίσκεται σε κάποιο
συρτάρι των ΥΚΕ ή του υφυπουργείου. Η
έκθεση αυτή βρίσκεται και στα χέρια του
γενικού ελεγκτή. Κάθαρση τώρα!

Αεροπλάνα να φαν κι οι κότες
Πτητικά μέσα δεν διαθέτουμε, ένα είχα-

με διαθέσιμο, αυτό του Τμήματος Δασών,
τα άλλα είναι της Εθνικής Φρουράς, των
Βάσεων, είναι Ιούνιος και κάηκε η Πάφος,
και όμως η υπουργός Γεωργίας έλεγε
πως είμαστε σε επιχειρησιακή ετοιμότη-
τα τον Μάιο: «Βρισκόμαστε στο ξεκίνημα
της περιόδου υψηλού κινδύνου εκδήλω-
σης πυρκαγιών, και όλες οι εμπλεκόμενες
υπηρεσίες του κράτους βρίσκονται σε με-
γάλο βαθμό επιχειρησιακής ετοιμότητας»
(ΓΤΠ, 13/5/2024). Απ’ ό,τι φαίνεται θα
πρέπει να ξαναδούμε τι σημαίνει «μεγά-

λος βαθμός επιχειρησιακής ετοιμότητας»,
όταν αυτά που εδώ και μήνες λένε στην
κυβέρνηση ότι προετοιμάζουν για να εί-
μαστε έτοιμοι, ξαφνικά βλέπουμε ότι δεν
λειτουργούν, με αποκορύφωμα την έλ-
λειψη πτητικών μέσων. Κάτοικος της Χού-
λου, ενώ καιγόταν το χωριό του είπε στη
στήλη πως «Τα παιθκιά που ήρταν που την
Πάφον εβοηθήσαν μας πολλά, εθελον-
τές…», για τις κρατικές υπηρεσίες πυρό-
σβεσης απλώς ανέφερε… «ήρτασιν».

Φαινόμενο «Φειδίας»
Πάντως, τα κόμματα θα μελετήσουν τα
αποτελέσματα των εκλογών, όλων, και θα
αποκωδικοποιήσουν τα μηνύματα που θέ-
λησαν να στείλουν οι εκλογείς… Κάποια
ήδη ξεκίνησαν να αποτιμούν τα αποτελέ-
σματα και είναι εν μέρει ευχαριστημένα,
άλλα όχι και τόσο, εξαρτάται βέβαια πώς
διαβάζει κανείς τα αποτελέσματα. Απορία
της Στήλης και του γράφοντος είναι, τα
κόμματα του Ενδιάμεσου, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ,
ΔΗΠΑ, γιατί δεν έχουν κάνει ακόμα τη γη
πηγή να δουν τι έφταιξε, να αρχίσουν να
σκέφτονται γιατί είναι σημαντική η πα-
ρουσία τους στο πολιτικό μας σύστημα.
Πεποίθησή μας είναι πως τα κόμματα
οφείλουν να είναι υγιείς οργανισμοί, με
επικεφαλής ανθρώπους που να μπορούν
να εμπνεύσουν, να έχουν δύναμη γνώμης
και ηγετικές ικανότητες. Το ίδιο και για το
πολιτικό προσωπικό τους. Η παλαιοκομ-
ματική ταυτότητά τους πλέον δεν πείθει
κανένα… Τρομάζω στην ιδέα ότι φτάσαμε
πλέον στην εποχή της έλλειψης συγκρο-
τημένου πολιτικού λόγου και απουσίας
προγραμματικών ιδεών…

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Απ’ ό,τι φαίνεται θα πρέπει να ξαναδούμε τι σημαίνει «μεγάλος βαθμός επιχειρησιακής ετοιμότητας». Τουλάχιστον αν
δεν είμαστε να μη λέμε μεγάλα λόγια.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πολύ μακριά από τις προβλέψεις
τους έπεσαν τόσο τα κόμματα όσο
και οι υποψήφιοι ευρωβουλευτές
σχετικά με τη συμμετοχή των Τ/κ
στις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνίου.
Τελικά, στα εννέα ειδικά εκλογικά
κέντρα ψήφισαν μόλις 5.676 Τ/κ,
ενώ το 2019 το εκλογικό τους δι-
καίωμα είχαν ασκήσει 5.804 –δη-
λαδή 128 ψηφοφόροι λιγότεροι. Οι
103.281 Τ/κ που είχαν δικαίωμα
ψήφου (αύξηση 20.356 άτομα από
το 2019) είχαν αυτή τη φορά να
επιλέξουν μεταξύ τριών υποψήφιων
ευρωβουλευτών, από τρεις διαφο-
ρετικούς σχηματισμούς και κόμ-
ματα, τον Νιαζί Κιζίλγιουρεκ από
το ΑΚΕΛ, τον Χουλουσί Κιλίμ από
το Βολτ και τον Οζ Καραχάν από
την Ένωση Κυπρίων, ο οποίος κα-
τήλθε με το ευρωψηφοδέλτιο των
Οικολόγων. Οι λόγοι που οι Τ/κ δεν
προσήλθαν στις κάλπες σε υψηλούς
αριθμούς ποικίλουν και μάλλον δεν
είναι άσχετοι με την περιρρέουσα
ατμόσφαιρα που έχει δημιουργηθεί
από το 2019 και εντεύθεν. Αδια-
φορία, αντικειμενικές δυσκολίες,
εμπόδια και μία γενικότερη απο-
μάκρυνση των Τ/κ από τα ε/κ πράγ-
ματα συνθέτουν την εικόνα της μη
συμμετοχής.

Λιγότερη αισιοδοξία
Ο Σονάν Σερτάτς, επίκουρος κα-

θηγητής Πολιτικών Επιστημών,
ερωτώμενος για τα χαμηλά νούμερα
της τ/κ ψήφου είπε πως «επιτρέψτε
μου να ξεκινήσω με μια προσωπική
παρατήρηση: μόνο οι πιο πολιτικά
συνειδητοποιημένοι, οι πιο “σκλη-
ροί” –αν θέλετε–, υπέρ της επανέ-
νωσης μεταξύ των Τ/κ (και ίσως
των στενών κύκλων τους) ψήφισαν
στις εκλογές του Ε/Κ. Αυτό μπορεί
να εξηγηθεί αρχικά πως κανένα
πολιτικό κόμμα δεν προσπάθησε
να κινητοποιήσει τη βάση του για
να ψηφίσει… μόνο μια οργάνωση
από την κοινωνία των πολιτών, η
Πλατφόρμα Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων (Human Rights Platform),
προσπάθησε να αυξήσει τη συμ-
μετοχή. Νομίζω ότι έκαναν καλή
δουλειά με τη δημιουργία σημείων
πληροφόρησης στην ουδέτερη ζώ-
νη για να βοηθήσουν όσους απο-
φάσισαν να ψηφίσουν. Ορισμένα
μέσα ενημέρωσης και δημοσιογρά-
φοι ενθάρρυναν επίσης την ψηφο-
φορία» είπε ο κ. Σερτάτς, τονίζοντας
ωστόσο πως «χωρίς τη συμμετοχή
των πολιτικών κομμάτων είναι
πραγματικά ένας δύσκολος αγώνας

να βγάλουν τους ανθρώπους από
τα σπίτια τους σε αυτή την καυτή
ζέστη και να εξασφαλίσουν μαζική
κινητοποίηση».

Ο κ. Σερτάτς συνέχισε λέγοντας
πως αν και υπήρχαν εκλογικά τμή-
ματα κοντά στα σημεία διέλευσης,
δεν ήτανβολικό να ψηφίσει κάποιος
που δεν έμενε κοντά σε αυτά: «Δεν
είναι σαν να ψηφίζεις στις κανονικές
εκλογές όπου μπορείς απλώς να
ψηφίσεις στη γειτονιά σου. Η ψη-
φοφορία στην ουδέτερη ζώνη δεν
ήταν επιλογή. Οι Τ/κ έπρεπε να πε-
ράσουν προς τα νότια για να ψη-
φίσουν, τουλάχιστον για ορισμέ-
νους, σε ε/κ εκλογές. Νομίζω ότι
αυτοί οι παράγοντες εμπόδισαν τη
ευρεία συμμετοχή των Τ/κ». Ως τρί-
το λόγο ο κ. Σερτάτς σημείωσε την
αυξανόμενη πολιτική απάθεια. «Λά-
βετε υπόψη σας ότι, στις τελευταίες
προεκλογές στον βορρά, η συμμε-
τοχή ήταν μόλις 30%. Οι άνθρωποι
δεν ασχολούνται, αν δεν πιστεύουν
ότι κάτι σοβαρό διακυβεύεται. Προ-
φανώς, για μια μεγάλη πλειοψηφία,
οι εκλογές στο Ε/Κ δεν ήταν μεγάλη
υπόθεση… Οι Τ/κ δεν είναι πραγ-
ματικά μέρος της Ε.Ε., η οποία δια-

δραματίζει πολύ περιορισμένο ρόλο
στην καθημερινή ζωή τους» και
έκλεισε λέγοντας πως: «Επιπλέον,
σε σύγκριση με το 2019, υπάρχει
πολύ λιγότερη αισιοδοξία για την
επανένωση, και επομένως προ-
οπτική για ένταξη στην Ε.Ε. με την
πραγματική της έννοια».

«Αυτές δεν είναι εκλογές»
Από την πλευρά του ο Χουλουσί

Κιλίμ, υποψήφιος με το Βολτ, ερω-
τώμενος επίσης για τη χαμηλή συμ-
μετοχή των Τ/κ στις εκλογές, είπε
πως σε αυτό συνέβαλε η έλλειψη
οράματος και πολιτικής βούλησης
των τουρκοκυπριακών κομμάτων
να εμπλακούν ανοιχτά με την κοι-

νότητα και να τα ενθαρρύνουν να
συμμετάσχουν στις ευρωπαϊκές
εκλογές. «Οι μυστικές κομματικές
αποφάσεις για την υποστήριξη ενός
συγκεκριμένου υποψήφιου δεν αρ-
κούν για να φέρουν μάζες στα εκλο-
γικά τμήματα. Πιστεύω ότι θα ήταν
μια εντελώς διαφορετική ιστορία,
εάν τα πολιτικά κόμματα κινητο-
ποιούσαν μαζικά τον κόσμο για να
ψηφίσει σε αυτές τις εκλογές. Δυ-
στυχώς, όλοι γνωρίζουμε την επί-
σημη γραμμή των τουρκοκυπρια-
κών πολιτικών κομμάτων σχετικά
με τις ευρωεκλογές: “Αυτές οι εκλο-
γές δεν είναι εκλογές”». Όσο για
την ευρέως διαδεδομένη προσδοκία
ότι η συμμετοχή των Τουρκοκυ-

πρίων θα ήταν μεγαλύτερη από τις
προηγούμενες εκλογές του 2019,
κάτι που δεν συνέβη, η προσωπική
εκτίμηση του κ. Χουλουσί είναι η
συνεχιζόμενη απογοήτευση της
κοινότητας και οι αρνητικές εμπει-
ρίες που συνδέονται με ιστορικές
αποφάσεις που ελήφθησαν από τα
ελληνοκυπριακά πολιτικά κόμματα,
αναφέροντας χαρακτηριστικά: «Οι
προηγούμενες ελληνοκυπριακές
ηγεσίες έχουν φυσικά έναν ρόλο
να παίξουν. Υπάρχει εμφανής έλ-
λειψη εμπιστοσύνης και ειλικρίνειας
που επικρατεί στις σχέσεις των δύο
κοινοτήτων σε πολιτικό επίπεδο».
Συνεχίζοντας είπε πως η συνεχής
αρνητική δυναμική ως προς τη

λύση του Κυπριακού είχε τον δικό
της ρόλο. «Οι άνθρωποι είναι απο-
θαρρημένοι. Οι προτεραιότητές
τους εστιάζονται στους αγώνες της
καθημερινής ζωής και δεν θεωρούν
ότι οι εκλογές είναι θέμα ύψιστης
προτεραιότητας. Οι άνθρωποι αι-
σθάνονται ιδιαίτερα αποκομμένοι
από την ιδέα των ευρωεκλογών»,
σημειώνοντας πως οι πολιτικές
συνθήκες και η δυναμική που έχου-
με σήμερα είναι πολύ διαφορετικές
από αυτές που είχαμε το 2019. Ση-
μαντική παράμετρος σύμφωνα με
τον κ. Κιλίμ είναι πως υπάρχει μια
γενική πεποίθηση ότι οι εκλογές
δεν κάνουν πια διαφορά στη ζωή
των απλών Τουρκοκυπρίων και δυ-
στυχώς «η δυσπιστία προς την πο-
λιτική είναι πάντα υψηλή». Ο κ. Κι-
λίμ επίσης τονίζει πως ρόλο έπαιξε
και το τι έγινε τα τελευταία πέντε
χρόνια: «Οι επιδόσεις τού εν ενερ-
γεία Τουρκοκύπριου ευρωβουλευτή,
όσα ειπώθηκαν Vs αυτά που έγιναν,
και ο προβληματισμός για αυτά
που ανέκυψε στην τ/κ κοινότητα».

Για τον ρόλο της Ε.Ε. στις προ-
εκλογικές διαδικασίες στα Κατεχό-
μενα, ο κ. Κιλίμ, είπε: «Είδαμε δια-
φημίσεις στην τηλεόραση, βίντεο
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
για το πώς να ψηφίσετε και πού,
podcast, διαφημιστικές πινακίδες
στην άκρη των δρόμων. Πραγμα-
τοποιήθηκε εκδήλωση που χρημα-
τοδοτήθηκε από την Ε.Ε. για την
παρουσίαση των υποψηφίων. Την
ημέρα των εκλογών υπήρχαν γρα-
φεία ενημέρωσης σε όλα τα σημεία
ελέγχου, τα οποία ενημέρωναν τον
κόσμο για την τοποθεσία των εκλο-
γικών τμημάτων και για τον τρόπο
ψηφοφορίας.Επίσης, υπήρχαν προ-
γραμματισμένα δρομολόγια λεω-
φορείων, χρηματοδοτούμενα από
την Ε.Ε., για τη μεταφορά πολιτών
από διάφορες πόλεις και περιοχές
προς και από τα εκλογικά τμήματα»,
που όμως δεν αξιοποιήθηκαν δεδο-
μένου του αριθμού των Τ/κ που τε-
λικά προσήλθαν στις κάλπες. Ο κ.
Κιλίμ δεν πιστεύει πως η χαμηλή
συμμετοχή ήταν ένα μήνυμα των
Τ/κ προς την Ευρώπη ή την Κυπρια-
κή Δημοκρατία… «Αλλά αν έπρεπε
να περάσουμε ένα μήνυμα για το
κοινό γενικά, αυτό θα ήταν: Οι Τουρ-
κοκύπριοι είναι πολιτικά κολλημένοι
μεταξύ ενός βράχου και ενός σκλη-
ρού τόπου, χωρίς ηγεσία».

• Η «Κ» προσπάθησε επανειλημμέ-
νως να επικοινωνήσει και με τον
κ. Νιαζί Κιζίλγιουρεκ, ωστόσο,
αυτό δεν κατέστη δυνατό.

Γιατί οι Τ/κ δεν ψήφισαν στις 9 Ιουνίου
Πολιτική απάθεια, εκλογές που δεν τους αφορούν και απογοήτευση από την προηγούμενη πενταετία μερικοί από τους λόγους 

Σύμφωνα με τον υποψήφιο από την Ένωση
Κυπρίων με το ευρωψηφοδέλτιο των Οι-
κολόγων Οζ Καραχάν, η χαμηλή προσέ-
λευση των Τ/κ στις κάλπες της περασμένης
Κυριακής μπορούν να εξηγηθούν και με
πραγματικούς, πρακτικούς λόγους, όπως
είναι η πολύ ζεστή ημέρα και οι δυσκολίες
που αντιμετώπιζαν οι ψηφοφόροι από τα
Κατεχόμενα να μεταβούν στα ειδικά εκλο-
γικά κέντρα. «Θα μπορούσε οι κάλπες να
είχαν στηθεί στο Ινστιτούτο Γκαίτε, ή
ακόμα και σε ειδικούς λυόμενους οικίσκους
στη Νεκρή Ζώνη, ώστε να διευκολυνθούν
οι Τ/κ που ήθελαν να ψηφίσουν. Μην ξε-
χνάτε ότι και εκείνοι που θέλησαν να πε-
ράσουν τα οδοφράγματα έπρεπε να πλη-
ρώσουν ένα ποσό για την “ασφάλεια” των
οχημάτων τους. Όλα τα παραπάνω δημι-
ουργούν ένα κλίμα αποχής» σύμφωνα με

τον κ. Καραχάν. Ένας ακόμη σημαντικός
λόγος για τον κ. Καραχάν, ήταν και η εμ-
πλοκή της Τουρκίας κατά την προεκλογική
περίοδο, με κυριότερο τη μη παραχώρηση
του Ινστιτούτου Γκαίτε στη Λευκωσία, για
να χρησιμοποιηθεί ως εκλογικό κέντρο.
Σύμφωνα με τον κ. Καραχάν αυτό δεν κα-
τέστη δυνατόν μετά από παρέμβαση της
Τουρκίας.

Ο κ. Καραχάν αναφέρει επίσης πως
ένας ακόμη λόγος που οι Τ/κ δεν προσήλθαν
στις κάλπες είναι η προηγούμενη θητεία
στο Ευρωκοινοβούλιο του τέως ευρωβου-
λευτή του ΑΚΕΛ Νιαζί Κιζίλγιουρεκ, ο
οποίος ουσιαστικά, όπως είπε στην «Κ» ο
κ. Καραχάν δεν δούλεψε προς όφελος της
τ/κ κοινότητας στις Βρυξέλλες, «πράγμα
που σε αρκετούς Τ/κ δεν άρεσε καθόλου».
Ερωτώμενος για τον ρόλο της Ευρωπαϊκής

Ένωσης στις προεκλογικές διαδικασίες
είπε πως η Ε.Ε. δεν προώθησε όπως έπρεπε
τις ευρωεκλογές στα Κατεχόμενα, αφού
ανέθεσε την προεκλογική ενημέρωση των
Τ/κ σε μία ΜΚΟ, η οποία είναι στενά συν-
δεδεμένη με το CTP (το Τουρκικό Ρεπουμ-
πλικανικό Κόμμα), το οποίο προωθούσε
την υποψηφιότητα του κ. Κιζίλγιουρεκ,
αλλά και εν πολλοίς απευθυνόντουσαν
στο κοινό που είναι υπέρ της ΔΔΟ, ανέφερε
ο κ. Καραχάν. «Θα έπρεπε αυτή η ενημέ-
ρωση από την Ε.Ε. να ήταν πιο δημοκρατική
και υπό τον έλεγχο της Κυπριακής Δημο-
κρατίας». Ο κ. Καραχάν δεν θεωρεί πως
αυτό είναι ένα μήνυμα των Τ/κ, αφού όπως
είπε αν ληφθούν οι κατάλληλες πρόνοιες
για τη διευκόλυνση των ψηφοφόρων, κά-
νοντας ακόμη πιο δημοκρατική τη διαδι-
κασία, αυτοί θα προσέλθουν. 

Πρακτικά και μη ζητήματα

<<<<<<

Στις ευρωεκλογές
του 2024 ψήφισαν
μόλις 5.676 Τ/κ, ενώ
το 2019 το εκλογικό τους
δικαίωμα είχαν ασκήσει
5.804 –δηλαδή 128
ψηφοφόροι λιγότεροι.

Οι λόγοι που οι Τ/κ δεν προσήλθαν στις κάλπες σε υψηλούς αριθμούς και σε αριθμούς πολύ
χαμηλότερους από το αναμενόμενο ποικίλουν και μάλλον δεν είναι άσχετοι με την περιρρέ-
ουσα ατμόσφαιρα που έχει δημιουργηθεί από το 2019 και εντεύθεν.
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Το «φαινόμενο» Φειδίας, ο
Youtuber που «έστειλε αδιά-
βαστα τα κόμματα», τα «χα-
στούκια» ενός 24χρονου που
«ταρακούνησαν» την πολι-
τική ηγεσία, η κομματική

«απαξίωση», είναι μερικοί από τους τίτλους
που παρέλασαν μπροστά μας, τις τελευταίες
μέρες. Ο κ. Φειδίας Παναγιώτου έλαβε σχε-
δόν 20% των ψήφων, που σε πραγματικούς
αριθμούς ξεπερνούν τις 71 χιλιάδες πολιτών,
του κυπριακού εκλογικού σώματος. 

Ποιο όμως είναι το βασικό χαρακτηρι-
στικό του κ. Φειδία Παναγιώτου; Προφανώς
δεν είναι ούτε το νεαρό της ηλικίας του,
ούτε και η έλλειψη τυπικών πανεπιστη-
μιακών προσόντων, στοιχεία τα οποία πα-
ρουσιάζουν κι άλλοι που κάνουν καριέρα
στις Βρυξέλλες. Αυτό που κυρίως χαρακτη-
ρίζει τον εκλεγέντα Κύπριο ευρωβουλευτή
είναι το απολιτίκ καθεστώς που κουβαλά.
Δεδηλωμένα, καθώς ο ίδιος ανέφερε ότι
δεν γνωρίζει τίποτα γύρω από την πολιτική,
ούτε σε σχέση με τις Βρυξέλλες, ούτε σε

σχέση με τη λειτουργία τής Ε.Ε. και δη του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Αυτό λοιπόν το απολιτίκ καθεστώς, με
όλα τα χαρακτηριστικά του σε πλήρη έξαρ-
ση, θα έπρεπε μήπως να είχε λειτουργήσει
αποτρεπτικά για την παροχή ψήφου από
το 20% των ψηφοφόρων, προς τον κ. Φειδία
Παναγιώτου; Αν και αυτό υπαινίχθηκαν
τα κόμματα, και αυτή άλλωστε είναι η
έννοια του «φαινομένου», όπως βαπτίστηκε
από πολλούς νονούς ο κ. Φειδίας Παναγιώ-
του, προσωπικά θα διαφωνήσω. Η απολιτίκ
κατάσταση του κ. Παναγιώτου και όποιου
άλλου συγκεντρώνει τέτοια χαρακτηριστικά,
δεν μπορεί πλέον να λειτουργήσει αποτρε-
πτικά για την υπερψήφιση και την εκλογή
του από το κυπριακό εκλογικό σώμα. Γιατί,
απλούστατα, το απολιτίκ καθεστώς έχει
κανονικοποιηθεί και βρίσκεται ήδη «κάτω
από το δέρμα μας». Το έχει κανονικοποιήσει
το ίδιο το κυπριακό σύστημα. Το κυπριακό
κράτος και τα κυπριακά πολιτικά κόμματα,
τα οποία δεν νομιμοποιούνται να μέμφονται
ούτε τον κ. Παναγιώτου για την εκλογή

του, ούτε τις 71.330 πολίτες που τον ψή-
φισαν. Άλλωστε, το καθεστώς απολιτίκ υιο-
θετήθηκε στην προεκλογική εκστρατεία
και κανονικοποιήθηκε από τον πρώτο πο-
λίτη του κράτους, τον πρόεδρο Χριστοδου-
λίδη. Πλασάροντας ένα ατσαλάκωτο προφίλ
που μόνο πολιτικό δεν ήταν και χαρακτη-
ριζόταν από την απουσία ουσιαστικού πο-
λιτικού λόγου. Βεβαίως, ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης δεν είναι εκ φύσεως απολιτίκ
και δεν τίθεται θέμα σύγκρισής του με τον
κ. Φειδία Παναγιώτου. Ωστόσο, το μοντέλο
απολιτίκ τον βόλεψε και το υιοθέτησε, επι-
τρέποντάς του να μη συγκρούεται και να
μην αναγκάζεται να τοποθετείται επί αιχ-
μηρών ζητημάτων, συλλέγοντας απλώς
ψήφους από όλους τους χώρους. Και με
αυτό το μοντέλο, ο κ. Χριστοδουλίδης εκλέχ-
θηκε, πανηγυρικά. Όχι ως απλός ευρωβου-
λευτής, αλλά στο ύπατο αξίωμα του τόπου. 

Όπως βεβαίως εκλέχθηκε και στο δεύ-
τερο τη τάξει αξίωμα του κυπριακού κράτους,
η κα Αννίτα Δημητρίου, ηγέτιδα και του
μεγαλύτερου κόμματος, του ΔΗΣΥ. Σε αν-

τίθεση με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη που
«αξιοποιεί» το απολιτίκ καθεστώς, για ψη-
φοθηρικούς λόγους, η κα Δημητρίου το εν-
σαρκώνει απολύτως, με ιδιαίτερη ομολο-
γουμένως επιτυχία. Στις 2-3 περιπτώσεις
που επιχείρησε να τοποθετηθεί πολιτικά,
όπως για παράδειγμα όταν χρειάστηκε να
απαντήσει στον πρόεδρο της Τουρκικής
Εθνοσυνέλευσης για το Κυπριακό, άφησε
την ουσία και τον επέκρινε για σεξιστικό
σχόλιο, το οποίο ουδέποτε είχε γίνει. Η κα
Δημητρίου κάθεται ήδη στις δύο από τις
τρεις καρέκλες που έχει καθίσει ο Γλαύκος
Κληρίδης και από τη συλλογή της απουσιάζει
μόνο αυτή του προέδρου της Δημοκρατίας.
Παρά το γεγονός ότι οι γνώσεις της στο
Κυπριακό, το μεταναστευτικό και την οι-
κονομία, είναι επιεικώς ανεπαρκείς. 

Όμως, το κανονικοποιημένο καθεστώς
των απολιτίκ τα επιτρέπει όλα, όπως και
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Και, είτε
κάποιος λειτουργεί σε ρυθμούς καθεστώτος
απολιτίκ, γιατί τον εξυπηρετεί, όπως ο
Νίκος Χριστοδουλίδης, είτε κάποιος άλλος

το έχει κάνει βίωμά του, όπως η Αννίτα Δη-
μητρίου, το μόνο βέβαιο είναι ότι οι «2»
που βρίσκονται στις ψηλότερες βαθμίδες
του κυπριακού κράτους έχουν εργαστεί
σκληρά για την κανονικοποίησή του. 

Με την ανοχή των πολιτικών κομμάτων
που μέμφονται σήμερα τον κ. Φειδία Πα-
ναγιώτου ή/και αυτούς που τον ψήφισαν,
θεωρώντας ότι βρίσκονται μπροστά σε ένα
«φαινόμενο». Όχι λοιπόν, ο κ. Φειδίας Πα-
ναγιώτου δεν είναι φαινόμενο. Είναι απλώς
ο συνεχιστής μιας απολιτίκ πορείας που
χαράχθηκε και εδραιώθηκε από τους εκ-
προσώπους των δύο ισχυρότερων θεσμών
του κυπριακού κράτους. Υπό τα σπινθη-
ροβόλα βλέμματα της αγελάδας*, όπως αυτά
αντανακλώνται στην ανοχή των κυπριακών
κομμάτων, που μόνο αμέτοχα δεν είναι
στην εκκόλαψη του «φαινομένου Φειδία». 

Σημ.: *Με κάθε συμπάθεια προς το αξιαγά-
πητο τετράποδο.

Η κανονικοποίηση των απολιτίκ
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Να κάτι για το οποίο νομίζω δεν θα διαφω-
νήσουμε: Το αποτέλεσμα της περασμένης
Κυριακής ήταν κόλαφος για τα κόμματα.
Όταν ένας πιτσιρικάς καταγράφει 20%, το
γεγονός δεν αφήνει κανένα ανεπηρέαστο.
Ούτε τα κόμματα του Κέντρου που είδαν τα

ποσοστά τους να συρρικνώνονται, ούτε το ΑΚΕΛ που
έχασε τη δεύτερη έδρα, ούτε και τον ΔΗΣΥ ο οποίος
κατάφερε μεν να διατηρήσει την πρωτιά, αλλά με σημαντικές
απώλειες στη δύναμή του. Πέρα όμως από αυτά, οι περισ-
σότεροι αναλυτές συγκλίνουν και στην «αποκωδικοποίηση»
του 20%: ένα κράμα ψήφων διαμαρτυρίας, απαξίωσης των
παραδοσιακών κομμάτων, ακόμα και χαβαλέ. Τα δύσκολα
–και δυσάρεστα για όσους δεν θέλουν να αντικρίσουν την
πραγματικότητα κατάματα– ξεκινούν με τη δεύτερη ανά-
γνωση του αποτελέσματος. Ή καλύτερα όταν κάποιοι επι-
χειρούν να προσδώσουν πολιτικό περιεχόμενο σε μια εξό-
φθαλμα απολίτικη επιλογή. 

Τι ψήφισαν αλήθεια οι 71.330 πολίτες την περασμένη
Κυριακή; Ή καλύτερα ποιον ψήφισαν; Έναν ενθουσιώδη
νεαρό, ο οποίος κατάφερε να κινητοποιήσει τους συνο-
μήλικούς του και να εμπνεύσει τις μεγαλύτερες ηλικίες με
μια εναλλακτική πολιτική πρόταση; Η απάντηση είναι κα-
τηγορηματικά όχι, και σας παραπέμπω στις πολλές αναρ-
τήσεις του στα social media. Ο Φειδίας μπορεί να είναι
αρκετά ξύπνιος για να κερδίζει 50.000 ευρώ τον μήνα,
αλλά εκπροσωπεί το απόλυτο τίποτα. Αντί να προσπαθήσει
να μορφωθεί, επέλεξε να αφοσιωθεί σε άλλου είδους δρα-
στηριότητες οι οποίες επιπλέουν στον αφρό της εύκολης
δημοσιότητας. Όπως η περιβόητη αγκαλιά στον Έλον
Μασκ έπειτα από τρεις μήνες αναμονής έξω από την
εταιρεία του. Ή όπως το μέτρημα των αντοχών του –σε
φέρετρο με ένα φίδι ή κρατώντας επί 70 ώρες ένα αμάξι.
Με αυτές τις περγαμηνές εμφανίστηκε στην πολιτική
σκηνή, διεκδικώντας έδρα στο Ευρωκοινοβούλιο. Κι έτσι
ξεκίνησε να επικοινωνεί το μήνυμά του («… λαλώ μια
νύχτα, βλάκα Φειδία, αν δεν ψηφίζεις και δεν ασχολείσαι,
πάντα θα βγαίνουν οι ίδιοι φλώροι και είπα φτάνει…») με
βίντεο που χαρακτηρίζονταν από φτήνια και ρηχότητα.
Είδα ένα που ρεύεται μπροστά στην κάμερα. Και ένα άλλο
όπου προσβάλλει μετανάστες. Και άλλα που αμπελοφιλοσοφεί
με τον μέντορά του, τον γνωστό και μη εξαιρετέο Χριστόφορο
Τορναρίτη. Σε κάθε περίπτωση είδα αρκετά ώστε να κα-
ταλάβω ότι ο νεαρός δεν έχει καθόλου πλάκα. Όσοι τον
υπερασπίζονται ας θυμηθούν το «καθρέφτης σου είμαι
κοινωνία και σου μοιάζω» –ίσως έτσι κάνουν δεύτερες
σκέψεις. 

Ναι, αλλά τον στήριξε τόσος κόσμος, επιμένουν κάποιοι.
Με κίνδυνο να θεωρηθώ ελιτιστής, θα θυμίσω στους
όψιμους οπαδούς του Φειδία ότι ο «πολύς κόσμος» δεν
μπορεί να αποτελέσει άλλοθι ή δικαιολογία για το φτηνό
γούστο. Πολύς κόσμος ξεσαλώνει στα σκυλάδικα και γεμίζει
θεατρικές αίθουσες όπου πρωταγωνιστεί το χυδαίο γούστο.
Ο «πολύς κόσμος» είναι ο λόγος για τον θρίαμβο του trash
–δημοσιογραφικά sites, τηλεριάλιτι και ινφλουένσερς για
τα μπάζα. Αν ο «πολύς κόσμος» λοιπόν αποφάσισε να
στείλει στην Ευρωβουλή έναν κραυγαλέα άσχετο, δεν ση-
μαίνει ότι οι υπόλοιποι θα ολοφυρόμαστε μπροστά στο
«φαινόμενο» επειδή ξεφτιλίζει τα κόμματα.

Υπάρχει όμως ακόμα κάτι, απείρως σοβαρότερο, το οποίο
υπερβαίνει την εκλογή του Φειδία. Τα κόμματα είναι κύτταρα
της δημοκρατίας. Ή για να το θέσουμε αλλιώς, δεν μπορεί
να υπάρξει δημοκρατικό πολίτευμα χωρίς τα κόμματα. Ένα
πράγμα λοιπόν είναι η αυστηρή κριτική και άλλο η απαξίωσή
τους που φτάνει μέχρι τον μηδενισμό. Γιατί όταν ακυρώνουμε
τα κόμματα είναι σαν να ανοίγουμε την κερκόπορτα σε
περίεργες καταστάσεις. Είτε σε μεσσίες οι οποίοι κατέχουν
την απόλυτη αλήθεια, είτε σε λαϊκιστές και καιροσκόπους.
Ενίοτε τη λαϊκή δυσφορία κεφαλαιοποιούν και οι φελλοί,
καθώς προσφέρονται σαν «όχημα» για να βγάλουν οι πολίτες
τη γλώσσα τους στο σύστημα. Ας μην παραμυθιαζόμαστε
όμως ότι αυτού του είδους η αντίδραση μπορεί να συνεισφέρει
στο γενικό καλό. Το ευτελές εξυπηρετεί μόνο ευτελείς σκο-
πούς. Οπότε, θεμιτό μεν το μήνυμα αφύπνισης προς τα
κόμματα, πλην όμως ας κρατήσουμε και λίγα ψήγματα
αξιοπρέπειας. Γιατί όταν αποθεώνουμε το ευτελές είναι
σαν να στρέφουμε τον καθρέφτη προς το πρόσωπό μας.
Σίγουρα μας αξίζει κάτι καλύτερο απ’ αυτό. 

Η αποθέωση
της ευτέλειας

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Οταν το εκλογικό σώμα σού δίνει ένα τόσο
δυνατό χαστούκι ή όπως πολύ εύστοχα το
χαρακτήρισε ο καθηγητής Χαρίδημος
Τσούκας ένα μήνυμα όχι απλώς διαμαρ-
τυρίας αλλά χλευασμού και διακωμώδησης
του πολιτικού συστήματος, τότε το λιγότερο

που έχεις να κάνεις για να δείξεις πως αντιλαμβάνεσαι
το περιεχόμενο του μηνύματος είναι να παραιτηθείς ή
έστω να θέσεις εαυτόν ενώπιον της κρίσης των μελών
του κόμματός σου. Διότι αυτό που θέλει να σου πει το
εκλογικό σώμα δεν είναι μόνο ότι απέτυχες οικτρά, αλλά
ότι πλέον δεν σε πιστεύει, δεν σε ανέχεται, δεν σε αντέχει
ή κατά το κυπριακόν «δεν σε γοράζει μιαν πακκίραν».
Ένας στους πέντε Κύπριους πολίτες επέλεξε ένα υποψήφιο
που δεν είχε καμία πολιτική θέση, απλώς και μόνο γιατί
είναι ένα νεαρό παιδί γεμάτο φρεσκάδα και ειλικρίνεια,
ο οποίος έλεγε «ελάτε να τους δείξουμε ότι δεν τους θέ-
λουμε». Και επειδή το εκλογικό σώμα εδώ και χρόνια
προσπαθεί να στείλει αυτό το μήνυμα μέσα από την
αποχή, αλλά ουδέποτε εισακούστηκε από τους κομμα-
τάρχες που πολύ βολικά έκοβαν και έραβαν στα μέτρα
τους τις εκλογικές αναμετρήσεις, αποφάσισε να λάβει
πιο δραστικά μέτρα, ψηφίζοντας τον Φειδία, και μέσα
από αυτή την επιλογή να απαντήσει στην αλαζονεία
των πολιτικών αρχηγών, γελοιοποιώντας τους. Διότι –
για να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους– αυτό είναι
που έχει συμβεί.

Οι κομματάρχες μας και μαζί όλο το πολιτικό σύστημα
έχει γελοιοποιηθεί, κι αν πριν από τις εκλογές αυτός ο
οποίος χαρακτηριζόταν απαξιωτικά ως «καραγκιόζης»
ήταν ο Φειδίας, το βράδυ των εκλογών «καραγκιόζηδες»
έμοιαζαν όλοι οι πολιτικοί αρχηγοί που πιάστηκαν στον
ύπνο και αιφνιδιασμένοι προσπαθούσαν να δικαιολο-
γήσουν τα αδικαιολόγητα, χωρίς να περνάει από το
μυαλό τους ότι εκείνο που επιβαλλόταν να πράξουν –
αν είχαν δράμι τσίπας πάνω τους– ήταν να παραιτηθούν
(κυρίως εκείνοι του Ενδιάμεσου που καταποντίστηκαν
πανηγυρικά). Αλλά ακόμη κι αν δεχτούμε πως το βράδυ
των εκλογών ήταν τόσο σοκαρισμένοι (και πικκαρισμένοι)
για να σκεφτούν καθαρά και να πράξουν σωστά, ούτε
τις επόμενες μέρες ωστόσο είδαμε να συμβαίνει κάποια
παραίτηση, ή έστω να βγαίνουν στελέχη και να θέτουν
θέμα ηγεσίας. Αντ’ αυτού, στην καλύτερη των περιπτώ-
σεων έλεγαν τις ίδιες αοριστολογίες του τύπου «θα ανα-
λύσουμε τα αποτελέσματα και θα συλλογιστούμε και θα
περισυλλογιστούμε» και στη χειρότερη προσπαθούσαν
με εκνευρισμό να ρίξουν το φταίξιμο αλλού.

Τι σημαίνει αυτό; Σημαίνει αφενός πως εκείνο που
πρωτίστως ενδιαφέρει τους κομματάρχες μας και δη
αυτούς του Ενδιάμεσου (βλέπε ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ, ΕΔΕΚ)
είναι να αυτοσυντηρηθούν οι ίδιοι στην καρέκλα αντί
να συντηρήσουν το κόμμα τους σε μια πολιτική υγεία
και, αφετέρου, ότι τα κόμματα έχουν τελικά αποψιλωθεί
τόσο πολύ που δεν διαθέτουν πλέον στελέχη με πολιτικό
ανάστημα, τα οποία να αμφισβητήσουν δημόσια τους
αρχηγούς τους υπερασπιζόμενα τη δυσαρέσκεια των
πολιτών. Κανένας τους δεν μοιάζει να έχει κατανοήσει
ότι ο μόνος τρόπος να τους πάρει ξανά στα σοβαρά το
εκλογικό σώμα –το οποίο υπενθυμίζω ότι επέλεξε να
τους γελοιοποιήσει στο μέγιστο βαθμό– θα ήταν αν ανα-
λάμβαναν την προσωπική ευθύνη μέσα από τις παραι-
τήσεις τους. Η ανανέωση των κομμάτων γίνεται μέσα
από την αλλαγή προσώπων, και όταν οι κομματάρχες
δεν το αντιλαμβάνονται αυτό τότε σημαίνει πως εκείνο
για το οποίο κόπτονται πάνω από όλα είναι η καρέκλα.
Και αυτό είναι που διαφάνηκε τόσο απροκάλυπτα σε
αυτές τις εκλογές.

Πόσο θλιβερά γαντζωμένοι παραμένουν στην καρέκλα
και πόσο εξαρτημένοι από τις προσωπικές τους φιλοδοξίες
και ματαιοδοξίες είναι, ώστε να μην αντιλαμβάνονται
καν την απαξίωσή τους από τους πολίτες. Με πιο απλά
λόγια, ο κόσμος ψηφίζοντας τον Φειδία έβγαλε τη γλώσσα
του στο πολιτικό σύστημα, διακωμωδώντας το, και οι
πολιτικοί ηγέτες δεν έκαναν τίποτα εμπράκτως για να
αποδείξουν πως έλαβαν το μήνυμα. Τι έπρεπε να κάνουν;
Να παραιτηθούν. Οτιδήποτε λιγότερο παραμένει ένδειξη
της ανικανότητας (ή της απροθυμίας τους) να επανα-
κτήσουν επαφή με την πραγματικότητα.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Ευθιξία
μηδέν

elenixenou11@gmail.com

Βραζιλιάνες συμμετέχουν σε μια διαμαρτυρία στη Cinelandia, του Ρίο ντε Τζανέιρο, ενάντια
στο νομοσχέδιο αρ. 1904, έναν προτεινόμενο νόμο που περιορίζει τη νόμιμη άμβλωση σε περι-
πτώσεις βιασμού και εξισώνει ποινικά την άμβλωση μετά από 22 εβδομάδες εγκυμοσύνης με
ανθρωποκτονία.

Oταν την περασμένη Κυριακή
ο νικητής των εκλογών Φειδίας
Παναγιώτου έμπαινε στο πάνελ
του τηλεοπτικού σταθμού Άλ-
φα, αυτό που προκαλούσε αμη-
χανία δεν ήταν το παράταιρο

ντύσιμό του, ούτε η εκτός νόρμας συμπε-
ριφορά του, καθώς έσπευδε να φιλήσει και
να αγκαλιάσει τους παρουσιαστές. Ήταν η
δουλοπρέπεια με την οποία έτυχε υποδοχής
από μέρος των παρευρισκόμενων. Ο βου-
λευτής του Δημοκρατικού Κόμματος Ζαχα-
ρίας Κουλίας για παράδειγμα, θα έπρεπε να
είναι εκεί για να εξηγήσει με πολιτικούς
όρους για ποιο λόγο η κοινωνία γύρισε την
πλάτη στο ΔΗΚΟ. Και κυρίως πώς προτίθενται
να διορθωθούν για να γίνουν ωφέλιμοι. Αντ’
αυτού, ανέλαβε ρόλο δημοσιογράφου, ρω-
τώντας τον κ. Παναγιώτου για τη ζωή του
και συγχαίροντάς τον για την κίνησή του
να διεκδικήσει. Ο εκπρόσωπος του ΕΛΑΜ
Δημήτρης Σούγλης από την άλλη, τον μάλωνε
με νάζι για το γεγονός ότι δεν τον ξέρει,
προσθέτοντας με καμάρι πως και τα παιδιά
του έχουν ΤikΤok. 

Στην αποδοχή του Φειδία Παναγιώτου
φαίνεται να επένδυσαν και άλλοι. Η Αννίτα
Δημητρίου για παράδειγμα υποσχέθηκε το
βράδυ των εκλογών πως έλαβε το μήνυμα
εκσυγχρονισμού. Και αν κρίνουμε από το
χαλαρό βίντεο που ανάρτησε στο ΤikΤok
κατά την ανακήρυξη, το μήνυμα που έλαβε
ήταν να απονευρώσει πολιτικά ακόμα πε-
ρισσότερο το κόμμα της. Ο Λουκάς Φουρλάς
που πρώτος τον υποδέχτηκε στο γραφείο
του, αναλαμβάνοντας χρέη δασκάλου προς
τον μαθητευόμενο πολιτευτή. Όπως επίσης
και ο Κώστας Μαυρίδης που του εξηγούσε
στην ουσία τι κάνει το Ευρωκοινοβούλιο και
τι η Κομισιόν. Γνώσεις που έχουν οι πλείστοι
των νέων που έχουν σπουδάσει και που ερ-
γάζονται σκληρά για να βγάλουν τα προς το
ζην. Γνώσεις που –παρά τη δεδηλωμένη ανε-
πάρκειά του– όφειλε να καλύψει μόλις απο-
φάσισε πως θέλει να κατέλθει υποψήφιος.
Το αποκορύφωμα, ωστόσο, των τελευταίων
ημερών ήταν η υπουργός Παιδείας Αθηνά
Μιχαηλίδου. Γιατί ενώ αρνήθηκε να ενημε-
ρώσει θεσμικά τη Βουλή, βρήκε διά μαγείας

χρόνο την ίδια μέρα να κάνει βίντεο με τον
Φειδία Παναγιώτου, όταν ο τελευταίος την
επισκέφθηκε στο γραφείο της. Όμως και τα
ΜΜΕ παίξαμε ένα προκλητικό παιχνίδι. Που
θεωρώντας πως θα επωφεληθούμε με το να
προβάλλουμε τις προσωπικές του στιγμές
και γελώντας με τον αυθορμητισμό του, απο-
φύγαμε κάθε κριτική προς το πρόσωπό του.

Έσπευσαν όλοι να ταυτιστούν μαζί του,
για να πάρουν λίγη από την αποδοχή που
έχει ο ίδιος. Να πάρουν δημοσιότητα, δια-
μορφώνοντας έτσι ένα σκηνικό θλιβερό για
όσους θέλουν την πολιτική να έχει ουσία
και περιεχόμενο. Όχι γιατί εξελέγη μία μιν-
τιακή περσόνα που με καμάρι λέει πως δεν
έχει θέσεις. Και που με θράσος ανταπαντά
στις επικρίσεις «είδαμε τι έκαναν κι αυτοί
που έχουν θέσεις». Αλλά γιατί «φειδιοποί-
ησαν» την πολιτική, μαϊμουδίζοντας την
τακτική του.

Ακούσαμε πολλά τις τελευταίες μέρες,
πως είδαμε και τα κόμματα πού μας έφεραν.
Πως ο Φειδίας τουλάχιστον είναι ειλικρινής
για το γεγονός ότι δεν γνωρίζει. Και πως η
δημοκρατία μίλησε. Η απάντηση όμως στο
σύμπτωμα που ονομάζεται Φειδίας Πανα-
γιώτου δεν είναι η απονεύρωση της πολιτικής.
Είναι τα κόμματα, να προτάξουν τα υγιή
τους στοιχεία. Να ξεκινήσουν την πολιτική
από την αρχή. Παρουσιάζοντας θέσεις, προ-
τάσεις και –κυρίως– απομακρύνοντας τις
επικίνδυνα λαϊκίστικες φωνές που τους έφε-
ραν πρόσκαιρα ψήφους, αλλά στοίχισαν και
στο DNA τους και στην αξιοπιστία τους. Το
γράψαμε και στο παρελθόν πως η πορεία
που επέλεξαν πολλά πρόσωπα να πολιτευτούν
τα τελευταία χρόνια, μετέτρεψε το follo-
wership σε πολιτική εναλλακτική. Και ακρι-
βώς επειδή αυτοακυρωθήκαν ως πολιτικά
πρόσωπα, τείνουν να αντικατασταθούν με
ευκολία από περσόνες του lifestyle. Πρόσωπα
με επικίνδυνα ανεπαρκείς θέσεις στην πο-
λιτική, κάνοντας καλύτερα αυτό το οποίο
οι ίδιοι ξεκίνησαν: να προσφέρουν υπερθέ-
αμα. Σήμερα, όλοι εμείς είμαστε θεατές του
υπερθεάματος. Και θεατές τής μεγάλης μας
ήττας. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η μεγάλη μας ήττα

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ε ίναι κουραστικό πολίτευμα
η δημοκρατία. Σου ζητάει να
σκεφτείς για να επιλέξεις και

μάλιστα, στη χειρότερη περίπτωση,
απαιτεί από σένα να δικαιολογή-
σεις, ει δυνατόν με επιχειρήματα,
την ψήφο σου. Στη γενέτειρά της
την Αθήνα μπορεί να άντεξε με-
ρικούς αιώνες, ακόμη και μετά την
ήττα της από τη Σπάρτη, όμως η
μεγάλη Ιστορία την μετέτρεψε σε
μουσειακό είδος, μαζί με τα έργα
τέχνης και τις ένδοξες αναμνήσεις.
Η Ρώμη την παρέλαβε και την με-
τέφρασε στη δική της γλώσσα. Κυ-
ρίαρχος δεν ήταν ο δήμος. Ηταν
η Res Publica, το δημόσιο αγαθό,
το οποίο ανήκε και στον δήμο και
στους πατρικίους. Η λέξη Republica
παραμένει αμετάφραστη στη γλώσ-
σα μας. Mε μια πρόχειρη αναδρομή
στους αιώνες της Ιστορίας που με-
σολαβούν από τη Ρώμη ώς τη σύγ-
χρονη εποχή, διαπιστώνεις πως η
δημοκρατία μάλλον αποτελεί εξαί-
ρεση στη συλλογή των πολιτευ-
μάτων.

Το ίδιο ισχύει κατ’ αναλογίαν
και στον κόσμο μας. Αλήθεια έχου-
με υπολογίσει πόσα από τα κρά-
τη-μέλη του ΟΗΕ σήμερα είναι δη-
μοκρατίες; Μετράει ότι δύο από
τις τρεις υπερδυνάμεις, η Κίνα και
η Ρωσία, είναι αυταρχικά καθε-
στώτα που εχθρεύονται τη Δύση,
άρα εχθρεύονται τη δημοκρατία;
Ζούμε μια ιστορική καμπή που θα

ρίξει και πάλι στο περιθώριο τη
δημοκρατία; Λυπάμαι αλλά στοι-
χειώδη αντίληψη της Ιστορίας να
έχεις, οφείλεις να ξέρεις πως τίποτε
δεν αποκλείεται. Είναι η μεγάλη
ψευδαίσθηση της Δύσης: η αν-
θρώπινη Ιστορία είναι υποχρεω-
μένη να βαδίζει προς την πρόοδο,
τη δημοκρατία. Οπως και οι μαρ-
ξιστές πίστευαν, ή πιστεύουν ακό-
μη, εν είδει επιστημονικής αλή-
θειας, πως οι κοινωνίες είναι υπο-
χρεωμένες να οδεύουν προς τον
κομμουνισμό. Βρισκόμαστε στο
σημείο όπου η φιλελεύθερη δη-
μοκρατία έχει κουραστεί τόσο ώστε
να μην μπορεί να συνεχίσει να
αγωνίζεται; Η μεγαλύτερη υπονό-
μευσή της προέρχεται από όσους
την ταυτίζουν με την ειρήνη. Λες
και έχουν κληρονομήσει τα καμένα
από το LSD μυαλά των παππούδων
τους, των παιδιών των λουλουδιών.
All we are saying is give peace a
chance. Χωρίς να υπολογίζουν ότι
η δημοκρατική Ευρώπη γεννήθηκε
από τη μεγαλύτερη πολεμική επι-
χείρηση όλων των εποχών, τη νίκη
των συμμάχων στον Β  ́Παγκόσμιο.
Η δημοκρατία πρέπει να ξέρει να
πολεμά. Αυτό ισχύει τόσο στην
Ουκρανία, όσο και στη Γάζα.

Η Ευρώπη έχει κουραστεί από
τον εαυτό της; Είναι το συμπέρασμα
των τελευταίων εκλογών και της
ανόδου της ριζοσπαστικής δεξιάς;
Ο γαλλογερμανικός άξονας κλονί-

ζεται. Αμφίβολο το πολιτικό μέλλον
του Μακρόν, ενώ η γερμανική σο-
σιαλδημοκρατία του καγκελάριου
Σολτς έρχεται πίσω στις προτιμή-
σεις των ψηφοφόρων μετά τους
νεο-ναζί. Ουγγαρία, Αυστρία ακο-
λουθούν. Πρωτοφανές; Ενδεχομέ-
νως. Πλην όμως όχι αρκετό για να
αντιληφθείς αυτό που συμβαίνει
σήμερα στις ευρωπαϊκές δημοκρα-
τίες και κατ’ επέκταση στην ηγέτιδα
δύναμη της Δύσης, τις ΗΠΑ. Ανα-
φέρομαι στην κούραση ενός με-
γάλου πολιτισμού ο οποίος έδωσε
ό,τι μπορούσε να δώσει και περι-
μένει κάποια ανταμοιβή. Από το
2013 ώς το 2023 εκκρεμούν 8 εκα-
τομμύρια αιτήσεων ασύλου στην
Ε.Ε. Σχεδόν μια δεύτερη Ελλάδα
που την αποτελούν μετανάστες.
Στα πανεπιστήμιά της η Ευρώπη
διδάσκει στις νεότερες γενιές της
τον σκεπτικισμό, στην καλύτερη,
την απαξίωση στη χειρότερη, των
πολιτισμικών της αξιών. Προβάλλει
την ιστορία της σαν ένα συνονθύ-
λευμα ρατσισμού και αποικιοκρα-
τίας. Και προσπαθεί να σταθεί στον
κόσμο μας χωρίς να τολμάει να
προβάλει το διαφορετικό που την
διακρίνει. Σαν να ντρέπεται για
τον εαυτό της. Χωρίς να ξεχνάει
το αίσθημα της υπεροχής που τώρα
το στηρίζει στα δικαιώματα των
ΛΟΑΤΚΙ ή στους vegan.

Η κούραση της Ευρώπης, και
κατ’ επέκταση της Δύσης, δεν είναι

μόνον πολιτική. Είναι κατ’ εξοχήν
πολιτισμική. Την προκαλεί η αστά-
θεια των αξιών μας. Δεν θεωρώ
ότι η δημοκρατία μας απειλείται
ούτε από τον Ορμπαν ούτε από τη
Λεπέν. Η δημοκρατία μας απειλεί-
ται από την αδράνεια, κυρίως δε
τη φιλειρηνική της ιδεολογία. Και
γι’ αυτό το ζήτημα της κοινής άμυ-
νας είναι πρωτεύον. Κανείς δεν
θέλει τον πόλεμο. Εκτός απ’ αυτούς
που τον θέλουν, όπως ο Πούτιν ή
η Χαμάς. Μπορεί ο Νετανιάχου να
οδηγείται σε αδιέξοδο, όμως δεν
πρέπει να ξεχνάμε ότι αυτόν τον
πόλεμο τον θέλησε η Χαμάς. Η Δύ-
ση οφείλει να αμυνθεί.

Ο δυτικός πολιτισμός έχει κα-
κομάθει τους πολίτες του. Τους
έχει συνηθίσει στη διάρκεια τόσων
αιώνων να περιμένουν απ’ αυτόν
κάτι καινούργιο. Αυτός ήταν πάντα
ο ρόλος των ελίτ του. Οι οποίες
τώρα αντί να του παράσχουν αυτό
το καινούργιο που του λείπει για
να αναζωογονηθεί, εξαντλούν τη
φαιά τους ουσία στην αναθεώρηση
των αξιών του. Η κόπωσή του, η
παραίτησή του οφείλεται στην
αδυναμία των ελίτ του. Πώς θα
αναταχθούν; Αυτό είναι το ερώ-
τημα. Και όταν μιλάω για ελίτ ξε-
κινώ απ’ τον πολιτικό ηγέτη που
έχει κάποιο όραμα για το μέλλον
της Ευρώπης ώς τον τελευταίο δά-
σκαλο που διδάσκει τις αξίες της
στα παιδιά του δημοτικού.

Η κούραση της Δύσης
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Υ πάρχουν στον τόπο και στις
μέρες μας πολλές αφορμές
και λόγοι δυσφορίας, αλλά

έχουμε κι άλλες τόσες ευλογίες και
παρηγοριές. Μία από αυτές –η
σπουδαιότερη κατά την επισφαλή
κρίση μου– είναι η γλώσσα μας.
Εχουμε το μοναδικό προνόμιο να
έχουμε μια αδιάλειπτη στους αι-
ώνες, «χωρίς διακοπή και μ’ ελά-
χιστες διαφορές», ποιητική παρα-
γωγή υψηλών επιδόσεων.

Ξέρετε, η ποίηση για χιλιετίες
ήταν μια δραστηριότητα που αφο-
ρούσε πρωτίστως το κοινωνικό
σώμα. Σε αυτό απευθυνόταν κατά
κύριο λόγο, σε αυτό λογοδοτούσε
και αυτό την καταξίωνε ή την απα-
ξίωνε: η πόλις και οι πολίτες. Ηταν,
δηλαδή, η ποίηση μια εξόχως πο-
λιτική δραστηριότητα, μια πλήρους
απασχόλησης δραστηριότητα και
όχι μια μερικής απασχόλησης συν-
τεχνιακή ιδιοτροπία στην οποία
εμπλέκονται αυτάρεσκα κάποιοι
«ειδικοί».

Τον Διονύσιο Σολωμό, που σε-
μνυνόμεθα (όσοι, τέλος πάντων,
σεμνυνόμεθα) ότι είναι ο γενάρχης
μας, πριν μας τον επανασυστήσει
ο Ιάκωβος Πολυλάς (ο οποίος, ει-
ρήσθω εν παρόδω, είναι ένας από
τους λίγους βουλευτές στους οποί-
ους οφείλουμε χάριτες), τον είχαν
δεξιωθεί και τον είχαν τραγουδήσει
οι άνθρωποι που βύζαξαν το ίδιο

με αυτόν γάλα. Ο Νικόλαος Μάν-
τζαρος, δηλαδή, ήρθε δεύτερος σε
αυτή την υπόθεση – για να μη θυ-
μηθούμε την επιφυλακτικότητα
των εκδοτών έναντι και του Σο-
λωμού και του έργου του.

Από τότε κύλησε πολύ νερό (και
πολλά απόνερα) στο αυλάκι και
την αυλακιά της ποίησης για να

καταλήξουμε (ή μήπως για να κα-
ταντήσουμε) στο ξεκόρμισμα και
των ποιητών και της ποίησης από
το κοινωνικό σώμα, της ποίησης
που έγινε μια επί το πλείστον αυ-
τοαναφορική απασχόληση, σχεδόν
περίκλειστη κι αδιάφορη για τα
τόσα που την περιβάλλουν. Μετά
τη δεκαετία του ’70, μάλιστα, η
κατάσταση απόγινε και η ποίηση
αυτονομήθηκε ακόμη περισσότερο

από τα κοινωνικά συμφραζόμενα.
Αφησε κατά μέρος τη γλώσσα και
τις σκοτούρες του ήθους της και
με την εύκολη πρόφαση του «ελεύ-
θερου στίχου» υιοθέτησε αχρεί-
αστες ευκολίες που για την απο-
τόλμησή τους αρκούσαν και πε-
ρίσσευαν η ακηδία και η θρασύ-
τητα. Περιφρονήθηκαν με ασύγ-
γνωστη ελαφρότητα οι παιδεμοί
στο ξέφωτο της γλώσσας και οι
μαθητείες στους τρόπους της ποι-
ήσεως, οι οποίοι –πώς να το κά-
νουμε– διέπονται από συγκεκρι-
μένους κανόνες και η παραβίασή
τους είναι θεμιτή μόνον όταν τους
γνωρίζεις και σε περιορίζουν, όχι
όταν τους αγνοείς και σε ζορίζουν.

Και για να μην απομακρυνθούμε
από τη Σολωμική επικράτεια, εν-
τέλει, δεν αρκούν η φαντασία και
το πάθος. Προαπαιτούμενα όλα
αυτά, αλλά χρειάζεται να υποταχ-
θούν «με καιρό και με κόπο εις το
νόημα της τέχνης». Αλλιώς μένουν
τσαλίμια των κατά φαντασίαν ποι-
ητών.

Το αντιφατικό στην περίπτωσή
μας είναι ότι όσο οι προχειρογρα-
φίες εκτόπιζαν τη μαστορική, ο
λαός μας στις χαρές και στις λύπες
του τραγουδούσε των μεγάλων
ποιητών τα λόγια! Και όσοι του-
λάχιστον καβατζάραμε τα πενήντα
«σε σπίτια με μωσαϊκά τα είχαμε
χορέψει». Αυτά ήσαν η δημόσια

περιουσία μας. Η «νεοελληνική
κοινή». Και, ειλικρινά, δεν ξέρω
αν άλλος λαός ξεσεκλετίστηκε, λό-
γου χάριν, τραγουδώντας: 

Τα δυο σου χέρια πήρανε / βερ-
γούλες και με δείρανε / βεργούλες
και με δείρανε / και τη χαρά μου
πήρανε. […]. Μ’ αυτά τα χέρια σου
τα δυό / σκάψε τη γη βαθιά να μπω,
/ σκάψε τη γη βαθιά να μπω / να
μη σε βλέπω και πονώ.

Σήμερα βεβαίως σπανίζουν οι
γιορτές και αφθονούν τα πάρτι(ς)!
Κι όταν βρισκόμαστε σε αυτά δεν
τραγουδάμε ούτε Μάρκο ούτε πολύ
περισσότερο «Τα κατά Μάρκον»
του απ’ αλλού φερμένου Νίκου
Γκάτσου. Παίζουμε μπαρμπούτι
και τραυλίζουμε τα-τα-τα-τα, παν-
τελώς ανίδεοι και για την έκπτωση
και για την αναπηρία μας να συλ-
λαβίσουμε τα πάθια και τους καη-
μούς μας χωρίς να προσβάλουμε
ούτε τον κόσμο ούτε την κοσμιό-
τητα.

Τελικώς, το πέρασμα από την
κατάφαση της ζωής στη βλαστήμια
της ήταν μια Μεταπολίτευση δρό-
μος κι ένας απύλωτος εσμός ακ-
κιζόμενων ποιηματογράφων, που
δεν έχουν έγνοια ούτε τη γλώσσα
μας ούτε, πολύ περισσότερο, «τα
πρώτα λόγια του Υμνου».

Ο κ. Θεόδωρος Ε. Παντούλας είναι συγ-
γραφέας.

Τα λόγια και τα χρόνια τα χαμένα
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ Ε. ΠΑΝΤΟΥΛΑ

Συνταγές ηγεσίας
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ενας παλιός και έμ-
πειρος πολιτικός έδι-
νε κάποτε συμβου-
λές σε γόνο πολιτι-
κής οικογενείας για
το πώς, και με ποι-

ους, πρέπει να κυβερνήσει. Η κρί-
σιμη συμβουλή ήλθε, όμως, στο
τέλος: «Δεν θα κυβερνάς μόνο με
αυτούς που θέλεις να βγεις για
παρέα και να φας σούσι το βράδυ».
Ακουγόταν λίγο ρηχό, αλλά με το
πέρασμα του χρόνου κατάλαβα
ότι δεν είναι και τόσο.

Κάθε πρωθυπουργός πρέπει
να ισορροπήσει πάνω σε ένα τεν-

τωμένο σχοινί. Δεν μπορεί να κυ-
βερνήσει χωρίς να έχει γύρω του
ανθρώπους που του λένε τα πράγ-
ματα όπως είναι και οι οποίοι
αφουγκράζονται τι πραγματικά
σκέπτεται η κοινωνία. Αλλά ταυ-
τόχρονα πρέπει να τους αγνοεί
όταν αποφασίζει μέσα του ότι κάτι
πρέπει να γίνει ανεξαρτήτως πο-
λιτικού κόστους. Οι Αμερικανοί
έχουν μία τέλεια έκφραση γι’ αυ-
τούς που διασφαλίζουν ότι ένας
ηγέτης έχει καθαρή εικόνα τού τι
συμβαίνει, τους αποκαλούν υπεύ-
θυνους για να επαληθεύουν αν η
εικόνα του ηγέτη έχει σχέση με
την πραγματικότητα, το λεγόμενο
reality check. Χωρίς αυτό δεν πας
μακριά. Ο Κώστας Σημίτης δεν
κατάλαβε την πολιτική ζημιά που
έφεραν οι «ταυτότητες» και ήταν
λογικό να μην το αντιληφθεί, κα-
θώς όλος του ο περίγυρος είχε την
ίδια άποψη για το θέμα. Και όχι

απλώς είχε την ίδια άποψη, αλλά
το θεωρούσε θέμα ύψιστης προ-
τεραιότητας και μία αυτονόητη
μεταρρύθμιση. Και ο σημερινός
πρωθυπουργός ενδεχομένως δεν
κατάλαβε το κόστος της απόφασής
του για τα ομόφυλα ζευγάρια, για
τους ίδιους λόγους. «Και λοιπόν,
τι σημαίνει αυτό;», θα ρωτήσουν
κάποιοι, «ότι πρέπει να φοβόμαστε
πάντοτε τις δυνάμεις του σκοτα-
δισμού και να μην αλλάζει τίποτα
σε αυτόν τον τόπο;». Δεν πάει ακρι-
βώς έτσι. Είναι ζήτημα προτεραι-
οτήτων και πολιτικής δοσολογίας.
Η Ελλάδα έχει άμεση ανάγκη με-
γάλων μεταρρυθμίσεων, που απαι-
τούν τεράστιο πολιτικό κόστος
και οι οποίες θα κάνουν τη διαφορά
στην πορεία της χώρας. Αν κάποιος
έπρεπε να διαλέξει ανάμεσα στις
ταυτότητες και στο ασφαλιστικό,
επειδή δεν του περίσσευε πολιτικό
κεφάλαιο, το ασφαλιστικό ήταν η
προτεραιότητα.

Είναι όμως και θέμα δοσολο-
γίας. Στο ζήτημα του γάμου των
ομοφύλων δεν ήταν ο νόμος που
κόστισε, όσο το πότε ήλθε προς
ψήφιση και ο ασύλληπτα αυτο-
καταστροφικός τρόπος με τον
οποίο έπρεπε κάποιοι να τον «τρί-
ψουν» στα πρόσωπα όσων δια-
φωνούσαν χωρίς να παθιάζονται.

Ποιος είναι ο κίνδυνος; Να πάει
κανείς από το ένα άκρο στο άλλο.
Από τον υπερμοντερνισμό στην
οπισθοδρόμηση. Υπάρχουν, άλ-
λωστε, δύο γνωστές ρήσεις. Η μία
που λέει ότι ένας καλός ηγέτης
δεν μπορεί να είναι τόσο μπροστά
από τους οπαδούς του ώστε να
κινδυνεύουν να μην τον βλέπουν
όσοι είναι πίσω του. Και η άλλη
που περιγράφει τον πολιτικό που
συμβιβάζεται με το επιχείρημα
«είμαι ο ηγέτης τους, γι’ αυτό πρέ-
πει πάντοτε να τους ακολουθώ»...
Οπως πάντα, κάπου στη μέση
είναι η σωστή συνταγή.

Συνέβη εν τέλει στις
ευρωεκλογές της πε-
ρασμένης Κυριακής
κάτι που μόνον στη
Γαλλία μπορούσε να
συμβεί. Μία σεισμι-

κή πολιτική ανατροπή, εκτίναξε
στην πρώτη θέση με ποσοστό
31,4% το κόμμα της Εθνικής Συ-
σπείρωσης της Μαρίν Λεπέν, συν-
τρίβοντας το κόμμα του προέδρου
Εμανουέλ Μακρόν.

Υπήρξε μία εντυπωσιακή άνο-
δος των ποσοστών της εθνικιστι-
κής Δεξιάς σε περισσότερα από
δέκα κράτη της Ε.Ε. Μόνον που
οι χώρες οι οποίες συγκροτούν

την ενωμένη ούτως ειπείν Ευρώπη
μπορεί θεωρητικώς να είναι ίσες,
αλλά όχι ισοβαρείς. Διότι, όπως
και να το κάνουμε, τρία είναι τα
κράτη που σφράγισαν την πορεία
της Ευρώπης, αλλά και του συνό-
λου των χωρών της Δύσεως. Η
Ιταλία με την Αναγέννηση. Η Με-
γάλη Βρετανία με την Βιομηχανική
Επανάσταση. Και τέλος η Γαλλία
με την Αστική Επανάσταση του
1789. Εθνικιστικές κυβερνήσεις
εμφανίσθηκαν κατά καιρούς σε
διάφορες χώρες της Ευρώπης, αλ-
λά οι κραδασμοί απορροφήθηκαν
από το ευρωπαϊκό κατεστημένο.
Ακόμη και οι ανησυχίες που δη-
μιούργησε η ανάδειξη στην πρω-
θυπουργία της Ιταλίδος Τζόρτζια
Μελόνι διαψεύσθηκαν σταδιακώς
και σήμερα εκτιμάται ευρέως πλέ-
ον ότι η Prima Donna της Ευρώπης
απλώς θα διεκδικήσει κάποιο ση-
μαντικό χαρτοφυλάκιο στην νέα
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Μόνον που αυτά τα γραφικά
και ενίοτε χαριτωμένα δεν ισχύουν
στην Γαλλία, που είχε στηρίξει τις
ελπίδες της ανατάξεώς της, έπειτα
από μία μακρά περίοδο πολιτικής
παρακμής, στον κ. Μακρόν. Ο βο-
ναπαρτισμός του Γάλλου προ-
έδρου, ιδιαίτερα στην αντιπαρά-
θεση της Δύσεως με την Ρωσία
του προέδρου Πούτιν, δεν εξέπληξε
και αντιμετωπίσθηκε ενίοτε με
κάποια δόση ειρωνείας.

Στις μέρες μας κάποιοι βρίσκουν
αντιστοιχίες στην αποξένωση του
κ. Μακρόν από τους πολίτες της
Γαλλίας ανάλογες εκείνων του
Λουδοβίκου ΙΣΤ ,́ που όταν το πλή-
θος κατέλαβε τη Βαστίλλη το 1789,
ρώτησε τον ευγενή αριστοκράτη
σύμβουλό του εάν «πρόκειται για
στάση». Για να λάβει από τον Δού-
κα την απάντηση: «Οχι Μεγαλει-
ότατε, δεν είναι στάση, είναι επα-
νάσταση». Οταν μετά την ανακοί-
νωση των εκλογικών αποτελεσμά-
των ο Γάλλος πρόεδρος εμφανί-
σθηκε στην τηλεόραση φορώντας
σμόκιν με μαύρο παπιγιόν, ωσάν
να πήγαινε σε δεξίωση, με έξαψη
προειδοποίησε ότι «η αύξηση
ισχύος των εθνικιστών και των
δημαγωγών συνιστά απειλή στο
έθνος μας, στην Ευρώπη μας και
στη θέση της Γαλλίας στην Ευρώπη
και στον κόσμο». Δεν πρόκειται
βεβαίως περί αυτού. Ακόμη κι αν
η συνασπισθείσα Δεξιά στη Γαλλία
υπό την κ. Μαρίν Λεπέν αναδειχθεί
νικήτρια στις βουλευτικές εκλογές
που ανακοίνωσε ο κ. Μακρόν προς
έκπληξη των πάντων. Ακόμη κι
αν εκλεγεί πρωθυπουργός ο ηλικίας
28 ετών, καταγόμενος από εργα-
τικό προάστιο των Παρισίων, κ.
Ζορντάν Μπαρντελά, που τον ακο-
λουθούν ενάμιση εκατομμύριο
στο TikTok, η Γαλλία θα παραμείνει
στην Ε.Ε.

Και εάν τελικώς το 2027 εκλεγεί
πρόεδρος η κ. Λεπέν, θα έχουμε
ενδεχομένως μία απόπειρα επι-
στροφής στο όραμα της γκωλικής
Ευρώπης των εθνικών κρατών,
απαλλαγμένης από την αμερικα-
νική απόλυτη κηδεμονία. Για την
ώρα, ζούμε στιγμές γαλατικής και
ευρωπαϊκής εξάψεως.

Γαλατικές εξάψεις
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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<<<<<<

Ποιος είναι ο κίνδυνος;
Να πάει κανείς από το
ένα άκρο στο άλλο. Από
τον υπερμοντερνισμό
στην οπισθοδρόμηση.

<<<<<<

Ακόμη κι αν η συνα-
σπισθείσα Δεξιά υπό
την κ. Μαρίν Λεπέν
αναδειχθεί νικήτρια
στις βουλευτικές εκλο-
γές που ανακοίνωσε ο
κ. Μακρόν, η Γαλλία θα
παραμείνει στην Ε.Ε.

<<<<<<

Tο πέρασμα από
την κατάφαση της ζωής
στη βλαστήμια της
ήταν μια Μεταπολίτευ-
ση δρόμος κι ένας
απύλωτος εσμός ακκι-
ζόμενων ποιηματογρά-
φων, που δεν έχουν
έγνοια τη γλώσσα μας.
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Η κάλπη της 9ης Ιουνί-
ου έφερε σεισμικές
ανατροπές. Όλα υπα-
κούουν στο απίθανο
που πέτυχε ο Φειδίας
Παναγιώτου –με εκλο-

γή του στη θέση του ευρωβουλευτή
και με ποσοστά κοντά στο ΑΚΕΛ. Οι
αριθμοί μιλούν από μόνοι τους και
όποιος αγνοεί τα δεδομένα απλώς
δεν θέλει να τα δει. Σε κάθε εκλογική
αναμέτρηση έχουμε τα γνωστά, με-
γάλη αποχή, ύστερα τα κόμματα να
δηλώνουν «πήραμε το μήνυμα», ύστε-
ρα τα ίδια και τα ίδια. Μεγάλο μέρος
της κοινής γνώμης είπε πως «αυτή
τη φορά θα ψηφίσω κανονικά ανά-
ποδα». Άλλοι ψάχνουν στα ΜΚΔ,
άλλοι ψάχνουν φαινόμενα και διάτ-
τοντες αστέρες. Αλλά, όλα είναι πέρα
από σαφή: κόμματα που δεν αρέσουν,
που δεν αλλάζουν, που δεν προσαρ-
μόζονται στους καιρούς, παράγουν
τα εκλογικά αποτελέσματα που εί-
δαμε. Πριν από λίγο καιρό είχαμε
προεδρικές, ακούσαμε τις υποσχέσεις
για μεταρρυθμίσεις στη Γενική Ει-
σαγγελία, μάχη κατά του συγκεντρω-
τισμού και της αυθαιρεσίας, υποσχέ-
σεις για αλλαγές.

Τι είχαμε έκτοτε; Ελάχιστα και
αποσπασματικά που δεν προκαλούν
το δημόσιο ενδιαφέρον. Ο Ευρωπαίος
Επίτροπος Δικαιοσύνης Ντιντιέρ
Ρέιντερς («Φιλελεύθερος», 7/5/23)
είπε: «Για να καταπολεμηθεί η δια-
φθορά (στη νήσο) επιβάλλεται να
έχετε ανεξάρτητους, καταρτισμένους
και αποτελεσματικούς δικαστές. Και
βέβαια ιδιαίτερο βάρος πέφτει στο
Γραφείο του γενικού εισαγγελέα. Επι-
βάλλεται να έχετε έναν ανεξάρτητο

γενικό εισαγγελέα». Ποιος σχηματι-
σμός αξιοποίησε αυτή την εξαιρετική
σοβαρή θεσμική πάσα; Ο κανένας!   

Αυτό δεν σημαίνει ότι κάθε τόσο
θα εμφανίζεται ένας Φειδίας. Ο συγ-
κεκριμένος είχε ειδικές γνώσεις, ικα-
νότητες να προσελκύσει τη νέα γενιά
γύρω από έναν τρόπο έκφρασης που
πλέον ήρθε, μένει και θα παραμένει
κυρίαρχος. Η έκπληξη συνδέεται και
με τα φαινόμενα που παρακολου-
θούμε σε σχέση με τα μικρά (λεγόμενα
και «ενδιάμεσα» κόμματα). Από με-
γάλα, έγιναν μικρά, τώρα μικρότερα,
αλλά η πορεία θα συνεχίζεται –θα
φταίει ο λαός που είναι λάθος, τα
ΜΚΔ, ο Χατζηπετρής. Ωστόσο, τα
πράγματα έχουν σαφήνεια: ηγεσίες
των σχημάτων αυτών δεν έχουν πρό-
βλημα, πρακτικά μικρότερο σχήμα,
καλύτερα ελεγχόμενο. Γι’ αυτό και
παρέλασαν στα κανάλια οι μονίμως
συμφωνούντες για να πουν πόσο κα-
κός είναι ο λαός που δεν τους προτί-
μησε. Αφού ο λαός είναι ανώριμος,
το 2 ή 3% θα το επενδύσουν στη μελ-
λοντολογία φτάνει να παραμένουν
«μαγαζάτορες». Δεν μας αρέσει ένα
εκλογικό αποτέλεσμα; Η συνήθης
απάντηση: «Ο λαός τούτος σιόρ, τι
περιμένεις από έναν λαόν που τζιοι-
μάται». Ο Α. Χριστοδουλίδης (γ.δ.
ΑΠΕ, μέλος ε.γ. ΠΑΣΟΚ, Ράδιο Σούπερ)
σε μια ανάλογη εκλογική «περίπτωση»
είπε το μοναδικό «μα ο λαός μας δεν
είναι αυτοκίνητο να τον δώσουμε
μέσα και να πάρουμε άλλον!». Εξή-
γησε, μετά, την ευθύνη μιας ηγεσίας
να αναλύει και να επεξηγεί τάσεις,
ρεύματα κ.λπ. Στην νήσο και στα
εκλογικά μας: Η αντίληψη ότι ο ηγέτης
κατέχει την απόλυτη αλήθεια, και

αφού την κατέχει, ο λαός οφείλει να
υπακούει, ηττήθηκε μαζικά, μαζί με
αρκετά άλλα, στις 9 Ιουνίου. Ο λαός
μας δεν είναι αυτά τα υποτιμητικά
για το επίπεδό του που διαβάζουμε
αβέρτα αυτές τις τρεις μέρες. Ο λαός
μας έχει, όπως όλοι οι λαοί, τα δικά
του χαρακτηριστικά, συν και πλην.
Ένας ιδεολογικά προσανατολισμένος
χώρος, αναλύει τα χαρακτηριστικά
του, δεν τα περιπαίζει.

Ταυτόχρονα, αξιοποιεί όλα τα δια-
θέσιμα εργαλεία επικοινωνίας (ΜΜΕ,
ΜΚΔ, δικά του και άλλα) για να πε-
ράσει ένα μήνυμα –αν βέβαια αυτό
ανταποκρίνεται σε πραγματικές ανάγ-
κες της χώρας (λ.χ. Κυπριακό) ή των
κοινωνικών δυνάμεων που τη συγ-
κροτούν (λ.χ. μείωση ανισοτήτων).
Κανένας ηγέτης δεν θα παραιτηθεί
εξαιτίας του εκλογικού σκορ, παραι-
τήσεις έχουμε σε κόμματα ιδεών, όχι
σε κόμματα μηχανισμών. Τα πρώτα
έχουν πλουραλισμό, καταστατικές
αρχές, προγραμματικό λόγο, τα δεύ-
τερα έχουν εκλογικό μηχανισμό, προ-
σκόλληση στην εξουσία, με τη μία
ή την άλλη μορφή, καθώς αυτό συν-
τηρεί το αρχηγικό μικρομάγαζο. Θα
βρεθεί η φόρμουλα για να συνεχί-
σουμε ακάθεκτοι, φταίει το πολιτικό
σύστημα, παλαιότερα η πόλωση,
τώρα ο «μιτσής». Παλαιότερα οι εσω-
κομματικές τάσεις είχαν περισσότερη
ιδεολογική ουσία και η οποία εκφρά-
στηκε σε επίπεδο κορυφής με συγ-
κεκριμένα πρόσωπα. Ωστόσο, στην
εσωκομματική διαπάλη, κατά κανόνα,
έχαναν οι δυνάμεις που εξέφραζαν
νεωτερικές δυνατότητες: Α. Μαρκί-
δης, ΔΗΣΥ, Α. Χρήστου, ΑΚΕΛ, Τ. Χα-
τζηδημητρίου, ΕΔΕΚ. Η επικράτηση,

κατά βάση, της μονολιθικότητας που
επέβαλλε η ομάδα του αρχηγού, ολο-
φάνερα αφαίρεσε πλουραλισμό, ακύ-
ρωσε τάσεις και συρρίκνωσε το εκτό-
πισμα. Η επικράτηση, ή ακριβέστερα,
η επιβολή διαδόχων από τους «πα-
τριάρχες» των χώρων, ήταν μια γε-
νεσιουργός αιτία για τη στασιμότητα
(ή και οπισθοδρόμηση) τα επόμενα
χρόνια –κόμματα χωρίς τάσεις, αν-
τιθέσεις, ζυμώσεις. Η ιδεολογική στα-
σιμότητα εξελίσσεται επί σειρά ετών
–απλώς ο Φειδίας «εγάλεψεν» ένα
προ πολλού έτοιμο προϊόν, αξιοποι-
ώντας το πεδίο των ΜΚΔ και αιφνι-
διάζοντας το πολιτικό/μιντιακό μας
τοπίο. 

Ζητήματα γύρω από τα κυπριακά
ΜΜΕ εξηγούν μερικώς την εκλογική
έκρηξη. Μικρός τόπος, υπερβολικά
πολλά ΜΜΕ, η ποσότητα αποδυνα-
μώνει την ποιότητα. Η δημοσιογραφία
που βασίζεται στα στερεότυπα έχει
κουράσει –οι εξαιρέσεις φωτίζουν
τις δυνατότητές της, όπως Σ. Παρού-
της– de facto.

Πολλοί πολίτες, όπως αποδείχθηκε,
είχαν έτοιμη την απάντηση: αντί τα
ίδια και τα ίδια, αντί κάτι που έχει
κουράσει, ιδού η χαλαρότητα TikΤok,
Υοutube, σε χώρο στον οποίο αρκετός
κόσμος δηλώνει πως «νιώθει χαλαρά»
σε σχέση με τις κοινοτυπίες και την
προχειρότητα των παραδοσιακών
μέσων. Νέος κόσμος, εικονικός, πραγ-
ματικός. Όποιος θέλει να στείλει τον
πρώτο σε δίκη, δικαιούται, όποιος
θέλει να πετύχει στόχους στον πραγ-
ματικό κόσμο, μπορεί να δει τα θέματα
διαφορετικά.

Ανατροπές με υπογραφές
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Διαδηλώσεις έχουν προγραμματιστεί κατά τη διάρκεια της συνόδου κορυφής των G7 στο θέρετρο Borgo Egnazia στη νότια Ιταλία από τις 13
έως τις 15 Ιουνίου 2024. Στη φωτογραφία φιλοπαλαιστίνιος διαδηλωτής. 

www.larkoslarkou.org.cy

Οταν τον περασμένο Μάιο το υπουργείο Γε-
ωργίας διαβεβαίωνε πως ο Ιούνιος θα μας
βρει σε πλήρη ετοιμότητα όσον αφορά τα
αεροπορικά Μέσα δασοπυρόσβεσης, η αί-
σθηση που αποκομίζει κανείς –υπό το βάρος
των πυρκαγιών στην ορεινή Πάφο– είναι

πως μάλλον πρόκειται για ακόμη μία επικοινωνιακή προβολή
–ταυτόσημη πλέον με την εικόνα της μεταπολιτικής που
εκλέγει Φειδίες στη χώρα μας. 

Την περασμένη εβδομάδα οι πυρκαγιές στην Πάφο ανέ-
δειξαν πως το κράτος –επιτελικά– δεν ήταν έτοιμο. Ο καύ-
σωνας της περιόδου, ένας σκυβαλότοπος παράνομος, όπως
πολλοί πάνω στα βουνά μας και η απουσία πτητικής αυτο-
νομίας οδήγησαν στην καταστροφή οικιών –ευτυχώς χωρίς
θύματα. Η φωτιά αποτελεί πλέον, κάθε χρόνο λόγω και της
κλιματικής αλλαγής, ένα φαινόμενο που όχι μόνο δοκιμάζει
τα δάση μας, την επιβίωσή μας –με φυσικό τρόπο– και την
εθνική μας ασφάλεια, αλλά αποτελεί και ένα κριτήριο απο-
τελεσματικότητας τόσο σε επίπεδο κυβέρνησης όσο και
σε επίπεδο κρατικών χωρητικοτήτων. 

Η Κύπρος πρέπει να αποκτήσει, ολόχρονα, πτητική αυ-
τονομία σε μέσα δασοπυρόσβεσης, να βάλει βαθιά το
μαχαίρι στο κόκαλο της ανευθυνότητας όσον αφορά τα
δάση και τα βουνά μας και να αποκτήσει εκείνη τη νοοτροπία
πρόληψης και έγκαιρης προετοιμασίας προκειμένου να
μην είναι ένα αντιδραστικό κράτος που ανταποκρίνεται
την τελευταία στιγμή. Επίσης, δεδομένης της γεωγραφίας
μας –τοπολογικά και πολιτικά– το να διαθέτουμε αεροπλάνα
κατάσβεσης μας καθιστά –καλύτερα από οποιαδήποτε
«Αμάλθεια»– έναν σοβαρό περιφερειακό παίκτη. Οι εποχικές
πυρκαγιές εξάλλου, όπως δείχνει η εμπειρία των τελευταίων
χρόνων στον ευρωπαϊκό Νότο και την ανατολική Μεσόγειο,
ήρθαν για να μείνουν. Και το θέμα είναι υπαρξιακό και

πρέπει να ιδωθεί με ουσία
έναντι της επικοινωνίας και
σοβαρότητα. 

Ας το δούμε αλλιώς. Δεν
γίνεται η Κ.Δ. που το 1965
διέθετε ψεκαστικά Piper για
τους κάμπους της Μεσαρκάς
να μην διαθέτει, το 2024,
ένα μικρό στολίσκο από 6-
10 AirTractors. Όταν το 2010
στείλαμε το ένα στο Ισραήλ
για να συνδράμει σε κατά-
σβεση, το κράτος του Ισραήλ
αμέσως αγόρασε αριθμό αυ-
τών των σκαφών –λόγω απο-
τελεσματικότητας. Δεν είναι
μόνο η αυτονομία και η απο-
τελεσματικότητα. Το κάνεις
και καμικάζι –άμα λάχει βρε
αδερφέ– τη μέρα που η Τουρ-

κία απέναντι θα κινήσει και θα είσαι στο όρυγμα με τον
τελευταίο σου γεμιστήρα. Η συζήτηση εξάλλου για τη μί-
σθωση ή την αγορά μπορεί να είναι σημαντική, αλλά δεν
αντικαθιστά τη σημασία τής τελικής χρήσης –μια φορά
εξάλλου θα καεί το δάσος του Τροόδους, ας μην περιμένουμε
για να το δούμε. Η συζήτηση για την κρατική αποτελεσμα-
τικότητα και την ουσία έναντι της επικοινωνίας σε ένα
ζήτημα όπως οι πυρκαγιές δεν είναι μόνο πολιτική. Είναι
μια ειλικρινής συζήτηση που πρέπει να κάνουμε, πρωτίστως,
με τους εαυτούς μας, σε σχέση με τη στρατηγική κουλτούρα
ασφάλειας που θέλουμε να έχουμε και μια δημόσια συζήτηση
που περιλαμβάνει όραμα για το πώς θέλουμε να ανταπο-
κρίνεται η πατρίδα μας, όταν μια πυρκαγιά, λόγω φυσικών
αιτίων, παράνομης ή κακόβουλης ενέργειας απειλεί τα
δέντρα μας. Αυτό είναι εξάλλου η επιτομή του πατριωτισμού
μακριά από συνθήματα και μίση. Αν αγαπάς την πατρίδα
σου, αγαπάς τη χλωρίδα και την πανίδα της, μαζί με τους
ανθρώπους της. Στην Ουκρανία, που πολεμάει, όταν οι
Ρώσοι τη βομβαρδίζουν στο κέντρο των αστικών της ιστών,
η Πυροσβεστική και η Πολιτική Άμυνα είναι παρούσες για
να βγάλουν τον κόσμο μέσα από τα ερείπια. 

Η φωτιά που έκαψε την Πάφο είναι μια υπενθύμιση.
Σημαντικότερη από την υπενθύμιση του φαινομένου Φειδίας
στα κόμματα, μιας και αφορά το φαινόμενο της κλιματικής
αλλαγής. Ας σοβαρευτούμε όλοι και ας μη βιώσουμε –λόγω
φωτιάς– ένα νέο Μαρί ή ακόμη χειρότερα ένα Μάτι ή μια
τραγωδία όπως των Τεμπών. Να αγοράσουμε αεροπλάνα
που σβήνουν φωτιές. Χθες. 

Φωτιά
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Πόσα μπορούν πλέον
να ειπωθούν για την
εκλογή του Φειδία
Παναγιώτου στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο
που δεν έχουν ειπω-

θεί; Το βέβαιο είναι πως κανένας
που δεν είναι οπαδός ή στέλεχος
κόμματος δεν κλαίει για την πτώση
του ποσοστού του ΔΗΣΥ, την απώ-
λεια έδρας από το ΑΚΕΛ και την
ΕΔΕΚ, τον περιορισμό των ποσο-
στών του ΕΛΑΜ και τον καταπον-
τισμό Οικολόγων και ΔΗΠΑ.

Το schadenfreude των Κύπριων
ψηφοφόρων, είτε ψήφισαν τον κ.
Παναγιώτου είτε όχι, για τα θκυο
στενά στα οποία βρίσκονται τα
κόμματα μάλλον εντάθηκε, όταν
είδαν τους ίδιους πολιτικούς και
δημοσιογράφους που χασκογελού-
σαν για το φαινόμενο του μιτσή
που το Μένοικο που κάμμει πελ-

λάρες στο Youtube, να γλυκαίνουν
αμέσως μετά τη δημοσιοποίηση
των πρώτων exit poll και να υπεν-
θυμίζουν πως θεωρούν τον 24χρονο
πολύ συμπαθή, θέλοντας να μη δυ-
σαρεστήσουν κανέναν.

Μιλώντας κάποια στιγμή στον
Alpha Κύπρου το βράδυ των εκλο-
γών, ο Αλέκος Τρυφωνίδης της ΔΗ-
ΠΑ παραδέχθηκε μάλιστα πως για
το αποτέλεσμα φταίνε τα κόμματα,
γιατί στην προεκλογική δεν προ-
έβαλαν τα ευρωπαϊκά ζητήματα.
Άτε τωρά.

Κανένας όμως που ενδιαφέρεται
για την ποιότητα της δημοκρατίας
στην Κύπρο δεν ενθουσιάστηκε,
θεωρώ, από την προοπτική της
εκλογής ενός προσώπου χωρίς πο-
λιτική πρόταση και θέσεις. Από
εκεί και πέρα μάλλον η εκλογή Φει-
δία δεν είναι και το τέλος του κό-
σμου, γιατί αν μπορεί με σύγχρονα

εργαλεία να πείσει τους ψηφοφό-
ρους κάποιος χωρίς προτάσεις, μάλ-
λον μπορεί κάποιος με τα ίδια ερ-
γαλεία και πραγματικές προτάσεις.

Θα δούμε πολύ σύντομα αν ο Φ.
Παναγιώτου θα βάλει μπροστά όσα
τον οδήγησαν μέχρι εδώ για να
γίνει χρήσιμος για τη χώρα, και
χρήσιμος για τον εαυτό του. Ας
στρέψουμε τη συζήτηση κάπου
αλλού από την πληγωμένη μας σο-
βαροφάνεια, είτε τον βρίσκουμε
συμπαθή είτε απολίτικο, είτε εν-
στικτωδώς συντηρητικό. Κρατών-
τας, μέχρι να δούμε έργα, πως δεν
πρέπει να σιουμαλίζουμε τους ψη-
φοφόρους και να είμαστε λιγότερο
αυστηροί απέναντί στον Φειδία,
γιατί αποφασίσαμε πως αυτό που-
λάει σήμερα.

Αν και ο ίδιος ο Φειδίας δεν έχει
πολιτική πρόταση, έχει έναν έμμεσα
πολιτικό λόγο όσον αφορά τις τάσεις

στις οποίες έδωσε φωνή, από το
εύκολο «εβαρεθήκαμε τους» μέχρι
την ιδέα πως η ελεύθερη Κύπρος
πρέπει να γίνει πάμπλουτη ώστε
να μας παρακαλούν οι Τουρκοκύ-
πριοι για λύση όπως τη θέλουμε
(μέσω αυτού του υποψήφιου, και
όχι στο ΔΗΚΟ μίλησε… πραγματικά
ο Μακάριος του οποίου η πολιτική
πριν από την εισβολή απέναντι
στους Τ/κ ήταν ακριβώς αυτή).

Οι ερμηνείες για το ποιοι ψήφι-
σαν τον Φειδία είναι πολλές, και
μάλλον δεν μπορούμε να κλειδώ-
σουμε καμία ως την πιο αποφασι-
στική χωρίς να υπάρξει έρευνα της
κοινής γνώμης από ειδικούς. Σε
αυτά που ακούστηκαν συνυπάρ-
χουν πολλά, από τον κόσμο στα
χωριά και στην ύπαιθρο που η τάξη
που άρχει, προοδευτική δε και συν-
τηρητική, συνήθως είτε σνομπάρει
είτε χειραγωγεί, μέχρι κόσμο με

πολιτικό κριτήριο που αποφάσισε
να διαμαρτυρηθεί. 

Θα μπορούσε να πει κανείς πως
η ψήφος στον συγκεκριμένο υπο-
ψήφιο έδωσε ευκαιρία σε όσους
χωρίς πολλή σκέψη ψήφιζαν ΕΛΑΜ,
θεωρώντας πως θα τιμωρούσαν το
σύστημα, και τους οποίους χαρα-
κτηρίζαμε συλλήβδην ακροδεξιούς
(ενώ δεν ήταν πιο ακροδεξιοί ή
συντηρητικοί από τα όσα τους φύ-
τεψε στο υποσυνείδητο το κυπρια-
κό πολιτικό σύστημα), να διαφο-
ροποιηθούν, χωρίς ίσως να το κα-
ταλάβουν, από τον ακροδεξιό πυ-
ρήνα που έχει πλέον ριζώσει στο
κόμμα.

Το πιο ενδιαφέρον λοιπόν αυτή
τη στιγμή είναι πως αυτό που έγινε
δεν τάραξε απλώς λιμνάζοντα νερά,
έσπασε τα παγωμένα νερά που κρα-
τούσαν το κυπριακό πολιτικό σύ-
στημα εγκλωβισμένο στο δίπολο

ΔΗΣΥ - ΑΚΕΛ και στην ομηρία του
κράτους από το εθνικιστικό και πε-
λατειακό κέντρο. 

Όσοι πραγματικά θέλουν το πο-
λιτικό σκηνικό στην Κύπρο πρέπει
να κινηθούν τώρα, και πολλοί θα
το κάνουν, αντιγράφοντας το πα-
ράδειγμα του Φειδία. Όμως τα νέα
εργαλεία δεν κάνουν και τα νέα
μυαλά. Και όσοι θα σπεύσουν να
αντιγράψουν για να σιουμαλίσουν
το νέο (θεωρούν) κοινό που είδαν
να απλώνεται μπροστά τους, θα
πρέπει ενεργά να προωθήσουν ένα
νέο είδος πολιτικής παιδείας, και
να απαντήσουν στους προβλημα-
τισμούς που όντως θέτουν οι πο-
λίτες: ακρίβεια, κόστος ζωής, ενοί-
κια, κλιματική αλλαγή, έλλειψη ευ-
καιριών και ενός ονείρου για το
μέλλον.

Σπάζοντας παγωμένα (όχι λιμνάζοντα) νερά
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Η συζήτηση για
τη μίσθωση ή
την αγορά μπορεί
να είναι σημαντική,
αλλά δεν αντικαθι-
στά τη σημασία τής
τελικής χρήσης –
μια φορά εξάλλου
θα καεί το δάσος
του Τροόδους, ας
μην περιμένουμε
για να το δούμε.
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ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Για να πάρει κανείς
την εξουσία, χρειάζε-
ται, καταρχάς, να θέ-
σει υπό τον έλεγχό
του την ήδη στημένη
κυβερνητική μηχανή

–«monter la machine toute faite
du gouvernement», όπως έλεγε ο
Tocqueville–, ενδεχομένως και
μέσω εκλογών, και ύστερα να τη
δαμάσει ιδεολογικά. Οι ευρωεκλογές
της προηγούμενης Κυριακής υπήρ-
ξαν μια θεαματική, αν όχι στροφή,
τουλάχιστον επιβεβαίωση της πα-
ρουσίας της Ακροδεξιάς στα ευρω-
παϊκά πολιτικά πράγματα. Μπορεί
στην Κύπρο το πυροτέχνημα Φει-
δίας Παναγιώτου να προκάλεσε έν-
τονες αντιδράσεις και μπορεί στην
Ελλάδα να σημειώθηκε νέα εντυ-
πωσιακή πτώση στη συμμετοχή
στην εκλογική αναμέτρηση, στην
κεντρική Ευρώπη όμως, σε Γαλλία
και Γερμανία, δόθηκαν σκληρές
μάχες για τη διατήρηση της κυ-
ριαρχίας του λεγόμενου «δημοκρα-
τικού τόξου» και την ενίσχυση της
φιλελεύθερης δημοκρατίας στην
Ευρώπη. Τόσο η κατάκτηση της
πρώτης θέσης από τον «Εθνικό Συ-
ναγερμό» (Rassemblement Natio-

nal) στη Γαλλία και από το «Κόμμα
της Ελευθερίας» (FreiheitlichePartei
Österreichs, FPÖ) στην Αυστρία,
όσο και η δεύτερη θέση που κατέ-
λαβε η «Εναλλακτική για τη Γερ-
μανία» (Die Alternative für Deu-
tschland, AfD), μπροστά από τους
Σοσιαλδημοκράτες του καγκελαρίου
Όλαφ Σολτς, υποδηλώνουν ότι ένας
δυνατός ακροδεξιός άνεμος κινδυ-
νεύει να σαρώσει τα κατάλοιπα της
–ήδη παλαιάς– μεταπολεμικής νέας
Ευρώπης. 

Η σημασία των ευρωεκλογών
φάνηκε ήδη από τα αυξημένα πο-
σοστά προσέλευσης των Γάλλων
στις κάλπες, υπέρ ή κατά του ανα-
καινισμένου Εθνικού Μετώπου της
οικογένειας Λε Πεν. Ο διάδοχος,
Jordan Bardella, γόνος εργατικής
οικογένειας, υπογράφει την ύστατη
ακροδεξιά μεταμόρφωση, έχει απο-
βάλει τα αντισημιτικά και νεονα-
ζιστικά στοιχεία του παλαιού Εθνι-
κού Μετώπου, έχει αποδεχθεί την
Ευρώπη και το ευρωπαϊκό νόμισμα
και πλέον η εκστρατεία του είναι
αυτή ενός λαϊκιστικού κόμματος
κατά της φτώχειας και της ανέχειας.
Για τη δεινή θέση της γαλλικής μι-
κροαστικής και αγροτικής τάξης

κατηγορεί βέβαια γενικά και αόρι-
στα την παγκοσμιοποίηση και την
Ευρώπη αλλά και ρητά τους μετα-
νάστες και τα επιδόματα στους
μουσουλμάνους της Γαλλίας, Άρα-
βες και μαύρους στην πλειοψηφία
τους. Η συντριπτική του νίκη με
διπλάσιο ποσοστό απέναντι στο
κόμμα του προέδρου Μακρόν και
των Γάλλων Σοσιαλδημοκρατών
ανησυχεί βαθιά τη γαλλική κοινωνία
και οδηγεί σε νέο αναβρασμό τα
αστικά προάστια των μεγαλουπό-
λεων, προάγγελο μιας άνευ προ-
ηγουμένου αστικής εξέγερσης. Ο
πρόεδρος Μακρόν αντέδρασε με
τον καλύτερο τρόπο. Πέρασε στην
επίθεση και προκήρυξε βουλευτικές
εκλογές για τις 30 Ιουνίου. Αυτό
δεν θα πρέπει να χαροποιεί ιδιαί-
τερα την οικογένεια Λε Πεν, δεδο-
μένου ότι οι γαλλικές εκλογές δεν
διεξάγονται με το ίδιο εκλογικό σύ-
στημα όπως οι ευρωεκλογές. Όλες
οι έδρες του γαλλικού κοινοβουλίου
είναι μονοεδρικές και για να βγει
κάποιος νικητής από την πρώτη
Κυριακή χρειάζεται 50% συν μία
ψήφο, κάτι που ο Εθνικός Συνα-
γερμός μπορεί να πετύχει σε λιγο-
στές περιφέρειες. Για όλες τις υπό-

λοιπες θα πρέπει να συμμαχήσει
με κάποιο από τα κόμματα του δη-
μοκρατικού τόξου για να κερδίσει
την έδρα τη δεύτερη Κυριακή. 

Οι Γάλλοι ονομάζουν «δημοκρα-
τικό συμβόλαιο» (pacte républicain)
την άρρητη συμφωνία των δημο-
κρατικών κομμάτων και ιδεολογιών
για αλληλοϋποστήριξη στον δεύ-
τερο γύρο των εκλογών ώστε να
σταματήσουν την άνοδο της Ακρο-
δεξιάς στη Γαλλία. Αυτό μοιάζει με
παιχνίδι τακτικισμού, μάλιστα άδι-
κου στον βαθμό που δεν επιτρέπει
μια ουσιαστική εκπροσώπηση στο
κοινοβούλιο μιας μεγάλης μερίδας
ψηφοφόρων της τάξης του 40%.
Ούτε βέβαια λύνει τα προβλήματα
τα οποία δίνουν ώθηση στον λόγο
μίσους των ακροδεξιών. Παρόλα
αυτά, το δημοκρατικό συμβόλαιο
προσφέρει μια τεράστια υπηρεσία
στο γαλλικό έθνος, καθότι δεν επι-
τρέπει στην οικογένεια Λε Πεν να
πάρει υπό τον έλεγχό της την ma-
chine du gouvernement. Ένα ηχη-
ρό παράδειγμα είναι ο τρόπος με
τον οποίο αντιμετωπίζονται την
τελευταία εικοσαετία οι εξεγέρσεις
στα γαλλικά προάστια. Όσο κι αν
κατηγορούνται οι δυνάμεις ασφα-

λείας, η στάση τους απέναντι στους
εξεγερμένους είναι βαθιά δημο-
κρατική. Και αυτό οφείλεται πρω-
τίστως στο γεγονός ότι κάτοχοι της
εξουσίας και της κυβερνητικής μη-
χανής είναι κόμματα του δημοκρα-
τικού τόξου. Αρκεί να ανακαλέσει
κανείς τον θλιβερό Οκτώβριο του
1961, όταν περισσότεροι από 200
Αλγερινοί εργάτες δολοφονήθηκαν
άνανδρα από τις δυνάμεις ασφα-
λείας του Μορίς Παπόν, περιφε-
ρειάρχη του Παρισιού, υπό την κυ-
βέρνηση Μισέλ Ντεμπρέ και προ-
εδρία του Ντε Γκολ. Για μήνες ξέ-
βραζε πτώματα ο Σηκουάνας. Αρκεί
επίσης να θυμηθεί κανείς τη σφαγή
των εργατών στις 14 Ιουλίου 1953
από την κυβέρνηση Λανιέ, όπου
και πάλι η πλειοψηφία των νεκρών
ήταν Αλγερινοί. Οι εποχές αυτές
αποτελούν πλέον θλιβερό παρελθόν,
εκτός και εάν πάλι δυνάμεις κατα-
στολής μιας κυβέρνησης Μπαρν-
τέλα πνίξουν στο αίμα μια ενδεχό-
μενη εξέγερση των αραβομουσουλ-
μανικών και λούμπεν πληθυσμών
των προαστίων της Γαλλίας. 

Οι ακροδεξιοί ψηφοφόροι δεν
στελεχώνουν μόνο τις δυνάμεις
καταστολής, τον στρατό και την

αστυνομία, αλλά και τον δικαστικό
χώρο και τη γραφειοκρατία. Ο λόγος
για τον οποίο δεν συμπεριφέρονται
φασιστικά είναι διότι η μηχανή τής
οποίας είναι γρανάζια, είναι δημο-
κρατική.

Όταν η μηχανή περάσει σε φα-
σιστικά χέρια, τότε συμπεριφορές
και πράξεις θα αλλάξουν. Όταν
όλοι θα αναρωτιούνται πώς άλλαξαν
πρόσωπο οι δημόσιοι υπάλληλοι
και από τη μια μέρα στην άλλη από
δημοκράτες έγιναν Ακροδεξιοί, θα
είναι πολύ αργά.

Το δημοκρατικό συμβόλαιο δεν
τηρήθηκε κατά τις τελευταίες βου-
λευτικές εκλογές με αποτέλεσμα
να δημιουργηθεί μια ισχυρή κοι-
νοβουλευτική ομάδα Λε Πεν στο
γαλλικό κοινοβούλιο. Μέρος της
ευθύνης φέρει ο πρόεδρος Μακρόν,
αλλά και μια άλλη άρρητη ιδεολο-
γική συμμαχία, αυτή του αντιφι-
λελευθερισμού, του αντικαπιταλι-
σμού και του αντισυστημισμού.
Πολλοί βέβαια επιθυμούν απλά να
δουν τη Γαλλία να φλέγεται.     

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Περιμένοντας έναν άλλο «Φειδία»
Της ΚΟΥΛΑΣ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

«Tα μωρά του κό-
σμου εξελέξατο ο
Θεός ίνα τους σο-
φούς καταισχύνη,
και τα ασθενή του
κόσμου εξελέξατο

ο Θεός ίνα καταισχύνη τα ισχυ-
ρά…» γράφει ο Απόστολος Παύλος
στην «Προς Κορινθίους Επιστολή»
και στο προσκήνιο έρχεται η ιστο-
ρία του Φειδία Παναγιώτου, ο οποί-
ος «μωρό» στην πολιτική ηλικία
και «μωρός» κατά τους πολιτικά
αντιπάλους του, κατάφερε να κα-
ταισχύνει, να νικήσει, τα ισχυρά
κόμματα της νήσου τούτης και το
πανίσχυρο οικονομικό-πολιτικό
κατεστημένο. Το «παιδί» αυτό, με
τα νέα όπλα στη φαρέτρα του, τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, σε
λίγες μέρες, εκμεταλλευόμενο τη
χρονική στιγμή, την αγανάκτηση
της κοινωνίας, την απελπισία των
ανθρώπων και την απαξίωση των
θεσμών, κατάφερε να δώσει ελπίδα,
όχι μόνο στους νέους, αλλά και
στους μεγαλύτερους στην ηλικία,
οι οποίοι βρίσκονται «φυλακισμέ-
νοι» σε ξενόφερτους νόμους και
κανόνες, οι οποίοι τους «απαγο-
ρεύουν», μέσω των χαμηλών μι-
σθών, των υψηλών φόρων και των
εξωφρενικών προστίμων, να ελ-
πίζουν για το αύριο. Ο Φειδίας απέ-
δειξε ότι ένας και μόνο άνθρωπος,
μπορεί να αλλάξει τον κόσμο όλο
και εν προκειμένω το σαθρό πο-
λιτικό σύστημα της Κύπρου.

Το αγκωνάρι, η μεγάλη πέτρα
η οποία συγκρατεί το όλο οικο-
δόμημα του Φειδία, δεν είναι άλλο
από τον ταπεινό του πατέρα και
τη σπουδαία του μάνα, τον Πα-
πακυπριανό και την κυρία Ειρήνη,
οι οποίοι φωνάζουν συνεχώς στον
γιο τους, να είναι ταπεινός και
αυθεντικός, στο δύσκολο ταξίδι,
το οποίο ξεκίνησε στη «ζούγκλα
της χλιδάτης Ευρώπης». Και πάντα
του υποδεικνύουν να ζητάει πρώ-
τα «τη βοήθεια του Θεού». Ο Φει-
δίας απαντά συνεχώς, ότι «δεν
ξέρω και μαθαίνω», επαναλαμβά-
νοντας τα λόγια του Σωκράτη,
«εν οίδα ότι ουδέν οίδα». Σε αυτό
το πνευματικό οικοδόμημα του
Φειδία, απαραίτητο συστατικό
αποτελεί η παραδοσιακή πολύτε-
κνη οικογένειά του, η οποία συμ-
περιλαμβάνει και τους παππούδες.
Συγκλονιστικό κομμάτι και ο αγα-
πημένος του καθηγητής, ο Λουκάς
Νίκου, ο οποίος μπόρεσε να εμ-
πνεύσει και να «ανατρέψει» θετικά
τη ζωή του Φειδία. Εδώ έρχονται
τα λόγια του Μεγάλου Αλεξάνδρου
ότι: «στους γονείς μου οφείλω το
ζην, αλλά στον δάσκαλό μου το
ευ ζην» αναφερόμενος στον Αρι-
στοτέλη. Η ζωή όλων των ανθρώ-
πων δεν είναι αγγελικά πλασμένη,
αλλά είναι ένα δύσκολο στάδιο
αγώνων, το οποίο οδηγεί στον πα-

ράδεισο ή στην κόλαση, και αυτής,
και της άλλης –της αληθινής–
ζωής. Ο Φειδίας με το μεγάλο του
χάρισμα, να εισέρχεται στις ψυχές
των ανθρώπων, μέσω των συνεν-
τεύξεων, κατάφερε να αποκαλύψει
τα βάσανα και τους καημούς, αλλά
και τις παραδείσιες στιγμές, πολ-
λών ανθρώπων. Συγκλονιστική
ήταν η συνέντευξη του αγαπημέ-
νου του πατέρα και της πολυαγα-
πημένης του μάνας, οι οποίοι πέ-
ρασαν και περνούν από χίλια δύο
βάσανα, για να αλλάξουν τους
εαυτούς τους, αλλά και να θρέψουν
τα παιδιά τους. Ο Παπακυπριανός
έφθασε στο σημείο να λέει στον
γιο του, ακόμη και αν πεθάνεις,
είτε εσύ, είτε τα άλλα παιδιά μου,
δεν θα χάσω την ελπίδα μου, γιατί
δεν υπάρχει θάνατος.

Αν αντικρίσει κάποιος τη ζωή
του Φειδία, μόνο με ψυχολογικούς
όρους και χωρίς την παράμετρο
της Εκκλησίας, θα πει απλά ότι ο
άνθρωπος τρελάθηκε, όπως πολ-
λοί άλλοι νέοι, οι οποίοι πέρασαν
από το «μαρτύριο» των ΟΥΚ. Πριν
από αρκετές δεκαετίες, όσοι απο-
τύγχαναν από τους ΟΥΚ, ο κανό-
νας έλεγε ότι, είτε τρελαίνονταν,
είτε οδηγούνταν στα πλοκάμια
του υπόκοσμου. Σήμερα μπορεί
να άλλαξαν τα πράγματα, αλλά
οι «τρέλες» του Φειδία με την πα-
ραμονή σε τάφο συντροφιά με
ένα φίδι, με το τρέξιμο χωρίς πα-
πούτσια στα χιόνια, με τα ταξίδια
χωρίς εισιτήριο και ένα σωρό άλ-
λες ριψοκίνδυνες «παλαβομάρες»,
μόνο έτσι μπορούν να αντικρι-
στούν. Και αν δεν υπήρχαν οι ευ-
χές του μπαμπά και της μάνας
του, μπορεί να μη βρισκόταν σή-
μερα στη ζωή ο Φειδίας. 

Ο Φειδίας έγινε «εκκωφαντικά»
εκατομμυριούχος, κατάκτησε «εκ-
κωφαντικά» την εξουσία και ανα-
δείχθηκε «εκκωφαντικά» ίσως
παγκοσμίως ο πρώτος ανεξάρτη-
τος υποψήφιος ο οποίος κατατρό-
πωσε τα κόμματα. Ο Φειδίας κρυμ-
μένος στον «τσιουπέ», κάτω από
το ράσο του Παπακυπριανού και
θωρακισμένος από τις ευχές της
μάνας του, πέτυχε το θαύμα. Ωστό-
σο η ζωή έχει και τα πάνω και τα
κάτω και αν στις «χλιδάτες» Βρυ-
ξέλλες αποκτήσει «φτερά» όπως
τον Ίκαρο, τότε ο παφλασμός από
την πτώση του θα είναι εξίσου
«εκκωφαντικός». Οι παγίδες είναι
μεγάλες και οι ατέλειωτοι πλέον
«φίλοι» του, μπορεί εύκολα να κα-
ταστούν «φίδια στον κόρφο του».
Οι ευχές του Παπακυπριανού είναι
πολύ δυνατές, αλλά η αγάπη του
Θεού φτάνει μέχρι και το μεγα-
λύτερο δώρο του Θεού στον άν-
θρωπο, το οποίο δεν είναι άλλο
από τον θάνατο. 

Το αγκωνάρι
του Φειδία

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Η παγίδα της Ακροδεξιάς

Η είσοδός του στο πλατό του
Άλφα με το κοντό παντελόνι
και το μπλουζάκι τη νύχτα

των εκλογών είχε έναν αέρα ανώ-
ριμης τρέλας και επανάστασης.
Όσο κι αν πληγώνει όλους εμάς
που επιμένουμε να ζητούμε πολι-
τικές θέσεις μέσα από μια οργα-
νωμένη διαδικασία εκπροσώπη-
σης, ο Φειδίας Παναγιώτου απο-
τελεί δείγμα ενός είδους ψηφιακής
επανάστασης χωρίς καμία πολιτική
πρόταση ή θέση. Μας πληγώνει,
επειδή περιμέναμε με λαχτάρα
ένα είδος ψηφιακής επανάστασης,
περιμέναμε με λαχτάρα να εμφα-
νιστεί ένα νέο παιδί που χρησι-
μοποιεί ψηφιακά εργαλεία και
απλή, άμεση γλώσσα, μα προσδο-
κούσαμε –και ακόμα προσδοκού-
με– αυτή η επανάσταση να έχει
περιεχόμενο, να έχει μια εναλλα-
κτική πρόταση με μεστό και σο-
βαρό περιεχόμενο. 

Αυτό, όμως, που πέτυχε σε πο-
σοστό ψήφων δεν παύει να είναι
επανάσταση, τόσο ως προς το κενό
περιεχόμενο της πολιτικής του
πρότασης όσο και ως προς το μέσο
έκφρασης αυτής της εναλλακτικής
υποψηφιότητας και επικοινωνίας
του με τους ψηφοφόρους. Ο Φειδίας
δεν είχε τα λεφτά του μπαμπά,
είχε –όμως– τη γνώση του Youtube
και των social media και έναν ήδη
τεράστιο αριθμό ακολούθων, ώστε
να εκθέτει και να διαφημίζει το
περιεχόμενο της κούφιας πρότασής
του. Μπροστά σε αυτή την κούφια
(προς το παρόν) πολιτική πρόταση,
θα ήταν μεγάλο σφάλμα να στα-
θούμε με κομπλεξική κριτική επι-
θετικότητα, χαρακτηρίζοντας τον
κύριο Παναγιώτου με υβριστικά
και μειωτικά επίθετα τύπου «κα-

ραγκιόζης». Αυτά τα επίθετα δεν
μειώνουν τον Φειδία Παναγιώτου,
αλλά όσους κρίνουν χρησιμοποι-
ώντας αυτές τις λέξεις για να το-
ποθετηθούν απέναντι σε έναν πο-
λιτικό αντίπαλο.

Κάθε εποχή και κάθε τόπος γεν-
νά τους δικούς του πολιτικούς αρ-
χηγούς ή αστέρες. Ο δικός μας τό-
πος γέννησε έναν πολιτικό αστέρα,
νεαρότατο, άπειρο, αδαή και πο-
λιτικά ρηχό. Δεν μπορούμε να τον
ονομάσουμε «αρχηγό», επειδή αυ-
τή τη στιγμή δεν οδηγεί κανέναν,
αφού η υποψηφιότητα έγραφε μό-
νο το όνομά του και έτσι αναδεί-
κνυε το ατομικό και όχι το συλλο-
γικό, που είναι απαραίτητο ζητού-
μενο στο κοινωνικό γίγνεσθαι. Αυ-
τή τη στιγμή δεν εκπροσωπεί καμία
πρόταση, πέρα από το να εκφράζει
μια συλλογική αντίδραση της απο-
γοήτευσης από το υφιστάμενο πο-
λιτικό σύστημα. Ως εκ τούτου,
προς το παρόν η περίπτωση Φειδία
Παναγιώτου εγκαινιάζει ένα νέο
πολιτικό star system, στο οποίο
μπορεί να εκλεγεί και να δράσει
ένα άτομο που δεν βύζαξε κομμα-
τικό γάλα, δεν ελέγχεται από τα
γρανάζια του κομματικού τροχού,
διαθέτει γλυκύτητα, ενέργεια, αυ-
θορμητισμό, αμεσότητα, μα κανένα
ίχνος πολιτικού βάθους. 

Σ’ ένα μικρό νησί με πολύ μικρή
πολιτική εμπειρία στην ιστορία
της δημοκρατίας (από το 1960 με-
τράμε μόλις 64 χρόνια), γεννήθηκε
ένα πολιτικό φαινόμενο που επι-
βάλλεται να μελετηθεί ως αντικεί-
μενο πειραματικού πεδίου έρευνας
για την αποτελεσματικότητα και
την αντιπροσωπευτικότητα ενός
νέου τύπου δημοκρατίας, με άλλα
εργαλεία και άλλο είδος εκπροσώ-

πησης από τα παραδοσιακά. Με
τον Φειδία, είτε θέλουμε να το δού-
με είτε δεν θέλουμε, γεννήθηκε
μια νέα πολιτική σκηνή, η πόρτα
της οποίας δεν ανοίγει απαραίτητα
μόνο με κλειδιά υπηρεσίας σε κομ-
ματικές σχολές. Παρακολουθώντας
την πορεία του Φειδία, θα μπορέ-
σουμε να βγάλουμε συμπεράσματα
για το νέο πολιτικό μοντέλο εκ-
προσώπησης που ενδεχομένως
έρχεται ή έχει ήδη έρθει. Το κύριο
ζητούμενο που πρέπει να απασχο-
λήσει όσους αγαπάμε να εξετά-
ζουμε πολιτικά φαινόμενα είναι
να ελέγξουμε την πολιτική του πο-
ρεία, όταν από το ατομικό επίπεδο
τού «Φειδία» προχωρήσει στο συλ-
λογικό. Όταν δει τον εαυτό του
ως μέρος μιας ομάδας με κοινές
στοχεύσεις, γιατί η κοινωνία αλ-
λάζει με συλλογική δράση, αν μας
ενδιαφέρει το δημοκρατικό πλαίσιο
και όχι μια μοναρχία. Ως ευρωβου-
λευτής θα κληθεί να επιλέξει πο-
λιτική ομάδα. Προσδοκούμε να
φωλιάσει σε «υγιείς» πολιτικές αγ-
καλιές και να αποδεσμευτεί από
τραγελαφικά χαριεντίσματα με
καρικατούρες που παρουσιάζουν
τους εαυτούς τους ως συμβούλους
και διαμορφωτές της κοινής γνώ-
μης. 

Η κούφια –προς το παρόν– πο-
λιτική του πρόταση κατάφερε να
συνενώσει ανθρώπους με διαφο-
ρετικές πολιτικές ιδέες με μόνο
κοινό παρονομαστή την αντίδραση
στο υφιστάμενο σύστημα. Άραγε,
ποιους θα απογοητεύσει, όταν αρ-
χίσει να παίρνει θέσεις; Θα συνε-
χίσει να έχει την αποδοχή του κό-
σμου και το λαϊκό έρεισμα;

Το νέο πρόσωπο που περιμέ-
νουμε να εμφανιστεί στην πολιτική

σκηνή και να εμπνεύσει δεν θα
έχει όνειρό του να γίνει εκατομ-
μυριούχος, όπως ο Φειδίας είχε
δηλώσει. Ακόμα κι αν έχουμε συ-
νηθίσει σε αυτό το αξιακό σύστημα
κυνηγιού ύλης, ο άνθρωπος –και
ειδικά ο ηγέτης– οφείλει να είναι
πιο «μεγάλος» από τα χρήματα.
Το νέο πρόσωπο που περιμένουμε
θα νιώθει ένα είδος συστολής για
την έλλειψη γνώσεων και θα ωθεί
τα νέα παιδιά στις σπουδές και
στον δρόμο της συνεχούς εκπαί-
δευσης. Το νέο πρόσωπο που πε-
ριμένουμε θα έχει επίγνωση των
πνευματικών αρετών του, μα ίσως
δεν θα έχει το θράσος να μπει σε
έναν αγώνα χωρίς καμία πολιτική
πρόταση και βάθος. Το νέο πρό-
σωπο που περιμένουμε θα είναι
αυτό που θα νικήσει τις κοινωνικές
αλυσίδες που πιθανόν σκλαβώνουν
έναν νέο που γεννιέται σε ένα δύ-
σκολο οικονομικά περιβάλλον και
θα θελήσει να βγει εκτός συνόρων
με εργασία και ωφέλιμο έργο και
όχι με βιντεάκια με challenge και
κωμικό τηλεοπτικό πασατέμπο.
Άλλο η απλότητα και άλλο η απλοϊ-
κότητα.

Μέχρι να εμφανιστεί ο «άλλος
Φειδίας» που περιμένουμε, ας ελ-
πίσουμε ο Φειδίας Παναγιώτου να
έχει βελτιωθεί μέχρι τότε σε μια
«άλλη» εκδοχή του εαυτού του,
αναλαμβάνοντας με σοβαρότητα
την ευθύνη της επιλογής τού προ-
σώπου του από τον λαό. Ας ελπί-
σουμε, με την αγνότητα που προς
το παρόν δείχνει, να συνεχίσει να
ψυχαγωγεί τους νέους, στέλνοντάς
τους όμως μηνύματα δημιουργικού
περιεχομένου με ωφελιμότητα και
πληροφοριακό υλικό που να εγείρει
κοινωνικό προβληματισμό. 
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Ευνοϊκότατες οι πρόνοιες για τους Κύπριους αγρότες στο πλαίσιο
της απλοποίησης της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής

Θ ετική εξέλιξη για τους Κύ-
πριους αγρότες μας αποτελεί
η πρόσφατη δημοσίευση του

Κανονισμού 2024/1468 της 14ης
Μαΐου 2024, σύμφωνα με τον οποίο
βελτιώνονται σημαντικές πρόνοιες
της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
(ΚΑΠ) της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η
συμβολή της Κύπρου υπήρξε κα-
θοριστική τόσο στη διαμόρφωση
του νέου Κανονισμού όσο και στην
προσπάθεια έγκρισής του από τα
θεσμικά όργανα στο πλαίσιο των
διαβουλεύσεων με το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο. Ο νέος Κανονισμός
απλοποιεί σημαντικά τον τρόπο
εφαρμογής της ΚΑΠ, διευκολύνον-
τας σημαντικά τόσο τις αρμόδιες
εθνικές αρχές όσο και τους γεωργούς
και ειδικότερα τους μικροκαλλιερ-
γητές. Παρέχει ταυτόχρονα τη δυ-
νατότητα στους γεωργούς μας να
αυξήσουν περαιτέρω την παραγωγή
τους και κατ’ επέκταση το γεωργικό
τους εισόδημα. Συγκεκριμένα, ο
νέος Κανονισμός προβλέπει, μεταξύ
άλλων, τις πιο κάτω επωφελείς για
την Κύπρο πρόνοιες:

- Εξαίρεση των μικροκαλλιερ-
γητών με εκτάσεις μικρότερες των
100 δεκαρίων από τους ελέγχους
και την επιβολή κυρώσεων σχετικά
με τα πρότυπα Καλής Γεωργικής
και Περιβαλλοντικής Κατάστασης
(GAECs). Από την εξαίρεση αυτή
ευνοείται πέραν του 80% των γε-
ωργών μας, ενώ επιπρόσθετα επι-
τυγχάνεται σημαντική μείωση του
διοικητικού φόρτου για τις αρμόδιες
αρχές.

- Ελάφρυνση των υποχρεώσεων
των γεωργών μας σε σχέση με την
αιρεσιμότητα, με τρόπο ώστε να
αυξάνεται η παραγωγή της εκμε-
τάλλευσης και κατ’ επέκταση το
αγροτικό εισόδημα χωρίς να μει-
ώνεται η αυξημένη περιβαλλοντική
φιλοδοξία της ΚΑΠ. Με απλά λόγια,
αφαιρείται η υποχρέωση για δια-
τήρηση μη παραγωγικών εκτάσεων
(GAEC8) και παραχωρείται η δυ-
νατότητα διαφοροποίησης καλ-
λιεργειών σε επίπεδο αίτησης πέραν
της δυνατότητας για εναλλαγή της
κύριας καλλιέργειας σε επίπεδο τε-
μαχίου (GAEC7).

- Εφαρμογή νέου οικολογικού
σχεδίου (eco-scheme) για παραχώ-
ρηση αναδρομικής οικονομικής
ενίσχυσης για το έτος 2024, σε
όσους έχουν διατηρήσει μη παρα-
γωγικές εκτάσεις σύμφωνα με το
αρχικό περιεχόμενο του προτύπου
GAEC8.

- Δυνατότητα για προσωρινές
παρεκκλίσεις από απαιτήσεις των
GAECs σε ακραίες περιπτώσεις δυ-
σμενών καιρικών συνθηκών, πε-
ριλαμβανομένων και των προθε-
σμιών που καθορίζονται στα πρό-
τυπα GAECs. 

- Δυνατότητα υποβολής δύο τρο-
ποποιήσεων του στρατηγικού σχε-
δίου ΚΑΠ ετησίως (αντί μίας), πα-
ρέχοντας τη δυνατότητα για άμεση
ανταπόκριση και χειρισμό ζητη-
μάτων που προκύπτουν και χρήζουν
άμεσης παρέμβασης. 

Η Κύπρος διεκδίκησε έντονα τη
συμπερίληψη των ευνοϊκών προ-
νοιών απλοποίησης και υπέβαλε
εποικοδομητικές προτάσεις για το
σύνολο του νέου Κανονισμού, δί-
νοντας ωστόσο ιδιαίτερη έμφαση

στην επίτευξη του στόχου για εξαί-
ρεση των μικροκαλλιεργητών από
τους ελέγχους και τις κυρώσεις,
καθώς και του στόχου για αναδρο-
μική ισχύ του νέου eco-scheme. 

Σε αυτή την προσπάθεια, συνέ-
βαλε ο αναβαθμισμένος ρόλος της
Κύπρου ως προεδρεύουσας χώρας
για το έτος 2024, της συνεργασίας
EUMED-9, των εννέα δηλαδή κρα-
τών-μελών (Κ.Μ.) της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που βρίσκονται στη Με-
σόγειο Θάλασσα. Από την πρώτη
στιγμή αξιοποιήσαμε αυτή την ευ-
καιρία οργανώνοντας τακτικές συ-
ναντήσεις των εννέα υπουργών
ώστε να υπάρχει συντονισμός των
κοινών θέσεων των 9 Κ.Μ. και αύ-
ξηση της διαπραγματευτικής ισχύος
ενώπιον του συμβουλίου. Αποτέ-
λεσμα αυτής της προσπάθειας ήταν
η έκδοση ενός κοινού ανακοινω-
θέντος στο οποίο περιγράφονται
τα κοινά αιτήματα των 9 Κ.Μ.

Η έκδοση του κοινού ανακοινω-
θέντος αποτελεί ένα ισχυρό μήνυμα
ενότητας και συνεργασίας μεταξύ
των χωρών-μελών της MED9, ενι-

σχύοντας τη φωνή των χωρών αυ-
τών για την εξεύρεση τρόπων αν-
τιμετώπισης των κοινών προκλή-
σεων στον γεωργικό τομέα, υπο-
δεικνύοντας παράλληλα και την
προθυμία τους για στήριξη και αλ-
ληλεγγύη. Με βάση το κοινό ανα-
κοινωθέν, οι εννέα υπουργοί, μεταξύ
άλλων, (α) αναγνωρίζουν την ανάγκη
για επιπλέον δράσεις ώστε να μει-
ωθεί η διοικητική επιβάρυνση και
να βελτιωθεί η ανθεκτικότητα του
γεωργικού τομέα, λαμβάνοντας
υπόψη τις ιδιαιτερότητες και τις
προκλήσεις της μεσογειακής γε-
ωργίας, (β) ζητούν να τεθεί ως προ-
τεραιότητα η προστασία των ευαί-
σθητων προϊόντων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των προϊόντων γεω-
γραφικής ένδειξης σε μελλοντικές
εμπορικές συμφωνίες της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής με Τρίτες Χώρες
και τονίζουν την ανάγκη για περαι-
τέρω ενίσχυση και προώθηση των
μέτρων αντιμετώπισης κρίσεων με
τη χρήση των αδαπάνητων πιστώ-
σεων της ΚΑΠ προς όφελος των γε-
ωργών και την αντιμετώπιση των

κρίσεων. Επιπλέον, έχει προγραμ-
ματιστεί και επίσημη σύνοδος των
υπουργών Γεωργίας της MED9 για
τις 2-3 Σεπτεμβρίου 2024 στην Κύ-
προ, στο πλαίσιο των συναντήσεων
που διοργανώνει η Κύπρος ως η
προεδρεύουσα χώρα της συνεργα-
σίας των 9 κρατών-μελών της MED9.

Στην παρούσα φάση, ετοιμάζεται
με διαδικασίες κατεπείγοντος, η
δεύτερη τροποποίηση του στρα-
τηγικού σχεδίου Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής 2023-2027, έτσι ώστε οι
νέες ευνοϊκές πρόνοιες για τους
Κύπριους αγρότες να εγκριθούν
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
να τύχουν άμεσης εφαρμογής. Ως
Κύπρος, θα συνεχίσουμε να επι-
διώκουμε τη συνεχή βελτίωση και
περαιτέρω απλοποίηση της εφαρ-
μογής της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής υποβάλλοντας ολοκληρω-
μένες και τεκμηριωμένες εισηγήσεις
προς όφελος των αγροτών μας. 

Η κα Μαρία Παναγιώτου είναι
υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος.

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Από τη μεγάλη πυρκαγιά της Πάφου
έχει μείνει ως επίγευση όχι μόνο η
ανεπάρκεια και η μη άμεση αντα-
πόκριση από πρωτεύοντα πτητικά
μέσα, τα οποία πρέπει να είναι κα-
τασκευασμένα για να σβήνουν πυρ-
καγιές, μεταφέροντας πάνω από
τρειςτόνους νερού, όπως αναλύθηκε
διεξοδικά στη δημόσια συζήτηση
τις προηγούμενες μέρες, αλλά συγ-
χρόνως και τα διαχρονικά λάθη και
η αναλγησία της Πολιτείας απέναντι
στον περιβαλλοντικό και όχι μόνο
κίνδυνο των παράνομων σκυβαλό-
τοπων, όπως εκείνος από τον οποίο
ξέσπασε η φωτιά κοντά στο Ψάθι
της Πάφου. 

Ένανπερίπου χρόνο πριν, η «Κ»
με ρεπορτάζ της έκρουε τον κώδωνα
του κινδύνου και στηλίτευετον τρό-
πο με τον οποίο τυγχάνει διαχείρισης
το συγκεκριμένο ζήτημα, όταν εξέ-
τασε την περίπτωση τριών παρά-
νομων χωματερών σε χωριά του
Ακάμα, συγκεκριμένα στις Πάνω
και Κάτω Αρόδες. Η διαπίστωση
ήταν ότι εδώ και χρόνια το πρόβλημα
ήταν παγιδευμένο σε έναν φαύλο
κύκλο αλληλοεπίρριψης ευθυνών
των Αρχών, δηλαδή των κοινοτήτων,
της Επαρχιακής Διοίκησης και του
Τμήματος Περιβάλλοντος. Οι πρώτες
αναφέρονταν στην απουσία πρά-
σινου σημείου στην περιοχή και
στο οικονομικό κόστος απομάκρυν-
σης των σωρών από σκουπίδια, η
δεύτερη περιοριζόταν σε παραστά-
σεις προς τα Κοινοτικά Συμβούλια,
παραπέμποντάς τα στο Τμήμα Πε-
ριβάλλοντος για να αιτηθούν τη δη-
μιουργία πράσινου σημείου και το
τρίτο απαιτούσε τη λήψη μέτρων
από τις κοινότητες, οι οποίες με
βάση τον νόμο έχουν την αποκλει-
στική ευθύνη. Την περασμένη Τρίτη
στην Πάφο, μία παράνομη χωμα-
τερή, όπως εκείνες στα χωριά του
Ακάμα, αλλά και σε κάθε γωνιά της
Κύπρου, ήταν η αιτία να καταστρα-
φεί στην ορεινή Πάφο μία περιοχή
6-8 τ. χλμ., να επηρεαστούν 21 κα-
τοικίες, εκ των οποίων οι πέντεολο-
σχερώς, και να προκληθούν ζημιές
σε καλλιέργειες.

Διόρθωση λαθών
Υπό το βάρος των εξελίξεων επεί-

γει όσο ποτέ άλλοτε η ριζική αντι-
μετώπιση του προβλήματος, το
οποίο το υπουργείο Γεωργίας Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος
δείχνει να αναγνωρίζει, έχοντας
ετοιμάσει συγκεκριμένο πλάνο, που
παραδόθηκε στην υπουργό Μαρία
Παναγιώτου την περασμένη Παρα-
σκευή. Ο σχεδιασμός στοχεύει σε

τρειςκατευθύνσεις, πρώτοστον κα-
θαρισμό των παράνομων σκυβαλό-
τοπων και γενικότερα των αποθέ-
σεωνσκουπιδιών σε κοινότητες και
δήμους, δεύτερο, στην παράνομη
απόθεση μπαζών και τρίτο, στη δη-
μιουργία περισσότερων πράσινων
σημείων, καθώς το υπουργείο ανα-
γνωρίζει ότι υπάρχουν περιοχές οι
οποίες είναι μακριά από τα υφιστά-
μενα πράσινα σημεία.Όσον αφορά
το πρώτο, το οποίο σχετίζεται και
με τις πυρκαγιές, η υπουργός Γεωρ-
γίας, Μαρία Παναγιώτου, δήλωσε
στην «Κ» ότι πρόθεση του υπουρ-
γείου είναι να δώσει εκείνα τα ερ-
γαλεία στις κοινότητες, ώστε να
μην εμφανιστούν ξανά τα ίδια φαι-
νόμενα, ενώ συγχρόνως προχωράνε,
τόνισε, με διαφοροποιήσεις και ει-
σηγήσεις καλών πρακτικών που
έδωσαν Γάλλοι εμπειρογνώμονες.
Η περίοδος εφαρμογής της εκστρα-
τείας καθαρισμού θα είναι μεταξύ
Σεπτεμβρίου - Δεκεμβρίου 2024 και
εκτιμάται ότι θα κοστίσει 3 εκατομ-
μύρια ευρώ, τα οποία θα προσφέρει
το υπουργείο στις τοπικές αρχές.
Τα κονδύλια θα εξασφαλιστούν είτε
με εξοικονομήσεις του υπουργείου,
είτε με συμπληρωματικό προϋπο-
λογισμό.

«Την ίδια ώρα έχουμε υπογράψει
μνημόνιο συναντίληψης με την
Αστυνομία, έτσι ώστε όταν μετα-
βαίνουν οι επιθεωρητές μας σε πα-
ράνομους χώρους, ιδιαίτερα για τις
αποθέσεις μπαζών, να έχουν την
απαιτούμενη ασφάλεια, γιατί προ-
ηγήθηκαν γεγονότα τα οποία μας
ανησύχησαν και έθεσαν σε κίνδυνο
τη ζωή ανθρώπων», πρόσθεσε η κα
Παναγιώτου, για να σημειώσει ότι
είναι θέμα ημερών να αυξηθεί ο
αριθμός των επιθεωρητών περιβάλ-
λοντος με επιπλέον 15, περιμένοντας

τη σχετική απόφαση της Επιτροπής
Δημόσιας Υπηρεσίας.Το Τμήμα Πε-
ριβάλλοντος μπορεί να επιβάλει
εξώδικα που φτάνουν μέχρι και τις
20 χιλιάδες ευρώ. «Αυξάνουμε ταυ-
τόχρονα και τον αριθμό των πρά-
σινων σημείων, κάνοντας παγκύπριο
δίκτυο, για να μπορέσουμε να δώ-
σουμε τις υποδομές στην τοπική
αυτοδιοίκηση να τις αξιοποιεί», συμ-
πλήρωσε η κα Παναγιώτου.

Συνέπειες σε κοινοτάρχες
Εδώ πρέπει να σημειωθεί ότι πα-

ρόμοια πλάνα ετοιμάστηκαν και
εφαρμόστηκαν και στο παρελθόν,
όμως η σημερινή εικόναμε την επι-
στροφή των παράνομων χωματερών,
αποδεικνύει ότι απέτυχαν. Απαν-
τώντας ο υπεύθυνος του πιο πάνω
σχεδιασμού καιλειτουργός στο Τμή-
μα Περιβάλλοντος, Θεόδουλος Με-
σημέρης, ανέφερε στην «Κ» ότι αυτή
τη φορά υπάρχει η βούληση του
υπουργείου Γεωργίας να προσεγγίσει
και άλλα υπουργεία για τις παρά-
νομες αποθέσεις, όπως το υπουργείο
Εσωτερικών, ώστε να υπάρχουν συ-
νέπειες στους κοινοτάρχες, με τη
σιωπηρή ανοχή των οποίων στις
πλείστες περιπτώσεις λειτουργούν
οι παράνομες χωματερές. Οι συνέ-
πειες αυτές, σημείωσε, θα πρέπει
να υπάρξουν σε περίπτωση που
μετά τους καθαρισμούς, για τους
οποίους θα στηριχθούν οικονομικά
από το υπουργείο Γεωργίας, επι-
στρέψουν οι ίδιες εικόνες. 

Οι δράσεις
Ειδικότερα, όπως τόνισε ο κ. Με-

σημέρης, οι δράσεις του νέου πλάνου
είναι οι εξής: Εκστρατεία καθαριό-
τητας, εφαρμογή και επιβολή της
κείμενης νομοθεσίας, κλείσιμο και
αποκατάσταση των χώρων ανεξέ-

λεγκτης διακίνησης αποβλήτων,
βελτίωση της διευρυμένης ευθύνης
του παραγωγού και δημιουργία ικα-
νοποιητικού δικτύου υποδομών και
εγκαταστάσεων. Επίσης ανέφερε
ότι μέσα στις δράσεις προβλέπεται
να υπάρχει ένα σύστημα παρακο-
λούθησης της εφαρμογής τους, αλλά
και ενημέρωση και ευαισθητοποί-
ηση όλων όσων πρέπει.

Σε σχέση με τη δράση της εκ-
στρατείας καθαριότητας, η οποία
θα αρχίσει τον Σεπτέμβριο και θα
ολοκληρωθεί τον Δεκέμβριο, περι-
λαμβάνει την ενημέρωση των Κοι-
νοτικών Συμβουλίων καιτων Δήμων
για την πρόθεση του υπουργείου
να στηρίξει οικονομικά με συνολικό
κονδύλι 3 εκατομμυρίων ευρώ τον
καθαρισμό των χώρων που ανήκουν
στην επικράτειά τους. Για σκοπούς
σχεδιασμού της εκστρατείας σε
κάθε επαρχία, ενδεικτικά, οι κοινο-
τάρχες θα πρέπει να δηλώσουν ποιοι
είναι αυτοί οι χώροι (εδώ το υπουρ-
γείο Γεωργίας προτίθεται να επι-
στρατεύσει και τεχνολογικά εργαλεία
που προσδιορίζουν τις γεωγραφικές
συντεταγμένες), να στείλουν σχε-
τικές φωτογραφίες και να ενημε-
ρώσουν για το είδος των αποβλήτων
(μεικτά, οικοδομικά, ογκώδη, απροσ-
διόριστα, κλαδέματα κ.λπ.), για τις
εκτιμώμενες ποσότητες και για τη
δυνατότητα απομάκρυνσή τους με
μηχανικά ή ήπια μέσα (στην πρώτη
περίπτωση τα μηχανήματα των δή-
μων και κοινοτήτων μπορούν να
μετριάσουν το κόστος και στη δεύ-
τερη μπορούν να συνεισφέρουν και
οι εθελοντές). 

Αποδείξεις
Στο επόμενο στάδιο, και αφού

με βάση την πληροφόρηση το
υπουργείο σχηματίσει την εικόνα

με το μέγεθος του προβλήματος ανά
επαρχία, θα εκπονήσει ένα πρό-
γραμμα έγκρισης και διαμοιρασμού
χρηματικών ποσών (επιπλέον από
αυτά που ήδη λαμβάνουν από το
υπουργείο Εσωτερικών), ανάλογα
με την εικόνα που θα παρουσιάσει
κάθε τοπική αρχή.Στη συνέχεια θα
δοθεί ένα χρονοδιάγραμμα μέχρι
τον Δεκέμβριο για να καθαριστούν
οι παράνομες χωματερές. Την οι-
κονομική στήριξη οι τοπικές αρχές
θα τη λάβουν αφού προσκομίσουν
φωτογραφίες με τη νέα κατάσταση
των χώρων, ώστε να συγκριθούν
με τις αρχικές, όπως και έντυπα πα-
ράδοσης των αποβλήτων σε αδει-
οδοτημένες μονάδες. Όπως τονί-
ζεται, θα είναι ευθύνη των τοπικών
αρχών να ακολουθήσουν τις διαδι-
κασίες σύναψης συμβάσεων για να
συμβληθούν με τις μονάδες, με το
υπουργείο να προτίθεται να εξα-
σφαλίσει, μετά από συνεννόηση με
τις μονάδες, ευνοϊκότερες τιμές.

Αδρανή υλικά
Την ίδια ώρα, για την πτυχή των

παράνομων απορρίψεων από φορείς
που μεταφέρουν κάδους αποκομιδής
μπαζών, τα γνωστά «σκιπ», θα γίνει
συζήτηση με το Τμήμα Οδικών Με-
ταφορών του υπουργείου Μεταφο-
ρών, Επικοινωνιών και Έργων, για
να κατοχυρωθεί το επάγγελμα του
μεταφορέα αποβλήτων. Σήμερα,
σύμφωνα με τον κ. Μεσημέρη, όποι-
ος επιθυμεί μπορεί να αγοράσειένα
όχημα μεταφοράς αποβλήτων και
να τα μεταφέρει. Σκοπός είναι ο
κάθε εργολάβος, ο οποίος έχει τη
θεσμική υποχρέωση, με βάση τον
κανονισμό, να παραδίδει τα από-
βλητα σε αδειοδοτημένομεταφορέα,
πουνα είναι πρόσωπο εγγεγραμμένο
στοεπαγγελματικό μητρώο. Επίσης,
όπως και οι οδηγοί ταξί, ο συγκε-
κριμένος επαγγελματίας θα έχει την
υποχρέωση να εγκαταστήσει ειδική
συσκευή, η οποία θα καταγράφει
τα χιλιόμετρα που διανύει μέχρι τις
αδειοδοτημένεςεγκαταστάσεις που
διαχειρίζονται τα απόβλητα κατα-
σκευών και κατεδαφίσεων, ώστε
να αμείβεται αναλόγως.

Εάν το κράτος σταματήσει την
παράνομη απόρριψη αδρανών απο-
βλήτων και ενδεχομένως υπάρξει
πρόβλημα διαχείρισης αυτών των
υλικών από τις υφιστάμενες αδει-
οδοτημές μονάδες, οι οποίες είναι
περίπου 10 παγκύπρια, θα επιχει-
ρήσει να προκαλέσει επενδυτικό
ενδιαφέρον για νέες μονάδες, όπου
η πρόθεσή του θα είναι να δώσει
κίνητρα, με εξεύρεση, δημοπράτηση
και ενοικίαση κρατικής γης σε εν-
διαφερόμενους επενδυτές. 

Σφίγγει τον κλοιό για τις χωματερές
η πυρκαγιά στην Πάφο

Η αναλγησία της Πολιτείας και ο νέος σχεδιασμός για δέσμευση κοινοταρχών και μεταφορέων αποβλήτων

Αίτημα
για βάση

του rescEU
Σύμφωνα με την υπουργό Γε-

ωργίας Μαρία Παναγιώτου, στην
Κύπρο υπάρχουν τώρα εννέα

πτητικά μέσα. Πρόκειται για ένα
αεροπλάνο του Τμήματος Δα-
σών, τέσσερα μισθωμένα και

τέσσερα που σταθμεύουν μόνι-
μα στο νησί από γειτονικές χώ-
ρες (δύο από την Ιορδανία και

δύο από την Αίγυπτο). Πρόσθε-
σε, ότι τις επόμενες εβδομάδες
ο αριθμός αυτός μπορεί να φτά-
σει τα 10, δεδομένου ότι αναμέ-
νεται να επισκευαστεί η μηχανή
του δεύτερου αεροσκάφους του
Τμήματος Δασών. Η κα Παναγιώ-
του παράλληλα αναφέρθηκε και
στην πρόθεση του Μηχανισμού
Πολιτικής Προστασίας της Ε.Ε.
(rescEU) να συνδράμει όποτε
υπάρξει ανάγκη. Είπε ότι στην

πυρκαγιά της Πάφου διαφάνηκε
η τήρηση της δέσμευσης του
Μηχανισμού προς την Κύπρο.

Όπως εξήγησε, προηγήθηκε συ-
νάντησή της με αξιωματούχους

του Μηχανισμού, με το αίτημα να
δημιουργηθεί βάση τού rescEU
στο νησί, λόγω, μεταξύ άλλων,
των προβλημάτων που αντιμε-
τωπίζει με τις μισθώσεις πτητι-

κών. Όμως η απάντηση που έλα-
βε ήταν ότι τα προβλήματα των
μισθώσεων παρουσιάζονται σε
πανευρωπαϊκό επίπεδο και δεν
είναι μόνο στην Κύπρο. «Μας εί-
παν, όταν θα έχουμε πρόβλημα,
θα μας βοηθήσουν άμεσα. Και

πράγματι, φάνηκε αυτό στην τε-
λευταία πυρκαγιά που είχαμε

στην Πάφο», σημείωσε. Υπενθυ-
μίζεται ότι μέσω του Μηχανι-

σμού, η Ελλάδα απέστειλε δύο
Canadair CL-415. Όπως είπε η κα

Παναγιώτου, η βάση για το re-
scEU στην Κύπρο θα μπορεί να

γίνει όταν η Δημοκρατία αποκτή-
σει τα ιδιόκτητα αεροσκάφη,
που αποφάσισε το Υπουργικό
Συμβούλιο, γιατί χρειάζεται,

πρόσθεσε, να δημιουργηθεί και
μία βάση για τη φιλοξενία τέτοι-

ων αεροσκαφών.

Η μεγάλη πυρκαγιά της Πάφου, η οποία κατέστρεψε 8 τ. χλμ. γης, έφερε στο προσκήνιο τόσο τα προβλήματα των πτη-
τικών μέσων όσο και τα λάθη και την αναλγησία της Πολιτείας απέναντι στον κίνδυνο των παράνομων σκυβαλότοπων. 

<<<<<<

Πρόθεση του υπουρ-
γείου είναι να δώσει
εργαλεία στις κοινό-

τητες, ώστε να μην εμ-
φανιστούν ξανά τα

ίδια φαινόμενα απόρ-
ριψης αποβλήτων, δή-

λωσε στην «Κ» η
υπουργός Γεωργίας.
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Το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών 
δεν ήταν καλό για τη Ν.∆. Το 28% 
που κατέγραψε την περασμένη 
Κυριακή προκάλεσε ένα μίνι 
σοκ στην κυβέρνηση τις πρώ-
τες ώρες, που προσπαθούσε να 
αποκωδικοποιήσει τι πήγε τό-
σο λάθος και γιατί οι προβλέψεις 
για σχεδόν 33% έπεσαν έξω. Το 
σοκ αποτυπώθηκε λίγα 24ωρα 
μετά, στην πρώτη μετεκλογική 
συνέντευξη του πρωθυπουργού 
κ. Μητσοτάκη, που μιλώντας για 
τους υπουργούς του χρησιμο-
ποίησε μία γλώσσα με πρωτοφα-
νείς «γωνίες», καλώντας τους «να 
δουν τον κόσμο και από λίγο πιο 
χαμηλά», φωτογραφίζοντας την 
έλλειψη ταπεινοφροσύνης πολ-
λών εξ αυτών και προαναγγέλλο-
ντας πως μερικοί θα πάνε σπίτι 
τους, φράση μάλιστα που διόρ-
θωσε άμεσα, καθώς θεωρήθηκε 
σκληρή. Οπως συμβαίνει πάντα, 
όσο οι μέρες περνούσαν και το 
«αίμα πάγωνε», τόσο η αρχική 
αίσθηση για κάτι «σαρωτικό» κα-
ταλάγιαζε σε κάτι πιο ήπιο. «Πιο 
μητσοτακικό», όπως λένε αρμό-
διες πηγές. Ο ανασχηματισμός 
της περασμένης Παρασκευής δεν 
ήταν τελικά κάτι πολύ διαφορε-
τικό από όσα μας έχει συνηθί-
σει ο Κυριάκος Μητσοτάκης, κα-
θώς οι πολύ ηχηρές αποχωρήσεις 
υπουργών απουσίαζαν και τελικά 
μεταφέρθηκαν σε πιο «προσιτό» 
επίπεδο, βγάζοντας εκτός κυβέρ-
νησης τέσσερις υπουργούς χα-
μηλότερου βεληνεκούς, όπως η 
∆όμνα Μιχαηλίδου, ο Λευτέρης 
Αυγενάκης, ο Κώστας Σκρέκας 
και ο ∆ημήτρης Καιρίδης. 

Την ίδια ώρα, ο ανασχηματι-
σμός είχε δύο βασικά πολιτικά 
χαρακτηριστικά:

Πρώτον, ο κ. Μητσοτάκης 
θέλησε σαφώς να ενισχύσει τα 
ερείσματα της κυβέρνησης στην 
περιφέρεια και στο κόμμα. Είναι 
χαρακτηριστικό πως η γεωγραφι-
κή κατανομή του νέου σχήματος 
«πιάνει» περισσότερες περιοχές 
της Ελλάδας, καθώς υπάρχουν 
δύο Μακεδόνες πλέον στην κυ-
βέρνηση, ο Νίκος Παναγιωτόπου-
λος στο υπουργείο Μετανάστευ-

σης και ο Κώστας Γκιουλέκας ως 
υφυπουργός Μακεδονίας - Θρά-
κης –καλύπτοντας ένα κενό που 
αποτελούσε «τρύπα» για την κυ-
βέρνηση–, ένας από την Αιτωλο-
ακαρνανία, ο Κώστας Καραγκού-
νης ως υφυπουργός Εργασίας, 
ένας από την Κέρκυρα, ο Στέ-
φανος Γκίκας που είναι ο νέος 
υφυπουργός Ναυτιλίας. Τρεις (!) 
νέοι βουλευτές στην κυβέρνηση 
εκλέγονται στην πλημμυροπαθή 
Θεσσαλία: το δίδυμο του Αγροτι-
κής Ανάπτυξης Κώστας Τσιάρας 
(Καρδίτσας) και Χρήστος Κέλλας 
(Λάρισας) και η Κατερίνα Παπα-
κώστα (Τρικάλων) που ανέλαβε 
νέα υφυπουργός Οικογένειας. 

Ακόμη ένας υφυπουργός, ο Ιά-
σων Φωτήλας που πηγαίνει στο 
Πολιτισμού, εκλέγεται στην πε-
ριφέρεια και συγκεκριμένα στην 
Αχαΐα. Την ίδια ώρα οι παραπά-
νω επιλογές του κ. Μητσοτάκη 
έχουν ένα ακόμη χαρακτηριστι-
κό: δείχνουν πως το βλέμμα του 
είναι πλέον στραμμένο στην Κοι-
νοβουλευτική Ομάδα, καθώς όλες 
οι νέες είσοδοι –11 τον αριθμό– 
εκλέγονται με σταυρό. «Ο πρω-
θυπουργός κράτησε ισορροπία», 

λέει κυβερνητική πηγή στην «Κ», 
καθώς «ναι μεν δεν αποχώρη-
σαν στελέχη του μεταρρυθμιστι-
κού Κέντρου», αλλά ταυτόχρονα 
έδειξε πως «η Κοινοβουλευτική 
Ομάδα αποτελεί πλέον προτεραι-
ότητα», βάζοντας μια νέα φουρ-
νιά «γαλάζιων» στελεχών στην 
κυβέρνηση. 

Δεύτερες ευκαιρίες

Το δεύτερο βασικό μήνυμα εί-
ναι πως και οι τρεις νέοι υπουρ-

γοί, ο Τάκης Θεοδωρικάκος στο 
Ανάπτυξης, ο Κώστας Τσιάρας 
στο Αγροτικής Ανάπτυξης και 
ο Νίκος Παναγιωτόπουλος στο 
Μετανάστευσης και Ασύλου εί-
ναι... παλιοί, καθώς έχουν διατε-
λέσει ξανά και οι τρεις υπουργοί 
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Αν 
σε αυτούς συμπεριληφθεί η με-
τακίνηση της Νίκης Κεραμέως 
στο Εργασίας και η αναβάθμιση 
του Θοδωρή Λιβάνιου στο Εσω-
τερικών, τότε σχηματίζεται μία 
πεντάδα «νέων» υπουργών, την 
οποία ο Μητσοτάκης γνωρίζει κα-
λά και δείχνει πως στην παρούσα 
φάση «δεν θέλει πειράματα», αλ-
λά «πρόσωπα που ξέρουν», όπως 
επισημαίνουν οι ίδιες πηγές που 
γνωρίζουν πώς διαμορφώθηκε το 
νέο σχήμα. 

Στο Μαξίμου 

Η επιλογή του Γιώργου Μυ-
λωνάκη, που μεταπηδά από τη 
Βουλή στο Μέγαρο Μαξίμου, 
είναι στην ίδια λογική. Παλιός 
γνώριμος και συνεργάτης του 
πρωθυπουργού από το υπουρ-
γείο ∆ιοικητικής Μεταρρύθμι-
σης, ήταν μια «σίγουρη» επιλο-

γή και δοκιμασμένη σε σχέση 
με άλλες που είχαν πέσει στο 
τραπέζι. Παράλληλα ο Μάκης 
Βορίδης, που είχε θεωρηθεί μετά 
τις αποχωρήσεις Σταύρου Παπα-
σταύρου και Γιάννη Μπρατάκου 
ως μία «μεταβατική» επιλογή, 
παρέμεινε στο πόστο του στην 
κυβέρνηση. Ο «συντηρητικός» 
ανασχηματισμός –με την έννοια 
των επιλεκτικών αλλαγών– απο-
τυπώνεται και στο γεγονός πως 
συνολικά 45 κυβερνητικά στελέ-
χη έμειναν ακούνητα στα πόστα 
τους, επιβεβαιώνοντας πως και 
αυτός ήταν ένας «ανασχηματι-
σμός Μητσοτάκη», που δεν επι-
λέγει να αλλάξει άρδην τις ισορ-
ροπίες, αλλά να παρέμβει μόνο 
εκεί που θεωρεί πως υπάρχει 
πρόβλημα. 

Γιατί άλλαξαν 

Οσον αφορά τις αλλαγές 
υπουργών, ήταν όλες σε «κρίσι-
μα» χαρτοφυλάκια που θεωρεί-
ται πως κόστισαν στο εκλογικό 
αποτέλεσμα της περασμένης Κυ-
ριακής και έχουν κατά κανόνα 
σχέση με την καθημερινότητα. 
Πρώτον, στο υπουργείο Ανάπτυ-
ξης ο κ. Σκρέκας θεωρείται πως 
έχασε τη μάχη με την ακρίβεια. 
Ο Τάκης Θεοδωρικάκος θεωρεί-
ται ένα πρόσωπο που μπορεί να 
χειριστεί το πρόβλημα καλύτε-
ρα τόσο επί της ουσίας όσο και 
σε επίπεδο επικοινωνίας, «κα-
θώς ξέρει καλύτερα αυτή τη δου-
λειά». Στο Αγροτικής Ανάπτυξης 
το νέο δίδυμο από τη Θεσσαλία, 
ο υπουργός Κώστας Τσιάρας και 
ο υφυπουργός Χρήστος Κέλλας 
έχουν «συνάφεια με τον κόσμο 
του Κάμπου» και θεωρείται πως 
μπορούν να ξαναπιάσουν το νή-
μα με τον αγροτικό κόσμο, κάτι 
που είχε χάσει τελείως ο Λευ-
τέρης Αυγενάκης. Στο Μετανα-
στευτικής Πολιτικής και Ασύλου, 
το Μέγαρο Μαξίμου θεωρεί πως 
«ο κ. Καιρίδης δεν έκανε κακή 
δουλειά», όπως μαρτυρούν οι 
αριθμοί, καθώς η μετανάστευ-
ση περιορίστηκε, αλλά κρίθη-
κε πως στη συγκεκριμένη θέση 
χρειάζεται ένας υπουργός με πιο 
παραδοσιακό προφίλ, όπως του 
Νίκου Παναγιωτόπουλου. Τέλος 
στο Εργασίας, παρότι η ∆όμνα 
Μιχαηλίδου «έκανε προσπάθει-
ες», υπήρχαν οργανωτικά και 
ουσιαστικά κενά που η πρώην 
υπουργός δεν μπορούσε να κα-
λύψει λόγω απειρίας και επιλέ-
χθηκε τελικά η τέως υπουργός 
Εσωτερικών. 

Η συζήτηση ξεκίνησε από την 
Κυριακή το βράδυ, δημιουργώ-
ντας μια άτυπη εσωκομματική 
διαμάχη. Οι κεντρώοι έσπευσαν 
να πουν πως οι κεντρογενείς 
ψηφοφόροι ήταν αυτοί που γύ-
ρισαν την πλάτη στην κυβέρνη-
ση, λόγω καθυστερήσεων στις 
μεταρρυθμίσεις. Οι δεξιοί είχαν 
άλλη οπτική, λέγοντας πως αυ-
τή που έστειλε μήνυμα ήταν η 
εκλογική βάση της Ν.∆., ρίχνο-
ντας το φταίξιμο και στον γάμο 
των ομόφυλων ζευγαριών. 

Η «Κ» επιχειρεί σήμερα μια 
ανάλυση του αποτελέσματος 
με βάση το exit poll που δεί-
χνει τις μετακινήσεις των ψη-
φοφόρων. 

Oι μετακινήσεις των ψηφο-
φόρων όπως αποτυπώθηκαν 
στα ερωτηματολόγια μετά την 
κάλπη «φωτογραφίζουν» από 
πού έχασε η Ν.∆. ψηφοφόρους 
την περασμένη Κυριακή. Οπως 
μπορεί κάποιος να δει στον πί-
νακα, από όσους είχαν ψηφίσει 
Ν.∆. τον Ιούνιο του 2023 και 

δεν απείχαν την περασμένη 
Κυριακή, η Ν.∆. ξανακέρδισε 
7 στους 10. Το 12,3% των «γα-
λάζιων» ψηφοφόρων του 2023 
μετακινήθηκε την 9η Ιουνίου 
προς κόμματα δεξιότερα της 
Ν.∆., ενώ το 15% «μετανάστευ-
σε» προς την Κεντροαριστερά. 

Εάν τα παραπάνω ποσοστά 
προβληθούν επί του 40,56% που 
πήρε η Ν.∆. τον Ιούνιο του 2023, 
δείχνουν πως η Ν.∆. έχασε 5 
μονάδες του εκλογικού σώμα-
τος προς τα δεξιά, 6,1% προς 

το Κέντρο και 1,1% προς άλλα 
κόμματα.

Οι απέχοντες

Σε απόλυτο αριθμό – με το 
στατιστικό λάθος να είναι συν-
πλην 10.000 ψηφοφόροι: Oι δι-
αρροές της Ν.∆. προς τα δεξιά 
ήταν προσεγγιστικά 200.000. 
Προς το Κέντρο «έφυγαν» πά-
νω από 250.000, ενώ προς άλλα 
κόμματα περίπου 50.000. Σύνο-
λο 500.000 ψηφοφόροι της Ν.∆. 
του 2023 πήγαν στις κάλπες και 

επέλεξαν άλλο κόμμα. 
Σε σχέση με τον Ιούνιο του 

2023 η Ν.∆. έχασε συνολικά 
990.000 ψήφους. Αρα μπορούμε 
να πούμε πως σε απόλυτο αριθ-
μό περίπου 490.000 ψηφοφόροι 
της Ν.∆. επέλεξαν την αποχή. 
∆εν πήγαν δηλαδή στο παρα-
βάν να αποδοκιμάσουν τη Ν.∆. 
ψηφίζοντας άλλο κόμμα, αλλά 
προτίμησαν να εκφράσουν τη 
δυσαρέσκεια –ή την αδιαφορία 
τους– εξ αποστάσεως.

ΣΤ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Ο πρωθυπουργός κρά-
τησε ισορροπία», λέει 

κυβερνητική πηγή, κα-
θώς «δεν αποχώρησαν 
στελέχη του μεταρρυθ-
μιστικού Κέντρου», ενώ 
ταυτόχρονα έδειξε πως 
«η K.O. αποτελεί πλέον 
προτεραιότητα», προω-
θώντας μια νέα φουρνιά 
«γαλάζιων» στελεχών. 

Χημεία κομματικής τόνωσης

Το «μαύρο κουτί» των απωλειών της Νέας Δημοκρατίας

Το παρασκήνιο της απόρριψης των σαρωτικών αλλαγών υπέρ των σημειακών «ενέσεων» στον ανασχηματισμό

ΤΑ ΡΙΧΤΕΡ 
ΤΗΣ ΕΥΡΩΚΑΛΠΗΣ

Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Χαμόγελα στο Προεδρικό Μέγαρο κατά την ορκωμοσία των νέων μελών της κυβέρνησης, τα οποία 
υποδέχθηκε η Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας Κατερίνα Σακελλαροπούλου, παρουσία του πρωθυπουρ-
γού Κυριάκου Μητσοτάκη. Ισως το πιο δύσκολο έργο απ’ όλους, τη μάχη κατά της ακρίβειας, αναλαμ-
βάνει ο Τάκης Θεοδωρικάκος (αριστερά), ο οποίος θεωρείται ότι μπορεί να χειριστεί το πρόβλημα τό-
σο επί της ουσίας όσο και σε επίπεδο επικοινωνίας.
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Καταιγιστική μορφή λαμβάνουν 
οι εξελίξεις στο ΠΑΣΟΚ έπειτα 
από το αρχικό μούδιασμα που 
προκάλεσαν οι κινήσεις αμφι-
σβήτησης της ηγεσίας του κόμ-
ματος και την πρώτη αντίδραση 
του Νίκου Ανδρουλάκη, ο οποί-
ος παρέπεμπε στις προβλέψεις 
του καταστατικού για εκλογές 
ηγεσίας το φθινόπωρο του 2025. 
Στις ιδιαίτερες συνομιλίες τους, 
ορισμένοι από τους επικριτές 
του προέδρου του ΠΑΣΟΚ εμ-
φανίζουν τον Νίκο Ανδρουλά-
κη ως «έναν πολύ καλό τακτικό 
παίκτη, αλλά αδύναμο στη δια-
μόρφωση στρατηγικής». Είναι 
το εσωκομματικό πεδίο πρό-
σφορο για κινήσεις τακτικής ή 
επιβάλλει στρατηγική ανάπτυξη 
ευρύτερου σχεδιασμού; Το βέ-
βαιο είναι ότι ο πρόεδρος του 
ΠΑΣΟΚ προχωράει σε κινήσεις 
τακτικής που δείχνουν ότι είναι 
αποφασισμένος να διατηρήσει 
την πρωτοβουλία στο εσωκομ-
ματικό πεδίο, καθώς εμφανίζε-
ται αποφασισμένος να δρομο-
λογήσει ο ίδιος τις διαδικασίες 
προσφυγής στις κάλπες και να 
αξιοποιήσει όσα πλεονεκτήματα 
πιστεύει ότι διατηρεί απέναντι 
στους αμφισβητίες του. 

Φαίνεται ότι το ενδεχόμενο 
μιας παρατεταμένης κρίσης 
εσωστρέφειας, από την οποία 
θα χάσουν όλοι, έφερε τον πρόε-
δρο του ΠΑΣΟΚ πιο κοντά στην 
απόφαση να πάρει ο ίδιος την 
πρωτοβουλία κινήσεων και να 
μην περιμένει το θέμα να τεθεί 
μέσα από τα κομματικά όργανα. 
Αυτή η μετατόπιση συνδέεται 
με δύο παράγοντες: ο πρώτος 
έχει να κάνει με την επιδίωξη 
να δείξει ο κ. Ανδρουλάκης ότι 
κινείται ανεξάρτητα από την 
ένταση της πίεσης που δέχε-
ται και να μη φανεί ότι σύρεται 
από τις καταστάσεις και μια πι-
θανώς κλιμακούμενη αμφισβή-
τηση στο εσωτερικό του κόμμα-
τος, που θα τον δείχνει όλο και 
πιο απομονωμένο. Ο δεύτερος 
παράγοντας αφορά την ισορρο-
πία δυνάμεων μέσα στο κόμμα 
και τον έλεγχο των κομματικών 
οργάνων και ιδιαίτερα της Κε-
ντρικής Επιτροπής, όπου νομο-
τελειακά θα μεταφερθεί η εσω-
κομματική σύγκρουση αν δεν 
υπάρξουν πρωτοβουλίες από 
την ηγεσία. 

Στην αφετηρία

Η απόφαση για προσφυγή 
στις κάλπες είναι αυτή που «ξε-
κλειδώνει» τις ανακοινώσεις 
των ενδιαφερομένων να διεκ-
δικήσουν την ηγεσία. Ολα συ-
νηγορούν ότι η επόμενη ημέρα 
στο ΠΑΣΟΚ θα κριθεί μέσα από 
μια μάχη για τρεις: ο πρόεδρος 
του κόμματος Νίκος Ανδρουλά-
κης θα επιδιώξει να εξέλθει από 
τη διαδικασία με ανανεωμένη 
την εμπιστοσύνη του κόμμα-
τος στο πρόσωπό του. Απέναντί 
του, εκτός απροόπτου, αναμένε-
ται να βρεθούν ο Παύλος Γερου-

λάνος, που έχει αφήσει ανοιχτό 
το ενδεχόμενο, και ο δήμαρ-
χος Αθηναίων Χάρης ∆ούκας, 
ο οποίος επίσης κινείται προς 
αυτή την κατεύθυνση. Συγκλί-
νουσες πληροφορίες αναφέρουν 
ότι ο Μανώλης Χριστοδουλάκης, 
που έχει αφήσει ανοιχτό το εν-
δεχόμενο καθόδου του, είναι πι-
θανό να μην προχωρήσει. 

Στο ΠΑΣΟΚ βρίσκεται σε εξέ-
λιξη ένα εργώδες παρασκήνιο, 
καθώς η απόφαση της ηγετικής 
ομάδας να επισπεύσει τις κι-
νήσεις και την προσφυγή στις 
κάλπες ανοίγει το πεδίο αναζή-
τησης συμμαχιών που θα κα-
θορίσουν την επόμενη ημέρα 
στο κόμμα. 

Σε κάθε περίπτωση, ήδη η 
ένταση της σύγκρουσης που 
μαίνεται είναι τόσο μεγάλη που 
τα πράγματα, ανεξαρτήτως του 
αποτελέσματος της μάχης για 
την ηγεσία, θα είναι πολύ δια-
φορετικά την επόμενη ημέρα. 

Στην ομάδα των υποστηρι-
κτών του Νίκου Ανδρουλάκη 
επικρατεί κλίμα έντονης καχυ-
ποψίας για τις κινήσεις αμφι-
σβήτησης του προέδρου, που 
πλέον εξετάζονται από ένα δι-
αφορετικό πρίσμα. Η επίθεση 
που εξαπέλυσε ο Παναγιώτης 
∆ουδωνής την περασμένη ∆ευ-
τέρα κατά της Νάντιας Γιαννα-
κοπούλου, την οποία κατηγόρη-
σε για προειλημμένη απόφαση 
αμφισβήτησης της ηγεσίας, ού-
τε τυχαία ούτε αποσπασματική 
ήταν. Στο προεδρικό στρατόπε-
δο κυριαρχεί η άποψη ότι ορι-
σμένοι από τους αμφισβητίες 

του προέδρου δεν κινήθηκαν 
στην κατεύθυνση αυτή με βά-
ση το αποτέλεσμα των ευρωε-
κλογών, αλλά ότι λειτούργησαν 
όλο το προηγούμενο διάστημα 
υπονομευτικά στην προσπάθεια 
του κόμματος. Υποστηρίζουν ότι 
υπήρξε οργανωμένο σχέδιο και 
συντονισμός από μια ομάδα που 
είχε προσχεδιάσει την αλλαγή 
ηγεσίας και που άρχισε να κι-
νείται όταν το ΠΑΣΟΚ φάνηκε 
να σταθεροποιείται δημοσκο-
πικά στη δεύτερη θέση. «Τότε 
ήταν που συνειδητοποίησαν ότι 
δεν επρόκειτο να επιτύχουν αυ-
τό που θέλουν και άρχισαν να 
θέτουν σε εφαρμογή το σχέδιό 
τους για να τρωθεί η αξιοπιστία 
του κόμματος», αναφέρεται σχε-
τικά. Οι υπόνοιες που αφήνο-
νται είναι πολύ βαριές και όσα 
λέγονται είναι ενδεικτικά του 
κλίματος που επικρατεί ανάμε-
σα στα δύο στρατόπεδα. 

Υπό αυτό το πρίσμα, τώρα 
πια στελέχη κοντά στην ηγε-
σία πιστεύουν ότι υπήρξε σκό-

πιμη υπονόμευση κατά τη δια-
δικασία νομοθέτησης των δύο 
κρίσιμων νομοσχεδίων –για τα 
ομόφυλα ζευγάρια και για τα 
ιδιωτικά ΑΕΙ–, όπου το κόμμα 
εμφανίστηκε διχασμένο και με 
ετερόκλητες απόψεις, κάτι που 
τελικά λέγεται πως του στοίχισε 
στην κάλπη. Στο μικροσκόπιο 
μπαίνει η στάση συγκεκριμένων 
βουλευτών, ορισμένοι από τους 
οποίους εμφανίστηκαν να αλλά-
ζουν τη θέση τους όσον αφορά 
την ψήφιση των συγκεκριμέ-
νων νομοσχεδίων, προκαλώ-
ντας προβλήματα στην ηγεσία. 
Οι βουλευτές αυτοί βρίσκονται 
και τώρα στο μικροσκόπιο όσον 
αφορά τη στάση που τηρούν 
απέναντι στο ζήτημα ηγεσίας. 

Αλληλοκατηγορίες

Από το αντίπαλο στρατόπε-
δο, αυτό των αμφισβητιών της 
ηγεσίας, το κλίμα δεν είναι πο-
λύ καλύτερο. Εντονη καχυπο-
ψία για τις προθέσεις της ηγε-
τικής ομάδας είναι το κυρίαρχο 
στοιχείο που εκπέμπεται. Θε-
ωρούν ότι το αποτέλεσμα των 
ευρωεκλογών επιχειρήθηκε να 
εργαλειοποιηθεί προκειμένου 
να γίνει ένα γερό ξεκαθάρισμα 
εσωκομματικών αντιπάλων, των 
στελεχών που, όπως λένε, ο πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ θεωρεί ότι θα 
μπορούσαν να αμφισβητήσουν 
και να απειλήσουν την κυριαρ-
χία του στο κόμμα. 

Και σε αυτό το πλαίσιο εντάσ-
σουν το ότι επιδιώχθηκε, όπως 
λένε, την επαύριον των ευρωε-
κλογών να φορτωθεί το αρνητι-

κό για το ΠΑΣΟΚ αποτέλεσμα 
στους βουλευτές της Αττικής, 
με την ηγετική ομάδα να τους 
αποδίδει ότι δεν κινήθηκαν προ-
εκλογικά και επέλεξαν να εξυ-
πηρετήσουν καθένας προσωπι-
κή στρατηγική και φιλοδοξίες, 
αντί να δώσουν μάχη για να αυ-
ξηθούν τα ποσοστά του κόμμα-
τος. Στο λεκανοπέδιο Αττικής με 
το ΠΑΣΟΚ έχουν εκλεγεί πέντε 
βουλευτές: ο Παύλος Γερουλά-
νος στην Α΄ Αθηνών, η Μιλένα 
Αποστολάκη στον Β1 Βόρειο Το-
μέα Αθηνών, η Νάντια Γιαννα-
κοπούλου στον Β2 ∆υτικό Τομέα 
Αθηνών, ο Παύλος Χρηστίδης 
στον Β3 Νότιο Τομέα Αθηνών 
και ο Μανώλης Χριστοδουλάκης 
στην Α΄ Ανατολικής Αττικής. 

Πρόκειται για στελέχη πρώ-
της γραμμής: οι κ. Γερουλάνος 
και Χρηστίδης ήταν υποψήφι-
οι για τη διεκδίκηση της ηγεσί-
ας το 2021, η Μιλένα Αποστο-
λάκη έχει πίσω της σημαντική 
διαδρομή και θητεία σε κυβερ-
νητικές θέσεις και κομματικά 
όργανα, ο Μανώλης Χριστοδου-
λάκης θήτευσε ως γραμματέ-
ας του κόμματος και η Νάντια 
Γιαννακοπούλου έχει καταστή-
σει σαφές με παρεμβάσεις της 
ότι με πολλές από τις επιλογές 
της ηγεσίας διαφωνεί και ότι 
τη διαφωνία της την εκφράζει. 

«Για καθέναν από αυτούς ο 
Νίκος Ανδρουλάκης είχε λόγο 
να επιδιώξει να τον “κοντύνει”, 
καθώς θεωρούσε ότι θα μπορού-
σαν να αποτελέσουν εν δυνάμει 
απειλή για τον ίδιο, να ασκή-
σουν κριτική στα πεπραγμένα 
του και να αμφισβητήσουν το 
αφήγημά του ότι το ΠΑΣΟΚ εί-
ναι σε πορεία διαρκούς ενίσχυ-
σης», λέγεται χαρακτηριστικά. 

Μέσα σε αυτή την «ωραία 
ατμόσφαιρα», το ΠΑΣΟΚ οδηγεί-
ται σε μια εσωκομματική διαδι-
κασία που προεξοφλείται ότι θα 
έχει έντονα συγκρουσιακά χα-
ρακτηριστικά. Η ηγετική ομάδα 
επιδιώκει να παρουσιάσει τους 
αντιπάλους ως καιροσκόπους 
που δεν ορρωδούν προ ουδε-
νός προκειμένου να επιτύχουν 
τις επιδιώξεις τους και που δεν 
θα διστάσουν να βυθίσουν το 
κόμμα σε καταστροφική εσω-
στρέφεια ώστε να ικανοποιή-
σουν τις φιλοδοξίες τους. 

Το αντίπαλο στρατόπεδο 
υποστηρίζει ότι η σημερινή 
ηγεσία αποδοκιμάστηκε εμφα-
τικά στις κάλπες, όπου οι επιλο-
γές της δεν απέδωσαν. Οτι ήταν 
ο ίδιος ο Νίκος Ανδρουλάκης 
που είχε χαρακτηρίσει «ήττα» 
την τρίτη θέση. Οτι απέτυχε να 
εκλεγεί ο γραμματέας του κόμ-
ματος Ανδρέας Σπυρόπουλος, 
κάτι που ήταν σαφές μήνυμα 
της βάσης προς τον πρόεδρο 
και τους μηχανισμούς του. Οτι 
δεν δικαιώθηκαν οι επιλογές 
που έγιναν στην κατεύθυνση 
διεύρυνσης, όπως δείχνουν οι 
χαμηλές επιδόσεις υποψηφίων 
όπως ο Θοδωρής Ζαγοράκης και 
ο Γιώργος Καλλιακμάνης, που 
είχαν ενταχθεί στο ψηφοδέλ-
τιο στο πλαίσιο «ανοίγματος» 
του κόμματος. 

Από όλες τις πλευρές προεξο-
φλείται ένα πράγμα: ότι τις προ-
ηγούμενες ημέρες είδαμε μόνο 
τον πρόλογο μιας σύγκρουσης 
που προδιαγράφεται ιδιαίτερα 
σκληρή και με άδηλη κατάληξη. 

Το ενδεχόμενο 
μιας παρατεταμένης κρί-
σης εσωστρέφειας έφερε 

τον πρόεδρο 
του ΠΑΣΟΚ πιο κοντά 

στην απόφαση να πάρει 
ο ίδιος την πρωτοβουλία 

κινήσεων.

Θερινό σπριντ για τρεις
Το σενάριο της άμεσης προσφυγής σε εσωκομματική κάλπη στο ΠΑΣΟΚ και ο εμφύλιος στο παρασκήνιο

ΤΑ ΡΙΧΤΕΡ 
ΤΗΣ ΕΥΡΩΚΑΛΠΗΣ

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Το παιχνίδι του θρόνου στη Χαριλάου Τρικούπη
Ολα συνηγορούν ότι η επόμενη ημέρα στο ΠΑΣΟΚ θα κριθεί μέσα από μια μάχη 
για τρεις: ο Νίκος Ανδρουλάκης θα επιδιώξει να εξέλθει από τη διαδικασία με 

ανανεωμένη την εμπιστοσύνη του κόμματος στο πρόσωπό του. Απέναντί του, εκτός 
απροόπτου, αναμένεται να βρεθούν ο Παύλος Γερουλάνος, που έχει αφήσει ανοιχτό 
το ενδεχόμενο, και ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης ∆ούκας, ο οποίος επίσης κινείται 

προς αυτήν την κατεύθυνση.
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Αν στη Χαριλάου Τρικούπη ήδη «βρέ-
χει», στην Κουμουνδούρου έχει 
«συννεφιά». Στο ΠΑΣΟΚ, στελέχη 
και βουλευτές αμφισβητούν κατά 
πόσον ο Νίκος Ανδρουλάκης μπο-
ρεί να συνεχίσει να ηγείται του κι-
νήματος, ενώ στον ΣΥΡΙΖΑ –σε πιο 
χαμηλά «ντεσιμπέλ»– με τις προ-
τάσεις για την ενωμένη Κεντρο-
αριστερά δεν πιστεύουν πως ο 
Στέφανος Κασσελάκης μπορεί να 
κερδίσει μόνος του τον Κυριάκο 
Μητσοτάκη. Μία εβδομάδα μετά 
τις εκλογές, όλα δείχνουν πως το 
πρέσινγκ προς τον πρόεδρο του 
ΣΥΡΙΖΑ θα είναι συνεχές και εντει-
νόμενο. Ο «ιός» της ευθείας αμφι-
σβήτησης δεν φαίνεται να είναι 
μεταδοτικός. Η «Κ» συνομίλησε με 
πολλά στελέχη και βουλευτές του 
ΣΥΡΙΖΑ και κανείς δεν είδε –στην 
παρούσα φάση τουλάχιστον– να 
εξυφαίνονται σενάρια διαδοχής 
ή «μομφής» με στόχο τον έβδο-
μο όροφο της Κουμουνδούρου. 
Το σίγουρο είναι ότι ουδείς αυτή 
τη στιγμή στο κόμμα θέλει να ξα-
ναπεράσει ένα συνέδριο σαν αυτό 
του περασμένου Φεβρουαρίου.

Διάσπαρτες «πλατφόρμες»

Συγκροτημένος πόλος στην 
εσωκομματική αντιπολίτευση 
δεν υπάρχει. Παρουσιάζονται 
μεμονωμένες προτάσεις, όπως 
του ∆ιονύση Τεμπονέρα για τη 
δημιουργία ενός συντονιστικού 
οργάνου μαζί με το ΠΑΣΟΚ και 
τη Νέα Αριστερά, αλλά και των 
Γιάννη Ραγκούση και Θανάση 
Θεοχαρόπουλου για τη διενέρ-
γεια δημοψηφίσματος με στόχο ο 
ΣΥΡΙΖΑ να πάρει το πράσινο φως 
από τη βάση για την ανασύνταξη 
της Κεντροαριστεράς. Ενδεχομέ-
νως να υπάρξουν σύντομα και 
νέες σκέψεις για το πώς η πολύ 

δύσκολη εξίσωση της ενοποίη-
σης μπορεί να γίνει πράξη. Oλο 
και περισσότερα στελέχη μιλούν 
για αυτή την ανάγκη. Η Oλγα Γε-
ροβασίλη ανέφερε στην «Κ» πως 
«έχουμε την ευθύνη να δώσουμε 
προοδευτική διέξοδο. Η συνεννό-
ηση των προοδευτικών δυνάμε-
ων είναι πολιτική αναγκαιότητα 
και κοινωνική απαίτηση. Σε αυ-
τή την προσπάθεια, ο ρόλος του 
ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να είναι πρωτα-
γωνιστικός».

Η πολυφωνία στην εσωκομμα-
τική αντιπολίτευση φαίνεται και 
από το γεγονός ότι ο Κώστας Ζα-
χαριάδης, ως τρίτο μέλος της ομά-
δας (μαζί με τους Ραγκούση, Θε-
οχαρόπουλο) που είχε προτείνει 
ο ΣΥΡΙΖΑ να «μετακομίσει» από 
την Ευρωαριστερά στους Σοσια-
λιστές, δεν ακολούθησε τους δύο 
συντρόφους του. Oπως ο ίδιος 
εξηγεί, συμφωνεί με την πρότα-

ση, θεωρεί όμως ότι σε αυτή τη 
φάση πρέπει να δοθεί έμφαση 
στα ζητήματα της λειτουργίας 
και της φυσιογνωμίας του ΣΥΡΙΖΑ 
και της πολιτικής των συμμαχιών. 
Και αυτό δεν μπορεί να γίνει πα-
ρά μόνο μέσα από τη λειτουργία 
των οργάνων του. Η αλήθεια εί-
ναι πως η συγκεκριμένη θεσμική 
διαδικασία δεν είναι ό,τι αγαπά-
ει πιο πολύ ο Στέφανος Κασσε-
λάκης. Αυτός είναι ο λόγος που 
δεν αναμένεται να συγκληθεί η 
Πολιτική Γραμματεία, αλλά και 
η βασική εξήγηση γιατί η Κοινο-

βουλευτική Ομάδα της Πέμπτης 
έληξε χωρίς κανείς να πάρει τον 
λόγο. Για πρώτη φορά στην αί-
θουσα της Γερουσίας στήθηκε 
σύστημα autocue προκειμένου ο 
πρόεδρος να μη διαβάζει από τα 
χαρτιά του, με τους βουλευτές να 
αποτελούν μέρος του «ντεκόρ», 
όπως αρκετοί δήλωσαν. Θα ακο-
λουθήσει βέβαια νέα συνεδρίαση. 

Ο απολογισμός

Στην προεκλογική περίοδο 
όλοι έψαχναν τα 150.000 μέλη 
του ΣΥΡΙΖΑ που ψήφισαν πέρυ-
σι τον Σεπτέμβριο στις εσωκομ-
ματικές κάλπες, προκειμένου να 
δώσουν μια δυναμική στο κόμμα. 
∆εν υπήρχαν πουθενά. Η περιφέ-
ρεια αποδείχθηκε αποδυναμω-
μένη και οι μηχανισμοί του κόμ-
ματος ανύπαρκτοι. Ο Στέφανος 
Κασσελάκης αισθάνεται πλέον με 
το 14,9% την ανάσα του ΠΑΣΟΚ 
και ακούει τα καμπανάκια που 
χτυπούν ορισμένα στελέχη να 
μην απομονωθεί και ρίξει κι άλλο 
τα ποσοστά. Κάποιοι σπεύδουν να 
εκτιμήσουν πως το ποσοστό που 
συγκέντρωσε είναι το «ταβάνι» 
της προσωπικής του απήχησης. 
Ο ίδιος από την ομιλία του στην 
Κ.Ο. εμφανίστηκε σίγουρος πως 
θα τους διαψεύσει. Από τη «μά-
χη των ιδρυμάτων» που εκτυλί-
χθηκε μέσα στην εβδομάδα και 
από τη «φωτογραφική» αναφορά 
πως δεν υπάρχει «από μηχανής 
θεός» έδειξε να καταλαβαίνει πως 
πλέον θα έχει απέναντί του έναν 
πιο «απελευθερωμένο» Αλέξη Τσί-
πρα, ο οποίος μετά το τέλος των 
εκλογών θα παρεμβαίνει και στα 
εσωτερικά δρώμενα. Στη ∆ιάσκε-
ψη που θα πραγματοποιηθεί τη 
∆ευτέρα δεν θα μετρήσει μόνο τι 
θα πει ο πρώην πρωθυπουργός 
για τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ποια στε-
λέχη - βουλευτές του κόμματος 
θα επιλέξουν να παραστούν στο 
Ωδείο. Με καλεσμένους, μεταξύ 
άλλων, τους Γιώργο Παπανδρέου, 
Νίκο Ανδρουλάκη, Χάρη ∆ούκα, 
Αλέξη Χαρίτση στο αμφιθέατρο 
του Εθνικού Ωδείου, οργανώνε-
ται να πραγματοποιηθεί η πρώ-
τη άτυπη μετεκλογική συνάντη-

ση της Κεντροαριστεράς. Ακόμη 
και οι απουσίες θα μετρήσουν.

Oλα αυτά φαίνεται να έγειραν 
τη ζυγαριά και το τελευταίο δι-
άστημα ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ 
έχει βάλει λίγο νερό στο κρασί 
του. Η λογική των πολιτικών ελιγ-
μών υπερνικά το πείσμα, που στο 
παρελθόν δεν τον είχε ωφελήσει. 
Oσοι διάβασαν λέξη προς λέξη την 
ομιλία του στην Κοινοβουλευτική 
Ομάδα είδαν πως μίλησε για το 
«μεγάλο κόμμα της Κεντροαριστε-
ράς» και όχι για τη «σύγχρονη Αρι-
στερά», όπως τόνιζε προεκλογικά. 
Στο Mega ανέφερε πως είναι δια-
φορετική η συζήτηση περί συνερ-
γασιών αν η κοινωνία αποφασίσει 
πως θέλει ένα μεγαλύτερο σχήμα 
απέναντι στη ∆εξιά. Στις «μετα-
τοπίσεις» μπορεί να υπολογιστεί 
και η κοινοβουλευτική συμπόρευ-
ση που προκρίνει με το ΠΑΣΟΚ, 
γνωρίζοντας πως εκτός από το ότι 
είναι μια πρωτοβουλία που μπορεί 
να λειτουργήσει θετικά, ενδεχο-
μένως να του δώσει την ευκαιρία 
να κερδίσει χρόνο απέναντι σε 
όσους τον πιέζουν να «διαπραγ-
ματευτεί» με τον Νίκο Ανδρου-
λάκη. Εκτός και αν περιμένει το 
κοινοβουλευτικό «λάθος» από το 
«πράσινο στρατόπεδο», προκει-
μένου να δείξει τους λόγους για 
τους οποίους αυτός ο «γάμος» δεν 
μπορεί να προχωρήσει. Ο αρχηγός 
της αξιωματικής αντιπολίτευσης 
συνεχίζει να προκρίνει την αυτό-
νομη πορεία του ΣΥΡΙΖΑ με ανοι-
χτή την πόρτα των συνεργασιών.

Αυτό που θέλει οπωσδήποτε 
να αποφύγει είναι τα «φάλτσα» 
σε σχέση με τη γραμμή που έχει 
χαράξει. Στα «ραντάρ» της «Κ» 
έφθασαν πληροφορίες για προ-
σωπικά τηλεφωνήματα σε λίγους 
βουλευτές που εξέπεμψαν σε δια-
φορετική συχνότητα. Για τα επό-
μενα βήματά του ο Στέφανος Κασ-
σελάκης είναι αποφασισμένος 
να μη λειτουργήσει «εν θερμώ». 
Εκανε σαφές άλλωστε πως το «τι-
μόνι» του προοδευτικού κόμμα-
τος που θα συγκρουστεί με τον 
Κυριάκο Μητσοτάκη το 2027 δεν 
σκοπεύει να το αφήσει. Οπως και 
αν λέγεται.

Ο Στέφανος Κασσελάκης 
θέλει οπωσδήποτε να 

αποφύγει τα «φάλτσα». 
Στα «ραντάρ» της «Κ» 
έφθασαν πληροφορίες 

για προσωπικά τηλεφω-
νήματα σε λίγους βου-
λευτές που εξέπεμψαν 

σε διαφορετική 
συχνότητα.

Γκρίνια, 
αλλά όχι 
«μομφή» 

στον ΣΥΡΙΖΑ
Οσοι πιέζουν για ανοίγματα 

δεν φαίνονται διατεθειμένοι να 
αμφισβητήσουν τον Κασσελάκη 

Ο Στέφανος Κασσελάκης απευθύνεται στην Κοινοβουλευτική 
Ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ την Πέμπτη. Για πρώτη φορά στην αίθουσα 
της Γερουσίας στήθηκε σύστημα autocue προκειμένου ο πρό-
εδρος να μη διαβάζει από τα χαρτιά του, με τους βουλευτές να 
αποτελούν μέρος του «ντεκόρ», όπως αρκετοί σχολίαζαν.

ΤΑ ΡΙΧΤΕΡ 
ΤΗΣ ΕΥΡΩΚΑΛΠΗΣ

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Η αλήθεια είναι πως άκουσα την 
πρόεδρο της παράταξης το βρά-
δυ της Κυριακής με αμηχανία. 
Και απογοήτευση. Κατανοώ την 
ανάγκη να πει, δικαίως πως κατά-
φερε να κρατήσει τον ∆ημοκρα-
τικό Συναγερμό συμπαγή, πως 
είναι πολύ σκληρός για να πεθά-
νει. Πως ήταν δύσκολο μέσα στα 
δεδομένα όπως διαμορφώθηκαν 
να διατηρήσουμε τις δύο έδρες, 
ήταν δύσκολη και η πρωτιά. ∆υ-
στυχώς, ο ενθουσιασμός, που κα-
τανοείται, οδήγησε σε τοποθέτη-
ση που ήταν μακριά και από τις 
δικές μου σκέψεις και συναισθή-
ματα αλλά και από τις σκέψεις και 
τα συναισθήματα πολλών συμπο-
λιτών μας, συναγερμικών και μη, 
με τους οποίους έτυχε να συνο-
μιλήσω αυτές τις μέρες. 

Η ειλικρίνεια και η ενσυναί-
σθηση ήταν πάντοτε απαραίτη-
τα στην πολιτική. Σήμερα, μετά 
την Κυριακή, η αξία τους μεγι-
στοποιείται και κατανοείται πιο 
ευδιάκριτα από όλους. Σήμερα, 
που είδαμε τον Φειδία να μας 
κατατροπώνει, να μας ραπίζει 
δεν μας παίρνει να μην αλλάξου-
με ρότα, να μην αλλάξουμε τον 

τρόπο που σκεφτόμαστε, που 
λειτουργούμε. Το να παίρνεις το 
χαμηλότερο ποσοστό στην ιστο-
ρία της παράταξης και να λες 
πως είμαστε νικητές, σημαίνει 
πως δυσκολευόμαστε να καταλά-
βουμε τι έγινε. Το να έχουμε τη 
χειρότερη συγκομιδή σε δημάρ-
χους και να μην το αναγνωρίζου-
με είναι επίσης ζήτημα σοβαρό. 
Όλα αυτά δεν τα γράφω με διάθε-
ση εσωτερικής αντιπολίτευσης. 
Τα γράφω με πραγματική έγνοια 
για την παράταξή μας και σε μια 
προσπάθεια ρεαλιστικής αποτί-
μησης του εκλογικού αποτελέ-
σματος που θα μας οδηγήσει σε 
μια ανοδική πορεία στις εκλογές 
του 2026. 

Τι πρέπει να γίνει λοιπόν; 
Πρώτα-πρώτα να βρούμε τη φρε-
σκάδα που σήμερα δεν έχουμε. 
Να μιλήσουμε με ειλικρίνεια, αυ-
θορμητισμό και ζωντάνια μιας 
πολιτικής δύναμης που θέλει να 
εμπνεύσει ξανά, να αγγίξει τις 
κεραίες των νέων ανθρώπων, 
να βρει το σφρίγος που έχασε. 
Για να το κάνουμε αυτό χρειάζε-
ται να ξεπεράσουμε το σύνδρο-
μο του φόβου πως αν αυτό που 
πούμε ή κάνουμε θα ενοχλήσει 
τον άλφα ή τον βήτα. Χρειάζεται 

να αποφασίσουμε πως οι αποφά-
σεις, οι πολιτικές μας πράξεις θα 
πρέπει να λαμβάνονται χωρίς 
υστεροβουλία και χωρίς πονηριά. 
Χρειάζεται να βρούμε τον τρό-
πο να απαλλαγούμε από τα βα-
ρίδια που έχουμε στα πόδια και 
την ίδια ώρα να μιλήσουμε ξανά 
στους νέους. Όχι να τους χαιρε-
τίσουμε, ούτε να τους χαϊδέψου-
με τα αφτιά. Να τους μιλήσουμε 
και να τους αγγίξουμε. Μαζί με 
τους νέους και όλους τους υπό-
λοιπους πολίτες που έχουν βάλει 
φίλτρο, και δεν μας ακούνε, δεν 
μας πιστεύουν. 

Στην αποτίμηση του αποτε-
λέσματος, χρειάζεται ψυχραιμία. 
Να αναγνωρίσουμε πως είναι ένα 
αποτέλεσμα που μας ανακουφί-
ζει προσωρινά, που μας διασώζει, 
που δεν μπορεί όμως να θεωρεί-
ται νικηφόρο. Να αναγνωρίσουμε 
τα λάθη που κάναμε. Στην επι-
λογή των υποψηφίων, στις δι-
αδικασίες που δεν τηρήθηκαν, 
στους χειρισμούς που πλήγω-
σαν. Να αποφασίσουμε, πρώτι-
στα η ηγεσία βεβαίως, πως δεν 
έχουμε άλλη επιλογή από το να 
τολμήσουμε να αλλάξουμε. Ριζι-
κά, χωρίς παλινδρομήσεις, χωρίς 
ναι μεν αλλά, χωρίς δύο μέτρα 

και δύο σταθμά. Να μην φοβό-
μαστε να πούμε πως το αποτέ-
λεσμα δεν ικανοποιεί. Να πούμε 
πως είναι ένα αποτέλεσμα που 
μας δίνει μήνυμα, που μας δίνει 
ευκαιρία, μια δεύτερη ευκαιρία, 
για να εμπνεύσουμε στο μέλλον, 
στο άμεσο μέλλον.  

Θέλω να κλείσω αυτή τη σύ-
ντομη και όχι σε βάθος ανάλυση 
των αποτελεσμάτων λέγοντας 
πως η πρόεδρος και κατ’ επέκτα-
ση η ηγεσία της παράταξής μας, 
δικαιωματικά κέρδισε το κλείσι-
μο της στρόφιγγας της εσωστρέ-
φειας. Κέρδισε να μην υπάρχουν 
αιτιάσεις για μεμψιμοιρία και για 
αμφισβήτηση. Πρέπει όμως να 
μην αναπαυτεί σε μια επίπλα-
στη νίκη, και να προχωρήσει σε 
πραγματικές τομές, σε δομικές 
αλλαγές, σε ενέργειες που θα 
αποδεικνύουν ότι μπορούν να 
αλλάξουν τον τρόπο που αντιμε-
τωπίζουν οι πολίτες τα κόμματα 
και τον ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 
Σε αυτή την προσπάθεια, δηλώ-
νω παρών. 

 Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι 
Βουλευτής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Α Π Ο Ψ Η

Ανακουφιστήκαμε, δε νικήσαμε 

Το να παίρνεις το χαμηλότερο ποσοστό στην ιστορία της παράταξης και να λες 
πως είμαστε νικητές, σημαίνει πως δυσκολευόμαστε να καταλάβουμε τι έγινε. 
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«Νιώθω ότι 
υπάρχει κάτι 
βλάσφημο στην 
προσπάθεια δη-
μιουργίας νέων 
όντων με συνεί-
δηση. Υπάρχει 
στον χώρο της 
τεχνολογίας μια 
τάση υπέρβασης 
της ανθρώπινης 
κατάστασης, μια 
τάση να μιμη-
θούμε τον Θεό».

«Η νέα τεχνολο-
γία στο πλαίσιο 
ενός καθεστώ-
τος που δεν σέ-
βεται την ιδιω-
τικότητα μπορεί 
να είναι και πανί-
σχυρο εργαλείο 
χειραγώγησης 
του πληθυσμού. 
Ενα τέτοιο κα-
θεστώς μπορεί 
να ισχυριστεί ότι 
οι δημοκρατικές 
διαδικασίες είναι 
παρωχημένες».

Ο Τζος Ομπερ είναι ένας πολυσχι-
δής κοινωνικός επιστήμονας. Με 
σπουδές ιστορικού, κατέχει σήμε-
ρα την έδρα Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη στη Σχολή Ανθρωπιστι-
κών Σπουδών και Επιστημών του 
Πανεπιστημίου του Στάνφορντ 
και ειδικεύεται στην αρχαία και 
τη σύγχρονη πολιτική θεωρία. 
∆ιδάσκει πρωταρχικά Πολιτικές 
Επιστήμες, αλλά έχει διοριστεί 
δευτερευόντως στο τμήμα Κλασι-
κών Σπουδών του Πανεπιστημίου 
και ανήκει επίσης (by courtesy) 
στο τμήμα Φιλοσοφίας και στο 
Ινστιτούτο Χούβερ.

Συνομιλήσαμε μαζί του με 
αφορμή το συνέδριο που θα λά-
βει χώρα την ερχόμενη εβδομάδα 
στην Αθήνα στο πλαίσιο του νεό-
τευκτου Lyceum Project, το οποίο 
θα εστιάζει στην τεχνητή νοημο-
σύνη (ΑΙ) και το πώς η φιλοσο-
φία του Αριστοτέλη μπορεί να 
συμβάλει στην κατανόησή της. 
Τo Lyceum Project είναι ένα εγ-
χείρημα που «τρέχουν» από κοι-
νού το Oxford Institute for Ethics 
in AI, ο «∆ημόκριτος», το  World 
Human Forum και το πρόγραμμα 
«Ανθρωποκεντρική ΑΙ» του Πανε-
πιστημίου του Στάνφορντ. Οπως 
εξηγεί ο Ομπερ, σκοπός είναι η 
αναβίωση του Λυκείου του Αρι-
στοτέλη ως ενός φόρουμ πνευμα-
τικής ζύμωσης με τη συμμετοχή 
μελετητών από όλον τον κόσμο.

«Το Λύκειο ήταν ένα κέντρο 
ευρείας αναζήτησης για θέματα 
όπως το νόημα της ανθρώπινης 
ζωής, πώς σχετίζεται ο άνθρωπος 
με τον φυσικό κόσμο, τι είναι ο 
ορθός λόγος, ποια είναι η  φύση 
της επικοινωνίας... Αυτή την ιδέα 
θέλουμε να αναβιώσουμε», λέει 
ο καθηγητής.

Τα ερωτήματα αυτά έχουν 
αποκτήσει νέα σημασία με την 
εισβολή της Παραγωγικής τεχνη-
τής νοημοσύνης (Generative AI) 
στη ζωή μας. Καθώς μάλιστα οι 
πρωτοπόροι του κλάδου έχουν 
επιδοθεί σε έναν αδυσώπητο 
ανταγωνισμό για να φτάσουν 
στο Αγιο ∆ισκοπότηρο της Γενι-
κής τεχνητής νοημοσύνης, δεν 
αποκλείεται στο προσεχές μέλ-
λον να βρεθούμε, ως ανθρωπό-
τητα, αντιμέτωποι με τα διλήμ-
ματα και τις συγκρούσεις που 
βιώνουν οι χαρακτήρες κορυφαί-
ων έργων επιστημονικής φαντα-
σίας, όπως το «Blade Runner» και 
το «Westworld».  

 

Το λιοντάρι 
του Βίτγκενσταϊν

Πώς θα είναι ένας τέτοιος κόσμος 
όμως; Θα μπορούμε να συνομιλή-
σουμε με αυτές τις μηχανές, ακό-
μη κι αν είναι υπερευφυείς, για το 
νόημα της ζωής; Ή θα είναι σαν 
το λιοντάρι του Βίτγκενσταϊν, το 
οποίο, σύμφωνα με τον σπουδαίο 
Αυστριακό φιλόσοφο, αν μιλούσε 
δεν θα το καταλαβαίναμε;

«Νομίζω ότι ο Βίτγκενσταϊν 
είχε δίκιο. ∆εν έχουμε πραγμα-
τικά τρόπο να εκτιμήσουμε ποια 
θα ήταν η φύση της συνείδησης 
ενός τέτοιου όντος, τι είδους σκο-

πούς θα συλλάμβανε ως καλούς. 
Εμείς είμαστε μέρος του φυσικού 
κόσμου, με έναν τρόπο που η μη-
χανή δεν θα μπορούσε ποτέ να 
είναι. ∆εν έχουμε λόγο να θεω-
ρήσουμε ότι θα μπορούσαμε να 
την καταλάβουμε – ή ότι θα συ-
νεχίζαμε να την καταλαβαίνου-
με, καθώς θα εξελισσόταν και θα 
μεταλλασσόταν. Αρα πρέπει να 
σκεφτούμε πολύ σοβαρά σε τι θα 
εξυπηρετούσε –αν θα ήταν κα-
λό– να δημιουργήσουμε τέτοιες 
μηχανές, όταν δεν έχουμε ιδέα 
πώς θα είναι ούτε αν θα ήταν 
καλό γι’ αυτές τις ίδιες να υπάρ-
χουν. Μπορεί η ύπαρξή τους να 
είναι επώδυνη γι’ αυτές. ∆εν μπο-
ρούμε απλά να υποθέσουμε ότι 
θα έχει κάποια αυταξία η συνεί-
δηση μιας τέτοιας μηχανής, όπως 
θεωρούμε ότι έχει αυταξία η αν-
θρώπινη συνείδηση».

Ο Αμερικανός ιστορικός και 
πολιτικός επιστήμονας προσθέ-
τει και κάτι άλλο, μια πιο προσω-
πική ανησυχία. «∆εν είμαι θρη-
σκευόμενος», λέει, «αλλά νιώθω 
ότι υπάρχει κάτι βλάσφημο στην 
προσπάθεια δημιουργίας νέων 
όντων με συνείδηση. Υπάρχει 
στον χώρο της τεχνολογίας μια 
τάση υπέρβασης της ανθρώπινης 
κατάστασης, μια τάση να μιμη-
θούμε τον Θεό. Και πρέπει να το 
σκεφτούμε πολύ καλά όλο αυτό».

Σε διάλεξή του προ διετίας ο 
Ομπερ εμβάθυνε στον παραλλη-
λισμό μεταξύ της δουλοκτησί-
ας στην Αρχαία Αθήνα και ενός 
πιθανού κόσμου όπου θα ζουν 
ανάμεσά μας μηχανές ευφυΐας 
αντίστοιχης με την ανθρώπινη, 
που θα χρησιμοποιούνται ως 
έξυπνα εργαλεία. Στη διάλεξη 
εκείνη αναδείκνυε γλαφυρά τα 
διανοητικά αδιέξοδα στα οποία 
κατέληγε ο Αριστοτέλης στο δια-
βόητο επιχείρημά του περί «φύ-
σει δούλων».

«Αν αυτές οι μηχανές (με Γε-
νική τεχνητή νοημοσύνη) έχουν 
συνείδηση, αν είναι ηθικά εφά-
μιλλες με εμάς, τότε, για όλους 
τους λόγους που δεν μπορούμε 
να χρησιμοποιήσουμε άλλους αν-
θρώπους απλώς ως εργαλεία, δεν 
θα μπορούμε να χρησιμοποιού-
με κι αυτές τις μηχανές με αυτόν 
τον τρόπο», σημειώνει στην «Κ». 
«Ο Αριστοτέλης προσπάθησε να 

φανταστεί μια κατηγορία ανθρώ-
πων που είναι διανοητικά ελατ-
τωματικοί και άρα ανήκουν σ’ 
αυτήν την κατηγορία (των δού-
λων). Το επιχείρημά του καταρ-
ρέει υπό το βάρος των εσωτερι-
κών του αντιφάσεων, ενώ στην 
πράξη ο ίδιος, πριν πεθάνει, απε-
λευθέρωσε τους σκλάβους του 
– κάτι το οποίο, βάσει της θε-
ωρίας του, θα τους έκανε κακό. 
Θα αντιμετωπίσουμε ακριβώς τα 
ίδια προβλήματα αν επιχειρήσου-
με να δημιουργήσουμε μηχανές 
με Γενική τεχνητή νοημοσύνη».

Το Στάνφορντ, όπου διδάσκει 
ο Ομπερ, βρίσκεται στη Σίλικον 
Βάλεϊ στη Βόρεια Καλιφόρνια, 
τη Μέκκα της ψηφιακής επανά-
στασης. Ρώτησα τον καθηγητή 
πώς βλέπει γενικότερα τον τρόπο 
με τον οποίο οι τεχνολογικοί κο-
λοσσοί αναπτύσσουν την ΑΙ και 
την ενσωματώνουν στην καθη-
μερινότητά μας. Είναι συμβατός 
με την ευδαιμονία των μαζών;

«Θα μπορούσε να είναι. Αυ-
τό που με ανησυχεί είναι ότι η 
λογική που καθοδηγεί την και-
νοτομία είναι αυτή της εισηγμέ-
νης επιχείρησης, που έχει στόχο 
τη μεγιστοποίηση της αξίας για 
τους μετόχους. Αυτές οι εταιρεί-
ες ανταγωνίζονται πολύ σκληρά 

και τα κίνητρά τους δεν ευθυ-
γραμμίζονται αναγκαστικά με 
τις ανάγκες της ανθρωπότητας».

 

Ενας αλγόριθμος 
για τη δημοκρατία

Ο Ομπερ είναι από τους κορυφαί-
ους θεωρητικούς της δημοκρα-
τίας διεθνώς, η οποία περνάει 
(ξανά) μια φάση ευρείας αμφι-
σβήτησης. Πόσο αισιόδοξος είναι 
για τις προοπτικές της;

Ο καθηγητής παραπέμπει 
στο άκρως επίκαιρο βιβλίο που 
δημοσίευσε προ μηνών με τον 
Μπρουκ Μάνβιλ, με τίτλο «The 
Civic Bargain: How Democracy 
Survives». «Η δημοκρατία αντι-
μετωπίζει πολύ σοβαρές προκλή-
σεις επί των ημερών μας», λέει. 
«Ωστόσο θεωρούμε ότι είναι πι-
θανό να φανταστούμε ένα μέλ-
λον στο οποίο ευδοκιμεί. Αυτό 
απαιτεί μια επαναδέσμευση σε 
ορισμένες συνθήκες, που είναι 
αναγκαίες για την ύπαρξή της: 
την εκ νέου διαπαιδαγώγηση για 
το νόημα και τις υποχρεώσεις 
που συνεπάγεται η συμμετοχή 
σε μια δημοκρατική πολιτεία, την 
ανάδειξη της αξίας της δημοκρα-
τίας καθ’ αυτής και των κακών 
που αποτρέπει, κ.ο.κ. Ανησυχώ 
πολύ για την κατάσταση του κό-
σμου, για να είμαι ειλικρινής, αλ-
λά δεν πρέπει να δίνουμε υπερ-
βολική έμφαση στους κινδύνους, 
γιατί αυτό γεννάει απελπισία και 
την αίσθηση ότι η κατάσταση 
δεν σώζεται, ότι δεν μπορεί να 
γίνει τίποτα. Εμείς πιστεύουμε 
ότι μπορούν οι πολίτες να επη-
ρεάσουν την κατάσταση – να δι-
απαιδαγωγούν ο ένας τον άλλον, 
να μάθουν να ακούν συμπολίτες 
τους με τους οποίους διαφωνούν, 
να προσπαθούν να καταλάβουν 
τις οπτικές που είναι διαφορετι-
κές από τις δικές τους».

Μπορεί η ΑΙ να συμβάλει σ’ 
αυτό – να βοηθήσει τους πολί-
τες να νιώσουν ότι συμμετέχουν 
πιο ενεργά στα κοινά; «Θα μπο-
ρούσε, ναι. Θα μπορούσαμε να 
διευρύνουμε σημαντικά το πεδίο 
του διαπροσωπικού διαλόγου με 
τη χρήση της ή να παρέχουμε 
πληροφόρηση σε κάθε άτομο 
με τον τρόπο που το διευκολύ-

νει περισσότερο να την απορρο-
φήσει». Αυτό φυσικά, σημειώνει, 
θα χρειαστεί σωστό σχεδιασμό 
των εργαλείων και το κατάλλη-
λο ρυθμιστικό πλαίσιο (οι αλγό-
ριθμοι των μέσων κοινωνικής 
δικτύωσης, όπως αναγνωρίζει, 
δεν έχουν συμβάλει στον εποικο-
δομητικό πολιτικό διάλογο, αλλά 
μάλλον τον έχουν υπονομεύσει).

Η νέα τεχνολογία, ωστόσο, ει-
δικά στο πλαίσιο ενός καθεστώ-
τος που δεν σέβεται την ιδιωτι-
κότητα των πολιτών, μπορεί να 
είναι και ένα πανίσχυρο εργαλείο 
χειραγώγησης και ελέγχου του 
πληθυσμού. Σε μία ακραία εκδο-
χή, ένα τέτοιο καθεστώς μπορεί 
να ισχυριστεί ότι οι δημοκρατι-
κές διαδικασίες είναι παρωχημέ-
νες, καθώς οι αλγόριθμοι γνωρί-
ζουν τα πάντα για τις επιθυμίες 
και τις ανάγκες των πολιτών.

«Ναι, τις επιθυμίες και τις ανά-
γκες που, σε ένα τέτοιο πλαίσιο, 
θα είναι ολοένα και περισσότε-
ρο αυτές που βολεύουν το καθε-
στώς», παρατηρεί ο Ομπερ. «∆εν 
θα ανταποκρίνεται στις επιθυ-
μίες στις οποίες θα έχουν κατα-
λήξει αυτόνομα οι πολίτες. Οι 
αυταρχικές κυβερνήσεις πάντα 
επιδιώκουν να κατασκευάσουν 
τις σωστές επιθυμίες στον πλη-
θυσμό». Ακόμη όμως κι αν αντα-
ποκρίνονται π.χ. στην επιθυμία 
για υλική ευημερία, αν εξασφα-
λίζουν το ζην, προσθέτει, «εξ ορι-
σμού οι αυταρχικές κυβερνήσεις 
δεν επιτρέπουν στους υπηκόους 
τους να δρουν ως πραγματικά πο-
λιτικά ζώα, να χρησιμοποιήσουν 
τις διανοητικές τους ικανότη-
τες ως πολίτες μιας κοινότητας 
για να διαμορφώσουν το πώς θα 
λειτουργήσει αυτή η κοινότητα. 
Με τον τρόπο αυτό στερούν από 
τους υπηκόους μια θεμελιώδη 
πτυχή της ανθρώπινης ύπαρξης 
στην πληρότητά της».

 

«Αυτά θα δουλεύουν, 
εμείς θα φιλοσοφούμε»

Η έκρηξη της Generative AI ενέ-
τεινε την ήδη αγωνιώδη συζή-
τηση για το μέλλον της εργασίας 
και της παιδείας, για τις δεξιότη-
τες που θα εξακολουθήσουν να 
απολαμβάνουν ισχυρή ζήτηση 
στην εποχή των ολοένα και πιο 
έξυπνων μηχανών. Μια θεωρία 
που κερδίζει έδαφος προβλέπει 
ότι οι πιο ωφελημένοι θα είναι 
οι απόφοιτοι των ανθρωπιστικών 
σπουδών και όσοι εστιάζουν στην 
ανάπτυξη δεξιοτήτων που οι μη-
χανές δείχνουν (ακόμα;) ανίκα-
νες να αναπαράγουν – οι οποίες 
συνδέονται με την αναπόσπαστα 
ανθρώπινή μας φύση.

«Αυτό ελπίζω», σχολιάζει ο 
Ομπερ. «Οτι οι μηχανές θα ανα-
λάβουν τα τεχνικά ζητήματα και 
θα αφήσουν σε εμάς τα μεγάλα 
ανθρωπιστικά ερωτήματα: τι εί-
ναι ομορφιά, τι είναι νόημα, τι 
είναι να ζει κανείς μια ανθρώ-
πινη ζωή... Σε έναν αυξανόμενα 
τεχνολογικό κόσμο, οι ανθρω-
πιστικές σπουδές δεν καθίστα-
νται παρωχημένες· αντιθέτως, 
θα αποκτήσουν μεγαλύτερη βα-
ρύτητα».

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Θέλουμε μηχανές
με συνείδηση;

Πρέπει να σκεφτούμε πολύ σοβαρά αν θα ήταν καλό 
να δημιουργήσουμε όντα τεχνητής νοημοσύνης, 

όταν δεν έχουμε ιδέα πώς θα είναι, ούτε αν θα ήταν 
καλό γι’ αυτά τα ίδια να υπάρχουν

Τζος Ομπερ, καθηγητής Πολιτικών Επιστημών 
και Κλασικών Σπουδών στο Πανεπιστήμιο του Στάνφορντ

Δυστοπική σκηνή από τη σειρά «Westworld». Καθώς οι πρωτοπόροι της τεχνητής νοημοσύνης έχουν επιδοθεί σε έναν αδυσώπητο ανταγωνισμό για να φτάσουν στο Αγιο ∆ισκοπότηρο της Γενικής 
τεχνητής νοημοσύνης, δεν αποκλείεται στο μέλλον να βρεθούμε, ως ανθρωπότητα, αντιμέτωποι με τα διλήμματα που βιώνουν οι χαρακτήρες κορυφαίων έργων επιστημονικής φαντασίας.

Σκοπός του νεότευκτου 
Lyceum Project, που θα διε-
ξαχθεί την επόμενη εβδομά-
δα στην Αθήνα, είναι –κατά τον 
Τζος Ομπερ– η αναβίωση του 
Λυκείου του Αριστοτέλη ως 
ενός φόρουμ πνευματικής ζύ-
μωσης με τη συμμετοχή μελε-
τητών από όλο τον κόσμο.



Κ Ο Σ Μ Ο Σ

Οτι της γαλλογερμανικής ατμο-
μηχανής της Ε.Ε. θα ηγούνται 
μετεκλογικά δύο «κουτσές πά-
πιες», όπως αποκαλούνται στα 
αγγλικά οι αποδυναμωμένοι 
ηγέτες με μηδαμινές πιθανό-
τητες επανεκλογής, δηλαδή ο 
Γερμανός καγκελάριος Ολαφ 
Σολτς και ο Γάλλος πρόεδρος 
Εμανουέλ Μακρόν, το γνω-
ρίζαμε. Κι όμως, το σοκ που 
προκάλεσε το αποτέλεσμα των 
ευρωεκλογών στις δύο σημα-
ντικότερες χώρες της Ενωσης 
ήταν πρωτόγνωρο. 

Η Γερμανία συνειδητοποί-
ησε αίφνης ότι χρειάζεται μια 
«επανένωση των δύο Γερμα-
νιών 2.0», αφού ο χάρτης της 
είναι διαιρεμένος μεταξύ ενός 
δυτικού κομματιού στο οποίο 
κυριαρχούν Χριστιανοδημο-
κράτες και Χριστιανοκοινωνι-
στές (CDU/CSU) κι ενός ανατο-
λικού με συντριπτική παρουσία 
της ξενοφοβικής «Εναλλακτι-
κής για τη Γερμανία» (AfD). Και 
η Γαλλία κοιμήθηκε την Κυρια-
κή το βράδυ με τον εφιάλτη ότι 
από τις πρόωρες εκλογές που 
προκήρυξε ο Μακρόν (στις 30 
Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου) θα 
προκύψει μια ακροδεξιά κυβέρ-
νηση, ανοίγοντας τον δρόμο 
για μια προεδρία της Μαρίν 
Λεπέν τo 2027. 

Σκληρό δίλημμα

Το στοίχημα που έβαλε ο 
Γάλλος πρόεδρος με το πολιτι-
κό σύστημα έχει σχεδόν εκβι-
αστικό χαρακτήρα. «Στηρίξτε 
με, αλλιώς έρχεται η Ακροδε-
ξιά», είναι το μήνυμά του. To 
δίλημμα στο οποίο καλούνται 
να απαντήσουν σε δύο εβδομά-
δες οι Γάλλοι ψηφοφόροι είναι 
το εξής: «Είστε έτοιμοι να ψη-
φίσετε ένα κόμμα που υπονο-
μεύει την Ευρώπη ή θεωρείτε 
πως η χώρα είναι ισχυρότερη 
στους κόλπους μιας ισχυρής 
Ευρώπης;».  

Θεώρησε σχεδόν δεδομένο 
ότι θα λειτουργήσει η χιλιο-
τραγουδισμένη «υγειονομική 
ζώνη» γύρω από την «Εθνική 
Συσπείρωση» (RN) της Λεπέν, 
αλλά η εκτίμηση δεν άργησε 
να διαψευστεί. Ο επικεφαλής 
του γκωλικού κόμματος, των 
Ρεπουμπλικανών, Ερίκ Σιοτί, 
άφησε ανοιχτό το ενδεχόμενο 
συνεργασίας με τη Λεπέν, προ-
καλώντας κύμα αμφισβήτησης 
από στελέχη του και την κα-
θαίρεσή του. Ομως το ταμπού 
καταρρίφθηκε. 

Η «Εθνική Συσπείρωση» 
της Λεπέν με ποσοστό 31,4% 
δεν είναι πλέον αποσυνάγω-
γη, όπως στο παρελθόν, και η 
σύμπραξη μαζί της είναι αντι-
κείμενο συζήτησης. Την ίδια 
στιγμή, το κόμμα του Γάλλου 
προέδρου κινδυνεύει με εξαέ-
ρωση, αφού η Κεντροαριστερά 
και οι Πράσινοι αποφάσισαν να 
κατέβουν με ενωτικό σχήμα, το 
νέο Λαϊκό Μέτωπο, στο οποίο 
περιλαμβάνονται οι σοσιαλι-
στές και τα κόμματα του Ζαν 
Λικ Μελανσόν και του Ραφαέλ 
Γκλικσμάν. Κεντρική φιλοδο-
ξία της πρωτοβουλίας είναι η 
απόλυτη ρήξη με τη μέχρι τώ-
ρα κυβερνητική πολιτική. Αρα, 
ουδείς μπορεί να προεξοφλήσει 
αν η επιλογή του Μακρόν για 
προσφυγή στις κάλπες θα απο-
δειχθεί επιτυχημένη ή θα οδη-
γήσει σε μια δύσκολη συγκα-
τοίκηση επί μία τριετία, αφού 
ο ίδιος απέκλεισε παραίτησή 

του ακόμη κι αν κερδίσει την 
αναμέτρηση τον επόμενο μή-
να το κόμμα της Λεπέν. 

Πώς θα είναι η συνύπαρξη 
ενός φιλοευρωπαίου προέδρου, 
του Μακρόν, κι ενός ευρωσκε-
πτικιστή πρωθυπουργού, του 
φωτογενούς εκλεκτού της Λε-
πέν, Ζορντάν Μπαρντελά; Το 
σενάριο αυτό φέρνει τη χώρα 
σε αχαρτογράφητα νερά. Ανα-
λυτές πάντως δεν αποκλείουν 
να πρόκειται για ένα σατανικό 
σχέδιο του Γάλλου προέδρου 
προκειμένου να αφήσει την 
Ακροδεξιά να φθαρεί επί τρία 
χρόνια στην κυβέρνηση και να 
περιορίσει τις πιθανότητες μιας 
εκλογικής νίκης της Λεπέν στις 
επόμενες προεδρικές εκλογές. 
Ο ίδιος ούτως ή άλλως δεν μπο-
ρεί να είναι εκ νέου υποψήφιος 
για την προεδρία. 

Χωρίς «πρόωρη» διέξοδο

Αν στη Γαλλία όλος ο χάρ-
της βάφτηκε στα τρία χρώματα 
της γαλλικής σημαίας, που έχει 
υφαρπάξει ως έμβλημά της η 
Συσπείρωση συγκεντρώνοντας 
διπλάσιο ποσοστό από το κόμ-
μα του Μακρόν, στη Γερμανία 
η AfD αναδείχθηκε δεύτερο 
κόμμα σε ομοσπονδιακό επί-
πεδο ξεπερνώντας τους σοσι-
αλδημοκράτες του Ολαφ Σολτς.

«Κάν’ το όπως ο Εμανουέλ, 
Ολαφ», ήταν το αίτημα των συ-
ντηρητικών, που είδαν μια χρυ-
σή ευκαιρία για πρόωρες εκλο-
γές. Ομως η Γερμανία δεν έχει 
κουλτούρα πρόωρων εκλογών. 

Μετά τις περιπέτειες που ακο-
λούθησαν τη ∆ημοκρατία της 
Βαϊμάρης, οι συνταγματικές 
ρυθμίσεις που θεσπίστηκαν 
είχαν στόχο τη σταθερότητα 
του πολιτεύματος, δυσχεραί-
νοντας την πραγματοποίηση 
αλλεπάλληλων αναμετρήσε-
ων. ∆εν είναι τυχαίο ότι στη 
μεταπολεμική ιστορία της Γερ-
μανίας έχουν πραγματοποιη-
θεί μόνο τρεις φορές πρόωρες 
εκλογές. Μία επί καγκελαρίας 
Βίλι Μπραντ το 1972, μια επί 
Χέλμουτ Κολ το 1982 και η πιο 
πρόσφατη επί Γκέρχαρντ Σρέ-
ντερ το 2005. 

Ο καγκελάριος ξέκοψε τη 
συζήτηση, τα ΜΜΕ βρίθουν 
όμως αναλύσεων ως προς το 
πόσο χρόνο έχει μπροστά της 
η κυβέρνηση για να ανακάμ-
ψει. Aκόμη και η κεντροαρι-
στερή ΖΕΙΤ του δίνει τρεις 
εβδομάδες για να ανακτήσει 
την πρωτοβουλία κινήσεων. 
Στη συνέχεια διακόπτει τις 

εργασίες της η Βουλή για το 
καλοκαίρι και ακολουθούν οι 
κρίσιμες φθινοπωρινές αναμε-
τρήσεις σε τρία πρώην ανατο-
λικογερμανικά κρατίδια, στις 
οποίες αναμένεται να θριαμ-
βεύσει η AfD. 

Ο στόχος της τρικομματικής 
κυβέρνησης του «φαναριού» 
(από το κόκκινο, πράσινο και 
κίτρινο των εταίρων) να παρου-
σιαστεί ο προϋπολογισμός έως 
τις 3 Ιουλίου δεν είναι πάντως 
ιδιαίτερα ρεαλιστικός. Οι Ελεύ-
θεροι ∆ημοκράτες (FDP) του 
υπουργού Οικονομικών Κρί-
στιαν Λίντνερ έχουν στυλώ-
σει τα πόδια για τη συνέχιση 
του φρένου χρέους, το SPD δεν 
συζητάει περικοπές δημοσίων 
δαπανών ή μειώσεις φόρων και 
οι Πράσινοι δεν θα ανεχθούν 
περιβαλλοντικές εκπτώσεις. 

Το πρόβλημα είναι πως η 
τρύπα που άνοιξε το μπλόκο 
του Συνταγματικού ∆ικαστηρί-
ου στην αξιοποίηση των κον-
δυλίων από το ταμείο για την 
καταπολέμηση της πανδημίας 
στην καταπολέμηση της κλιμα-
τικής αλλαγής υπολογίζεται σε 
30-40 δισ. ευρώ. 

Μεταξύ των τριών κομ-
μάτων απαιτούνται επώδυ-
νοι συμβιβασμοί και κανένας 
από τους εταίρους δεν έχει 
την πολυτέλεια αυτή τη στιγ-
μή να θυσιάσει προεκλογικές 
δεσμεύσεις του κινδυνεύοντας 
να αποξενώσει περαιτέρω την 
εκλογική του βάση. Ειδικά οι 
Πράσινοι είναι σε δεινή θέση, 
αφού υπέστησαν τις σημαντι-
κότερες απώλειες στις ευρωε-
κλογές κι έχασαν 9 έδρες στο 
νέο Ευρωκοινοβούλιο. Tην ίδια 
στιγμή, το ποσοστό των πολι-
τών που δηλώνει δυσαρεστη-
μένο από το έργο της τρικομμα-
τικής κυβέρνησης έχει φτάσει 
το 71% έναντι 66% τον περα-
σμένο μήνα, ενώ ο Σολτς είναι 
ο αντιδημοφιλέστερος καγκε-
λάριος στην ιστορία της χώ-
ρας (20% είναι η δημοτικότη-
τά του). Ηδη οι δημοσιογράφοι 
έχουν αρχίσει να συζητούν το 
ενδεχόμενο ο επόμενος υπο-
ψήφιος καγκελάριος εκ μέρους 
των σοσιαλδημοκρατών να εί-
ναι ο υπουργός Αμυνας Μπό-
ρις Πιστόριους, το μέλος της 
κυβέρνησης με τη μεγαλύτερη 
διακομματική απήχηση στην 
κοινή γνώμη. H συντριπτική 
πλειοψηφία των Γερμανών πι-
στεύει ότι μιλάει κατανοητά 
(62%), είναι αποτελεσματικός 
(56%) και αξιόπιστος (51%), με 
βάση δημοσκόπηση του περι-
οδικού «Στερν». 

Πανηγυρίζει η Μόσχα

H οικτρή κατάσταση στον 
γαλλογερμανικό άξονα και η 
ενίσχυση της Ακροδεξιάς στην 
επόμενη Ευρωβουλή είναι λο-
γικό να χαροποιεί τη Μόσχα, 
που έσπευσε να κάνει λόγο για 
«ντροπή της Ευρώπης και συ-
ντριπτική ήττα των Μακρόν 
και Σολτς». Σχολιάζοντας το 
αποτέλεσμα ο πρόεδρος της 
∆ούμας Βιάτσεσλαβ Βολόντιν 
χαρακτήρισε την έκβαση ανα-
μενόμενη με ανάρτησή του 
στην πλατφόρμα Τέλεγκραμ: 
«Μια λιμνάζουσα οικονομία, 
μεταναστευτική κρίση, χώρες 
που εμπλέκονται στον πόλεμο 
στην Ουκρανία εναντίον των 
εθνικών τους συμφερόντων...». 
Και καταλήγει: «Θα έπρεπε να 
παραιτηθούν και να σταματή-
σουν να κοροϊδεύουν τους ψη-
φοφόρους τους».

Η αχανής έκταση του πρώην αερο-
δρομίου Τέμπελχοφ, που εγκαινι-
άστηκε το 1923 και έχει συνδεθεί 
στενά με την ιστορία του Βερολί-
νου, είναι πλέον αποκλειστικά χώ-
ρος αναψυχής. Οταν σταμάτησε να 
λειτουργεί το 2008, απαγορεύτηκε 
και η παραμικρή δόμηση – μία από 
τις επιτυχίες της πράσινης πολιτι-
κής, κόντρα σε όλα τα υπόλοιπα 
κόμματα. ∆ιαγωνίως απέναντι βρί-
σκεται η Columbiahalle, που σήμε-
ρα δεν φιλοξενεί συναυλία, αλλά το 
μετεκλογικό πάρτι των Πρασίνων. 
«Ετσι μού ’ρχεται να σηκωθώ να 
φύγω, αλλά δεν με παίρνει», λέει 
ένα σημαντικό στέλεχος που προ-
σπαθεί να κρύψει τη διάχυτη μιζέ-
ρια: το κόμμα κατακρημνίστηκε 
στις ευρωεκλογές από το 20,5% στο 
12%. Και το χειρότερο: τα ακροδε-
ξιά κόμματα θριάμβευσαν στη Γερ-
μανία και στην υπόλοιπη Ευρώπη.   
 
Οι ερμηνείες, έτοιμες ήδη πριν από 
το διαφαινόμενο αποτέλεσμα, 
ακούστηκαν αμέσως: ελιτισμός 
και απώλεια επαφής με «τον μέσο 
πολίτη» ήταν ορισμένες από αυ-
τές. Ομως, αν είναι έτσι, γιατί δεν 
λειτούργησαν αρνητικά και πριν 
από δύο χρόνια; Αφού το κόμμα 
παραμένει το ίδιο. Φαίνεται πως οι 
αιτίες είναι πολλαπλές και προέκυ-
ψαν αυτά τα δύο τελευταία χρόνια.   
 
Μια άλλη, πιο εύλογη ερμηνεία εί-
ναι οι καβγάδες εντός του κυβερ-
νητικού συνασπισμού. Σίγουρα η 
εικόνα έριδας που δίνει το λεγόμε-
νο «φανάρι» (από το κόκκινο, το 
κίτρινο και το πράσινο των τριών 
κομμάτων του κυβερνητικού συ-
νασπισμού) είναι αρνητική. Βλέ-
ποντας ωστόσο ότι οι «κόκκινοι» 
Σοσιαλδημοκράτες και οι «κίτρι-
νοι» Φιλελεύθεροι δεν έχασαν τόσο 
πολύ, πρέπει κανείς να ψάξει για 
τους λόγους που οδήγησαν ειδι-
κά στις απώλειες των Πρασίνων.   
 
Ενας παράγοντας είναι σίγουρα η 
ατυχής επικοινωνιακή πολιτική 
ενός κομβικού νόμου για τη θέρ-
μανση, που είχε ως σκοπό τη μεσο-
πρόθεσμη μείωση των εκπομπών 
διοξειδίου του άνθρακα, εξελήφθη 
ωστόσο ως οικονομική επιβάρυνση 
για τον απλό πολίτη. Εδώ προστί-
θενται και οι διαμαρτυρίες αγρο-
τών που ξέσπασαν τον χειμώνα και 
εξελίχθηκαν σε ταραχές, με αφορ-

μή τη φορολόγηση του ντίζελ, και 
είχαν ως βασικό στόχο τους Πρά-
σινους – αυτοί θέλουν να σταμα-
τήσουμε να καίμε πετρέλαιο, αυτοί 
είναι που μας φορολογούν. «Υπερε-
κτιμήσαμε τη θέληση του κόσμου 
για αλλαγή», δήλωσε το ιστορικό 
ηγετικό στέλεχος του κόμματος 
Γιούργκεν Τρίτιν το βράδυ των 
εκλογών. Με άλλα λόγια, η εντύ-
πωση ότι οι μεταρρυθμίσεις υπέρ 
της προστασίας του περιβάλλοντος 
γίνονται με υπερβολική ταχύτητα 
και εις βάρος του απλού πολίτη κό-
στισε σίγουρα ένα μεγάλο μέρος 
των ψηφοφόρων.    
 
Εξίσου μεγάλη βαρύτητα έχει και η 
απώλεια της προτίμησης της νεο-
λαίας, βασικού πυλώνα των πρά-
σινων ψηφοφόρων. Ομως εδώ οι 
απώλειες σημειώνονται όχι λόγω 
της υπερβολικά υψηλής, αλλά μάλ-
λον της υπερβολικά χαμηλής τα-
χύτητας των μεταρρυθμίσεων: ένα 
σεβαστό 3% μετακινήθηκε προς 
το κόμμα Volt. Εκεί που το 2019 
το κίνημα Fridays for Future ήταν 
υποστηρικτές, τώρα είναι επικρι-
τές των Πρασίνων.   
 
Καταλυτική σημασία είχε ωστόσο 
η αναγωγή του μεταναστευτικού 
σε μείζον πολιτικό θέμα. Η ανα-
σφάλεια που προκαλείται, τα φα-
ντάσματα της εγκληματικότητας, 
της ανεργίας ή της πολιτισμικής 
διάβρωσης που επιστρατεύονται 
και αποδίδονται στους μετανάστες 
είναι αυτό που δίνει φτερά στα 
ακροδεξιά σχήματα – και αυτό που 
κόστισε τρομερά στους Πράσινους, 
οι οποίοι θεωρείται ότι δεν έχουν 
απαντήσεις. Αυτή η στρατηγική, 
με τη βοήθεια πιασάρικων, υπε-
ραπλουστευτικών μέσων, όπως το 
TikTok, υπήρξε μάλλον ο πιο κατα-
λυτικός παράγοντας όχι μόνο για 
την πτώση των Πρασίνων, αλλά 
κυρίως για την ανάδειξη των ακρο-
δεξιών, τάση για την οποία πρέπει 
να βρεθεί επειγόντως απάντηση.  
 
Πίσω στο Τέμπελχοφ. Στο Βερολί-
νο, όπως και στο Αμβούργο και σε 
άλλες μεγαλουπόλεις, οι Πράσινοι 
παρέμειναν πρώτη δύναμη. Του-
λάχιστον μένει ο αχανής χώρος 
αναψυχής ως πράσινη σφραγίδα 
στο Βερολίνο. 

 
Ο κ. Κώστας Κοσμάς είναι φιλόλογος 
και πολιτεύεται με τους Πράσινους 
στο Βερολίνο.   

Tης ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Του ΚΩΣΤΑ ΚΟΣΜΑ   

Σε ομηρία
οι κεφαλές
του άξονα

Η βύθιση των Πρασίνων   

Οι ηγεσίες των δύο πιο σημαντικών χωρών της Ε.Ε. βρίσκονται 
πλέον απονομιμοποιημένες και πιεσμένες από τα ακροδεξιά 
κόμματα – Η «ζαριά» του Μακρόν και η κλεψύδρα του Σολτς

Η «Εθνική 
Συσπείρωση» της 
Λεπέν με ποσοστό 

31,4% δεν είναι πλέον 
αποσυνάγωγη, όπως 

στο παρελθόν, και 
η σύμπραξη μαζί της 

είναι αντικείμενο 
συζήτησης.
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Ο Ολαφ Σολτς είναι ο αντιδημοφιλέστερος καγκελάριος στην Ιστορία της Γερμανίας με δημοτικότητα 20%. Μετά 
την καθίζηση των Σοσιαλδημοκρατών, η κεντροαριστερή εφημερίδα Ζeit εκτιμά ότι έχει μόλις τρεις εβδομάδες για 
να ανακτήσει την πρωτοβουλία των κινήσεων. Στη συνέχεια η Βουλή διακόπτει τις εργασίες της για το καλοκαίρι και 
ακολουθούν οι κρίσιμες φθινοπωρινές αναμετρήσεις σε τρία πρώην ανατολικογερμανικά κρατίδια, στις οποίες ανα-
μένεται να θριαμβεύσει η AfD.   

Η κυριαρχία του μαύρου της 
Ενωσης Χριστιανοκοινωνι-
στών/Χριστιανοδημοκρατών 
(CDU/CSU) –με εξαίρεση κά-
ποιες πράσινες νησίδες (Αμ-
βούργο, Βρέμη, Κολωνία)– στο 
δυτικό κομμάτι της Γερμανί-
ας και το γαλάζιο χρώμα της 
Εναλλακτικής για τη Γερμανία 
(AfD) στο ανατολικό κομμάτι 
της χώρας δείχνουν ότι η επα-
νένωση των δύο Γερμανιών 
δεν έχει επιτευχθεί στην πρά-
ξη. Στη Γαλλία, το καφέ χρώ-
μα της Ακροδεξιάς απλώνεται 
σε όλο τον χάρτη, με κάποιες 
διάσπαρτες εστίες κεντροαρι-
στερών (συνεργασία Σοσιαλι-
στών και κόμματος του Ραφα-
έλ Γκλικσμάν) θυλάκων, όπως 
στους νομούς Λοζέρ, Αριέζ, Οτ 

Αλπ και Ιλ-ε-Βιλέν.   

Α Π Ο Ψ Η

Διχασμένη Γερμανία,
ομοιόχρωμη Γαλλία     

ΤΑ ΡΙΧΤΕΡ 
ΤΗΣ ΕΥΡΩΚΑΛΠΗΣ
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Είναι μία από τις πιο μαχητι-
κές φωνές της σύγχρονης αρι-
στερής γαλλικής διανόησης. Ο 
Εντουάρ Λουί –που κατά ένα 
μέρος είναι και «δικός» μας 
αφού μοιράζει τον χρόνο της δι-
αμονής του στη Γαλλία και την 
Ελλάδα– θεωρείται από τους 
πιο σημαντικούς νέους συγ-
γραφείς παγκοσμίως. Τόσο με 
τα βιβλία του («Να τελειώνου-
με με τον Εντύ Μπελγκέλ», «Η 
ιστορία της βίας», «Ποιος σκό-
τωσε τον πατέρα μου» από τις 
εκδόσεις Αντίποδες) όσο και με 
την αρθρογραφία του σε γαλλι-
κά έντυπα προσφέρει μια βαθιά 
και προσωπική ματιά στη ζωή 
της εργατικής τάξης στη Γαλ-
λία, εξετάζοντας θέματα όπως 
η φτώχεια, ο ρατσισμός, η ομο-
φοβία, ο αλκοολισμός.  

Τον βρήκαμε στην Αθήνα 
λίγο πριν επιστρέψει στη Γαλ-
λία και του ζητήσαμε να σχολι-
άσει την πολιτική κατάσταση 
όπως έχει διαμορφωθεί στην 
πατρίδα του μετά τις πρόσφα-
τες εξελίξεις. Ακούμε μια φω-
νή ζωντανή, παλλόμενη, που 
ακόμη και από το τηλέφωνο ο 
ήχος της δηλώνει τη δέσμευση 
στα πιστεύω της. Ξεκινώντας 
με την ερώτηση για το επόμε-
νο βήμα στη Γαλλία, δεν χρει-
άζονται παρά σύντομες δικές 
μας ερωτήσεις - παρεμβάσεις 
για να ξετυλίξει τη σκέψη του. 

«Για μένα είναι σημαντικό 
να προσπαθήσω να κατανοή-
σω την πολιτική με μια μορφή 
διαλεκτικής και όχι με στατικό 
τρόπο. Μιλάω λοιπόν για πολι-
τικές και κοινωνικές εξελίξεις, 
και από αυτή τη σκοπιά στην 
πραγματικότητα ο Εμανουέλ 
Μακρόν και η Μαρίν Λεπέν εί-
ναι η αιτία και η συνέπεια της 
ίδιας διαδικασίας, απαντάει ο 
32χρονος συγγραφέας.  

«Προφανώς δεν είναι όμοιοι 
ως προς την πολιτική τους, αλ-
λά από τη μια πλευρά υπάρχει η 
αιτία, που είναι ο Μακρόν, και 
από την άλλη πλευρά υπάρχει 
η συνέπεια, που είναι η Λεπέν», 
τονίζει ο Λουί και προσθέτει ότι 
η άνοδος της Ακροδεξιάς σε 
πολλές ευρωπαϊκές χώρες δεν 
έγινε σε μια νύχτα. «Κατά τη 
γνώμη μου, η διαδικασία που 
επέτρεψε στην άκρα ∆εξιά να 
αποκτήσει τόση εξουσία στην 
Ευρώπη είναι πολιτικές όπως 
αυτή του Μακρόν, οι οποίες 
είναι νεοφιλελεύθερες και τε-
χνοκρατικές, οδηγούν στην 
ανασφάλεια, στην κατάργηση 
των κοινωνικών παροχών, στην 
κατάργηση των δημοσίων υπη-
ρεσιών, σε όλο και μεγαλύτερο 
περιορισμό της δημόσιας πε-
ρίθαλψης, σε λιγότερα χρήμα-
τα στη δημόσια εκπαίδευση, 
σε περιορισμό της πρόσβασης 
των μεσαίων και των χαμηλών 
κοινωνικών τάξεων στα βασικά 
αγαθά της καθημερινής ζωής», 
σημειώνει και θεωρεί ότι παρό-
μοιες πολιτικές έχουν εφαρμό-
σει ευρωπαϊκές κυβερνήσεις 
με αριστερό και σοσιαλιστικό 
πρόσημο.   

«Ζώντας μέσα σε αυτές τις 
συνθήκες, και με τη χρήση 
εντέλει ενός πολιτικού αδιε-
ξόδου στις προηγούμενες προ-
εδρικές εκλογές, ήξερα ότι ψη-
φίζοντας τον Μακρόν για να 
αποτρέψω την Ακροδεξιά να 
έρθει στην εξουσία –το έκανα 
με πολύ πόνο, με πολλή ένταση 
μέσα μου– ψήφιζα έναν υπο-
ψήφιο που θα έκανε την Ακρο-
δεξιά να ανέβει. Πολύ συχνά 
ακούγοντας τις πολιτικές ανα-
λύσεις στα μέσα ενημέρωσης 
νομίζω ότι βρισκόμαστε ακόμη 
στο στάδιο της φωτογραφίας, 
δεν έχουμε φθάσει στον κινη-
ματογράφο, στην εξέλιξη της 
κινούμενης εικόνας. Η Ακρο-

δεξιά αντιμετωπίζεται ως μια 
παγωμένη εικόνα, ενώ στην 
πραγματικότητα πρέπει να κα-
τανοήσουμε την κίνησή της. 
Σταδιακά, στις δεκαετίες του 
1980, του 1990 και του 2000 
γίναμε μάρτυρες ενός είδους 
μεγάλης συντηρητικής επανά-
στασης στην πολιτική, κατά 
την οποία ένα μεγάλο μέρος 
της βάσης της Αριστεράς, που 
παραδοσιακά υπερασπιζόταν 
τους μειονεκτούντες και τους 
φτωχότερους, έκανε μια μεγά-
λη στροφή προς τη ∆εξιά. Στην 
πραγματικότητα υπέστη και 
αυτή τις συνέπειες της νεοφι-
λελεύθερης επανάστασης, και 
σταμάτησε να μιλάει για τον 
πόνο, τη βία, την ταπείνωση 
στη δουλειά, τις δυσκολίες».  

 
– Εχουμε λοιπόν μια πλήρη 

μεταστροφή του γαλλικού 
εκλογικού σώματος προς τον 
ακραίο συντηρητισμό; 

– Στην πραγματικότητα, αυ-
τή ήταν μια διαδικασία που 
χρειάστηκε πολύ χρόνο. Ξέ-
ρετε, για τη Γαλλία όταν στη 
δεκαετία του 1980 η Ακροδεξιά 
για πρώτη φορά απέκτησε ένα 
εκλογικό ποσοστό που έφθανε 
περίπου στο 5%, έγινε μεγά-
λο σκάνδαλο. Τι συνέβη έκτο-
τε, πού πήγαν τα δάκρυά μας; 
Οι παππούδες και οι γιαγιάδες 
μου ψήφιζαν αριστερά ή κομ-
μουνιστικά κόμματα. Στην πο-
ρεία ολόκληρη η επόμενη γενιά 
άρχισε να ψηφίζει Ακροδεξιά. 
Η πολιτική φιλόσοφος Σαντάλ 
Μουφ έχει μια άποψη, που νο-
μίζω πως είναι πολύ αληθινή. 
Υποστηρίζει ότι οι περισσότε-
ροι άνθρωποι που πρόκειται 
να ψηφίσουν την άκρα ∆εξιά, 
στην πραγματικότητα ψηφί-
ζουν για αριστερούς λόγους. 
Ψηφίζουν την Ακροδεξιά επει-
δή θέλουν μια καλύτερη ζωή, 
επειδή δεν μπορούν να φάνε 
κάθε μέρα, επειδή δεν μπο-
ρούν να πληρώσουν τη βενζί-
νη, επειδή νιώθουν τη βία της 
ανισότητας. Προφανώς βεβαί-
ως υπάρχει ποσοστό του εκλο-
γικού σώματος που ψηφίζει τη 
Λεπέν εν προκειμένω για πραγ-
ματικά ακροδεξιούς λόγους: 
είναι ομοφοβικοί, ρατσιστές, 
κατά των μεταναστών, υπέρ 
της βίας.  

 
– Ποια είναι λοιπόν η λύση σε 
αυτή την κατάσταση;   

– Να ξαναδημιουργήσουμε 
μια Αριστερά που θα έπαιρνε 
τις ψήφους από την Ακροδε-
ξιά και θα έδινε πίσω στους 
κυριαρχούμενους, στους πιο 
επισφαλείς ανθρώπους, στους 
εργαζομένους την αίσθηση ότι 
εκπροσωπούνται. Και αυτό το 
αίτημα έχει δύο πλευρές. Αφε-
νός οι προοδευτικοί όλων των 
κατηγοριών, από διαφορετι-
κά πεδία, διαφορετικούς κό-
σμους, με διαφορετικές ευαι-
σθησίες, πρέπει να πάψουν να 
υποκύπτουν στη «γοητεία» της 
Ακροδεξιάς και να θέτουν τα 
δικά τους ερωτήματα, αντί να 
απαντούν στα ερωτήματα των 
άλλων. Η νίκη της Ακροδεξιάς 
τα τελευταία χρόνια είναι ότι 
κέρδισε τη μάχη των εγκεφά-
λων, εκείνων που με εμμονή 
βλέπουν και μιλούν μόνον γι’ 
αυτήν. Ξέρουμε ότι αυτό συ-
νέβη στις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες με τον Ντόναλντ Τραμπ και 
είναι επίσης μια βασική αιτία 
που του επέτρεψε να κερδίσει.  

Η άλλη πλευρά της προσπά-
θειας για να βρεθεί λύση στο 
πολιτικό αδιέξοδο συνδέεται 
με την Αριστερά που είναι πο-
λύ ισχυρή, αλλά διχασμένη. 
Πώς θα μπορούσαμε λοιπόν 
να δημιουργήσουμε από κοι-
νού μια ισχυρότερη αριστερή 
δύναμη; Στην πραγματικότη-
τα, το να ενώσουμε τις δυνά-
μεις μας δεν σημαίνει ότι συμ-
φωνούμε. Η ένωση δυνάμεων 
σημαίνει να συνεχίσουμε να 
διαφωνούμε. Αλλά αυτές οι δι-
αφωνίες θα είναι παραγωγικές 
όταν θα αποσκοπούν στο να 
δημιουργήσουν κάτι καινούρ-
γιο. Ενώνουμε τις δυνάμεις μας 
σημαίνει παράγουμε εποικοδο-
μητικές διαφωνίες. Και στην 
πραγματικότητα βάζοντας τους 
σοσιαλιστές, τους οικολόγους, 
τους κομμουνιστές και τη ριζο-
σπαστική Αριστερά μαζί, δεν 
συνεπάγεται ότι διαγράφουν 
τις διαφωνίες τους, αλλά ότι 
αυτές οι διαφωνίες θα μπορέ-
σουν να χτίσουν κάτι.  

 
– Είστε αισιόδοξος για τις εκλο-
γές της 30ής Ιουνίου; 

– Αισιόδοξος... ∆εν ξέρω. Εί-
μαι όμως μαχητικός. 

«Να είστε προσεκτικοί διό-
τι όταν μια δημοκρατία είναι 
άρρωστη, ο φασισμός την επι-
σκέπτεται στο κρεβάτι της και 
όχι για να δει τι κάνει», έλεγε ο 
κάποτε Αλμπέρ Καμύ, ο οποί-
ος υποστήριξε ότι εάν η γενιά 
του δεν καταφέρει να αλλάξει 
τον κόσμο, θα πρέπει να κάνει 
το παν για να μην τον δει να 
καταρρέει.
 
Ανήκω στη γενιά που άρχισε να 
ψηφίζει στη Γαλλία στα τέλη 
της δεκαετίας του 1980 έχο-
ντας ως επιλογή έναν κλασικό 
δικομματισμό και στο βάθος 
της γραμμής του ορίζοντα το 
ακροδεξιό κόμμα του Ζαν-Μα-
ρί Λεπέν. ∆ύσκολο σήμερα να 
μην αναγνωρίσει κανείς πως 
τα σχήματα του πολιτικού το-
πίου που γνωρίζαμε μέχρι πρό-
τινος έχουν καταρρεύσει σαν 
ένα κάστρο στην άμμο μετά τις 
τελευταίες ευρωπαϊκές εκλο-
γές. Ωστόσο αυτό δεν έγινε σε 
μια νύχτα.   
 
Παραδοσιακά όταν το τότε Εθνι-
κό Μέτωπο πλησίαζε επικίνδυ-
να στην εξουσία, μια δημοκρα-
τική ασπίδα διαμορφωνόταν 
αυτομάτως και δεν επέτρε-
πε ποτέ στον Λεπέν να περά-
σει την κόκκινη γραμμή. Ετσι 
εξελέγη ο Ζακ Σιράκ το 2002 
στον δεύτερο γύρο των προε-
δρικών εκλογών ξεπερνώντας 
το 82% των ψήφων απέναντι 
στον Λεπέν, έτσι επικράτησε 
και ο Μιτεράν καταπολεμώντας 
συστηματικά το σκιάχτρο της 
Ακροδεξιάς όσο του ήταν χρή-
σιμο. Τότε, μόνο η ιδέα της ανό-
δου του Ζαν-Μαρί Λεπέν στην 
εξουσία μπορούσε να συσπει-
ρώσει τους πολιτικούς του αντι-
πάλους δίχως δεύτερη σκέψη. 
Είκοσι δύο χρόνια αργότερα 
τους διχάζει ανελέητα.   
 
Τι άλλαξε σε δύο δεκαετίες; Σχε-
δόν τα πάντα· ο Λεπέν έδωσε 
τη σκυτάλη στην κόρη του 
Μαρίν, το κόμμα άλλαξε όνο-
μα και μετατράπηκε σε Εθνι-
κή Συσπείρωση, καμουφλάρισε 
όσο μπορούσε κάποιες λεκτικές 
και ιδεολογικές δυσοσμίες του 
παρελθόντος, όργωσε ακατά-
παυστα τις περιφέρειες πριονί-

ζοντας μεθοδικά τα κεκτημένα 
των παραδοσιακών κομμάτων 
και πλησίασε δυναμικά τους 
νέους ψηφοφόρους, για τους 
οποίους το σκοτεινό παρελθόν 
της Ακροδεξιάς δεν σήμαινε 
κάτι τόσο γνώριμο.    
 
Μια μακροχρόνια ατζέντα που 
φαινομενικά δεν απέδωσε άμε-
σους καρπούς στις προεδρικές 
αναμετρήσεις τoυ 2017 και του 
2022 (καθώς ο Εμανουέλ Μα-
κρόν εξελέγη και τις δύο φο-
ρές), αλλά που έδωσε την ευ-
καιρία στη Μαρίν Λεπέν να 
διευρύνει σταδιακά τη βάση 
της, να φλερτάρει με τις κοι-
νωνικές τάξεις που απεχθάνο-

νταν τις ελίτ της χώρας και να 
δημιουργήσει έναν αρσενικό 
κλώνο της, πολύ νεότερο και 
εμφανίσιμο για τα τηλεοπτικά 
πάνελ· τον Ζορντάν Μπαρντε-
λά, 28 ετών και ήδη υποψήφιο 
για την πρωθυπουργία της χώ-
ρας σε περίπτωση νίκης της πα-
ράταξής του στις επερχόμενες 
βουλευτικές εκλογές.   
 
Τι δεν άλλαξε από το 2002; Η 
εμμονή της Λεπέν με το μετα-
ναστευτικό, η γενικότερη ανα-
θεώρηση της υπάρχουσας ευ-
ρωπαϊκής διακυβέρνησης, τα 
γλυκά μάτια προς τον Τραμπ 
και τον Πούτιν, και μια ρεβάνς 
που περιμένει να εκραγεί. Τη 
θυμάμαι σε μια συνέντευξη που 
μου είχε παραχωρήσει πριν από 
πέντε χρόνια να μου μιλάει για 
τη δύναμη «του παλιρροϊκού 
κύματος», ότι δηλαδή είναι θέ-
μα χρόνου το πολιτικό κατεστη-

μένο να βρεθεί αντιμέτωπο με 
ένα ανεξέλεγκτο θυμικό που 
θα ξεκινήσει από την κοινω-
νία και θα φθάσει στα έδρανα 
της Εθνοσυνέλευσης. Η στιγμή 
λοιπόν έφθασε και την επομέ-
νη των ευρωπαϊκών εκλογών ο 
Εμανουέλ Μακρόν διέταξε τη 
διάλυση της Βουλής, επισπεύ-
δοντας την εκλογική διαδικα-
σία και προσδοκώντας «ένα 
δημοκρατικό ταρακούνημα» 
από την πλευρά των ψηφοφό-
ρων. Μόνο που το σημερινό το-
πίο είναι τελείως διαφορετικό 
από τα προηγούμενα χρόνια, 
η κρίση με τα Κίτρινα Γιλέκα, 
η τρομοκρατία, η πανδημία, 
καθώς και οι κοινωνικές ανα-
ταραχές για το συνταξιοδοτικό 
έσπειραν διχόνοια, ανασφά-
λεια και δημιούργησαν μια πό-
λωση σε έναν κοινωνικό ιστό 
πιο διχασμένο και πιο ανήσυ-
χο από ποτέ.  
 
Ο Μακρόν αναγνωρίζει ένα κομ-
μάτι ευθύνης στον απολογι-
σμό του και εκλιπαρεί για μια 
συσπείρωση για το καλό της 
Γαλλίας και της Ευρώπης. Μή-
πως είναι λίγο αργά; Πώς να 
συσπειρώσει τα παραδοσιακά 
κόμματα των σοσιαλιστών και 
των συντηρητικών που δυνα-
μίτισε ο ίδιος όταν πήρε την 
εξουσία; Πού να βρει κάποιο 
αξιόπιστο αντίβαρο απέναντι 
σε μια έκρυθμη ακροαριστε-
ρά που κρατάει αμφιλεγόμε-
νη στάση σε φλέγοντα ευρω-
παϊκά θέματα; Ισως να είναι η 
πρώτη φορά στην ιστορία της 
πέμπτης γαλλικής δημοκρατί-
ας που τα σύνορα των ιδεολο-
γικών γραμμών στις διάφορες 
παρατάξεις δεν είναι πλέον ξε-
κάθαρα.   
 
Κάποτε ένας παλιός υπουργός 
του Ζακ Σιράκ έλεγε πως στην 
πολιτική όταν φθάσεις να μην 
έχεις άλλη επιλογή από την πα-
νούκλα ή τη χολέρα, πρέπει να 
είσαι έτοιμος να πηδήξεις στο 
κενό. Ο Γάλλος πρόεδρος επέ-
λεξε την πιο επικίνδυνη οδό. 
Θα καταφέρει άραγε να κλείσει 
το κουτί της Πανδώρας μέχρι 
τις 29 Ιουνίου; 

 
Ο κ. Νίκος Αλιάγας είναι 
δημοσιογράφος, ζει και εργάζεται 
στη Γαλλία.  

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ 

Του ΝΙΚΟΥ ΑΛΙΑΓΑ   

Φταίει και ο Μακρόν 
για την άνοδο της Λεπέν 

Την πανούκλα ή τη χολέρα     

Εντουάρ Λουί, συγγραφέας 

Oι περισσότεροι άνθρωποι ψηφίζουν την άκρα Δεξιά για αριστερούς 
λόγους, όχι επειδή είναι ρατσιστές ή υπέρ της βίας  

Η Αριστερά είναι 
πολύ ισχυρή, αλλά 
διχασμένη. Το να 

ενώσουμε τις δυνάμεις 
μας δεν σημαίνει 
ότι συμφωνούμε. 

Θα συνεχίσουμε να 
διαφωνούμε, αλλά 
αυτές οι διαφωνίες 
θα μπορέσουν να 

χτίσουν κάτι. 

Ισως να είναι 
η πρώτη φορά 

στην ιστορία της 
πέμπτης γαλλικής 
δημοκρατίας που 

τα σύνορα των 
ιδεολογικών γραμμών 

στις διάφορες 
παρατάξεις δεν είναι 

πλέον ξεκάθαρα.    
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Η πρόωρη προσφυγή του Εμανουέλ Μακρόν στις κάλπες αμέσως μετά την ήττα στις ευρωεκλογές ίσως οδη-
γήσει σε μια δύσκολη συγκατοίκηση με τον εκλεκτό της Λεπέν, Ζορντάν Μπαρντελά, στην πρωθυπουργία. Ανα-
λυτές δεν αποκλείουν να πρόκειται για ένα σατανικό σχέδιο του Γάλλου προέδρου προκειμένου να αφήσει την 
Ακροδεξιά να φθαρεί επί τρία χρόνια στην κυβέρνηση και να περιορίσει τις πιθανότητες μιας εκλογικής νίκης 
της Λεπέν στις επόμενες προεδρικές εκλογές.     

«Ακούγοντας τις πολιτικές 
αναλύσεις νομίζω ότι βρισκό-
μαστε ακόμη στο στάδιο της 
φωτογραφίας, δεν έχουμε 
φθάσει στον κινηματογράφο. 
Η Ακροδεξιά αντιμετωπίζε-
ται ως μια παγωμένη εικόνα, 
ενώ πρέπει να κατανοήσουμε 
την κίνησή της. Στις δεκαετί-
ες του 1980, του 1990 και του 
2000 γίναμε μάρτυρες μιας 
συντηρητικής επανάστασης 
στην πολιτική, κατά την οποία 
ένα μεγάλο μέρος της βάσης 
της Αριστεράς έκανε στροφή 
προς τη ∆εξιά», λέει ο Εντου-
άρ Λουί.  
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Συνεννόηση 
μπουζούκι 

Η διαδικασία να ερμηνεύσουμε τον τίτλο
του κειμένου είναι παντελώς ανούσια
και καθόλου χρήσιμη. Δεν χρειάζεται
κιόλας να τον κατανοήσει κανείς, αφού
η ουσία τού πιο κάτω κειμένου, παραμένει
έτσι και αλλιώς ακατανόητη. Γιατί μόνο
ως ακατανόητη μπορεί να εκληφθεί η
διαχρονική ασυνεννοησία, μεταξύ των
φορέων τούτου του νησιού, που ασχο-
λούνται με την γηπεδική βία. 

Άμα στην ασυνεννοησία προσθέσεις ολίγον τι… προ-
χειρότητα και από πάνω για γαρνιτούρα την υποκρισία,
θα καταλήξεις στη συνταγή, την οποία το κράτος εφαρμόζει
δεκαετίες τώρα, στην όποια προσπάθεια κάνει για να
πατάξει τη βία. 

Υπενθυμίζω ότι λίγους μήνες πριν και ενώ ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας «απειλούσε» για κλείσιμο των γηπέδων,
επικαλούμενος το ελληνικό μοντέλο, υπήρχε μια τάχατες
συστράτευση των αρμοδίων κατά της γηπεδικής βίας.
Λίγους μήνες μετά, διαπιστώνουμε ότι καμία προεργασία
δεν έχει προκύψει ανάμεσα σε υπουργείο Δημόσιας
Τάξεως, Αστυνομία, ΚΟΑ και Ομοσπονδία όσον αφορά
τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν ενόψει της νέας σεζόν.
Όσον αφορά δε τα σωματεία, απλά κρύβονται πίσω από
την ποδιά της μαμάς ΚΟΠ, αρνούμενα ν’ αναλάβουν τις
ευθύνες που τους αναλογούν και είναι –πια– αποδεδειγμένα
τεράστιες. 

Βγήκε που λέτε τις προάλλες η Ομοσπονδία, και με
ανακοίνωση της εξήγγειλε την άρση του μέτρου περί
των φιλοξενούμενων οπαδών, επαναφέροντας το δικαίωμα
του 10% για τα εκτός έδρας ματς. Δεν ήθελε πολύ, στο
καπάκι, διά του εκπροσώπου της, η Αστυνομία ξεκαθάρισε
ότι διαφωνεί με το εν λόγω σενάριο, ενώ λίγες μέρες
μετά βγήκε και το υπουργείο να σεκοντάρει το Σώμα,
αφήνοντας εκτεθειμένη την ΚΟΠ για την απόφαση που
έλαβε μονομερώς. 

Με αυτά και με εκείνα, η «οργανωμένη προσπάθεια
κατά της βίας», η «συλλογική προσπάθεια που θα γίνει»,
η «συνεχής επικοινωνία μεταξύ των εμπλεκόμενων φο-
ρέων», « η ξεκάθαρη αποφασιστικότητα της Πολιτείας»
που ακουγόντουσαν προ μηνών, συνοδευόμενα με το
ανάλογο ύφος και στόμφο εκ μέρους των ιθυνόντων,
αποδεικνύονται για εκατομμυριοστή φορά κούφια λόγια.
Το χειρότερο δε, αποδεικνύεται επί της ουσίας, ότι δεν
υπάρχει κανένα οργανωμένο σχέδιο κατά της βίας, καμία
προεργασία και καμία μελέτη.   

Ακριβώς μέσα απ’ αυτά τα δεδομένα προκύπτει και
η προχειρότητα αλλά και η υποκρισία που πηγάζει μέσα
από τ’ άτομα που τάχατες δηλώνουν ότι βασική προτε-
ραιότητά τους είναι η καταπολέμηση βίας.  Όσον αφορά
τη συνεννόηση μεταξύ των αρμοδίων φορέων. Μπουζούκι!
Και όποιος κατάλαβε, κατάλαβε! Και όποιος δεν… δεν
έχει σημασία.  Ακατανόητα παραμένουν για δεκαετίες
τώρα πολλά πράγματα σε τούτο το νησί!

Μετακίνηση φιλάθλων 
μέχρι νεωτέρας...

Βάζει κάποιος το χέρι του στη φωτιά, πως
μέχρι την ολοκλήρωση του νέου πρωτα-
θλήματος οι αγώνες θα διεξάγονται στην
παρουσία και φιλάθλων της φιλοξενού-
μενης ομάδας; Υπάρχει κανείς που πιστεύει
πως το μέτρο απαγόρευσης μετακίνησης
φιλάθλων δεν θα επανέλθει, αρχικά σε
συζητήσεις και στη συνέχεια ως απόφαση;
Άλλαξε κάτι σε όλο αυτό το διάστημα,
κατά το οποίο ίσχυσε το μέτρο της απα-
γόρευσης μετακίνησης φιλάθλων, που

να δημιουργεί αισιοδοξία για αποφυγή επεισοδίων φέτος; 
Δυστυχώς, σε όλα τα πιο πάνω, η απάντηση είναι όχι!

Και αφού με σιγουριά μπορούμε να εκτιμήσουμε πως
προβλήματα θα έχουμε και φέτος, πάμε στο επόμενο
βήμα. Για την ακρίβεια στην Κύπρο δεν πάμε στο επόμενο
βήμα αλλά στο πιο πίσω ή στην καλύτερη περίπτωση
στο βήμα σημειωτόν... Επόμενο βήμα θα ήταν η σωστή,
οργανωμένη και κυρίως αποφασιστική αντιμετώπιση
της βίας. Κοινωνικό φαινόμενο, ολοένα και αυξανόμενη
η παραβατικότητα, κυρίως η νεανική, αλλά βρίσκει και
πρόσφορο έδαφος από την αδράνεια ή την έλλειψη θέ-
λησης να την αντιμετωπίσουμε. Δεκάδες εξαγγελίες,
μέτρα, δηλώσεις αποφασιστικότητας, καταδίκης επει-
σοδίων και πολλά άλλα. Πράξεις ελάχιστες! Αντί της αν-
τίδρασης και της διαφωνίας του αρμόδιου υπουργείου
και της Αστυνομίας, για την απόφαση της ΚΟΠ για επι-
στροφή των φιλάθλων των φιλοξενούμενων ομάδων,
προτιμότερη θα ήταν η ενημέρωση για νέα μέτρα,
πρακτικά και έτοιμα να εφαρμοσθούν, για την αντιμε-
τώπιση όλων όσοι θα θελήσουν να πάνε σ’ ένα γήπεδο
όχι απλά για να δουν ένα αγώνα. Αντί αυτού, το αρμόδιο
υπουργείο, η Αστυνομία και κατ’ επέκταση η Πολιτεία,
εξακολουθούν να παραδέχονται ήττα. Ένα κράτος ανήμ-
πορο ή απρόθυμο να αντιμετωπίσει τους λίγους που επη-
ρεάζουν τους πολλούς. Την εύκολη λύση επιδιώκουν,
υποστηρίζοντας τη συνέχιση του μέτρου απαγόρευσης
μετακίνησης φιλάθλων. Η πιο δύσκολη αλλά ενδεδειγμένη
λύση, θα ήταν η καλύτερη αστυνόμευση και η αποφα-
σιστική αντιμετώπιση του χουλιγκανισμού.

Γιατρέ πονάω όταν αγγίζω στο συγκεκριμένο σημείο
του σώματός μου. Μην το αγγίζεις, σου απαντά! Δεν
αποτελεί τη λύση και τη θεραπεία του προβλήματος
αλλά σε πάει παρακάτω. Κάπως έτσι και η πολιτική του
κράτους για την αντιμετώπιση της βίας –χρόνια τώρα!
Και μετά από τόσα χρόνια, με σχετική νομοθεσία πλέον,
με επώνυμη παρουσία φιλάθλων στα γήπεδα, με κλειστά
κυκλώματα ασφαλείας, η προτεινόμενη λύση, αργά ή
γρήγορα, θα είναι ξανά το μέτρο απαγόρευσης μετακίνησης
φιλάθλων, ίσως και αγώνες κεκλεισμένων των θυρών...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Το ποδοσφαιρικό τουρνουά 
που ενώνει την Ευρώπη 

Η εξέλιξη του ευρωπαϊκού πρωταθλήματος, οι μεγάλες αλλαγές και οι πρωταθλητές

Την Παρασκευή (14/6) ξεκίνησε το Eu-
ro2024 με τον αγώνα της διοργανώ-
τριας Γερμανίας κόντρα στη Σκωτία.
Οι 51 αγώνες του ευρωπαϊκού κυπέλ-
λου ποδοσφαίρου, σε επίπεδο εθνικών
ομάδων, θα φιλοξενηθούν στα γήπεδα
10 πόλεων. 

Το 17ο Ευρωπαϊκό Πρωτάθλημα,
η κορυφαία διοργάνωση εθνικών ομά-
δων της ηπείρου μας, θα ολοκληρωθεί
σε ένα μήνα με τον τελικό να είναι
προγραμματισμένος για τις 14/7. Για
πρώτη φορά στην ιστορία του θεσμού,
γίνεται σε απόσταση τριών –και όχι
τεσσάρων– χρόνων από την προηγού-
μενη διοργάνωση (Euro 2020), που
παρουσιάστηκε «απλωμένη» σε 11

περιοχές για τον εορτασμό της 60ής
επετείου του τουρνουά, με καθυστέ-
ρηση ενός χρόνου, εξαιτίας της παν-
δημίας Covid-19.

Διάγουμε τον πιο καυτό Ιούνιο και
με τη σεζόν να βρίσκεται στο τέλος
της και τους ποδοσφαιριστές (ειδικά
όσοι αγωνίζονται στα μεγάλα πρωτα-
θλήματα) τρομερά καταπονημένους,
υπάρχει η αίσθηση ότι ίσως ζήσουμε
κι ένα τουρνουά με πολλές εκπλήξεις
και… καταποντισμό των φαβορί. 

Θα κάνουμε στησυνέχεια μια ιστο-
ρική αναδρομή στη διοργάνωση που
ενώνει ποδοσφαιρικά την Γηραιά
Ήπειρο και μας χάρισε μεγάλες συγ-
κινήσεις και αξέχαστες αναμνήσεις.

Και εγένετο… UEFA Euro
Γυρίζουμε τον χρόνο πίσω και σχε-

δόν ένα αιώνα πριν, το 1927, όταν ο
Γάλλος Ανρί Ντελονέ, ο οποίος υπήρξε
ποδοσφαιριστής αλλά και διαιτητής,
προχώρησε σε μια ριζοσπαστική για
την εποχή πρόταση. Ένα πρωτάθλημα
στο οποίο θα λάμβαναν μέρος εθνικές

ομάδες χωρών της Ευρώπης. Όσο κι
αν το ήθελε, η πόρτα που βρήκε τότε
ήταν κλειστή και η απάντηση που
πήρε αρνητική. Ωστόσο, το όνειρό
του δεν σταμάτησε να υπάρχει και
επανήλθε το 1954 όταν ιδρύθηκε η
UEFA. Τότε όμως αντίκρισε τη μεγάλη
αντίδραση των ποδοσφαιρικών ομο-
σπονδιών της Μεγάλης Βρετανίας, οι
οποίες παρέσυραν κι άλλες χώρες ού-
τως ώστε να ψηφίσουν αρνητικά. Από
τα 31 μέλη της ευρωπαϊκής ομοσπον-
δίας μόλις τα 14 ψήφισαν θετικά.

Το 1957, μετά και τη διεξαγωγή
αντίστοιχων διοργανώσεων σε άλλες
ηπείρους, η UEFA ανακοίνωσε τη δη-
μιουργία μιας διοργάνωσης εθνικών
ομάδων με την ονομασία Κύπελλο
Εθνών «Ανρί Ντελονέ». Ο Γάλλος πάν-
τως δεν πρόλαβε να δει το όνειρό του
να πραγματοποιείται, αφού έφυγε από
τη ζωή το 1955.

Τελική φάση με 4 ομάδες!
Η πρώτη διοργάνωση έγινε το 1960

με τη συμμετοχή 17 χωρών. Είχε απο-

φασιστεί όπως η προκριματική φάση
να διεξαχθεί μέσω διπλών νοκ-άουτ
αναμετρήσεων. Η τελική φάση αφο-
ρούσε μόνο τους ημιτελικούς και τον
τελικό, και διεξαγόταν στην έδρα μιας
εκ των τεσσάρων ομάδων που προ-
κρινόταν από τα προκριματικά. Για
την ιστορία, η πρώτη χώρα η οποία
φιλοξένησε τελική φάση ήταν η Γαλλία
και νικήτρια αναδείχθηκε η Σοβιετική
Ένωση, που κέρδισε στην παράταση
την Γιουγκοσλαβία με 2-1.

Τέσσερα χρόνια μετά, η μοναδική
διαφοροποίηση ήταν πως στα προ-
κριματικά συμμετείχαν όλες οι χώ-
ρες-μέλη της UEFA, ενώ σημαντικές
αλλαγές είχαμε στην τρίτη διοργάνωση
η οποία έγινε το 1968. Το όνομα του
θεσμού άλλαξε σε Ευρωπαϊκό Πρω-
τάθλημα, κάτι που ισχύει μέχρι σήμερα,
αν και από το 1996 συνηθίζεται να
μπαίνει μπροστά και η λέξη «UEFA».
Επίσης προστέθηκαν για πρώτη φορά
οι όμιλοι. Η διαφορά με σήμερα είναι
πως οι όμιλοι αποτελούσαν μόνο την
προκριματική φάση, αφού η τελική

φάση συνέχισε να διεξάγεται με τον
αρχικό της τρόπο έως το 1976.

Από το 1980 οι ομάδες της τελικής
φάσης έγιναν οκτώ και προκρίνονταν
από επτά προκριματικούς ομίλους.
Ακόμη κάτι που άλλαξε είναι πως κα-
θιερώθηκε όπως η διοργανώτρια χώρα
να συμμετέχει απευθείας στην τελική
φάση (ισχύει μέχρι σήμερα), την οποία
εκείνη τη χρονιά αποτελούσαν δύο
ομίλοι. Οι πρώτοι των ομίλων πήγαν
τελικό, ενώ οι δεύτεροι αναμετρήθη-
καν μεταξύ τους για την τρίτη θέση.
Από το 1984 έως το 1992, οι δύο πρώτοι
των ομίλων αγωνίζονταν στους ημι-
τελικούς, ενώ αποφασίστηκε να μην
γίνει μικρός τελικός.

Το 1996 οι ομάδες της τελικής φά-
σης έγιναν δεκαέξι και προκρίνονταν
από προκριματικούς ομίλους. Όσες
έφταναν μέχρι την τελική φάση αγω-
νίζονταν σε τέσσερις ομίλους και στη
συνέχεια οι δύο πρώτες κάθε ομίλου
συμμετείχαν σε αγώνες νοκ-άουτ από
τα προημιτελικά έως τον τελικό.

Από το 2016 και έπειτα, οι ομάδες
της τελικής φάσης αυξήθηκαν σε 24
και χωρίζονται πλέον σε έξι ομίλους
των τεσσάρων ομάδων. Την πρόκριση
στα προημιτελικά παίρνουν οι δύο
πρώτες κάθε ομίλου, όπως και οι τέσ-
σερις καλύτερες τρίτες.

Ιδιαίτερης αναφοράς αξίζει το γε-
γονός πως τρεις φορές τη διοργάνωση
φιλοξένησαν δύο χώρες. Το 2000 (Βέλ-
γιο / Ολλανδία), το 2008 (Αυστρία /
Ελβετία) και το 2012 (Πολωνία / Ου-
κρανία). Σημειώνεται ακόμη ότι η τε-
λική φάση του Euro 2020, το οποίο
λόγω κόβιντ έγινε το καλοκαίρι του
2021, ανατέθηκε σε 11 πόλεις από 11
διαφορετικές ευρωπαϊκές χώρες. Ο
τελικός έγινε στο «Γουέμπλεϊ» του
Λονδίνου.

Ο χάρτης των κατακτήσεων
Όσον αφορά στις κατακτήσεις,

από τρεις φορές ανέβηκαν στην κο-
ρυφή της Ευρώπης οι Γερμανία (1972
και 1980 ως Δυτική Γερμανία, 1996)
και Ισπανία (1964, 2008 και 2012), ενώ
από δύο κατακτήσεις έχουν Ιταλία
(1968, 2020) και Γαλλία (1984, 2000).
Τη λίστα συμπληρώνουν οι Σοβιετική
Ένωση (1960), Τσεχοσλοβακία (1976),
Δανία (1994), Ολλανδία (1998), Ελλάδα
(2004) και Πορτογαλία (2016).

Ισπανία (1964), Ιταλία (1968) και
Γαλλία (1984) είναι οι μοναδικές ομάδες
που κατέκτησαν το τρόπαιο ως οικο-
δέσποινες.

H 17η διοργάνωση του Euro θα λάβει
χώρα στα γήπεδα της Γερμανίας, από
τις 14 Ιουνίου έως τις 14 Ιουλίου του
2024. Η αυλαία της φετινής διοργά-
νωσης άνοιξε προχθές Παρασκευή
14/6, στο Μόναχο, με τον αγώνα της
οικοδέσποινας Γερμανίας απέναντι
στην Σκωτία στο πλαίσιο του 1ου ομί-
λου στην «Αλιάνζ Αρένα». 

Ο μεγάλος τελικός θα πραγματο-
ποιηθεί στις 14 Ιουλίου στο Ολυμπιακό
Στάδιο του Βερολίνου. Το πρόγραμμα

των ομίλων περιλαμβάνει αγώνες στις
16:00, στις 19:00 και στις 22:00.

Από το Euro 2016 και έπειτα, οι
ομάδες της τελικής φάσης αυξήθηκαν
από 16 σε 24. Χωρίζονται σε έξι ομί-
λους των τεσσάρων ομάδων και την
πρόκριση για τη φάση των «16» παίρ-
νουν οι δύο πρώτες κάθε ομίλου καθώς
και οι τέσσερις καλύτερες τρίτες.

Τα κριτήρια ισοβαθμίας
1. Συνολικοί βαθμοί στα μεταξύ τους

2. Καλύτερη διαφορά τερμάτων στα
μεταξύ τους
3. Καλύτερη επίθεση στα μεταξύ τους
4. Συνολική διαφορά τερμάτων
5. Συνολικά γκολ υπέρ
6. Αν οι δύο εμπλεκόμενες ομάδες
αγωνίζονται αντίπαλες στην τελευταία
αγωνιστική, τότε η τελική κατάταξη
ορίζεται με διαδικασία πέναλτι μετά
τα 90 λεπτά
7. Χαμηλότεροι πόντοι Fair Play (κί-
τρινη κάρτα=1 πόντος, κόκκινη κάρ-

τα=3 πόντοι, δύο κίτρινες κάρτες σε
έναν αγώνα=3 πόντοι)
8. Υψηλότερη θέση στην προκριμα-
τική φάση

Κριτήρια για καλύτερες τρίτες
1. Πόντοι
2. Διαφορά τερμάτων
3. Καλύτερη επίθεση
4. Περισσότερες νίκες
5. Χαμηλότεροι πόντοι Fair Play 
6. Βαθμολογία προκριματικών

Μόνο 10 ομάδες αποκλείονται στους ομίλους 

<<<<<<<

Το 1927 ο Ανρί Ντελονέ
προχώρησε σε μια 
ριζοσπαστική πρόταση
για ένα πρωτάθλημα 
στο οποίο θα λάμβαναν 
μέρος εθνικές ομάδες της 
Ευρώπης. Δεν πρόλαβε 
να δει το όνειρό του να 
πραγματοποιείται, αφού
έφυγε από τη ζωή το 1955.

Mε τη σεζόν να βρίσκεται στο τέλος της και τους ποδοσφαιριστές (ειδι-
κά στα μεγάλα πρωταθλήματα) τρομερά καταπονημένους, υπάρχει η
αίσθηση ότι ίσως ζήσουμε ένα τουρνουά με πολλές εκπλήξεις.
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Χιλιάδες οι κενές θέσεις
αλλά η ανεργία ανεβαίνει
Εκρηκτικό είναι το πρόβλημα της έλλει-
ψης εργαζομένων στην Ελλάδα. Οι κε-
νές θέσεις το πρώτο τρίμηνο ανήλθαν
σε 70.826, στα υψηλότερα επίπεδα από
το 2009. Ωστόσο η ανεργία όχι μόνον
δεν υποχώρησε, αλλά έφθασε στο
12,1%. Το 18% των νέων 15-29 ετών ού-
τε σπουδάζει ούτε εργάζεται. Σελ. 9

ΑΓΟΡΑ ΚΑΤΟΙΚΙΑΣ

Φθηνή για τους ξένους
ακριβή για τους Ελληνες
Με βάση την αγοραστική δύναμη των
Ελλήνων, η Αθήνα είναι η ακριβότερη
πόλη διεθνώς για αγορά κατοικίας.
Απαιτούνται 11 χρόνια προκειμένου
ένας μισθωτός να αποκτήσει διαμέρι-
σμα 60 τ.μ. Για τους Ευρωπαίους όμως
είναι φθηνή. Η μέση τιμή ανά τ.μ. είναι η
4η χαμηλότερη στην Ε.Ε. Σελ. 12

Κύπρος 3,30% 0,01%

Γερμανία 2,47% -0,08%

Γαλλία 3,11% 0,06%

Ιταλία 3,94% 0,06%

Ισπανία 3,32% 0,04%

Ιρλανδία 2,95% 0,01%

Ελλάδα 3,64% 0,06%

Ην. Βασίλειο 4,12% -0,05%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Η αυξανόμενη υποστήριξη προς τα λαϊκίστικα κόμματα σε όλη την Ευρώπη, η οποία καταγράφηκε και στα αποτελέσματα των ευρωεκλογών της 
Κυριακής, τροφοδοτεί πολιτική πόλωση καθιστώντας πιο δύσκολο τον σχηματισμό σταθερών και αποτελεσματικών κυβερνήσεων, όπως σημειώνει
ο οίκος αξιολόγησης Moody’s, ενώ σε κάποιες περιπτώσεις τα κόμματα αυτά υπονομεύουν την ισχύ των θεσμών και της διακυβέρνησης. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ΚΑΤΡΙΝΑ ΧΑΜΛΙΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Οι Κινέζοι κατασκευαστές ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων μπορούν
να παρακάμψουν τους νέους δα-
σμούς της Ε.Ε. Οι Βρυξέλλες θα
επιβάλουν προσωρινές επιβαρύν-
σεις από 17% στα οχήματα της
BYD έως και 38% για εκείνα της
SAIC, ιδιοκτήτριας και του σήμα-
τος MG. Με δασμούς χαμηλότε-
ρους του 50%, η εξαγωγή αυτο-
κινήτων εξακολουθεί να είναι εμ-
πορικά ελκυστική για πολλές αυ-
τοκινητοβιομηχανίες, σύμφωνα
με την εταιρεία ερευνών Rho-
dium. Είναι αλήθεια ότι οι κινε-
ζικές αυτοκινητοβιομηχανίες πρέ-
πει είτε να μετακυλίσουν τα έξοδα
στους πελάτες είτε να συμπιέσουν
τα περιθώρια κέρδους. Εντούτοις,
για την BYD αυτή η επιβάρυνση

είναι ελάχιστα υψηλότερη από
τον προϋπάρχοντα δασμό 10%
της Ε.Ε. Και ακόμη και για εται-
ρείες, όπως η κρατικοδίαιτη SAIC,
η οποία επλήγη περισσότερο λόγω
έλλειψης συνεργασίας και υψη-
λότερων επιδοτήσεων, θα υπάρ-
ξουν λύσεις. Μερικοί κινεζικοί
όμιλοι θα επενδύσουν στη μετα-
ποίηση εντός Ε.Ε. Η BYD και η
Cherry έχουν ήδη επιβεβαιώσει
τα σχέδιά τους για εργοστάσια
στην Ουγγαρία και στην Ισπανία
αντίστοιχα. Οι ευρωπαϊκές χώρες
ανταγωνίζονται να προσελκύσουν
περισσότερες κινεζικές αυτοκι-
νητοβιομηχανίες, δημιουργώντας
στο έδαφός τους τοπικές αλυσίδες
εφοδιασμού και θέσεις εργασίας.

Ενα εργοστάσιο ηλεκτροκίνη-

των αμαξιών απαιτεί πωλήσεις
περίπου 100.000 μονάδων ετησίως
για να αξίζει τον επενδυτικό κίν-
δυνο. Ομως, ένα εργοστάσιο στο
οποίο εισάγονται ζωτικά εξαρτή-
ματα, όπως οι μπαταρίες, και
απλώς τα αμάξια συναρμολογούν-
ται τοπικά, είναι ελκυστικό. Οι
αυτοκινητοβιομηχανίες μπορούν,

επίσης, να βρουν προσιτές βάσεις
παραγωγής εκτός Ε.Ε., όπως το
κοντινό Μαρόκο. Εκεί κινεζικές
εταιρείες μπαταριών, συμπερι-
λαμβανομένου του ομίλου Gotion,
δημιουργούν βάσεις. Η δε Τουρ-
κία, η οποία επιβάλλει τους δικούς
της δασμούς στις κινεζικές εισα-
γωγές αμαξιών με μπαταρίες, είναι
μια βολική εναλλακτική. Υπάρ-
χουν και πιο μακρινοί κόμβοι, δι-
ευκολύνοντας τις κινεζικές εται-
ρείες να αξιοποιήσουν συμφωνίες
ελευθέρου εμπορίου με την Ε.Ε.,
όπως η Ν. Κορέα. Εκεί η Ρolestar,
που χρηματοδοτείται από την κι-
νεζική Geely, συμφώνησε να κα-
τασκευάζει αμάξια στο υπάρχον
εργοστάσιο της Renault. Ακόμη,
ας μην αποκλειστεί μια στροφή

στη στρατηγική. Αντί να εξάγουν
ηλεκτρικά οχήματα, οι αυτοκι-
νητοβιομηχανίες της Κίνας ίσως
πουλούσαν πιο πολλά υβριδικά
ή ακόμη και αμάξια με κινητήρες
εσωτερικής καύσης στην Ευρώπη,
εφόσον δεν αποτελούν στόχο των
δασμών. Ο,τι κι αν κάνουν οι κι-
νεζικές αυτοκινητοβιομηχανίες
θα παρακολουθείται στενά, μιας
και οι εισαγωγές ηλεκτρικών Ι.Χ.
στην Ε.Ε. από την Κίνα εκτινάχ-
θηκαν από 1,6 δισ. δολάρια το
2020 σε 11,5 δισ. δολάρια το 2023,
αναφέρει η Rhodium, αποτελών-
τας το 37% όλων των εισαγωγών
ηλεκτρικών αυτοκινήτων στο
μπλοκ. Το πιο πιθανό αποτέλεσμα
των δασμών είναι η μικρή μείωση
των κινεζικών εξαγωγών.

Χαμηλοί δασμοί σε φθηνά αυτοκίνητα

Ξεσκονίζουν
τις δημόσιες
συμβάσεις
Ερευνα υπ. Μεταφορών
Στο μικροσκόπιο του υπουργείου
Μεταφορών βρίσκονται δημό-
σιες συμβάσεις για έργα με προ-
βλήματα και μεγάλες καθυστε-
ρήσεις, των τελευταίων δέκα
ετών. Το Υπουργικό Συμβούλιο
ανέθεσε στον Αλέξη Βαφεάδη
τη διεξαγωγή έρευνας για να
διαπιστωθεί εάν εντοπίζονται
προβλήματα στα συμβόλαια,
στις διαδικασίες που προνοούν-
ται στη νομοθεσία και αν τα
προβλήματα δημιουργήθηκαν
μετά την υπογραφή των συμ-
βολαίων. Σελ. 5

Μειώνονται
τα δανειστικά
επιτόκια
Και πέφτουν οι δόσεις
Ολες οι εκτιμήσεις συγκλίνουν
πως έχει ξεκινήσει και θα συνε-
χισθεί η πτωτική πορεία των
επιτοκίων, τόσο σε ευρωπαϊκό
όσο και τοπικό επίπεδο. Τη μεί-
ωση θα αρχίσουν να νιώθουν
και οι δανειολήπτες στην Κύπρο
όπου το πρόβλημα ήταν εντο-
νότερο, αφού πάνω από το 80%
των συνολικών δανείων ήταν
με κυμαινόμενο επιτόκιο. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Πετρελαϊκοί
κολοσσοί κατά
Μπάιντεν για
ηλεκτροκίνηση

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Κίνδυνοι από την άνοδο του λαϊκισμού στην Ευρώπη

Οι συμφωνίες και οι θετικές κι-
νήσεις της Τρ. Κύπρου και της
Ελληνικής έχουν φέρει στο ΧΑΚ
επενδυτικό ενδιαφέρον και λει-
τουργούν ως συνεχές βοήθημα
στον Γενικό Δείκτη και στους τζί-
ρους του από τις αρχές του χρό-

νου. Η Τρ. Κύπρου προχωρά κα-
θημερινά σε επαναγορές ιδίων
μετοχών με στόχο να αγγίξει τα
25 εκατ. ευρώ, διαδικασία που
αναμένεται να ολοκληρωθεί το
πρώτο τρίμηνο του 2025. Επίσης
η κερδοφορία της λόγω των επι-

τοκίων ανέβασε αισθητά την αξία
τής μετοχής της και διαπραγμα-
τεύεται πέραν του 4,10 ευρώ. Η
Ελληνική από την πλευρά της
έχει αναζωπυρώσει και αυτή το
ΧAKκαι έχει ένα μομέντουμ επεν-
δυτικού ενδιαφέροντος. Η έγκρι-

ση της συναλλαγής μεταξύ της
Eurobank και της Ελληνικής Τρά-
πεζας για να λάβει το 55,3%, έδω-
σε μία επιπλέον ώθηση στη δια-
πραγμάτευση της μετοχής της.
Η Eurobank αγοράζει συνεχώς
μικρά πακέτα μετοχών από ιδιώ-

τες μικρούς μετόχους της Ελλη-
νικής Τράπεζας, και έτσι την έχει
φέρει στο 55,48%. Επίσης η προ-
οπτική της ιδιωτικοποίησης και
η επερχόμενη έλευση στρατηγι-
κού επενδυτή δίνουν άλλο αέρα
στις προοπτικές του ΧΑΚ. Σελ. 4

Νέα ώθηση στο ΧΑΚ έδωσαν οι τράπεζες
Κύπρου, Ελληνική και σημαντικές τομές ανέβασαν τον τζίρο του κατά 40% από πέρυσι τον Ιούνιο

<<<<<<<

Με δασμούς χαμηλό-
τερους του 50%, 
οι εισαγωγές κινεζι-
κών Ι.Χ. εξακολου-
θούν να είναι άκρως
ανταγωνιστικές.
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Οποια κυβέρνηση και αν προκύψει
από τις πρόωρες εκλογές που
προκήρυξε ο Εμανουέλ Μακρόν,
υπάρχει ήδη ένα προκαθορισμένο
θύμα, η γαλλική οικονομία. Οι
επενδυτές, οι οποίοι οδήγησαν
τις αποδόσεις των γαλλικών
10ετών ομολόγων σε επίπεδα
υψηλότερα κατά 13 μ.β. από την
αρχή της εβδομάδας, ίσως να συ-
νειδητοποιήσουν πως η αντίδρα-
σή τους εκείνη ήταν υπεραισιό-
δοξη. Η Εθνική Συσπείρωση, το
ακροδεξιό κόμμα της Μαρίν Λε-

πέν, αναμένεται να αναδειχθεί
στη μεγαλύτερη ομάδα εντός
Εθνοσυνέλευσης και να απέχει
μόνο μερικές έδρες από την από-
λυτη πλειοψηφία. Ομως η πολι-
τική πραγματικότητα θα μπορού-
σε να αναγκάσει τον Μακρόν να
διορίσει πρωθυπουργό τον 28χρο-
νο Ζορντάν Μπαρντελά, τον επι-
κεφαλής του κόμματος της Λεπέν,
ενώ ο ίδιος προπαρασκευάζει
εαυτόν για άλλη μία προεδρική
υποψηφιότητα το 2027. Ο νέος
πρωθυπουργός θα κληθεί να δια-
χειριστεί μια χώρα, της οποίας

το χρέος ανέρχεται στο 110% του
ΑΕΠ και το δημοσιονομικό έλ-
λειμμά της υπερβαίνει το 5%, ενώ
τον Οκτώβριο οφείλει να παρου-
σιάσει τον προϋπολογισμό του
2025. Το ακροδεξιό κόμμα δεν
έχει ενημερώσει την πλατφόρμα
του από την προηγούμενη προ-
εδρική απόπειρα της Λεπέν πριν
από δύο χρόνια. Τότε τα υπεσχη-
μένα «22 μέτρα» των 102 δισ. ευ-
ρώ με τη μορφή φορολογικών πε-
ρικοπών και επιπλέον δαπανών
δεν χρηματοδοτήθηκαν, σύμφω-
να με το Ινστιτούτο Μοντέν. Προ-
σθέστε τα στο προϋπάρχον δη-
μοσιονομικό έλλειμμα της Γαλλίας
ύψους 145 δισ. ευρώ και οι υπο-
σχέσεις της Λεπέν, εάν εφαρμο-
στούν πλήρως, θα το διογκώσουν
στο 8,5% του ΑΕΠ.    

Βεβαίως, ο Μπαρντελά έχει
ήδη αρχίσει να αναδιπλώνεται.
Δήλωσε ότι δεν επιδιώκει πλέον
να καταργήσει την αμφιλεγόμενη
συνταξιοδοτική μεταρρύθμιση
Μακρόν, η οποία αύξησε τα ηλι-
κιακά όρια. Συν τοις άλλοις, η
Εθνική Συσπείρωση άρχισε να
προειδοποιεί πως είναι δεινά τα
οικονομικά της Γαλλίας  λόγω της
κακοδιαχείρισης του προέδρου.
Ορισμένες δεσμεύσεις, όπως η
κρατικοποίηση των φορέων εκ-
μετάλλευσης αυτοκινητοδρόμων
ύψους 40 δισ. ευρώ, δείχνουν
πως αθόρυβα απορρίπτονται.
Πάντως, στον επόμενο προϋπο-
λογισμό μια ακροδεξιά κυβέρνηση
οφείλει, αν μη τι άλλο, να τηρήσει
ορισμένες από τις υποσχέσεις
της, οι οποίες περιλαμβάνουν
την κατάργηση φορολογίας 20
δισ. ευρώ στις επιχειρήσεις, τη
μείωση του ΦΠΑ στα καύσιμα
και στην ηλεκτρική ενέργεια με
κόστος 10 δισ. ευρώ, αλλά και τις
αυξήσεις στους μισθούς εκπαι-
δευτικών ύψους 6 δισ. ευρώ. Η
κυβέρνηση πρέπει να συγκεν-
τρώσει επιπλέον 120 δισ. ευρώ
έως τα τέλη του 2024 για να ολο-
κληρώσει το χρηματοδοτικό της
πρόγραμμα. Εάν, δε, σε αυτό προ-
στεθεί η μεγάλη απειρία των μελ-
λοντικών μελών του υπουργικού
συμβουλίου, καθώς και η διαρκής
διένεξη με τον Μακρόν για την
ευρωπαϊκή πολιτική, είναι πολύ
πιθανή μια σοβαρή αναταραχή,
ειδικά εάν επενδυτές απομακρυν-
θούν από τους γαλλικούς τίτλους.  

Μεταρρύθμιση αλά κυπριακά
Μετά την ψηφοφορία της προηγούμενης Κυ-
ριακής, η πολυδιαφημιζόμενη μεταρρύθμιση
της τοπικής αυτοδιοίκησης μπαίνει σε εφαρ-
μογή την 1η Ιουλίου. Αυτή όπως και άλλες πολ-
λές μεταρρυθμίσεις έγινε αλά κυπριακά. Δη-
λαδή ακόμα και σήμερα υπάρχουν μεγάλες
εκκρεμότητες που θα πρέπει να χειριστεί η
Βουλή όσον αφορά στους Επαρχιακούς Οργα-
νισμούς Αυτοδιοίκησης έτσι ώστε να γίνει εφι-
κτή η λειτουργία τους. Η μεταρρύθμιση δεν εί-
ναι καθόλου βέβαιο ότι θα λειτουργήσει εύ-
ρυθμα γιατί τα σημαντικά έμειναν για το τέλος.
Και τι έκαναν οι βουλευτές τόσο καιρό θα μου
πείτε; Διαμοίραζαν τα εκλογικά τεμάχια και
εξαντλούνταν σε ασκήσεις επί χάρτου για
εναλλακτικά σενάρια που είναι πιο βολικά από
τα άλλα. Τελικά έκαναν μια τρύπα στο νερό και
τώρα θα περιμένουμε τα πρωτοσέλιδα που θα
μας μεταφέρουν τον πόνο των τοπικών μας
αρχόντων για την κατάσταση χάους που βρή-
καν λόγω των εκκρεμοτήτων στα νομοσχέδια.
Ο μισθός όμως θα καταβάλλεται κανονικά –
έχουν δεν έχουν αντικείμενο εργασίας– και
μάλιστα σε αρκετές περιπτώσεις αυτός ο μι-
σθός αγγίζει τα επίπεδα υψηλόμισθου τραπε-
ζικού στελέχους. 

••••
Αμερικανικές υπενθυμίσεις 
Η εκτίναξη των επαγγελματικών υπηρεσιών, ή
μάλλον ο τρόπος που επιχειρήθηκε την προ-
ηγούμενη δεκαετία, συνεχίζει να μας κατατρέ-
χει. Και κάθε φορά που πάμε να το ξεχάσουμε
έρχεται το αμερικανικό υπουργείο Οικονομικών
με τις επικαιροποιημένες λίστες κυρώσεών του
να μας το υπενθυμίζει. Αυτή τη φορά η περί-
πτωση αφορά σε off road αγώνες που στήνον-
ταν ως βιτρίνα για τη διακίνηση ευαίσθητων
πληροφοριών. Βλέπετε οι κλάδοι στους οποί-
ους έχουμε αναπτύξει συμβουλευτική τεχνο-

γνωσία διευρύνθηκαν προς κάθε πιθανή και
απίθανη κατεύθυνση. 

••••
Μη υλοποιήσιμη υπόσχεση 
Να μαζέψει τα ασυμμάζευτα προσπαθεί η κυ-
βέρνηση σε σχέση με το τερματικό στον Βασιλι-
κό και ως είθισται σε τέτοιες περιπτώσεις ανε-
βάζει την ένταση την ίδια ώρα που διαρρέει
πως δίνει σκληρή μάχη για να υπερασπιστεί τα
συμφέροντα του λαού μας. Στην ουσία προσπα-
θεί με κάθε τρόπο να κρατήσει ζωντανή τη συμ-
φωνία με τους Κινέζους, αφού έχει αντιληφθεί
πως η πλευρά του ανάδοχου επιθυμεί την άμε-
ση απεμπλοκή από μια εξαρχής προβληματική
συμφωνία. Γνωρίζει όμως η κυβέρνηση πως αν
σπάσει η συμφωνία, δεν έχει πλάνο β΄, και ακό-
μη μια πολλά υποσχόμενη επένδυση θα βρεθεί
μαζί με άλλες στις ελληνικές καλένδες. Θυμί-

ζουμε πως ο πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε
υποσχεθεί στον προεκλογικό, φτηνό ρεύμα κα-
τά τη διάρκεια της θητείας τους. Αφού έβλεπε
πως έβγαινε τι την ήθελε τη μη υλοποιήσιμη
υπόσχεση; 

••••
Κέρδισε τις εντυπώσεις 
Ντεμπούτο για τον νέο διοικητή της κεντρικής
τράπεζας σε συνάντηση με τους λειτουργούς
του Τύπου στην οποία κατάφερε να κερδίσει τις
εντυπώσεις. Τους κάλεσε μάλιστα να υποβά-
λουν αιτήσεις προς την κεντρική τράπεζα για τη
θέση του λειτουργού γραφείου Τύπου. Όσον
αφορά στο καυτό θέμα των επιτοκίων των εμπο-
ρικών τραπεζών, η προσέγγιση του νέου διοικη-
τή είναι προς την κατεύθυνση της αυτορρύθμι-
σης. Ζήτησε λοιπόν περισσότερη κοινωνική ευ-
θύνη από πλευράς των τραπεζών και καλύτερη
διαχείριση του περιουσιακού στοιχείου που
ονομάζεται φήμη. Τους κάλεσε με άλλα λόγια
να δουν τη μεγάλη εικόνα και να εγκαταλεί-
ψουν τις μυωπικές προσεγγίσεις. 

••••
Ας πάρουμε μια απόφαση 
Πρέπει επιτέλους να αποφασίσουμε τι είμαστε.
Είτε είμαστε μια ισχυρή οικονομία με ψηλό κατά
κεφαλήν ΑΕΠ και έναν πλεονασματικό προϋπο-
λογισμό, είτε είμαστε η Κύπρος της δεκαετίας
του ‘80 και της μιζέριας. Γιατί αν δεν το αποφασί-
σουμε, δεν θα μπορέσουμε να ανταποκριθούμε
στα εντελώς απαραίτητα. Όπως για παράδειγμα
τα πτητικά πυροσβεστικά μέσα και τα κλιματιστι-
κά στα σχολεία σε μια χώρα που βιώνει συνθή-
κες καμινιού. Πριν λοιπόν επιδοθούμε στο γνω-
στό άθλημα των δικαιολογιών, θα πρέπει να απο-
φασίσουμε τι είμαστε και πώς θέλουμε οι άλλοι
να μας βλέπουν. Γιατί αν μείνουμε στις δικαιολο-
γίες μπορούμε να συζητούμε για πάντα μέχρι
που ο χρόνος και η εποχή θα μας ξεπεράσει. 
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Διατραπεζικό 
Επιτόκιο Δανεισμού  

Διατραπεζικό Επιτόκιο
Δανεισμού καλείται το
επιτόκιο με το οποίο
πραγματοποιείται βραχυ-
πρόθεσμος δανεισμός με-
ταξύ των Τραπεζών (στη
διατραπεζική αγορά) σε
συγκεκριμένη χρονική

περίοδο, με σκοπό την όσο το δυνατόν κα-
λύτερη διαχείριση της ρευστότητάς τους,
σύμφωνα με τις ανάγκες της αγοράς.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Πλήγμα στην οικονομία 
οι πρόωρες εκλογές 

του Μακρόν   

Πώς να μείνετε ασφαλείς σε συνθήκες ακραίου καύσωνα
Της ΝΙΝΑ ΑΓΚΡΑΟΥΑΛ

Πριν από λίγες ημέρες, το θερμό-
μετρο έφτασε στους 44 βαθμούς
Κελσίου στο Μαϊάμι. Στο Μεξικό,
πίθηκοι πεθαίνουν λόγω υψηλών
θερμοκρασιών. Η Ινδία βιώνει ένα
ακραίο κύμα καύσωνα.

Με την άνοδο της θερμοκρασίας
αυξάνεται η πιθανότητα εμφάνισης
συμπτωμάτων που σχετίζονται με
τη ζέστη. Ρωτήσαμε τους γιατρούς
των επειγόντων περιστατικών σε
όλη τη χώρα τι πρέπει να γνωρίζει
ο κόσμος για την έκθεση στην υπερ-
βολική ζέστη. Οι ήπιες επιπτώσεις
του καύσωνα περιλαμβάνουν εξαν-
θήματα, πρήξιμο σε χέρια και πόδια,
μυϊκές κράμπες, θερμική λιποθυμία
ή απώλεια συνείδησης λόγω ορθο-
στατικής υπότασης. Τα άτομα με
θερμική εξάντληση έχουν πιο σο-
βαρά συμπτώματα, όπως πονοκέ-
φαλος, ναυτία, εμετός και ζάλη.

Ο δρ Χάνι Ατάλα, ιατρός επει-
γόντων περιστατικών και αρχίατρος
του νοσοκομείου Jackson Memorial
στο Μαϊάμι, λέει ότι η θερμική εξάντ-
ληση είναι η πιο συχνή συνέπεια
της έκθεσης στη ζέστη που βλέπει
στα επείγοντα. Οι γιατροί μπορούν
συνήθως να βοηθήσουν τους ασθε-
νείς να δροσιστούν και να ενυδα-
τωθούν σωστά και, μέσα σε λίγες
ώρες, να τους δώσουν εξιτήριο.

Η θερμοπληξία, η οποία μπορεί
να προκληθεί από την έκθεση σε
υπερβολική ζέστη ή την έντονη
άσκηση σε υψηλές θερμοκρασίες,
είναι λιγότερο συχνή, αλλά πολύ
πιο επικίνδυνη. Τα χαρακτηριστικά

σημάδια είναι η θερμοκρασία σώ-
ματος άνω των 40 βαθμών και η
σύγχυση, οι επιληπτικές κρίσεις ή
άλλες αλλαγές στη διανοητική κα-
τάσταση, στο πλαίσιο της έκθεσης
σε ακραία θερμότητα.

Οι θερμορρυθμιστικοί μηχανι-
σμοί του οργανισμού είναι μειωμέ-
νοι, εξηγεί ο Ατάλα. Η κατάσταση
μπορεί να οδηγήσει σε εγκεφαλική
βλάβη, μυϊκή κατάρρευση και νε-
φρική ανεπάρκεια.

Οταν αυτοί οι ασθενείς φτάνουν
στα επείγοντα, όλοι αναλαμβάνουν
δράση: αφαιρούμε γρήγορα τα ρού-
χα τους, τους δροσίζουμε όσο το
δυνατόν γρηγορότερα, τους χορη-
γούμε ενδοφλέβια υγρά και τους
παρέχουμε οποιαδήποτε πρόσθετη
αναγκαία υποστήριξη, συνεχίζει ο
Ατάλα. Σε ακραίες περιπτώσεις, οι
ασθενείς με θερμοπληξία μπορεί
να χρειαστούν καρδιοπνευμονική
παράκαμψη, τονίζει η δρ Τζάκλιν
Μπάουερς, διευθύντρια επειγόντων
περιστατικών στο νοσοκομείο Ochs-
ner LSU Health System της Βόρειας
Λουιζιάνας.

Δροσιά και υγρά
Εάν εμφανίσετε οποιαδήποτε

συμπτώματα που οφείλονται στη
ζέστη, το καλύτερο που μπορείτε
να κάνετε είναι να βρεθείτε σε δρο-
σερό περιβάλλον και να ενυδατω-
θείτε το συντομότερο δυνατόν.
Μπορείτε, π.χ., να μπείτε στο αυ-
τοκίνητο, να βάλετε κλιματισμό και
να πιείτε δροσερά υγρά. Ολα αυτά
θα βοηθήσουν, σημειώνει ο Ατάλα.
Αφαιρέστε όσα ρούχα μπορείτε. Αν

βρίσκεστε σε πεζοπορία ή στην πα-
ραλία, βρείτε μια σκιά ή μπείτε στο
νερό. Αν βουτήξετε βαθιά στο κρύο
νερό θα ρίξετε τη θερμοκρασία σας
πιο γρήγορα, επισημαίνει ο δρ Χοσέ
Μπούργκος, νοσοκομειακός ιατρός
στο Πανεπιστημιακό Ιατρικό Κέντρο
του Ελ Πάσο. Αν βρίσκεστε σε εσω-
τερικό χώρο, κάντε ένα κρύο ντους

ή ένα κρύο μπάνιο και ανοίξτε έναν
ανεμιστήρα. Ο αέρας που φυσάει
στο βρεγμένο δέρμα θα βοηθήσει
τον ιδρώτα να εξατμιστεί και το
σώμα σας να κρυώσει, λέει η δρ
Ρόνα Κάμπελ, γιατρός επειγόντων
περιστατικών στη Mayo Clinic στο
Ρότσεστερ της Μινεσότα. Αν είστε
πραγματικά αφυδατωμένοι και αι-
σθάνεστε αδιαθεσία, τονίζει η Μπά-
ουερς, τα ισοτονικά ποτά ή το νερό
με ταμπλέτες αλατιού θα σας βοη-
θήσουν να αποκαταστήσετε χρή-
σιμους ηλεκτρολύτες όπως το νάτριο
που χάσατε με την εφίδρωση και
που είναι απαραίτητοι για τη δια-
τήρηση της ισορροπίας των υγρών.

Κάθε λεπτό είναι σημαντικό. Αν
έχετε προσπαθήσει να δροσιστείτε

και να πιείτε υγρά αλλά τα συμπτώ-
ματα δεν έχουν βελτιωθεί μετά από
μισή ώρα ή χειροτερεύουν, πηγαί-
νετε στα επείγοντα, υποστηρίζει η
Μπάουερς.

Παιδιά και ηλικιωμένοι 
Τα παιδιά διατρέχουν ιδιαίτερο

κίνδυνο στην ακραία ζέστη, λένε
οι γιατροί. Εχουν την τάση να θερ-
μαίνονται ταχύτερα, αλλά δεν δια-
θέτουν μηχανισμούς αντιστάθμισης
επειδή το σύστημά τους είναι ακόμη
ανώριμο. Για παράδειγμα, ιδρώνουν
λιγότερο, σημειώνει η Κάμπελ. Και
μπορεί να μην ενυδατώνονται αρ-
κετά. Παίζουν και ξεχνούν ότι πρέπει
να πιουν, λέει.

Οι ηλικιωμένοι διατρέχουν επί-
σης υψηλό κίνδυνο. Είναι πιο πιθανό
να έχουν χρόνιες παθήσεις, όπως
διαβήτης, νεφρική νόσο και καρ-
διακή ανεπάρκεια, που επηρεάζουν
την ικανότητα του σώματος να ρυθ-
μίζει τη θερμοκρασία του και να
εξισορροπεί τα υγρά, λέει ο Μπούργ-
κος. Επιπλέον, οι θεραπείες για ορι-
σμένες από αυτές τις παθήσεις,
όπως τα φάρμακα για την αρτηριακή
πίεση που κρατούν τον καρδιακό
ρυθμό χαμηλά ή τα διουρητικά που
απομακρύνουν τα υγρά από το σώ-
μα, μπορούν να μειώσουν την ικα-
νότητα του σώματος να αντισταθ-
μίζει την ακραία ζέστη. Τα άτομα
με κατάθλιψη ή άνοια μπορεί επίσης
να μην αντιλαμβάνονται ότι διψούν
και να ξεχνούν να πίνουν νερό,
σχολιάζει ο Μπούργκος.

Οι ασθενείς με αυτές τις παθήσεις
θα πρέπει να μιλήσουν με τον πα-

θολόγο, τον καρδιολόγο ή τον νε-
φρολόγο τους για το πώς να προ-
σαρμοστούν στην ακραία ζέστη,
λέει ο Μπούργκος. Πρέπει να τους
εκπαιδεύσουμε σχετικά με το πώς
να αντιμετωπίζουν τους περιορι-
σμούς των υγρών και τα φάρμακά
τους, και να παρακολουθούν τα τυ-
χόν συμπτώματα, συμπληρώνει.

Οταν ο υδράργυρος ανεβαίνει
υπερβολικά, οι έξυπνες επιλογές
μπορούν να κάνουν μεγάλη διαφο-
ρά, λένε οι γιατροί. Αποφύγετε τη
σωματική δραστηριότητα σε εξω-
τερικούς χώρους κατά τη διάρκεια
των θερμών ωρών. Πηγαίνετε στους
ειδικά διαμορφωμένους χώρους ή
σε ένα εμπορικό κέντρο, έστω για
μερικές ώρες, αν δεν έχετε κλιμα-
τισμό στο σπίτι.

Οταν βγαίνετε έξω ή ασκείστε
στη ζέστη, φορέστε φαρδιά, ανοι-
χτόχρωμα ρούχα. Μείνετε ενυδα-
τωμένοι, ακόμη και αν δεν διψάτε.
Αποφύγετε το αλκοόλ, το οποίο
μπορεί να σας αφυδατώσει.

Σε πολύ υγρά μέρη, όπως η Νότια
Φλόριντα ή η Λουιζιάνα, η ζέστη
είναι πιο επικίνδυνη ακόμη και σε
χαμηλότερες θερμοκρασίες. Ο ιδρώ-
τας εξατμίζεται λιγότερο γρήγορα
από το δέρμα, οπότε είναι πιο δύ-
σκολο για το σώμα να δροσιστεί,
λέει η Κάμπελ. Στην έρημο όπου
εργάζεται ο Μπούργκος, οι ξηρές
συνθήκες, η έλλειψη φυσικής σκιάς
και η έντονη, άμεση έκθεση στον
ήλιο θα σας κάνουν να αισθάνεστε
σαν να βρίσκεστε σε φούρνο, υπο-
γραμμίζει.

THE NEW YORK TIMES

Η νομισματική πολιτική παραμένει περιοριστική και η πρόσφατη απόφαση θα πρέπει να ερμηνευθεί ως μια κίνηση προθέσεων και όχι ουσίας. 

Το ακροδεξιό κόμμα της Μαρίν
Λεπέν αναμένεται να αναδειχθεί
στη μεγαλύτερη ομάδα εντός
Εθνοσυνέλευσης. 

<<<<<<<

Η ατζέντα Λεπέν 
για φοροελαφρύνσεις
ενισχύει την αβεβαι-
ότητα και οι πιέσεις 
είναι ήδη εμφανείς
στα ομόλογα.

Γυναίκα προσπαθεί να δροσιστεί κρατώντας σακούλα με παγάκια, σε μία
από τις καυτές ημέρες στην καρδιά του Μανχάταν.

<<<<<<<

Οι συνέπειες της έκθε-
σης σε υψηλές θερμο-
κρασίες μπορεί να 
είναι ελαφρές έως και
απειλητικές για τη ζωή.



ΚΥΡΙΑΚΗ 
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Ένα πρωτότυπο αφιέρωμα 

στον σπουδαίο Αμερικανό 

φωτογράφο που λάτρεψε 

τη χώρα μας και απαθανάτισε 

με μοναδική ευαισθησία 

την ίδια την ψυχή της.

Μια συλλεκτική έκδοση 

με σημαντικές υπογραφές, 

εμβληματικές αλλά και 

αδημοσίευτες εικόνες.

Η ΕΛΛΑΔΑ ΤΟΥ ROBERT
McCABEA.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Τράπεζα Κύπρου (BοC) και η Ελ-
ληνική Τράπεζα (HB) έχουν ανε-
βάσει τους τζίρους του Χρηματι-
στηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ).
Στην εγχώρια κεφαλαιαγορά οι
συμφωνίες και οι θετικές κινήσεις
των δύο τραπεζών έχουν φέρει
στο ΧΑΚ επενδυτικό ενδιαφέρον
και λειτουργούν ως συνεχές βοή-
θημα στον Γενικό Δείκτη και στους
τζίρους του από τις αρχές του χρό-
νου. Από τη μία η Τράπεζα Κύπρου
προχωρά καθημερινά σε επανα-
γορές ιδίων μετοχών με στόχο να
αγγίξει τα 25 εκατ. ευρώ, διαδι-
κασία που αναμένεται να ολοκλη-
ρωθεί στο πρώτο τρίμηνο του
2025. Σκοπός της είναι η μείωση
του μετοχικού της κεφαλαίου και
έτσι, οι μετοχές που αγοράζονται
στα πλαίσια του Προγράμματος,
ακυρώνονται. Αφήνοντας στην
άκρη τους λόγους για τους οποίους
προχωρά σε αυτή τη διαδικασία
η Τράπεζα Κύπρου, δημιουργεί
μία θετική κινητικότητα-αποτύ-
πωμα στο Χρηματιστήριο. Πέραν
των επαναγορών μετοχών, οι ανα-
κοινώσεις της Τράπεζας Κύπρου
για τις συνεχείς κερδοφορίες, που
της έχουν φέρει σε μεγάλο ποσο-
στό τα επιτόκια της ΕΚΤ, ανέβασαν
κατά πολύ την αξία της μετοχής
της και διαπραγματεύεται πέραν
του 4,10 ευρώ. Ώθηση επίσης έχει
δοθεί από την απόφαση του να
δώσει μέρισμα, αυτή τη φορά σχε-
δόν εξαπλάσιο από αυτό που είχε
δώσει πέρυσι.

Η Ελληνική Τράπεζα από την
πλευρά της έχει αναζωπυρώσει
και αυτή το Χρηματιστήριο Αξιών
Κύπρου και έχει ένα μομέντουμ
επενδυτικού ενδιαφέροντος. Η
Ελληνική Τράπεζα από την αρχή

του έτους έχει προχωρήσει σε ένα
deal εξαγοράς της CNP Ασφαλι-
στικής, γεγονός που την ανέβασε
και παρουσιάζει και αυτή μεγάλα
κέρδη λόγω των επιτοκίων τής
ΕΚΤ. Η έγκριση ωστόσο της συ-
ναλλαγής μεταξύ της Eurobank
και της Ελληνικής Τράπεζας για
να λάβει το 55,3%, έδωσε μία επι-
πλέον ώθηση στη διαπραγμάτευση
της μετοχής της. Από εκείνη την
ημέρα δε, η Eurobank αγοράζει
συνεχώς μικρά πακέτα μετοχών
από ιδιώτες μικρούς μετόχους της
Ελληνικής Τράπεζας, και έτσι την
έχει φέρει στο 55,48%. Έχει ένα
«μικρό» παράθυρο εξάλλου η Eu-
robank να προχωρήσει σε τέτοιες
αγορές μετοχών, μέχρι να ετοιμά-
σει το «βιβλίο» της δημόσιας πρό-
τασης εξαγοράς όλων των μετοχών
(100%) της Ελληνικής. Εικάζεται
ότι αυτό το βιβλίο θα το αποστείλει
στην Κεφαλαιαγορά της Κύπρου
αυτή την εβδομάδα, δηλαδή 17-
21 Ιουνίου. Από εκεί και πέρα δεν
θα έχει τη δυνατότητα να εξαγο-
ράζει και θα αναμένει ποιοι μέτοχοι
θα πατήσουν το «κουμπί» στο 2,56
ευρώ ανά μετοχή.

Κέρδη 20%
Σημαντικά κέρδη έχει το Χρη-

ματιστήριο Αξιών Κύπρου από τις
αρχές του 2024. Στους δύο πρώτους
μήνες του 2024 η αγορά είχε κα-
ταγράψει κέρδη 5,32%. Τον Απρίλιο
η αγορά είχε κέρδη από τις αρχές
του έτους 6,4%, ενώ υπολογίζοντας
από τα τέλη Μαΐου, τα κέρδη της
ήταν της τάξης του 20%. Από τις
εξελίξεις στις δύο τράπεζες υπο-
λογίζεται πως ο Ιούνιος θα ενισχύ-
σει ακόμα περισσότερο τα κέρδη,
ή θα κινηθεί στα κέρδη του πρώτου
πενταμήνου.

Όπως σημειώνουν στην «Κ»

πηγές που ασχολούνται με τις
επενδύσεις, η επενδυτική κοινό-
τητα έχει στρέψει ελαφρώς το εν-
διαφέρον της προς την Κύπρο και
κυρίως σε αυτές τις δύο τράπεζες
και άλλες μεγάλες κυπριακές εται-
ρείες που μετριούνται στα δάκτυλα
των δύο χεριών «μάξιμουμ». Εστιά-
ζοντας στα στατιστικά του Χρη-
ματιστηρίου Αξιών Κύπρου, η από-
δοση από την 1η Ιανουαρίου μέχρι
σήμερα ανέρχεται στο 19,89%,

ενώ από τις 14 Ιουνίου του 2023
μέχρι και σήμερα, έχει φτάσει κον-
τά στο 40% (39,85% για την ακρί-
βεια). Η απόδοση του εξαμήνου
είναι στο 20,67% και του τριμήνου
στο 12,53%.

Μεγαλώνουν οι αποδόσεις
Συνεχίζοντας στα στοιχεία που

παρέχει το Χρηματιστήριο Αξιών
Κύπρου, η Τράπεζα Κύπρου έχει
απόδοση από 1η Ιανουαρίου 2024
της τάξης του 23,88%, ενώ η από-
δοση του τελευταίου χρόνου (ημε-
ρολογιακά) ανεβαίνει στο ψηλό
39,26%. Στο 6μηνο η απόδοση
φτάνει στο 22,42%, του 3μήνου
στο 17,23% και η απόδοση του
μήνα στο 2,47%.

Αντίστοιχα και τα ποσοστά της
Ελληνικής Τράπεζας, αφού η από-
δοση από την 1η Ιανουαρίου κι-
νείται στο 15,7% και η απόδοση
των τελευταίων 52 εβδομάδων κι-
νείται στο 36,15%. Η απόδοση του

6μήνου ανέρχεται στο 14,16%,
του τριμήνου στο 4,03% και του
Ιουνίου στο 8,86%. Η κινητικότητα
του Ιουνίου τής Ελληνικής Τρά-
πεζας συνδέεται άμεσα με την έγ-
κριση της ΕΚΤ στην Eurobank και
στην αγορά των μετοχών από τους
«μικρούς».

Το MarketWatch πάντως δείχνει
τη χρηματιστηριακή αξία της Τρά-
πεζας Κύπρου να έχει φτάσει στο
1,83 δισ. ευρώ και της Ελληνικής
Τράπεζας στο 1,07 δισ. ευρώ.

Εκανε κινήσεις
Η συγκυρία των κερδών στο

ΧΑΚ δεν είναι μόνο αποτέλεσμα
της κινητικότητας της Τράπεζας
Κύπρου και της Ελληνικής Τρά-
πεζας. Το ΧΑΚ έχει προχωρήσει
σε σημαντικές τομές τα τελευταία
έτη. Η πρώτη αφορά την ιδιωτι-
κοποίησή του ίδιου του χρηματι-
στηρίου, με το νομοσχέδιο να βρί-
σκεται στον γενικό εισαγγελέα για

νομοτεχνικό έλεγχο. Η προοπτική
της ιδιωτικοποίησης και η επερ-
χόμενη έλευση στρατηγικού επεν-
δυτή δίνουν άλλο αέρα στις προ-
οπτικές του ΧΑΚ. Δεύτερον, το
ΧΑΚ έχει καταφέρει να εισάξει τα
κυπριακά κυβερνητικά ομόλογα
ύψους 11,5 δισ. ευρώ αυξάνοντας
αντίστοιχα την κεφαλαιοποίησή
του και δίνοντας στους Κύπριους
επενδυτές τη δυνατότητα να τα
αποκτήσουν με ευκολία, γεγονός
που ήταν πολύ δύσκολο μέχρι σή-
μερα. Επιπρόσθετα, με πρωτοβου-
λία του ΧΑΚ έχει προχωρήσει η
μείωση της αμυντικής εισφοράς
στους τόκους των εταιρικών ομο-
λόγων από το 30% στο 3%, γεγονός
που δίνει άλλη προοπτική στην
αγορά αυτή. Επιπλέον, η μετοχική
συμμετοχή και η συνεργασία με
το Ελληνικό Χρηματιστήριο Ενέρ-
γειας (ΕΧΕ) έχει προσδώσει ση-
μαντική αξία και μέλλον στο ΧΑΚ
στα θέματα αγορών ενέργειας.

Αναζωογόνηση 
στο ΧΑΚ από
Τρ. Κύπρου 
και Ελληνική
Κέρδη κοντά στο 20% από τις αρχές 
του 2024 και 40% από πέρυσι τον Ιούνιο

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η τελευταία διετία υπήρξε πρωτό-
γνωρη για τα τραπεζικά δεδομένα
και ιδιαίτερα για τους δανειολή-
πτες στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
κυρίως στην Κύπρο, αφού η άνο-
δος των επιτοκίων αύξησε σημαν-
τικά τις δόσεις τους. Ωστόσο, πλέ-
ον όλες οι εκτιμήσεις συγκλίνουν
πως έχει ξεκινήσει η πτωτική πο-
ρεία των επιτοκίων, τόσο σε ευ-
ρωπαϊκό όσο και τοπικό επίπεδο.
Ενδεικτικά, σε τοπικό επίπεδο η
τάση μείωσης άρχισε να φαίνεται,
αφού σύμφωνα με στατιστικά στοι-
χεία  της ΕΚΤ τα επιτόκια δανείων
προς νοικοκυριά στην Κύπρο
έχουν μειωθεί κατά 0,50% από
τον Ιανουάριο μέχρι τον Απρίλιο,
ενώ για την αντίστοιχη περίοδο
η μείωση κατά μέσο όρο στην Ε.Ε.
ήταν μόνο 0,08%.  

Ο διοικητής της Κεντρικής Τρά-
πεζας Χριστόδουλος Πατσαλίδης
σε τοποθέτησή του στα μέσα της
εβδομάδας ανέφερε πως μετά και
την πρώτη μείωση των βασικών
επιτοκίων από την ΕΚΤ, βλέπει
την ψαλίδα μεταξύ δανειστικών
και καταθετικών επιτοκίων να κι-
νείται «προς τη σωστή κατεύθυν-
ση», αν και ξεκαθάρισε πως σε
σχέση με περαιτέρω μειώσεις η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
(ΕΚΤ) διατηρεί τις επιλογές της
και θα δει τα επόμενα στοιχεία για
την πορεία του πληθωρισμού.

Γενικότερα πάντως, όλοι οι ανα-
λυτές συγκλίνουν στο ότι η κάθο-

δος των επιτοκίων ξεκίνησε και
θα συνεχιστεί και είναι κάτι που
θα αρχίσουν να νιώθουν και οι δα-
νειολήπτες στην Κύπρο, όπου το
πρόβλημα ήταν εντονότερο, αφού
πάνω από το 80% των συνολικών
δανείων ήταν με κυμαινόμενο επι-
τόκιο. Ήδη, όσοι δανειολήπτες
έχουν δάνεια συνδεδεμένα με Eu-
ribor, που είναι και η πλειοψηφία,
έχουν μειώσεις καθώς, επειδή το
Euribor προσμετρά και την τάση
της αγοράς πέραν του επιτοκίου
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, άρχισε να μειώνεται από
την αρχή του χρόνου.

Για το ζήτημα του πολύ υψηλού
ποσοστού δανείων με κυμαινόμενο

επιτόκιο, ο διοικητής της ΚΤΚ το
συνέδεσε με τα επίπεδα του χρη-
ματοοικονομικού αλφαβητισμού
στη χώρας μας, αφού όπως ανέ-
φερε χαρακτηριστικά, ο Κύπριος
δεν είναι διατεθειμένος να πλη-
ρώσει ψηλότερο επιτόκιο για ένα

δάνειο το οποίο διαθέτει σταθερό
επιτόκιο ή ακόμη να πληρώσει
ένα ασφάλιστρο που να αντισταθ-
μίζει τον κίνδυνο ανόδου των επι-
τοκίων, κάτι που, όπως είπε, ο ίδιος
προσπάθησε ως τραπεζίτης να
προωθήσει τη δεκαετία του ’90

και «απέτυχε παταγωδώς». Ανα-
φέρθηκε επίσης σε στρεβλώσεις
όπως την τεράστια πλεονασματική
ρευστότητα. «Αυτό είναι μια στρέ-
βλωση που δεν υπάρχει αλλού και
άρα θα πάρει καιρό μέχρις ότου
εξισορροπηθεί», σημείωσε.

Υπενθυμίζεται πως τα προηγού-
μενα χρόνια τα επιτόκια αναφοράς
της αγοράς σε ευρώ, όπως το Eu-
ribor, και το επιτόκιο για πράξεις
κύριας αναχρηματοδότησης της
ΕΚΤ (MRO) είχαν ανοδική πορεία
με σημαντικές αυξήσεις κατά τα

τελευταία δύο χρόνια. Ενδεικτικά,
το Euribor έξι μηνών αυξήθηκε
από 0,62% τον Ιούλιο του 2022
στο 4,14% τον Οκτώβριο του 2023,
ενώ το MRO αυξήθηκε από 0% τον
Ιούλιο του 2022 στο 4,5% τον Οκτώ-
βριο του 2023.

Έκτοτε, τα δύο αυτά επιτόκια
αναφοράς άρχισαν να μπαίνουν
σε μία καθοδική πορεία με το Eu-
ribor έξι μηνών να είναι σήμερα
στο 3,74% από περίπου 3,9% στις
αρχές του χρόνου, ενώ το επιτόκιο
για πράξεις κύριας αναχρηματο-
δότησης της ΕΚΤ είναι στο 4,25%.
Η αγορά αναμένει ότι η πορεία
αυτή θα συνεχίσει, με το Euribor
να μειώνεται στο 3,25% μέχρι το
τέλος του χρόνου, ενώ το επιτόκιο
για πράξεις κύριας αναχρηματο-
δότησης της ΕΚΤ αναμένεται να
μειωθεί στο 3,40%.

Σε αντίθεση, τα βασικά επιτό-
κια των τραπεζών παρέμειναν σε
πολύ χαμηλότερα επίπεδα και
έχουν επιδείξει πιο αργή και ήπια
αύξηση. Ξεκινώντας από επίπεδα
γύρω στο 0,06% πριν δύο χρόνια,
βλέπουμε να έχουν σταδιακά αυ-
ξηθεί στο 1,61% για την Τράπεζα
Κύπρου και στο 2,09% για την
Ελληνική. Ο λόγος είναι ότι τα
επιτόκια αυτά είναι συνδεδεμένα
με το κόστος καταθέσεων στην
κυπριακή αγορά. Η εκτίμηση είναι
πως και αυτά τα επιτόκια, παρόλο
που είναι ήδη σε σημαντικά χα-
μηλότερα επίπεδα από τα υπό-
λοιπα κυμαινόμενα, θα σταθερο-
ποιηθούν.

Ορατές οι πρώτες κινήσεις μείωσης των δανειστικών
Πέραν του επιτοκίου της ΕΚΤ, μειώθηκε επίσης το Euribor, ενώ μείωση κατέγραψαν και τα επιτόκια προς νοικοκυριά 

<<<<<<<

Ο διοικητής της Κεντρι-
κής Τράπεζας Χριστό-
δουλος Πατσαλίδης
βλέπει την ψαλίδα 
μεταξύ δανειστικών 
και καταθετικών επιτο-
κίων να κινείται «προς
τη σωστή κατεύθυνση». Πάνω από το 80% των συνολικών δανείων στην Κύπρο έχουν δοθεί με κυμαινόμενο επιτόκιο.

<<<<<<<

Το MarketWatch δεί-
χνει τη χρηματιστηρια-
κή αξία της Τράπεζας
Κύπρου να έχει φτάσει
στο 1,83 δισ. ευρώ και
της Ελληνικής Τράπε-
ζας στο 1,07 δισ. ευρώ.

Πηγές που
ασχολούνται με το
θέμα ανέφεραν
στην «Κ» ότι η
επενδυτική
κοινότητα έχει
στρέψει ελαφρώς
το ενδιαφέρον της
προς την Κύπρο
και κυρίως σε
αυτές τις δύο
τράπεζες και
άλλες μεγάλες
κυπριακές
εταιρείες.
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Ηρθε η ώρα να αυξηθούν οι διακρίσεις;
Αναπόφευκτα, η σημερινή οικο-
νομική κατάσταση έχει εντείνει
τη συζήτηση για φορολογικές κι-
νήσεις, πέρα από την υπό εκκό-
λαψη φορολογική μεταρρύθμιση.
Το ΑΚΕΛ προχώρησε, μάλιστα, σε
δομημένη πρόταση για φορολό-
γηση των υπερκερδών. Η πρόταση
χρήζει πολλών επεξηγήσεων και
σίγουρα χρειάζεται ακόμα επεξερ-
γασία –ο όρος «υπερκέρδη» θα
πρέπει να οριστεί με φόρμουλα η
οποία να έχει αντικειμενικό χα-
ρακτήρα, κάτι που είναι εξαιρετικά
δύσκολο να πετύχουμε χωρίς σο-
βαρές στρεβλώσεις. Για παράδειγ-
μα, ο ορισμός των υπερκερδών
που ισχύει στην Ε.Ε. θα επιφέρει
τεράστια φορολογικά έσοδα από
τις τράπεζες αν υλοποιηθεί φέτος,
αλλά χαμηλά το 2025 και σχεδόν
μηδενικά το 2026. Επιπλέον, δεν
πρέπει να μπούμε στη λογική πως
το κέρδος είναι κάτι εκ φύσεως
κακό. 

Η λογική της αυξημένης φορο-
λόγησης, όμως, δεν πρέπει να απορ-
ρίπτεται εκ προοιμίου. Η βάση της
έχει να κάνει κυρίως με την ανα-
κατανομή του πλούτου, αλλά και
με την αύξηση των κρατικών εσό-
δων που θα επιτρέψει αυτή την
ανακατανομή. Νοουμένου ότι θα

βρούμε τρόπο να γίνει αυτό χωρίς
να δημιουργηθούν αντικίνητρα
για τις επενδύσεις ή να τιμωρείται
η πράξη της κερδοφορίας, η αυ-
ξημένη φορολόγηση δεν είναι κάτι
απαραίτητα κακό. 

Ωστόσο, η φορολογική πολιτική
έχει ταυτόχρονα μια πολύ σημαν-
τική επιπλέον διάσταση, την οποία
δεν πρέπει να ξεχνάμε –δεν αυξάνει
μόνο τα κρατικά έσοδα και δεν
αναδιανέμει μόνο τον πλούτο, αλλά
κεντρική της αποστολή είναι επί-
σης να επηρεάζει την οικονομική
συμπεριφορά των πολιτών. 

Με αυτό τον γνώμονα, και σε
συνδυασμό με την προτεινόμενη
αύξηση της φορολόγησης προς τις
τράπεζες και άλλες μεγάλες επι-
χειρήσεις, θα ήταν χρήσιμη μια
ταυτόχρονη διαμόρφωση και θε-
τικών κινήτρων προς τον επηρε-
ασμό συμπεριφορών. 

Θετικά φορολογικά κίνητρα,
που να σχετίζονται και με την
ατζέντα του ESG, μπορούν να απο-
δειχθούν ιδιαίτερα ευεργετικά  για
την ευρύτερη εθνική μας ατζέντα.
Για παράδειγμα, μια υψηλή φορο-
λόγηση στα κέρδη των τραπεζών,
θα μπορούσε να συνοδεύεται από
στοχευμένες φοροαπαλλαγές για
αυστηρά επιλεγμένες κατηγορίες

κερδών, χωρίς να λαμβάνεται υπό-
ψη η διαχείριση ρίσκου από πλευ-
ράς τους, αφού αυτό είναι ένα ζή-
τημα που ρυθμίζεται εσωτερικά,
σε συνεργασία με τους αυστηρούς,
πλέον, επόπτες τους. Τέτοια προ-
ϊόντα θα μπορούσαν να είναι «πρά-

σινα δάνεια», στεγαστικά προς νέ-
ους ή δάνεια που να συνδέονται
στόχους όπως την ενίσχυση της
νεανικής και γυναικείας επιχειρη-
ματικότητας ή προγράμματα επι-
στροφής αδρανών ακινήτων στην
αγορά (π.χ. «Ανακαινίζω-Ενοικιάζω»
του ΥΠΕΣ). 

Αντίστοιχα, στον τρίτο πυλώνα
του ESG, η διάκριση στον φορο-
λογικό συντελεστή θα μπορούσε
να αφορά σε επενδύσεις υπέρ της

πράσινης ενέργειας, νέου στόλου
ηλεκτρικών οχημάτων και σταθμών
φόρτισης, ή ακόμα υπέρ ενεργει-
ακών ανακαινίσεων των ιδιόκτητων
κτιρίων των υπό φορολόγηση επι-
χειρήσεων.

Μια τέτοια φορολογική κατεύ-
θυνση, μάλιστα, ενώ εκ πρώτης
όψεως μειώνει τα κρατικά έσοδα,
μπορεί εύκολα να αποδειχθεί δη-
μοσιονομικά θετική, αν αναλογιστεί
κανείς πόσο πίσω βρίσκεται η Κύ-
προς στους στόχους (και τις υπο-
χρεώσεις) Fit-for-55. Η απώλεια
των στόχων συνεπάγεται αφενός
αύξηση των επενδύσεων και αφε-
τέρου αγορά δικαιωμάτων, ιδίως
στην ευρωπαϊκή ατζέντα «effort
sharing», της οποίας οι δημοπρα-
σίες θα ακολουθούν τη λογική της
αγοράς δικαιωμάτων εκπομπής
ρύπων και αναμένεται πως θα είναι
εξαιρετικά δαπανηρή. 

Επιπλέον, μια φορολογική πο-
λιτική ενθάρρυνσης της πράσινης
συμπεριφοράς αφενός θα μετα-
φέρει το κόστος υποδομών της
ατζέντας Fit-for-55 από το κράτος
και τον προϋπολογισμό του, προς
τον ιδιωτικό τομέα. Αφετέρου, θα
μειώσει επιπλέον τα εθνικά «τι-
μωρητικά» έξοδα για την εδώ και
πολλά χρόνια, και συνεχιζόμενη,

αποτυχία στην επίτευξη των κλι-
ματικών μας στόχων. 

Μάλιστα, αν σχεδιαστεί προ-
σεκτικά, το πακέτο κινήτρων θα
έχει δύο σοβαρές θετικές επιπλέον
επιπτώσεις: Πρώτο, θα ικανοποιεί
την ηθική αρχή τού «ο ρυπαίνων
πληρώνει» (κυριολεκτικά και με-
ταφορικά) καθώς τα υψηλά κέρδη
από τις εργασίες που δεν θα εμ-
πίπτουν στον κατάλογο μερικής
φοροαπαλλαγής, θα φορολογούν-
ται υψηλότερα. Έτσι, θα ισχύει
μια φορολογική πολιτική διακρί-
σεων, με διαφοροποιημένη φορο-
λόγηση «θεμιτής συμπεριφοράς»
σε σχέση με αθέμιτη (κλιματικά,
οικονομικά ή κοινωνικά) συμπε-
ριφορά. Η πολιτική αυτή, μάλιστα,
θα βαίνει προς εξυπηρέτηση εθνι-
κών στόχων –όχι μόνο κλιματικών
και περιβαλλοντικών αλλά επίσης
και κοινωνικών. 

Δεύτερο, θα μπορεί να λειτουρ-
γήσει αποτελεσματικά ως μέσο
ανακατανομής του πλούτου, κα-
τευθύνοντας τις πιστώσεις της εθνι-
κής μας οικονομίας προς κατευ-
θύνσεις που κρίνονται ως κοινωνικά
θεμιτές: νεανική και γυναικεία επι-
χειρηματικότητα, νεαρά ζευγάρια,
πράσινες επενδύσεις, κοκ.

Η λογική αυτή είναι αντίθετη

με τον δεδηλωμένο στόχο, τόσο
της κυβέρνησης όσο και του ΑΚΕΛ
(των δύο φορέων που έχουν τοπο-
θετηθεί δημόσια και συγκεκριμένα
επί της φορολογικής μεταρρύθμι-
σης), για απλοποίηση του συστή-
ματος. Ωστόσο, η περιπλοκή θα
αφορά κυρίως στην εσωτερική λει-
τουργία των μεγάλων επιχειρήσε-
ων, κυρίως τραπεζών, όπου είναι
εύκολο να απορροφηθεί χωρίς να
επηρεάζει μικρές επιχειρήσεις και
νοικοκυριά, αλλά και στις φορο-
λογικές αρχές οι οποίες μπορούν
επίσης να απορροφήσουν τη συγ-
κεκριμένη περιπλοκότητα στην
παρακολούθηση των διαφόρων
κατηγοριών εσόδων. 

Με μια πολιτική διακρίσεων
στον τρόπο με τον οποίο φορολο-
γούμε τις δραστηριότητες των με-
γάλων οικονομικών φορέων, θα
μπορούσε η χώρα να πετύχει πολ-
λαπλά οφέλη –κοινωνικά, πολιτικά,
δημοσιονομικά και οικονομικά–
και μάλιστα με μικρότερη αναστά-
τωση στην οικονομική ανάπτυξη
και την απασχόληση από ό,τι θα
μπορούσε να πετύχει μια ξερή αύ-
ξηση φορολογικών συντελεστών. 

*Ο Μιχάλης Περσιάνης είναι πρόεδρος
του Δημοσιονομικού Συμβουλίου.

«Ξεσκόνισμα» συμβάσεων σε βάθος δεκαετίας
Ερευνα ζήτησε ο πρόεδρος της Δημοκρατίας για έργα που ήταν προβληματικά με καθυστερήσεις στην ολοκλήρωσή τους

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Αποφασισμένη να βάλει μια τάξη
με τις δημόσιες συμβάσεις έργων
εμφανίζεται η κυβέρνηση, με αφορ-
μή τα προβλήματα που έχουν πα-
ρουσιασθεί με μεγάλα έργα, όπως
η ενιαία ανάπλαση του λιμανιού
και μαρίνας της Λάρνακας, αλλά
και τις μεγάλες καθυστερήσεις που
παρατηρούνται σε έργα μικρότερης
εμβέλειας, ζήτημα που ανέδειξε η
«Κ». Ειδικότερα μετά την καταγ-
γελία της σύμβασης με την Kition
Ocean Holdings Ltd αλλά και τους
σκοπέλους με το τερματικό στο
Βασιλικό, η κυβέρνηση εμφανίζεται
θορυβημένη και ήδη αναζητεί τι
πάει λάθος με συμβάσεις του Δη-
μοσίου. Σύμφωνα με ασφαλείς πλη-
ροφορίες της «Κ», στην τελευταία
συνεδρία του Υπουργικού Συμβου-
λίου τα μέλη του ασχολήθηκαν με
το ζήτημα αυτό και οι οδηγίες που
δόθηκαν στον υπουργό Μεταφορών
Αλέξη Βαφεάδη ήταν να ερευνήσει
σε βάθος δεκαετίας τα έργα με προ-
βλήματα και μεγάλες καθυστερή-
σεις. Το μήνυμα που δίνεται από
τη κυβέρνηση είναι πως το κράτος
δεν μπορεί να εγκλωβίζεται σε αυ-
τού τους είδους τις καθυστερήσεις
και πως υπάρχει βούληση να μην
χαριστούν σε κανένα. Ωστόσο το
πιο σημαντικό εκτός από την έρευ-
να, είναι πως η κυβέρνηση εξετάζει
το ενδεχόμενο παρέμβασης στο
νομοθετικό πλαίσιο παραχώρησης
έργων, θέμα το οποίο θα δουν με
τη Νομική Υπηρεσία.

Ερευνες
Οι έρευνες που έχουν ξεκινήσει

προκειμένου να υπάρχει μια ξεκά-
θαρη εικόνα της κατάστασης, όπως
πληροφορείται η «Κ», εστιάζεται
σε δύο πτυχές. Η πρώτη πτυχή αφο-
ρά το ζήτημα που ανέδειξε η «Κ»
για το σύστημα επίλυσης διαφορών.
Η συζήτηση που έχει ξεκινήσει διε-
ξάγεται επί των διαπιστώσεων του
ΕΤΕΚ ότι το υφιστάμενο πλαίσιο
είναι προβληματικό, εξοστρακίζον-
τας μικρούς εργολάβους και εται-
ρείες από την ανάληψη δημοσίων
έργων. Η άλλη πτυχή αφορά τι έχει
συμβεί με τις καταγγελίες κάποιων
συμβάσεων. Για την πρώτη πτυχή,
αυτή της διαδικασίας επίλυσης δια-
φορών, ήδη τρέχει μια σειρά συ-
ναντήσεων στις οποίες λαμβάνουν
μέρος ο γενικός ελεγκτής, ο γενικός
λογιστής, το υπουργείο Μεταφορών,
το Τμήμα Δημοσίων Έργων με την
εμπλοκή  του ΕΤΕΚ αλλά και του
Συνδέσμου Επίλυσης Διαφορών.
Στις συναντήσεις αυτές η συζήτηση
εστιάζεται σε δυο διαφορετικούς
τρόπους που μπορούν να υιοθετη-
θούν προκειμένου η διαδικασία επί-
λυσης να είναι βατή και κυρίως να

μην είναι χρονοβόρα. Για τη δεύτερη
πτυχή, την κυβέρνηση την ενδια-
φέρει να έχει εικόνα για τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει η κάθε
σύμβαση. Απώτερος στόχος των
αλλαγών που βρίσκονται στο στάδιο
της μελέτης είναι να διαφανεί γιατί
οι ανάδοχοι των έργων καθυστερούν
και πώς θα φέρουν τα έργα σε ση-
μείο που να μην κινδυνεύουν να
τερματισθούν.

Τι θα αναζητηθεί
Λαμβάνοντας υπόψη την κατά-

ληξη που είχε η ανάπλαση λιμανιού

και μαρίνας στη Λάρνακα, τα προ-
βλήματα με το Βασιλικό αλλά και
δεκάδες άλλα έργα η έρευνα που
διεξάγεται θα προσπαθήσει να
ρίξει περισσότερο φως στις συν-
θήκες που επικρατούν μετά την
παραχώρηση των έργων και που
στην ουσία οδήγησαν σε μια κα-
ταγγελία σύμβασης, άλλη μια να
βρίσκεται στη επικίνδυνη ζώνη
και άλλα έργα με χρόνια προβλή-
ματα. Οι απαντήσεις που θα ανα-
ζητηθούν θα αφορούν:
l Πρόκειται για προβλήματα των
συμβολαίων;
l Πρόκειται για προβλήματα των
διαδικασιών που προνοούνται στη
νομοθεσία;
l Πρόκειται για προβλήματα που
δημιουργήθηκαν μετά την υπο-
γραφή των συμβολαίων;

Θεσμικό πλαίσιο
Ένα ζήτημα που υπάρχει και

ηγέρθηκε με δηλώσεις του γ.γ. του
ΕΤΕΚ Ανδρέα Θεοδότου στην «Κ»
ήταν και το θεσμικό πλαίσιο που
διέπει την ανάθεση δημοσίων έρ-
γων. Ζήτημα το οποίο βρίσκεται
υπό μελέτη από την κυβέρνηση.
Ωστόσο εδώ, όπως μας επισημάν-
θηκε, το συγκεκριμένο ζήτημα
απαιτεί λεπτούς χειρισμούς μιας
και πρόκειται για διαχείριση δη-

μοσίου χρήματος και πώς εξασφα-
λίζεται το δημόσιο συμφέρον. Ου-
σιαστικά ο προβληματισμός που
υπάρχει αφορά τα κριτήρια που
προνοεί η νομοθεσία για την πα-
ραχώρηση έργων. Με βάση το υφι-
στάμενο πλαίσιο ένα έργο κατα-
κυρώνεται στον καταλληλότερο
ενδιαφερόμενο και στη φθηνότερη
προσφορά. Όπως είχε δηλώσει
στην «Κ» ο γ.γ. του ΕΤΕΚ Ανδρέας
Θεοδότου τα κριτήρια θα πρέπει

να εμπλουτιστούν και να συμπε-
ριλάβουν την αρτιότητα του εν-
διαφερόμενου να φέρει εις πέρας
το έργο. Από το κυβερνητικό επι-
τελείο αφήνεται να διαρρεύσει πως
ανάλογα με τα ευρήματα της έρευ-
νας που διεξάγεται, θα πρέπει να
αποφασιστεί αν θα αγγιχθεί το υφι-
στάμενο θεσμικό πλαίσιο ή να δη-
μιουργηθεί ένα πλαίσιο που να
μπορεί να διαφοροποιηθεί νομικά
η σύμβαση στην πορεία. Αυτά τα

δύο θέματα κρίνονται άμεσης δια-
χείρισης το επόμενο διάστημα.

Τα προβληματικά έργα
Ένα άλλο ζήτημα που βρίσκεται

υπό μελέτη και ενδεχομένως να
καθυστερήσει την ολοκλήρωση
της έρευνας είναι η διασπορά δη-
μοσίων έργων. Για το υπουργείο
Μεταφορών υπάρχει μια περισσό-
τερο ξεκάθαρη εικόνα για τα έργα
που διαχειρίζεται το ίδιο, όπως το
λιμάνι της Λάρνακας, ο δρόμος Πά-
φου - Πόλης Χρυσοχούς, ο δρόμος
Λεμεσού - Σαϊτά και ο δρόμος
Ακρούντας - Διερώνας, έργο το
οποίο  έχει σκαλώσει εδώ και τέσ-
σερα χρόνια. Τα συγκεκριμένα έργα
δεν βρίσκονται στην επικίνδυνη
ζώνη καταγγελίας της σύμβασης,
ωστόσο επηρεάζουν σε μεγάλο
βαθμό την καθημερινότητα των
πολιτών. Όπως μας λέχθηκε «προς
το παρόν ο στόχος και η επιδίωξη
της κυβέρνησης είναι να ολοκλη-
ρωθούν τα καθυστερημένα έργα».
Στην έρευνα που διεξάγεται θα
συμπεριληφθούν και όλα τα υπό-
λοιπα έργα δεκαετίας τα οποία δεν
διαχειρίζεται το υπουργείο Μετα-
φορών. Στο πνεύμα αυτό από το
μικροσκόπιο της έρευνας θα πε-
ράσει και το τερματικό Φ.Α. στο
Βασιλικό.

<<<<<<<

Πίσω από την πρόταση
για φορολόγηση 
των υψηλών κερδών
και τη φορολογική 
μεταρρύθμιση, 
κρύβεται μια μεγάλη
ευκαιρία για τον τόπο.

<<<<<<<

Η έρευνα θα αναζητήσει
απαντήσεις σε τρία ερω-
τήματα. Πρώτον εάν εν-
τοπίζονται προβλήματα
στα συμβόλαια, δεύτε-
ρον στις διαδικασίες που
προνοούνται στη νομο-
θεσία και τρίτον αν  προ-
βλήματα δημιουργήθη-
καν μετά την υπογραφή
των συμβολαίων.

Μαυροπινακισμένοι εργολάβοι και κενά
Στην κυβέρνηση εξετάζουν και τα κενά που υπάρχουν με τις εταιρεί-
ες ή εργολάβους οι οποίοι έχουν μπει σε λίστες αποκλεισμού από δη-
μόσια έργα, ωστόσο κάποιες από αυτές με άλλο μανδύα συνεχίζουν
να έχουν δικαίωμα διεκδίκησης δημοσίων συμβάσεων. Κυβερνητικές
πηγές παραδεχόντουσαν στην «Κ» πως ο υφιστάμενος νόμος περιέ-
χει κάποια κενά τα οποία κάποιοι μπορούν να διαχειριστούν. Στην τε-
λευταία συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου αναφέρθηκε πως κά-
ποιες εταιρείες ή εργολάβοι με καθυστερημένα έργα, προκειμένου
να αποφύγουν τα πέναλτι που προνοεί η σύμβαση προσπαθούν να
βρουν προσχήματα για να τα αποφύγουν. Επίσης, ένας άλλος λόγος
καθυστέρησης έργων είναι το κατά πόσο οι ενδιαφερόμενοι μπο-
ρούν να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του έργου. Συγκεκριμένα
όπως προκύπτει από τη συζήτηση στο Υπουργικό Συμβούλιο, ο ανά-
δοχος ενός έργου ορίζει κατά τη διαδικασία της προσφοράς την ομά-
δα παρακολούθησης του έργου. Ωστόσο δεν αναφέρει άλλα έργα
που έχει αναλάβει, με αποτέλεσμα, όπως υποστηρίχθηκε, να μην
μπορεί να ανταποκριθεί με επάρκεια σε όλα τα έργα.

Η έρευνα θα συμπεριλάβει όλα τα έργα, οι συμβάσεις των οποίων αποδείχθηκαν προβληματικές με ανοιχτό το ενδεχόμενο ενίσχυσης του πλαισίου που καθορίζει τα κριτήρια ανάθεσης δημοσίων έργων.
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Oι άκομψες τυμπανοκρουσίες και η μεγάλη ληστεία

Συνέντευξη στην ΑΝΝΑ ΠΟΛΥΒΙΟΥ

Τα 25 χρόνια λειτουργίας κλείνει φέ-
τος η εταιρεία Superhome Center,
μέλος του ομίλου εταιρειών CTC.
Το πρώτο πολυκατάστημα Supe-
rhome Center άνοιξε τις πόρτες του
στη Λευκωσία τον Μάρτιο του 1999.
Σήμερα, με έξι καταστήματα σε όλη
την Κύπρο και με περισσότερα από
65.000 προϊόντα υψηλής ποιότητας,
η εταιρεία συνεχίζει να πρωτοπορεί,
προσφέροντας λύσεις που ικανο-
ποιούν όλες τις ανάγκες για το σπίτι,
τον κήπο, το γραφείο, ή οποιοδή-
ποτε άλλο χώρο.

Ο CEO των Superhome Center,
κ. Γιώργος Τζιοβάννη, μας μιλάει
για την πορεία, την εξέλιξη μέσα
στα χρόνια, την ηλεκτρονική αγορά,
την «κουλτούρα» του DIY και τα
σχέδια της εταιρείας για το μέλλον. 
–Είκοσι πέντε χρόνια λειτουργίας
της εταιρείας Superhome Center.
Πώς νιώθετε για αυτό; 

–Τα 25 χρόνια λειτουργίας της
εταιρείας Superhome Center απο-
τελούν ένα σημαντικό ορόσημο για
εμένα και είμαι βαθιά συγκινημένος,
καθώς ξεκίνησα να εργάζομαι στην
εταιρεία από την ίδρυσή της. Αι-
σθάνομαι υπερήφανος για την πο-
ρεία μας και για την εξέλιξη που
έχουμε πετύχει μέχρι σήμερα. Η
σταθερή μας πορεία θεωρώ ότι είναι
αποτέλεσμα της αφοσίωσης του
προσωπικού μας, της υποστήριξης
του ιδρυτή και επίτιμου ισόβιου
πρόεδρου του ομίλου εταιρειών
CTC, Νίκου Σιακόλα, των συνεργα-
τών και των προμηθευτών μας, αλλά
και της συνεχούς μας προσπάθειας
να προσφέρουμε καινοτόμα, ασφα-
λή και υψηλής ποιότητας προϊόντα
που να καλύπτουν πλήρως τις ανάγ-
κες των πελατών μας.
–Συνολικά λειτουργούν έξι κατα-
στήματα Superhome Center σε
όλη την Κύπρο, εκ των οποίων τα
τρία στη Λευκωσία. Ποια τα επό-
μενα βήματα; Υπάρχουν σκέψεις
για κάποιο νέο κατάστημα; 

–Η εταιρεία θα συνεχίσει δυνα-
μικά τη στρατηγική επέκτασης,
προχωρώντας σύντομα στην κα-

τασκευή μιας αποθήκης συνολικής
έκτασης 15.000 τετραγωνικών μέ-
τρων. Επιπλέον, προγραμματίζει
το άνοιγμα δύο νέων καταστημά-
των, ένα στη δυτική Λεμεσό και
ένα στην περιοχή των Κοκκινοχω-
ρίων, με στόχο την κάλυψη των
αναγκών τής ελεύθερης επαρχίας
Αμμοχώστου.

–Πόσους επισκέπτες εξυπηρετείτε
ετησίως;  

–Τα πολυκαταστήματα Superh-
ome Center εξυπηρετούν περισσό-
τερους από 1,5 εκατομμύρια επι-
σκέπτες ετησίως.
–Τα τελευταία χρόνια το online
shopping έχει μπει για τα καλά
στην καθημερινότητά μας. Πώς
θα χαρακτηρίζατε την προσαρμογή
των πελατών σε αυτό; Είναι κάτι
που κατάφεραν να εντάξουν εύ-
κολα στον τρόπο που πραγματο-
ποιούν τις αγορές τους; 

–Οι πελάτες μας έχουν ανταπο-
κριθεί θετικά στις δυνατότητες του
online shopping, απολαμβάνοντας
την ευκολία και την ταχύτητα που
προσφέρει στις αγορές τους. Έχουμε
εφαρμόσει πολλές τεχνολογίες για
να διευκολύνουμε αυτή τη διαδι-
κασία, και σύντομα προχωρούμε
σε μια μεγάλη αναβάθμιση του συ-
στήματος για τη βελτίωση της εμ-
πειρίας των πελατών μας στο ηλε-
κτρονικό μας κατάστημα. 
–Βλέπετε να υπάρχει μείωση στην
αγορά προϊόντων από τα φυσικά
καταστήματα λόγω της ηλεκτρο-
νικής αγοράς;

–Κατά τη γνώμη μου, η ηλεκτρο-
νική αγορά έχει επηρεάσει σημαν-
τικά τον τρόπο με τον οποίο οι κα-
ταναλωτές λαμβάνουν αποφάσεις
και αγοράζουν προϊόντα. Πολλοί
καταναλωτές χρησιμοποιούν το
ηλεκτρονικό κατάστημα για να ανα-
ζητήσουν, να συγκρίνουν και να
αξιολογήσουν προϊόντα πριν κα-
ταλήξουν στην τελική αγορά. Στη
συνέχεια, επισκέπτονται τα φυσικά
καταστήματα για να δουν το προϊόν
από κοντά, πριν αποφασίσουν να
το αγοράσουν. Έτσι, μπορώ να πω
ότι πολλοί πελάτες χρησιμοποιούν
το ηλεκτρονικό κατάστημα σαν
έναν ηλεκτρονικό κατάλογο, ώστε
να είναι πιο ενημερωμένοι και προ-
ετοιμασμένοι για τις αγορές που
πρόκειται να πραγματοποιήσουν
στο φυσικό κατάστημα. Αυτή η δια-
δικασία αποτελεί μια συμπληρω-
ματική προσέγγιση ανάμεσα στα
ηλεκτρονικά και τα φυσικά κατα-
στήματα, παρέχοντας στους κατα-

ναλωτές περισσότερη επιλογή και
ενημέρωση πριν από την αγορά.
Συνεπώς, όπως προανέφερα, δε θε-
ωρώ ότι υπάρχει γενικά μείωση
στην αγορά προϊόντων από τα φυ-
σικά καταστήματα, καθώς οι κατα-
ναλωτές εξακολουθούν να επισκέ-
πτονται τα φυσικά καταστήματα
για διάφορους λόγους, όπως η αί-
σθηση του προϊόντος και η άμεση
διαθεσιμότητα.
–Σύμφωνα με τα στατιστικά στοι-
χεία του «European E-Commerce
Report2023», το 57% των Κύπριων
χρηστών τού Διαδικτύου το 2023
πραγματοποίησε ηλεκτρονική αγο-
ρά, 2% περισσότερο από το 2022.
Εσείς πώς βλέπετε να κυλάει μέχρι
τώρα η ηλεκτρονική αγορά το 2024;
Προβλέπετε να αυξηθεί το ποσοστό
για το 2024;  

–Παρατηρούμε ότι η ηλεκτρο-
νική αγορά αναμένεται να έχει ανο-
δική πορεία και το 2024, αντικατο-
πτρίζοντας τις επιταχυνόμενες τά-
σεις του Digital Commerce. Οι κα-
ταναλωτές φαίνεται να επιδεικνύουν
χρόνο με τον χρόνο όλο και περισ-
σότερη προτίμηση στις αγορές μέσω
Διαδικτύου, λόγω της άνεσης και
της ευκολίας που προσφέρουν. Στα
Superhome Center αντιλαμβανό-
μαστε τη σημασία της προσαρμογής
στις νέες αυτές πραγματικότητες
και είμαστε διαρκώς αφοσιωμένοι
στην παροχή καινοτόμων λύσεων
που θα ανταποκρίνονται στις ανάγ-
κες των πελατών μας στον ψηφιακό
κόσμο.
–Ποια είναι τα πρώτα πέντε προ-
ϊόντα σας με το μεγαλύτερο ποσο-
στό αγοράς; 

–Στα δικά μας πολυκαταστήματα,
τα οποία προσφέρουν μια μεγάλη
γκάμα προϊόντων, δεν υπάρχει στα-

θερή ιεραρχία στις πωλήσεις, καθώς
αυτή μεταβάλλεται συνεχώς ανά-
λογα με τη μόδα, την εποχικότητα
του προϊόντος, ακόμα και τις και-
ρικές συνθήκες.  Για παράδειγμα,
τις τελευταίες ημέρες, λόγω των
υψηλών θερμοκρασιών, παρατη-
ρούμε στα πολυκαταστήματά μας
αυξημένη ζήτηση για είδη όπως
ανεμιστήρες, κλιματιστικά, αλλά
και προϊόντα που βελτιώνουν τον
τρόπο ζωής των καταναλωτών, όπως
πισίνες, διακοσμητικά είδη κήπου,
έπιπλα κήπου και προϊόντα σκία-
σης.
–Πόσα προϊόντα έχετε συνολικά;

–Τα καταστήματά μας προσφέ-
ρουν πάνω από 65.000 προϊόντα
υψηλής ποιότητας, σε πάνω από
20 εξειδικευμένες κατηγορίες.
–Σε ποια προϊόντα σας προβλέπετε
επέκταση; 

–Τα τελευταία χρόνια παρατη-
ρούμε αυξημένο ενδιαφέρον για
προϊόντα έξυπνου σπιτιού, καθώς
οι καταναλωτές επιθυμούν να μπο-
ρούν να ελέγχουν απομακρυσμένα
το περιβάλλον τους. Επιπλέον, στο
πλαίσιο της πράσινης πολιτικής
τής εταιρείας μας, επιδιώκουμε τη
διάθεση περισσότερων προϊόντων
που να είναι φιλικά προς το περι-
βάλλον. Παράλληλα, καταβάλλουμε
προσπάθειες ώστε οι πελάτες μας
να προτιμούν και να χρησιμοποιούν
ανακυκλώσιμα προϊόντα, προωθών-
τας έτσι έναν πιο βιώσιμο τρόπο
ζωής με στόχο ένα καλύτερο αύριο
για όλους. Σε συνολικό επίπεδο, τα
προϊόντα που προβλέπουμε για επέ-
κταση είναι αυτά που αφορούν το
έξυπνο σπίτι και τα οικολογικά προ-
ϊόντα, ανταποκρινόμενοι στις σύγ-
χρονες ανάγκες και τις περιβαλλον-
τικές προκλήσεις της εποχής μας.

Είκοσι πέντε 
χρόνια λειτουργίας 
Superhome Center
Γιώργος Τζιοβάννη: Το άνοιγμα δύο νέων καταστημάτων, 
σε Λεμεσό και Κοκκινοχώρια, προγραμματίζει η εταιρεία

“Oh what a tangled web we weave
when first we practice to deceive”

Marmion: Sir Walter Scott

Μετά από ένα και πλέον χρόνο που
τα μέλη του Διεθνούς Κέντρου Δι-
ευθέτησης Επενδυτικών Διαφορών
(ICSID) επιφύλαξαν την απόφασή
τους στην ενώπιον τους υπόθεση,
που αφορούσε το κούρεμα κατα-
θέσεων σε πέριξ των 960 κυρίως
Ελλαδιτών καταθετών για το τε-
ράστιο ποσό των 600 και πλέον
εκατ. δολαρίων, την εξέδωσαν προ
μερικών ημερών.

Παρά το γεγονός ότι η απόφαση
του ICSID δεν εδόθη στην δημο-
σιότητα εισέτι, καθ’ ότι ως εδηλώθη
ήταν «embargoed», ήτοι η δημο-
σίευσή της αποκλείστηκε, η ουσία
της ή/και η σύνοψη του αποτελέ-
σματός της δημοσιεύθηκε από την
Κυπριακή Δημοκρατία (Κ.Δ.). Βα-
σικά η αίτηση απορρίφθηκε και
τόσον η Κ.Δ. όσον και η Κεντρική
Τράπεζα Κύπρου (ΚΤΚ) δικαιώθη-
καν ότι όλες οι ενέργειες τους ήσαν
πλήρως δικαιολογημένες. Και για
να προστεθεί «insult to injury», οι
έντιμοι διαιτητές επιδίκασαν και
4 εκατ. δολαρίων δικηγορικά έξοδα
εναντίον τους.

Το ICSID ακολούθησε βασικά
την πεπατημένη και πεπλανημένη
θεώρηση που ασπάστηκαν αρκετά
επαρχιακά δικαστήρια, ότι δηλαδή
επειδή δεν υπήρχε άλλη επιλογή
και το κράτος και το τραπεζικό σύ-
στημα θα κατέρρεαν αν δεν ενερ-

γούσαν ως ενήργησαν, καλώς έπρα-
ξαν. Βασικά θεώρησαν ότι ενήρ-
γησαν βάσει του δικαίου της ανάγ-
κης, αγνοώντας όμως τον πλέον
βασικό κανόνα του ότι για την επί-
κληση του δόγματος αυτού θα πρέ-
πει εκείνος που το επικαλείται να
είναι άμοιρος ευθυνών για τη δη-
μιουργία της ανάγκης.

Τέτοιο συμπέρασμα λυπούμαι
να πω είναι επιεικώς φαιδρό, λαμ-
βάνοντας υπόψιν ότι οι ενέργειες
τόσο της Κ.Δ. όσο και της ΚΤΚ κα-
τέληξαν στην εξανέμιση μεγάλου
μέρους των καταθέσεων εντελώς
αθώων πολιτών. Η δε μαρτυρία
του εμπειρογνώμονα οικονομολό-
γου καθηγητή κ. Χρίστου στις υπο-
θέσεις ενώπιον του Π.Ε.Δ. κ. Κί-
τσιου, όπου παράθεσε πλήρως τεκ-
μηριωμένα τις παρανομίες και
άκρως αμελείς και ερασιτεχνικές
ενέργειες των ως άνω δύο και που
έγινε στην ολότητά της αποδεκτή,
αντικρούει το επιπόλαιο και προ-
κλητικό πόρισμα του ICSID. Αυτή
η μαρτυρία, σε συνάρτηση με τις
αποκαλύψεις στα βιβλία-κόλαφος
από τον γνωστό δημοσιογράφο
Μακάριο Δρουσιώτη, αποκαλύ-
πτουν με αδιαμφισβήτητο τρόπο
τις ωμές πραγματικότητες για τους
ολέθριους χειρισμούς της Κ.Δ. και
της ΚΤΚ.

Πέραν όμως και ασχέτως του
κατά πόσον η Κ.Δ. και η ΚΤΚ ενήρ-
γησαν ορθά ή όχι, πλανάται και το
καίριο ερώτημα γιατί επί δέκα και
πλέον έτη τα πασιφανώς υφαρπαχ-

θέντα χρήματα δεν επεστράφησαν
όταν η Κ.Δ. κατέστη πάλιν εύρωστη
και η Τράπεζα Κύπρου ανακεφα-
λαιοποιήθηκε πλήρως στη ράχη
των καταθετών. Μάλιστα, η τελευ-
ταία προκλητικά προβαίνει σε τυμ-
πανοκρουσίες ότι έχει σήμερα κέρ-
δη πέριξ των 250 εκατομμυρίων
τα οποία θα διαμοιράσει στους με-
τόχους σαν μέρισμα, ενώ τα οποι-
αδήποτε κέρδη θα έπρεπε να μοι-
ράζονται άμεσα και κατ’ επανάληψη
στους κουρεμένους, έναντι των
χρημάτων που υφαρπάχθηκαν.

Επί τούτου, σαν ένα χονδροειδές
παράδειγμα, σκεφτείτε κάποιον
που πεινά και χρειάζεται απεγνω-
σμένα να αγοράσει φαγητό και
κλέβει το πορτοφόλι κάποιου για
το σκοπό αυτό. Αυτό σημαίνει ότι
τα χρήματα που υφάρπαξε έγιναν
δικά του και δεν οφείλει να τα επι-
στρέψει όταν είναι σε θέση να το
πράξει; Η μη επιστροφή ισοδυναμεί
με κλοπή. Η λύση στο βίαιο και
παράνομο κούρεμα, αν είχαμε ένα
ηθικό και έντιμο κράτος, θα ήταν
να υπάρξει άμεση παραδοχή από
το 2013 ότι η υφάρπαξη είναι λόγω
αδήριτης ανάγκης με ταυτόχρονη
παραδοχή της υποχρεωτικής επι-
στροφής των χρημάτων, και σε
κάθε κουρεμένο καταθέτη να εκ-
δίδετο ένα γραμμάτιο μακράς διαρ-
κείας για αποπληρωμή του σε βάθος
χρόνου.

Αντί τούτου, με τη συνέργεια
των αξιωματούχων του κράτους
και των δικαστηρίων, επί δεκαετία

ταλαιπωρούν ποικιλοτρόπως τους
καταθέτες με μία απαράδεκτη με-
θόδευση που σκοπόν έχει να τους
καταστήσει απεγνωσμένους και
σε οικονομική ανέχεια για να μην
μπορούν να διεκδικήσουν τα νο-
μικά τους δικαιώματα και να επι-
σφραγίσουν ούτω τη μεγάλη λη-
στεία.

Παρά το γεγονός ότι η απόφαση
που είναι, ως πληροφορούμαι, περί
τις 120 σελίδες ενώ το δημοσίευμα
μόνον μία σελίδα, ο γενικός εισαγ-
γελέας έσπευσε να το δημοσιεύσει
άμεσα, προβαίνοντας και σε θερμές
ευχαριστίες στους λειτουργούς της
νομικής υπηρεσίας και στους δι-
κηγόρους της Κ.Δ. ως και σε τηλε-
οπτικές εμφανίσεις. 

Διερωτώμαι, οι ευχαριστίες αυ-
τές και το αποτέλεσμα στο ICSID
από ποιον θα εκτιμηθεί και ποιον
θα εντυπωσιάσει; Τους κουρεμέ-
νους που έχασαν τα χρήματα τους
ή τους δικαστές του Ανωτάτου,
που αν προβληματιστούν αντικει-
μενικά και έντιμα, καλώς γνωρίζουν
ότι οι αποφάσεις του κ. Κίτσιου εί-
ναι πλήρως δικαιολογημένες και
θα πρέπει να επικυρωθούν; Προ-
φανώς οι προκλητικές τυμπανο-
κρουσίες μόνον σκοπό έχουν την
αποτροπή των καταθετών από το
να προωθήσουν τις απαιτήσεις
τους ή/και τον επηρεασμό των
επαρχιακών δικαστών που έχουν
ενώπιον τους τέτοιες υποθέσεις
ή/και για να υπερκαλύψει ίσως τις
πρόσφατες κέλες που του καταλο-

γίζονται στο ύπατο αυτό αξίωμα. 
Εξάλλου, η απόφαση αυτή αφο-

ρά μόνον ξένους καταθέτες/επεν-
δυτές και σαν διαιτητική, με μη
δικαστές μέλη, ουδόλως δεσμεύει
τα κυπριακά δικαστήρια. Επίσης,
το ICSID είναι γνωστό διεθνώς ότι
λαμβάνει αποφάσεις όχι μόνο με
νομικά κριτήρια, αλλά και με πο-
λιτικά κριτήρια. Χαρακτηριστικά,
η εμπλοκή του IMF (Διεθνούς Νο-
μισματικού Ταμείου) και της Ε.Ε.,
σε συνδυασμό με την επαναλαμ-
βανόμενη κλαψούρα της Κ.Δ. ότι
τυχόν απόφαση για τόσο μεγάλο
ποσό εναντίον της θα ήταν ολέθρια,
σίγουρα έπαιξε κομβικό ρόλο. Μά-
λιστα, η χρονική συγκυρία ενερ-
γοποίησης του «Εθνικού Ταμείου
Αλληλεγγύης» από την κυβέρνηση,
που βασικά είναι ένα κεκαλυμμένο
mea culpa έναντι των κουρεμένων
καταθετών, δημιουργεί την εντύ-
πωση ενός πολιτικού πάρε-δώσε
για να προστατεύσουν την Κ.Δ.

Κλείνοντας και ενθυμούμενος
τα τεκταινόμενα κατά το 2013,
πρέπει να παραδεχτώ ότι υπήρξαν
και ορισμένα θετικά που πρέπει
να αναφέρω:

(α) Ο εις εκ των συμπεθέρων με
τον ένα εκ των δύο γαμπρούδων
τού τότε προέδρου Αναστασιάδη,
που είχαν μερικά εκατομμύρια
παρκαρισμένα στη Λαϊκή Τράπεζα
από τις ποικίλες επιτυχείς τους
επιχειρηματικές δραστηριότητες,
τα έβγαλαν αισίως την τελευταία
στιγμή έγκαιρα εκτός Κύπρου πριν

τη (δήθεν) χρεοκοπία της Λαϊκής.
Οι κακές γλώσσες βέβαια έλεγαν
ότι τα χρήματα αυτά ανήκαν στην
πραγματικότητα στον τέως πρό-
εδρο ή ήσαν εν μέρει τού τέως προ-
έδρου. Αν είναι δυνατόν… 

(β) Οι ως άνω, για να διασκεδά-
σουν την κακόπιστη φημολογία
ότι βασικά ο πρόεδρος «έβγαλε τα
δικά του έξω» μέσω τους, προέβη-
σαν σε μία άκρως γενναιόδωρη
χειρονομία προς τον τότε Αρχιε-
πίσκοπο Χρυσόστομο, δίνοντας
ποσό €3.000.000 σαν δωρεά στην
Αρχιεπισκοπή, υπό τύπον, ως δή-
λωσαν, «αυτοκουρέματος», ενώ εί-
χαν εξαγάγει μερικές δεκάδες εκα-
τομμύρια.

Τώρα, πώς κατέληξαν ότι τέτοιο
ποσό αποτελεί αυτοκούρεμα, είναι
απορίας άξιον, αν όχι σουρεαλιστικό,
αφού οι καταθέσεις στη Λαϊκή δεν
κουρεύτηκαν, αλλά εξανεμίστηκαν
ολοκληρωτικά πλην €100.000, και
βέβαια η χρήση τής δωρεάς δεν έγι-
νε γνωστή στο κοινό.

Ο κ.κ.κ.(sic) Χρυσόστομος ευ-
χαρίστησε άμεσα τους ανοιχτοχέ-
ρηδες συγγενείς τού κ. Αναστα-
σιάδη για την δωρεά τους αυτή
και είπε: «Μακάρι να υπήρχαν και
άλλοι σαν αυτούς».

Πρέπει να είμαστε περήφανοι
που ζούμε σε μία ευνομούμενη χώ-
ρα που διοικείται διαχρονικά από
άμεμπτους αξιωματούχους και αυ-
τόκλητους αγίους. 

Ο κ. Χάρης Ρ. Σταυράκης είναι δικηγόρος

Η πανδημία
αύξησε το DIY
–Κατά την περίοδο της πανδη-
μίας, είδαμε μια μεγάλη αύξηση
στην «κουλτούρα» του DIY. Πώς
έχει εξελιχθεί αυτό σήμερα;

–Κατά την περίοδο της παν-
δημίας όντως παρατηρήσαμε
μια σημαντική αύξηση στην
«κουλτούρα» του Do it yourself
(DIY). Οι άνθρωποι ήταν πιο πε-
ριορισμένοι οικονομικά λόγω
της αβεβαιότητας και των οικο-
νομικών προκλήσεων που έφερε
η πανδημία. Ταυτόχρονα όμως,
είχαν περισσότερο χρόνο στο
σπίτι λόγω των περιοριστικών
μέτρων και της τηλεργασίας.
Αυτή η κατάσταση ενίσχυσε το
ενδιαφέρον τους να ασχοληθούν
οι ίδιοι με διάφορα DIY έργα και
επισκευές στο σπίτι τους αντί
να απευθύνονται σε επαγγελ-
ματίες. Περαιτέρω, αυτή η κα-
τάσταση βοήθησε τους κατανα-
λωτές να αντιληφθούν το πόσο
εύκολο άλλα και δημιουργικό εί-
ναι να ασχολούνται είτε με την
κατασκευή είτε με την επιδιόρ-
θωση διάφορων συσκευών. 

Αυτή η τάση είχε συνεπώς
θετικό αντίκτυπο στα DIY κα-
ταστήματα, καθώς πολλοί κα-
ταναλωτές επέλεξαν να επενδύ-
σουν στην αγορά εργαλείων και
υλικών που θα τους επέτρεπαν
να κάνουν μόνοι τους εργασίες
στο σπίτι τους. Συνολικά, πι-
στεύω ότι η στροφή προς την
«κουλτούρα» DIY κατά την παν-
δημία ενίσχυσε την αγορά των
DIY καταστημάτων. 

Η ηλεκτρονική αγορά έχει επηρεάσει σημαντικά τον τρόπο με τον οποίο οι καταναλωτές λαμβάνουν αποφάσεις
και αγοράζουν προϊόντα, δηλώνει στην «Κ» ο Γιώργος Τζιοβάννη.

Οι καταναλωτές φαίνε-
ται να επιδεικνύουν όλο
και περισσότερη προτί-
μηση στις αγορές μέσω
Διαδικτύου, λόγω της
άνεσης και της ευκο-
λίας που προσφέρουν.

Ο CEO των Superhome Center,
Γιώργος Τζιοβάννη.



ΙΣΤΟΡΙΕΣ
ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

 Tι δουλειά θα κάνετε το 2030;
 Η Τεχνητή Νοημοσύνη   

βάζει δύσκολα

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΚΔΟΣΗΣ

ΕΙΔΙΚΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ

Την Κυριακή 23 Ιουνίου μαζί με την
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Τ
ον Μάιο του 2022 η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή κατέθε-
σε την πρόταση DEBRA 

(Debt Equity Bias Reduction 
Allowance) σχετικά με την αντι-
μετώπιση της άνισης φορολο-
γικής μεταχείρισης μεταξύ της 
χρηματοδότησης μέσω χρέους 
και ιδίων κεφαλαίων. Η οδηγία 
αυτή εισάγει τόσο τη φορολο-
γική ελάφρυνση στις αυξήσεις 
του μετοχικού κεφαλαίου μιας 
εταιρείας, όσο και τον περιορι-
σμό της εκπεσιμότητας των τό-
κων δανείων από τη φορολογη-
τέα βάση αυτής.

Η πρωτοβουλία αυτή της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής πηγάζει 
από το γεγονός ότι τα τελευταία 
χρόνια, ειδικά λόγω της πανδη-
μίας, παρατηρείται σημαντική 
αύξηση της χρηματοδότησης 
των επιχειρήσεων μέσω χρέους. 

Προκειμένου να μετριαστεί 
η υπάρχουσα μεροληψία υπέρ 
του χρέους, η Επιτροπή επιθυ-
μεί να ενθαρρύνει τις επιχειρή-
σεις να επαναπροσδιορίσουν 
την πηγή χρηματοδότησης των 
επενδύσεών τους και να επιλέ-

ξουν μια περισσότερο βιώσιμη 
και λιγότερο ριψοκίνδυνη εναλ-
λακτική, αποφεύγοντας έτσι 
την υπέρμετρη δανειοδότηση 
και καθιστώντας τις επενδύσεις 
σε καινοτόμες τεχνολογίες και 
ψηφιακό μετασχηματισμό πε-
ρισσότερο ελκυστικές. Να ση-
μειώσουμε ότι αυτή η πρόταση 
αποσκοπεί τόσο στη μετάβαση 
σε ένα πιο εναρμονισμένο φο-
ρολογικό περιβάλλον στην Ε.Ε., 
όσο και στην αντιμετώπιση πε-
ριστατικών φοροδιαφυγής, αλ-
λά και κατάχρησης της φορο-
λογικής εκπτωσιμότητας των 
τόκων δανείων.

Στις 16 Ιανουαρίου 2024 τα 
μέλη του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου ενέκριναν ψήφισμα 
σχετικά με την οδηγία, την 
οποία αποδέχτηκαν με κάποιες 
τροποποιήσεις στο αρχικό κεί-
μενο προκειμένου αφενός να 
περιοριστεί ο αντίκτυπος στα 
φορολογικά έσοδα και αφετέ-
ρου να ληφθούν υπόψη οι τρέ-
χουσες οικονομικές συνθήκες. 
Οι προτεινόμενες τροποποιή-
σεις αφορούν τη μείωση της 
περιόδου έκπτωσης της φορο-
λογικής ελάφρυνσης των ιδί-
ων κεφαλαίων για μεγάλους 

ομίλους από 10 στα 7 έτη, την 
αναβολή της αυστηρότερης διά-
ταξης περί μη εκπτωσιμότητας 
τόκων έως το 2027, αλλά και 
τον περιορισμό του μηχανισμού 
μεταφοράς της αχρησιμοποίη-
της πρόβλεψης επί των ιδίων 
κεφαλαίων που υπερβαίνει είτε 
το φορολογητέο εισόδημα του 
φορολογούμενου, είτε το 30% 
του EBITDA.

H οδηγία DEBRA φαίνεται να 
ωφελεί αρκετούς φορολογού-
μενους καθώς και startups, οι 
οποίες μάλιστα αντιμετωπίζουν 
δυσκολία στη χρηματοδότηση 
από τα τραπεζικά ιδρύματα. Οι 
φορολογούμενοι, λοιπόν, επι-
λέγοντας να χρηματοδοτούν 
τις επενδύσεις τους με ίδια κε-
φάλαια θα απολαμβάνουν την 
προβλεπόμενη φορολογική ελά-
φρυνση, η οποία θα υπολογίζε-
ται πολλαπλασιάζοντας την αύ-
ξηση των ιδίων κεφαλαίων με 
ένα πλασματικό επιτόκιο. Ωστό-
σο, ο περιορισμός στην εκπτω-
σιμότητα των τόκων πιθανόν να 
αποτελεί μια όχι και τόσο ευχά-
ριστη εξέλιξη, καθώς ενδέχεται 
να προκαλέσει πιέσεις στη δι-
άρθρωση των υπαρχουσών χρη-
ματοδοτήσεων, ενδοομιλικών 
και μη. Οι εταιρείες πιθανότα-
τα να χρειαστεί να επαναπροσ-
διορίσουν τα σχήματα χρημα-
τοδότησής τους, λαμβάνοντας 
υπόψη τη νέα πρόβλεψη για τα 
ίδια κεφάλαια και τον περαιτέ-
ρω περιορισμό στην έκπτωση 
τόκων δανείων, που φαίνεται 
ότι θα ισχύει στο μέλλον. Σε επί-
πεδο Ελλάδας, οι φορολογούμε-
νοι οφείλουν να εστιάσουν την 
προσοχή τους στις επικείμενες 
εξελίξεις, δεδομένων τόσο των 
ανοδικών τάσεων στα επιτό-
κια, όσο και των ολοένα αυξα-
νόμενων και επιθετικών φορο-
λογικών ελέγχων. Από την άλλη 
πλευρά, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
καλείται να λάβει υπόψη το ζή-
τημα της ∆ιάβρωσης Φορολο-
γικής Βάσης και Μετατόπισης 
Κερδών (BEPS), προκειμένου να 
μη γίνει κατάχρηση της οδηγί-
ας DEBRA.

Οπως με όλες τις προτάσεις 
που αφορούν την άμεση φο-
ρολογία, προκειμένου αυτή να 
εφαρμοστεί, απαιτείται ομοφω-
νία από τα 27 κράτη-μέλη της 
Ε.Ε. Να σημειωθεί ότι η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή είχε θέσει ως 
ημερομηνία-στόχο για την εν-
σωμάτωση της οδηγίας από τα 
κράτη-μέλη την 1η Ιανουαρίου 
2024, κάτι το οποίο προφανώς 
και δεν επετεύχθη. Απομένει, 
λοιπόν, να δούμε πώς η οδη-
γία θα διαμορφωθεί τελικώς και 
πώς τα κράτη-μέλη θα υλοποι-
ήσουν στη συνέχεια τα μέτρα 
σε εθνικό επίπεδο.

 
Η κ. Εφηλίνα Πολύζου είναι Senior 
Associate, Tax, στην PwC Ελλάδας.

Σ
τις 27 Μαΐου 2024 μίλησα 
στη Λεβέντειο Πινακοθή-
κη της Λευκωσίας για τις 

ευρωεκλογές στην Ελλάδα. ∆ιά-
βασα ξανά την ομιλία αυτή και 
μου φάνηκε ότι εξηγεί το αποτέ-
λεσμα... προκαταβολικά, γι’ αυ-
τό σας παραθέτω τα κυριότερα 
σημεία της.

«[...] Το κλίμα.
Μέχρι σήμερα είχαμε συνο-

λικά 9 ευρωεκλογές και 16 βου-
λευτικές εκλογές, ζωή να έχουμε. 
∆εν πρόκειται να σας κουράσω 
με ημερομηνίες. Υπάρχουν όμως 
ορισμένες πολύ χαρακτηριστικές 
περιπτώσεις που αξίζουν την ανά-
λυση. Το 1981 και το 1989 είχαμε 
βουλευτικές και ευρωεκλογές την 
ίδια ημέρα. Σημαδιακές ήταν οι 
ευρωεκλογές του 2014, όπως θα 
δούμε σε λίγο, και καθοριστικές 
ήταν οι ευρωεκλογές του 2019. 

Το σημαντικό στην παρού-
σα συγκυρία είναι ότι δεν έχου-
με κανένα παρόμοιο προηγούμε-
νο. Εξηγούμαι. Σε καμία από τις 
προηγούμενες περιπτώσεις δεν 
υπήρχαν οι πολιτικές προϋποθέ-
σεις που κάνουν αυτές τις εκλο-
γές εντελώς ιδιαίτερες, για τους 
εξής λόγους:

– Κουρασμένοι ψηφοφόροι. 
Οι ψηφοφόροι είναι κυριολεκτικά 
μπαϊλντισμένοι από εκλογές. Μέ-
σα σε 13 μήνες έχουν ήδη ψηφίσει 
σε 6 κάλπες – 2 βουλευτικές και 
από 2 +2 νομαρχιακές και δημο-
τικές εκλογές. 

– Κατατροπωμένη αντιπολί-
τευση. Στην Ελλάδα δεν υπάρχει 
προηγούμενο με αυτό που συνέ-
βη στις βουλευτικές εκλογές του 
2023. Κανένα κόμμα που κέρδισε 
δεύτερη θητεία δεν κατάφερε να 
αυξήσει τη διαφορά του τόσο πο-
λύ, όπως συνέβη τον Ιούνιο 2023. 
Ο Τσίπρας παραιτήθηκε ύστερα 
από 6 ήττες και ο Σύριζα διασπά-
στηκε. Η αντιπολίτευση επιδιώκει 
να τραυματίσει την κυβέρνηση. 

– Κυριαρχία Μητσοτάκη. 
Είναι πράγματι εντυπωσιακό ότι 
ύστερα από 5 χρόνια διακυβέρνη-
σης ο Κυριάκος Μητσοτάκης πα-
ραμένει ο αδιαμφισβήτητος κυρί-
αρχος του πολιτικού σκηνικού και 
οι άλλοι το μόνο που προσπαθούν 
είναι να περιορίσουν τη διαφορά 
που τους χωρίζει.

– Γνωστό αποτέλεσμα. Είναι 
πρωτοφανές ότι γνωρίζουμε τα 
πάντα για τις επερχόμενες εκλο-
γές, εκτός από τα ακριβή ποσο-
στά των κομμάτων. Ξέρουμε τον 
πρώτο, τον δεύτερο και τον τρί-
το. Παίζεται η τέταρτη θέση και 
ποια μικρά νεοφυή κόμματα θα 
εκλέξουν ευρωβουλευτή. Θα μπο-
ρούσε κανείς να συνοψίσει κυνι-
κά αυτές τις εκλογές με το ότι το 
μοναδικό αποτέλεσμά τους είναι 
να επιλέξουμε ποιους 21 Ελληνες 
θα κάνουμε πλούσιους την επό-
μενη 5ετία!

Αξιωματική αντιπολίτευση
Εδώ πραγματικά έχουμε να 

αντιμετωπίσουμε αχαρτογρά-
φητα νερά. Ο νέος πρόεδρος του 
Σύριζα είναι ο Στέφανος Κασσε-

λάκης ο θαυματουργός. [...] Ολη η 
καμπάνια του απευθύνεται στους 
ψηφοφόρους σαν να έχουμε βου-
λευτικές εκλογές. Υπόσχεται μηδε-
νισμό του ΦΠΑ σε ορισμένα είδη, 
χαμηλότερους φορολογικούς συ-
ντελεστές, περικοπή των κερδών 
των εταιρειών και άλλα πολλά, που 
δεν έχουν καμία σχέση με το δι-
ακύβευμα των ευρωεκλογών.[...]  

Το ΠΑΣΟΚ
Εδώ έχουμε άλλη περίπτω-

ση. Ο πρόεδρός του είναι μονίμως 
μουτρωμένος και θυμωμένος. Αλ-
λα τον ρωτάνε και σε άλλα απαντά-
ει. Εχει στρέψει το κόμμα του στα 
αριστερά, ενώ ο Κασσελάκης τον 
διαβρώνει από το κέντρο. Ενώ εί-
χε τη δυναμική να γίνει δεύτερο 
κόμμα, με τη στάση του έχει αφή-
σει χώρο στον Κασσελάκη. Ομο-
λογώ ότι δεν μπορώ να καταλάβω 
τις επιδιώξεις του ΠΑΣΟΚ και του 
αρχηγού του. Μετά τις ευρωεκλο-
γές και ανάλογα με την επίδοση 
του ΠΑΣΟΚ μπορεί να δούμε ση-
μαντικές αναταράξεις στον χώρο.

Κόμματα της άκρας ∆εξιάς
Αυτό είναι ένα πρόσθετο 

πρόβλημα για τη Ν.∆. Υπάρχουν 
πολλοί δυσαρεστημένοι με την 
ψήφιση του νόμου για τον γάμο 
των ομόφυλων ζευγαριών. Ακόμα 
υπάρχουν πολλοί συντηρητικοί νε-
οδημοκράτες που δεν εγκρίνουν 
ορισμένους από τους υποψηφίους 
ευρωβουλευτές. Ολοι αυτοί κατά 
πάσα πιθανότητα θα ψηφίσουν 
κόμματα της άκρας ∆εξιάς ή θα 
απέχουν.[...]

Τι θα πάρουν τα κόμματα;
Φυσικά, αυτή είναι η ερώτη-

ση του εκατομμυρίου. Από τις 
συζητήσεις που κάνω με φίλους, 
διαπιστώνω ότι οι περισσότεροι 
αντιμετωπίζουν το ερώτημα αυ-
τό συγκρίνοντας τα ποσοστά που 
πήραν τα κόμματα στις πρόσφα-
τες εθνικές εκλογές. Αυτό είναι 
λάθος. Εξηγούμαι. Οι ψηφοφόροι 
αντιμετωπίζουν τις ευρωεκλογές 
με χαλαρότητα και θεωρούν μάλι-
στα ότι μπορούν να στείλουν «ανέ-
ξοδα» διάφορα μηνύματα. Ελάτε 
να δούμε μερικά παραδείγματα. 

Στις 18 Οκτωβρίου 1981 είχα-
με ταυτόχρονα ψηφοφορία για τις 

εθνικές εκλογές και για τις ευρω-
εκλογές. Τα αποτελέσματα για το 
πρώτο κόμμα ήταν: Εθνικές εκλο-
γές ΠΑΣΟΚ - 48,06%, ευρωεκλογές 
ΠΑΣΟΚ - 40,17%. ∆ηλαδή 17% λι-
γότερα.  Στις 18 Ιουνίου 1989 εί-
χαμε και πάλι ταυτόχρονα τις δύο 
εκλογές. Τα αποτελέσματα για το 
πρώτο κόμμα ήταν: Εθνικές εκλο-
γές Ν.∆. 44,28%, ευρωεκλογές Ν.∆. 
- 40,41%. ∆ηλαδή 9,1% λιγότερα. 

Είναι ολοφάνερο ότι οι ψη-
φοφόροι ψηφίζουν εντελώς δια-
φορετικά για τις δύο εκλογές. Γε-
νικά, ψηφίζουν πολύ χαλαρά τα 
κόμματα εξουσίας και ιδιαίτερα το 
πρώτο κόμμα. Ακόμα και το 2019, 
όταν το αποτέλεσμα των ευρωε-
κλογών προκάλεσε την προκήρυ-
ξη πρόωρων εθνικών εκλογών, τα 
αποτελέσματα για τα δύο πρώτα 
κόμματα αποδεικνύουν τη χαλαρό-
τητα της ψήφου στις ευρωεκλογές. 
Υπενθυμίζω. Ευρωεκλογές 2019: 
Ν.∆. - 33,12%, Σύριζα - 23,15%. 
Εθνικές εκλογές: Ν.∆. - 39,85%, 
Σύριζα - 31,53%.

Το πρώτο συμπέρασμα που 
θέλω να επισημάνω είναι ότι το 
αποτέλεσμα των ευρωεκλογών θα 
είναι σημαντικά διαφοροποιημένο 
από το αποτέλεσμα των πρόσφα-
των εθνικών εκλογών, λόγω ακρι-
βώς της χαλαρότητας της ψήφου. 
Μια πιο σωστή πολιτική εκτίμηση 
θα ήταν να τα συγκρίνουμε με τα 
αποτελέσματα των ευρωεκλογών 
του 2019, έστω κι αν χρονικά είναι 
πολύ μακριά.[...]

Τα πολιτικά συμπεράσματα 
από το αποτέλεσμα των ευρω-
εκλογών θα είναι σημαντικά, αλ-
λά δεν θα προεξοφλούν απολύτως 
τίποτα για τις προσεχείς εθνικές 
εκλογές, όποτε γίνουν αυτές. Η με-
γαλύτερη σημασία θα δοθεί στη 
σειρά των κομμάτων και κυρίως 
στις διαφορές μεταξύ των. Τέλος, 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον θα έχουν 
τα ποσοστά των νέων κομμάτων 
(Ν.Α., Κόκκαλης, Λοβέρδος κ.ά) κα-
θώς και των άλλων κομμάτων που 
πρωτομπήκαν στη Βουλή το 2023. 

Πάντως, ενώ οι ευρωεκλογές 
γίνονται για την  ανάδειξη των εκ-
προσώπων μας στο Ευρωκοινοβού-
λιο, δεν αποκλείεται να δημιουρ-

γήσουν τεκτονικές δονήσεις στο 
πολιτικό σκηνικό της χώρας μας. 

Αφού λοιπόν είχατε την 
υπομονή να ακούσετε την ανά-
λυσή μου, τώρα θα σας δώσω τις 
προβλέψεις μου. Θέλω να ξεκαθα-
ρίσω κάτι. ∆εν φοβάμαι να δώσω 
προβλέψεις, έστω κι αν δεν επα-
ληθευθούν. Μόνο από τα λάθη 
μαθαίνει κανείς. 

Εκτίμηση αποτελέσματος
Νέα ∆ημοκρατία: 33%-35%
Σύριζα - Πασόκ: 28% -30% 

με δεύτερο τον Σύριζα
Ελληνική Λύση - ΚΚΕ: 18%-

20% με την Ελληνική Λύση πι-
θανότατα  στην 4η θέση. Για τα 
υπόλοιπα δεν μπορεί να γίνει 
πρόβλεψη γιατί όλα βρίσκο-
νται στο όριο του 3%.

Η πρόβλεψή μου αυτή βασί-
ζεται στη λογική και σε όλες τις 
δημοσκοπήσεις που είδαμε τις τε-
λευταίες ημέρες. Στην Ελλάδα της 
«φαιδράς πορτοκαλέας» δεν είναι 
βέβαιο ότι θα επαληθευτεί. Σας 
θυμίζω ότι στο δημοψήφισμα του 
2015, το 63% ψήφισε την κατα-
στροφή της χώρας και τη δική του 
φτωχοποίηση και χρειάστηκαν 17 
ώρες διαπραγματεύσεων για να 
γίνει η περίφημη kolotoumba και 
να γλιτώσουμε τη συμφορά.[...]

∆ύο είναι οι απίθανες εκ-
πλήξεις που μπορεί να δούμε τη 
νύχτα της 9ης Ιουνίου. Στον Σύ-
ριζα έχουν αρχίσει να αντιλαμβά-
νονται ότι η εκλογή του Κασσελά-
κη είναι πολύ πιθανόν να αλλάξει 
την αριστερή ψυχή του κόμματος 
και αυτό είναι πολλοί που δεν τον 
εγκρίνουν. Αυτή η τάση μπορεί να 
εκδηλωθεί με καταψήφιση του 
Κασσελάκη και να  δούμε χαμηλά 
ποσοστά. Μπορεί μάλιστα και ση-
μαντικά κάτω από το 17,8%,  δη-
λαδή το ποσοστό των πρόσφατων 
βουλευτικών εκλογών. 

Η δεύτερη έκπληξη μπορεί 
να αφορά τη Ν.∆. Με δεδομένη 
τη σίγουρη πρωτιά της, είναι πι-
θανόν πολλοί ψηφοφόροι της να 
θεωρήσουν ότι δεν χρειάζεται να 
ψηφίσουν. Το αποτέλεσμα μπο-
ρεί να είναι καταστροφικό. Αν το 
άθροισμα των ποσοστών του Σύ-
ριζα και του ΠΑΣΟΚ υπερβαίνει το 
ποσοστό της Ν.∆., τότε θα μπούμε 
σε μια περίοδο αμφισβήτησης της 
κυριαρχίας της Ν.∆. με καταστρο-
φικά αποτελέσματα για τον τόπο. 

Αυτά έλεγα τότε, αρκετές 
μέρες πριν από τις ευρωεκλο-
γές. Ελάτε να κάνουμε ταμείο. 
Σύριζα και ΠΑΣΟΚ πήραν 
27,71%. Ελληνική Λύση και 
ΚΚΕ πήραν 18,55% με τέταρ-
τη την Ελληνική Λύση. Μάλ-
λον σωστά τα πρόβλεψα. Και 
δύο εκπλήξεις επιβεβαιώθηκαν. 
Σε σύγκριση με τις ευρωεκλογές 
του 2019 η Ν.∆. έχασε το 14,5% 
της δύναμής της και ο Σύριζα 
το 37,2%. Ακόμα και την ευνοϊ-
κότερη για τον Σύριζα σύγκριση 
με το 17,83% του Ιουνίου 2023, 
η απώλεια είναι 16,3%. 

Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης 
είναι σύμβουλος επιχειρήσεων.

Της ΕΦΗΛΙΝΑΣ ΠΟΛΥΖΟΥ

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Οπως με όλες τις προ-
τάσεις που αφορούν 
την άμεση φορολογία, 
προκειμένου αυτή να 
εφαρμοστεί, απαιτεί-
ται ομοφωνία από τα 
27 κράτη-μέλη της Ε.Ε.

Π
αρά την αβεβαιότητα από τις 
γεωπολιτικές εξελίξεις, την 
ενεργειακή κρίση, τον κίν-

δυνο αποβιομηχάνισης της Ε.Ε. 
και τις ανακατατάξεις στη διεθνή 
εφοδιαστική αλυσίδα, η ανάκτηση 
της χαμένης αναπτυξιακής ορμής 
μετά την οικονομική κρίση συνε-
χίζεται αδιάκοπα και θα κρίνει το 
πέρασμα της χώρας στην επόμενη 
αναπτυξιακή πίστα.  

Μια πίστα που προϋποθέτει 
περισσότερη προσπάθεια και 
ξεβόλεμα από όλους για άνοδο 
της μεταποίησης στο 15% του 
ΑΕΠ, μεγέθυνση της οικονομί-
ας με 3.000 περισσότερες μεσαί-
ες και μεγάλες επιχειρήσεις, δι-
πλασιασμό των επενδύσεων σε 
τεχνολογίες αιχμής, ανάπτυξη 
του οικοσυστήματος καινοτομί-
ας, ενίσχυση των γνώσεων και 
δεξιοτήτων σε ένα σύγχρονο ερ-
γασιακό περιβάλλον, μείωση της 
γραφειοκρατίας τουλάχιστον κα-
τά 25%, 100πλάσιες συνεργασίες 

επιχειρήσεων με πανεπιστήμια, 
αλλά και αύξηση του πραγματι-
κά διαθέσιμου εισοδήματος των 
εργαζομένων.

Τα τελευταία 4 χρόνια ο ΣΕΒ 
στηρίζει στην πράξη οικονομία 
και επιχειρήσεις να πετύχουν αυ-
τή τη μετάβαση. Κάθε εταιρικό 
μέγεθος, ειδικά όμως οι μικρομε-
σαίες επιχειρήσεις, ωφελείται από 
τις 45 παρεμβάσεις του ΣΕΒ που 
μειώνουν τη φορολογική γραφει-
οκρατία, εισάγουν ευνοϊκότερα 
επενδυτικά κίνητρα, απλοποιούν 
την αδειοδότηση εγκαταστάσε-
ων, δημιουργούν νέα προγράμ-
ματα ΕΣΠΑ ειδικά στις ΜμΕ, δη-
μιουργούν περισσότερη ευελιξία 
στο εργασιακό περιβάλλον και 
αναβαθμίζουν τις δεξιότητες.

Τα μέλη μας ενδυναμώνουν τις 
εταιρικές ικανότητές τους και εξε-
λίσσουν τη λειτουργία τους μέσα 
από τα εργαστήρια σε θέματα ερ-
γασιακών σχέσεων, αξιοποίησης 
νέων τεχνολογιών στην παραγω-

γή, καινοτομίας, ταχύτερης πρό-
σβασης στη  χρηματοδότηση, πε-
ρισσότερων διεθνών εμπορικών 
σχέσεων, προσαρμογής στα πρό-
τυπα ESG, πράσινης μετάβασης. 
Τα εργαστήρια αυτά συγκέντρω-
σαν πάνω από 25.000 ψηφιακές 
και φυσικές συμμετοχές. ∆ιαθέ-
τουμε την εμπειρία των μεγαλύ-
τερων μελών μας σε μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις που θέλουν να ανα-
πτυχθούν ακόμη πιο δυναμικά. 

Πιστεύουμε στο οικοσύστημα 
καινοτομίας και το ενδυναμώνου-
με συνεχώς. ∆ιασυνδέουμε τα 100 
δυναμικά startups που εκπροσω-
πούμε με συνεργασίες που βελτι-
ώνουν τις επιδόσεις καινοτομίας 
των μεγαλύτερων επιχειρήσεων 
της χώρας, διασφαλίζοντας στα-
θερές επαγγελματικές προοπτικές 
σε νέους ερευνητές. 

Φυσικά, συνεχίζουμε να προ-
ωθούμε δυναμικά τη διαμόρφω-
ση ενός σύγχρονου εργασιακού 
περιβάλλοντος. Οι 30 συλλογικές 

διαπραγματεύσεις ανά έτος έχουν 
κύριο μέλημα τη μείωση της γρα-
φειοκρατίας στη δημιουργία νέων 
εργασιών, αλλά και την επιβρά-
βευση της παραγωγικότητας κά-
θε εργαζομένου. Η περιφερειακή 
ανάπτυξη παραμένει για τον ΣΕΒ 
βασική προϋπόθεση οικονομικής 
και κοινωνικής ευημερίας. Για να 
δοθεί ώθηση στην επίλυση σύν-
θετων τοπικών προβλημάτων, η 
διοίκηση επισκέπτεται τα μέλη 
μας από την Καλαμάτα μέχρι τη 
Θεσσαλονίκη και από τα Γιάννενα 
μέχρι την Ορεστιάδα. Ενδεικτικά, 
η απόδοση του μισθολογικού κι-
νήτρου 12% στις επιχειρήσεις της 
Θράκης, όπως και η άρση γρα-
φειοκρατικών αγκυλώσεων στην 
εκταμίευση πόρων του αναπτυξι-
ακού νόμου σε επιχειρήσεις της 
Πελοποννήσου ήρθε μέσα από τη 
στενή συνεργασία του ΣΕΒ με την 
πολιτεία. Επιπλέον, τα μέλη του 
ΣΕΒ ηγούνται την αποκατάστα-
ση οικισμών της Θεσσαλίας που 

έχουν πληγεί από τις θεομηνίες. 
Τα 50 εκατ. ευρώ συνολική αρω-
γή περιλαμβάνουν την κατασκευή 
νέων οικισμών, είδη πρώτης ανά-
γκης, τεχνικό  εξοπλισμό, φάρμα-
κα, ρουχισμό, οικιακό εξοπλισμό, 
καύσιμα σε νοσοκομεία, κτλ. 

Μια και τα 2/3 των μελών μας 
είναι μεσαίες και μικρότερες επι-
χειρήσεις, δουλεύουμε εντατικά 
στη μεγέθυνσή τους. Η σύμπρα-
ξή μας με την πολιτεία έχει οδη-
γήσει στον σχεδιασμό νέων προ-
γραμμάτων ΕΣΠΑ, αλλά και στην 
υιοθέτηση σύγχρονων κινήτρων 
εξαγορών - συγχωνεύσεων. Επι-
πλέον, τα μικρομεσαία μέλη μας 
λαμβάνουν δωρεάν πρακτική πλη-
ροφόρηση για τις ευκαιρίες κάθε 
νέου χρηματοδοτικού προγράμ-
ματος μέσα από την υπηρεσία 
«ΣΕΒ InfoDesk». 

Τέλος, η υποστήριξη της εξω-
στρέφειας των μελών βρίσκεται 
ψηλά στις προτεραιότητες του 
Συνδέσμου. Οι ολιγομελείς απο-

στολές, η εστίαση σε σημαντι-
κές αγορές και η εντατική προε-
τοιμασία βοήθησαν 78 μέλη μας 
να κλείσουν σημαντικές εμπορι-
κές συμφωνίες μέσα στην τελευ-
ταία διετία. Η δουλειά μας στον 
ΣΕΒ βοηθάει με πρακτικό τρόπο 
τη δημιουργία μιας οικονομίας 
σύγχρονης, με επιχειρήσεις που 
παράγουν συνεχώς αξία στις το-
πικές κοινωνίες και για τις γενιές 
που ακολουθούν. Πετυχαίνουμε 
επειδή συνθέτουμε γνώσεις και 
δυνάμεις. Το «Μαζί πετυχαίνου-
με περισσότερα» δεν είναι μό-
νο το σύνθημα της φετινής γε-
νικής συνέλευσης του ΣΕΒ, αλλά 
και μια ολόκληρη φιλοσοφία για 
την αποτελεσματική υποστήρι-
ξη των επιχειρήσεων. Θέλουμε 
όμως να πετύχουμε περισσότε-
ρα ώστε να ωφελήσουμε ακόμη 
περισσότερους.

 
Ο δρ Γιώργος Ξηρογιάννης είναι γενικός 
διευθυντής του ΣΕΒ.

Μαζί πετυχαίνουμε περισσότερα για την επιχειρηματικότητα

Οδηγία DEBRA – Η επόμενη 
φορολογική μεταρρύθμιση;

Flash back στο αποτέλεσμα των εκλογών της 9ης Ιουνίου

Οι ψηφοφόροι είναι κυριολεκτικά μπαϊλντισμένοι από εκλογές. Μέσα 
σε 13 μήνες έχουν ήδη ψηφίσει σε 6 κάλπες – 2 βουλευτικές και από 2+2 
νομαρχιακές και δημοτικές εκλογές.

Α
Π

Ε

Του δρος ΓΙΩΡΓΟΥ ΞΗΡΟΓΙΑΝΝΗ
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Ενα εκρηκτικό μείγμα σχετικά 
υψηλής ανεργίας, που παρά την 
αύξηση της απασχόλησης αντι-
στέκεται σημαντικά πάνω από 
το 10%, και χιλιάδων κενών θέ-
σεων εργασίας, που σύμφωνα 
με αποτελέσματα που δημοσι-
οποίησε η Ελληνική Στατιστι-
κή Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ) κατέγραψαν 
αρνητικό ρεκόρ 15ετίας, φθάνο-
ντας τις 70.826, χαρακτηρίζει 
την εγχώρια αγορά εργασίας.

Με σχεδόν 8 στους 10 ερ-
γοδότες να δηλώνουν πως δυ-
σκολεύονται να προσελκύσουν 
ταλέντα, τους μεγαλύτερους ερ-
γοδοτικούς φορείς να δηλώνουν 
πως υπάρχουν σήμερα τουλά-
χιστον 150.000 κενές θέσεις 
εργασίας που δεν μπορούν να 
καλύψουν και τις επιχειρήσεις 
να θεωρούν ως μία από τις πλέ-
ον σημαντικές προκλήσεις για 
τους επόμενους μήνες τη διατή-
ρηση και ανάπτυξη ταλαντού-
χων στελεχών, το πρόβλημα 
των κενών θέσεων εργασίας 
αναδεικνύεται ως ένα από τα 
μεγαλύτερα.     

Είναι ενδεικτικό το γεγονός 
ότι ενώ μόλις πρόσφατα η ΕΛ-
ΣΤΑΤ παρουσίασε την εκτίμησή 
της για το ποσοστό ανεργίας α΄ 
τριμήνου 2024 στο 12,1%, εκ-
πλήσσοντας αρνητικά ακόμη 
και υψηλόβαθμα κυβερνητικά 
στελέχη, δημοσιοποίησε τις 
κενές θέσεις εργασίας, 70.826 
στο σύνολο της οικονομίας, 
που αποτελούν αρνητικό ρεκόρ 
15ετίας. Συγκεκριμένα, το αμέ-
σως προηγούμενο δ΄ τρίμηνο 
του 2023 οι κενές θέσεις ήταν 
41.120. Αρα μέσα σε μόλις ένα 
τρίμηνο προκύπτει αύξηση της 
τάξης του 72,2%. Ακόμη μεγαλύ-
τερη είναι η διαφορά σε ετήσια 
βάση, αφού το α΄ τρίμηνο της 
περυσινής χρονιάς η ΕΛΣΤΑΤ 
κατέγραφε μόλις 32.850 κενές 
θέσεις – ήτοι παρατηρείται αύ-
ξηση κατά 115,6%.  

Και αυτό όταν η ανεργία κα-

τά το α΄ τρίμηνο του τρέχοντος 
έτους ήταν στο 12,1%, κατα-
γράφοντας αύξηση κατά 0,3 μο-
νάδες σε σχέση με το αμέσως 
προηγούμενο τρίμηνο αλλά και 
κατά 1,5 μονάδα συγκριτικά με 
το αντίστοιχο χρονικό διάστημα 
πριν από ένα έτος. ∆ιαπιστώνε-
ται έτσι ότι η αύξηση των κενών 
θέσεων εργασίας καταγράφεται 
σε μια περίοδο που το συνολικό 
ποσοστό ανεργίας όχι μόνο δεν 
υποχωρεί, αλλά αντίθετα κατα-
γράφει ανοδική τάση.   

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
ΕΛΣΤΑΤ, η αμέσως υψηλότερη 
καταγραφή κενών θέσεων ερ-

γασίας, 51.613, ήταν το α΄ τρί-
μηνο του 2009, δηλαδή ακριβώς 
πριν από 15 έτη, όταν η ανεργία 
βρισκόταν στο 9,1%.    

Σύμφωνα με τα διαθέσιμα 
στοιχεία του Μηχανισμού ∆ι-
άγνωσης των Αναγκών της 
Αγοράς Εργασίας, οι περισσό-
τερες κενές θέσεις εργασίας κα-
ταγράφονται σε σχετικές δρα-
στηριότητες με την ανθρώπινη 
υγεία και την κοινωνική μέρι-
μνα (3,74% του συνόλου των 
μισθωτών του κλάδου), την πα-
ροχή νερού (2,76%), επαγγελ-
ματικές, επιστημονικές και τε-
χνικές δραστηριότητες (2,59%), 
δημόσια διοίκηση και άμυνα 
(2,52%), κατασκευές (2,41%) και 
εκπαίδευση (2,13%). Τα στοι-
χεία αφορούν το γ΄ τρίμηνο του 
2023 και γι’ αυτόν τον λόγο δεν 
υπάρχουν στις πρώτες θέσεις οι 
κλάδοι των καταλυμάτων - εστί-
ασης και του χονδρικού εμπορί-
ου. Να σημειωθεί ότι σύμφωνα 
με την Τράπεζα της Ελλάδος, 

οι περισσότερες κενές θέσεις 
στο τέλος του 2023 εντοπίζο-
νται στο χονδρικό και το λια-
νικό εμπόριο (18.600) και στην 
παροχή καταλύματος - εστίασης 
(10.700).   

Η πορεία των κενών θέσε-
ων εργασίας είναι αντιστρόφως 
ανάλογη από αυτήν του ποσο-
στού ανεργίας. Ετσι, κατά το α΄ 
τρίμηνο του 2021 οι κενές θέ-
σεις εργασίας ήταν 6.685. Το β΄ 
τρίμηνο του 2022 οι κενές θέ-
σεις εκτινάχθηκαν σε 27.246 
και ακολούθησε το α΄ τρίμηνο 
του 2023 με 32.850 κενές θέ-
σεις, για να κλείσει το δ΄ τρί-
μηνο του προηγούμενου έτους 
με 41.120 κενές θέσεις και να 
φθάσουμε στις 70.826 στο τέ-
λος Μαρτίου 2024.   

Καθώς οι εκτιμήσεις όλων 
των φορέων και οργανισμών εί-
ναι ότι η πορεία του ποσοστού 
ανεργίας θα είναι, έστω και με 
βραδύτερο ρυθμό, πτωτική, οι 
ειδικοί κρούουν τον κώδωνα 
του κινδύνου επισημαίνοντας 
ότι οφείλουν να ληφθούν άμε-
σα μέτρα για την αντιμετώπιση 
της αναντιστοιχίας δεξιοτήτων 
στην ελληνική αγορά εργασίας, 
αλλά και την παροχή επαρκούς 
και ποιοτικής κατάρτισης τόσο 
σε αρχική όσο και σε συνεχιζό-
μενη βάση.     

Να σημειωθεί ότι, σύμφω-
να με την ΕΛΣΤΑΤ, οι κενές θέ-
σεις εργασίας αφορούν μόνο 
μισθωτούς, είναι κενές θέσεις 
είτε πλήρους είτε μερικής απα-
σχόλησης και θα πρέπει να κα-
λυφθούν σε διάστημα όχι μεγα-
λύτερο των τριών μηνών. Στον 
αντίποδα, δεν θεωρούνται κε-
νές θέσεις εργασίας οι θέσεις 
που θα καλυφθούν από μαθη-
τευόμενους χωρίς αμοιβή, από 
εργολάβους, από προσωπικό 
που επαναπροσλαμβάνεται ή 
επιστρέφει από άδεια με ή χω-
ρίς αποδοχές, καθώς και από 
εσωτερικές μετακινήσεις στην 
επιχείρηση του ήδη υπάρχοντος 
προσωπικού. 

Η κυβέρνηση έχει μια καθαρή τρι-
ετία μπροστά της και δεν πρέ-
πει να κάνει πίσω στις μεταρ-
ρυθμίσεις, τόνισε ο διοικητής 
της ΤτΕ Γιάννης Στουρνάρας, 
υποδεικνύοντας ως κυρίαρχες 
τις μεταρρυθμίσεις που πρέπει 
να γίνουν στη ∆ικαιοσύνη, στην 
αγορά εργασίας και στο «τρί-
γωνο», όπως είπε, της γνώσης, 
δηλαδή «παιδεία, καινοτομία, 
έρευνα». Συζητώντας με τον δι-
ευθυντή της «Κ» Αλέξη Παπα-
χελά στο πλαίσιο του διεθνούς 
διήμερου συνεδρίου του ΤΜΕ∆Ε 
με τίτλο «Σχεδιάζοντας τις βιώ-
σιμες στρατηγικές τού αύριο», ο 
κ. Στουρνάρας υπογράμμισε ότι 
«οι μεταρρυθμίσεις θα αυξήσουν 
τον δυνητικό ρυθμό ανάπτυξης 
και το εισόδημα των Ελλήνων», 
συνιστώντας στην κυβέρνηση 
να πάρει την ιδιοκτησία των 
μεταρρυθμίσεων, ενώ ερωτη-
θείς σχετικώς τάχθηκε κατά της 
υπαναχώρησης σε θέματα όπως 
το φορολογικό των ελευθέρων 
επαγγελματιών. «Είναι δυνατόν 
να πληρώνουν μόνοι οι άλλοι;» 
αναρωτήθηκε ο κ. Στουρνάρας, 
για να συμπληρώσει: «Και σιγά 
τον φόρο που μπήκε ως τεκμαρ-
τό εισόδημα, πρόκειται για το 
ελάχιστο εισόδημα του ανειδί-
κευτου εργάτη». «Αυτά πρέπει 
να χτυπήσουμε», είπε ο διοικη-
τής της ΤτΕ, χαρακτηρίζοντας 
τη φοροδιαφυγή τεράστιο πρό-
βλημα, ενώ σε άλλο σημείο της 

τοποθέτησής του τάχθηκε υπέρ 
«ρηξικέλευθων λύσεων», όπως 
η ενσωμάτωση των Ρομά. 

Aναφερόμενος στην ελλη-
νική οικονομία, ο διοικητής 
της Τράπεζας της Ελλάδος τό-
νισε ότι σήμερα η χώρα ακό-
μη ανακάμπτει, ενώ η θεωρία 
πως η Ελλάδα είναι μόνο τουρι-
σμός, ναυτιλία και ότι οι επεν-
δύσεις γίνονται μόνο σε ακί-
νητα δεν ισχύει, διότι αδικεί 
άλλους τομείς, όπως η βιομηχα-
νία και οι κατασκευές. Σχετικά 
με την εποχή των μνημονίων, 
ο κ. Στουρνάρας υποστήριξε 
ότι έλυσαν πολλά προβλήματα, 
μέσω των οποίων προωθήθηκε 
ένα σύνολο σημαντικών μεταρ-
ρυθμίσεων, όπως η δημιουρ-
γία φορολογικού μηχανισμού 
μέσω της ΑΑ∆Ε, η αναμόρφω-
ση του ασφαλιστικού συστή-
ματος, η ανακεφαλαιοποίηση 
των τραπεζών και η ρύθμιση 
του χρέους. «Να είναι καλά τα 
μνημόνια», είπε με έμφαση ο 
Γιάννης Στουρνάρας, συμπλη-
ρώνοντας ότι «έχω το θάρρος 
να το λέω», και υπογράμμισε ότι 
«ένα από τα θέματα που είχαμε 
όταν μπήκαμε στην κρίση ήταν 
ότι η ελίτ τότε δεν μίλησε». Για 
τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότη-
τα του ελληνικού χρέους επισή-
μανε πως είναι εξασφαλισμένη 
εφόσον «τρέξει» η ανάπτυξη 
και επιτυγχάνουμε πρωτογενή 
πλεονάσματα πέριξ του 2% τα 
επόμενα χρόνια.

Ερωτηθείς για την ακρίβεια, 

ο διοικητής της ΤτΕ τόνισε ότι 
είναι κατά 80% εισαγόμενη, αλ-
λά ότι υπάρχει και ένα 20% που 
οφείλεται σε ζητήματα ανταγω-
νισμού στην εγχώρια αγορά. 
«Πρέπει να ανοίξουμε τις πύλες 
του ανταγωνισμού», επισήμανε, 
προαναγγέλλοντας ότι η ΤτΕ θα 
παρουσιάσει μελέτη το ερχόμε-
νο διάστημα για τις αιτίες των 
ανατιμήσεων. Ο κ. Στουρνάρας 

επανέλαβε ότι πρέπει να αυξή-
σουμε τις επενδύσεις και την 
αποταμίευση, υπογραμμίζοντας 
την ανάγκη να ενισχυθεί και ο 
ανταγωνισμός στο τραπεζικό 
σύστημα, που κρατά σε χαμη-
λά επίπεδα τα επιτόκια κατα-
θέσεων στη χώρα μας.  

Αναφορικά με την κλιματική 
αλλαγή, ο κ. Στουρνάρας ση-
μείωσε πως αποτελεί τον με-
γαλύτερο εχθρό του πλανήτη 
και της ανθρωπότητας. «Είναι 
ύπουλος, κινείται κάτω από τα 
ραντάρ και εμείς, αντί να συ-
ντονιστούμε, νομίζουμε ότι θα 
το κάνει ο άλλος», επισήμανε, 
εξηγώντας ότι η Ελλάδα ως χώ-
ρα του Νότου έχει από τα με-
γαλύτερα προβλήματα.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ  

Η φοροδιαφυγή είναι 
τεράστιο πρόβλημα, 
τόνισε ο διοικητής
της ΤτΕ Γ. Στουρνάρας.

Το δεύτερο υψηλότερο στην Ευρω-
παϊκή Eνωση ποσοστό νέων, ηλι-
κίας 15-29 ετών, που ούτε σπου-
δάζουν ούτε εργάζονται είχε το 
2023 η Ελλάδα, σύμφωνα με στοι-
χεία που έδωσε χθες στη δημο-
σιότητα η Eurostat. Συγκεκριμέ-
να ισοβαθμεί με την Ιταλία στη 
2η θέση με ποσοστό 18%, ένα-
ντι μέσου όρου στην Ε.Ε. 12,4% 
και προηγείται μόνο η Ρουμανία 
με 20,6%.    

Μάλιστα, σε αντίθεση με τον 
μέσο όρο στην Ευρωπαϊκή Ενω-
ση, που υποχώρησε από το 12,8% 
το 2022 στο 12,4% το 2023, στην 
Ελλάδα το ποσοστό αυξήθηκε 
από 17,4% σε 18% αντίστοιχα 
και μάλιστα σε μια περίοδο κα-
τά την οποία λείπουν όλο και πε-
ρισσότεροι εργαζόμενοι από την 
αγορά εργασίας. Βεβαίως, το πο-
σοστό είναι πολύ χαμηλότερο 
από το 2014, όταν σχεδόν ένας 
στους τρεις νέους, το 29,5%, ού-
τε δούλευε ούτε σπούδαζε. Τότε 
το αντίστοιχο ποσοστό στην Ε.Ε. 
ήταν επίσης υψηλότερο, 17%. H 
τάση υπήρξε έκτοτε καθοδική, με 
εξαίρεση την περίοδο της παν-
δημίας, οπότε σημειώθηκε προ-
σωρινά έξαρση.   

Αλλα στοιχεία δείχνουν ότι το 
ποσοστό συμμετοχής των νέων 
στην Ελλάδα στο εργατικό δυνα-
μικό είναι χαμηλό, 23,4%, έναντι 
55,5% στην Ε.Ε., ενώ αντίθετα 
το 55,5% είναι σε κάποιας μορ-
φής εκπαίδευση (στοιχεία 2022). 
Μεταξύ των σπουδαστών μόνο 
το 6,3% εργάζεται, ενώ το αντί-
στοιχο ποσοστό στην Ε.Ε. είναι 
περίπου 25%.   

Οι λεγόμενοι ΝΕΕΤ (neither in 
employment nor in education & 
training) απασχολούν την Ευρω-
παϊκή Ενωση, που έχει θέσει ως 
στόχο τη μείωση του ποσοστού 
τους στο 9% έως το 2030. Φυ-
σικά, το πρόβλημα δεν έχει τις 
ίδιες διαστάσεις σε όλες τις χώ-
ρες. Για παράδειγμα, η Ολλανδία 
έχει την καλύτερη επίδοση με 
ποσοστό ΝΕΕΤ μόνο 4,8%, ενώ 

συνολικά το 1/3 των χωρών έχει 
ήδη πετύχει τον στόχο. Τη δεύ-
τερη καλύτερη επίδοση έχει η 
Σουηδία με 5,7% και ακολουθεί 
η Μάλτα με 7,5%.   

Η Ελλάδα έχει και ακόμη μία 
αρνητική πρωτιά: είναι η χώρα 
με το υψηλότερο ποσοστό ΝΕ-

ΕΤ ανδρών, 14,8%. Το χαμηλό-
τερο ποσοστό ανδρών 4% έχει 
η Ολλανδία.  

Στις γυναίκες τα ποσοστά εί-
ναι γενικώς υψηλότερα. Το χαμη-
λότερο είναι 5,6%, επίσης στην 
Ολλανδία, ενώ το υψηλότερο εί-
ναι 24,8% στη Ρουμανία. Υπάρ-
χουν και δύο χώρες, ωστόσο, η 
Εσθονία και το Βέλγιο, όπου τα 
ποσοστά των ΝΕΕΤ στις γυναίκες 
είναι μικρότερα από τους άνδρες.  

Στα έργα ψηφιοποίησης που υλο-
ποιεί το Τεχνικό Επιμελητήριο 
Ελλάδας (ΤΕΕ) αναφέρθηκε ο πρό-
εδρος του ΤΕΕ Γιώργος Στασινός 
κατά το συνέδριο του ΤΜΕ∆Ε. 
Σε εξέλιξη βρίσκεται η δημιουρ-
γία της πλατφόρμας για το εθνι-
κό μητρώο υποδομών, όπως και 
η ψηφιοποίηση και οριοθέτηση 
των υδατορεμάτων της χώρας. 
«Θέλουμε ό,τι υπήρχε σε χάρτι-
νη μορφή είτε ήταν ένας φάκε-
λος οικοδομικής άδειας είτε ήταν 
σχέδια για τα υδατορέματα να το 
έχουμε ηλεκτρονικά», ανέφερε ο 
κ. Στασινός. Πρόσθεσε ακόμη ότι 
προχωράει η δημιουργία «ψηφι-
ακών διδύμων» για τις υποδομές 
της χώρας που θα επιτρέψουν, για 
παράδειγμα, να παρακολουθείται 
η συμπεριφορά του στεγάστρου 
Καλατράβα μέσω ειδικών αισθη-
τήρων, ώστε να επιτυγχάνεται η 
προληπτική συντήρησή του.

Από την πλευρά του, ο υπουρ-
γός Υποδομών και Μεταφορών 
Χρήστος Σταϊκούρας σημείωσε 
ότι το Εθνικό Πρόγραμμα ∆ημο-
σίων Επενδύσεων του εν λόγω 
υπουργείου αυξήθηκε από περί-
που 320 εκατ. ευρώ σε άνω των 
500 εκατ. ευρώ.

Ο αναπληρωτής υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας και Οικο-
νομικών Νίκος Παπαθανάσης 
τόνισε πως δύο από τα τρία ευρώ 
που εισέρχονται στην οικονομία, 
στις επενδύσεις και στην πράσι-
νη μετάβαση, προέρχονται από 
ευρωπαϊκούς πόρους. Για το ΕΣ-
ΠΑ 2014-2020 ο κ. Παπαθανάσης 
σημείωσε πως επιτεύχθηκε το 
100% των στόχων και υπογράμ-
μισε ότι δεν υφίσταται κίνδυ-

νος μη απορρόφησης κονδυλίων 
στα συγχρηματοδοτούμενα προ-
γράμματα του ΕΣΠΑ 2021-2027. 
Εκτίμησε ότι κατά την τρέχουσα 
χρονιά θα απορροφηθεί περίπου 
το 45% των δανείων που έχουν 
ήδη συμβασιοποιηθεί, μέγεθος 
που αντιστοιχεί σε επενδύσεις 
4 δισ. ευρώ.

Ο γενικός διευθυντής του ΙΟ-
ΒΕ, Νίκος Βέττας, τοποθέτησε μέ-
χρι το 2030 το κενό χρηματοδό-

τησης για παρεμβάσεις στο πεδίο 
της πράσινης ανάπτυξης –αφότου 
ολοκληρωθεί η απορρόφηση των 
πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης– 
σε περίπου 30 δισ. ευρώ.

Ο αντιπρόεδρος του ∆.Σ. και 
διευθύνων σύμβουλος του ομί-
λου Intrakat, Αλέξανδρος Εξάρ-
χου, σημείωσε πως η ταχύτητα 
αντίδρασης της πολιτείας και 
του κατασκευαστικού κλάδου 
στο πρόσφατο τροχαίο ατύχημα 
του Ισθμού, όταν και ελήφθησαν 
κρίσιμες αποφάσεις σε ελάχιστο 
χρονικό διάστημα, θα πρέπει 
εφεξής να αποτελέσει πρότυπο 
για τη χώρα στην προσπάθειά 
της να αλλάξει το παραγωγικό 
της μοντέλο.

Δ. ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ

Το 18% των νέων
15-29 ετών δεν
σπουδάζει ή εργάζεται    

Στα 30 δισ. το κενό
χρηματοδότησης
της πράσινης ανάπτυξης

Πάνω από 70.000 κενές θέσεις,
ενώ η ανεργία φτάνει στο 12,1%  

«Να μη φοβηθεί
τις μεταρρυθμίσεις
η κυβέρνηση»

Εκρηκτικό το πρόβλημα έλλειψης εργαζομένων σε χιλιάδες επιχειρήσεις  

Η Ελλάδα εμφανίζει
το δεύτερο υψηλότερο 
ποσοστό στην Ε.Ε., 
πίσω μόνο
από τη Ρουμανία.    

Το ΤΕΕ προχωράει τα 
έργα ψηφιοποίησης 
των υποδομών,
τόνισε ο πρόεδρος
του Επιμελητηρίου
Γ. Στασινός.

Πρέπει να επιταχυνθούν οι μεταρρυθμίσεις σε ∆ικαιοσύνη, αγορά εργα-
σίας και στο «τρίγωνο» της γνώσης, δηλαδή «παιδεία, καινοτομία, έρευ-
να», υπογράμμισε ο Γ. Στουρνάρας.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ    

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Α
Π

Ε

Μέσα σε μόλις ένα 
τρίμηνο προκύπτει 
αύξηση της τάξης 
του 72,2% στις κενές 
θέσεις εργασίας.   

Το ποσοστό συμμετοχής των νέων 
στην Ελλάδα στο εργατικό δυναμικό 
είναι 23,4% έναντι 55,5% στην Ε.Ε. 
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Η αυξανόμενη υποστήριξη προς τα 
λαϊκιστικά κόμματα σε όλη την 
Ευρώπη, η οποία καταγράφηκε 
και στα αποτελέσματα των ευ-
ρωεκλογών της προηγούμενης 
Κυριακής, τροφοδοτεί πολιτική 
πόλωση καθιστώντας πιο δύσκο-
λο τον σχηματισμό σταθερών και 
αποτελεσματικών κυβερνήσεων, 
όπως σημειώνει ο οίκος αξιολόγη-
σης Moody’s, ενώ σε κάποιες πε-
ριπτώσεις τα κόμματα αυτά υπο-
νομεύουν την ισχύ των θεσμών 
και της διακυβέρνησης.  

Πιο αναλυτικά, όπως επιση-
μαίνει ο οίκος, τα εκλογικά κέρδη 
της λαϊκιστικής ∆εξιάς αντανα-
κλούν την πολιτική πόλωσης σε 
πολλές ευρωπαϊκές χώρες. Λαϊ-
κιστικά κόμματα ηγούνται των 
κυβερνήσεων σε Ουγγαρία και 
Ιταλία και αποτελούν μέρος των 
κυβερνητικών συνασπισμών σε 
Φινλανδία, Σλοβακία, Σουηδία 
και Ολλανδία, ενώ η λαϊκιστική 
∆εξιά σημείωσε επίσης κέρδη 
στις ευρωεκλογές και οι δημο-
σκοπήσεις δείχνουν αυξανόμενη 
υποστήριξη στη Γαλλία και στην 
Αυστρία ενόψει των επερχόμε-
νων εθνικών εκλογών.  

Η αυξανόμενη υποστήριξη 
προς τα κόμματα στα πολιτικά 

άκρα έχει καταστήσει όλο και πιο 
δύσκολο για πολλά ευρωπαϊκά 
κράτη να σχηματίσουν κυβερ-
νήσεις με πλειοψηφική υποστή-
ριξη στο Κοινοβούλιο. Αυτό, για 
παράδειγμα, οδήγησε τη γαλλι-
κή κυβέρνηση να βασίζεται όλο 
και περισσότερο σε μια ειδική 

συνταγματική διαδικασία για να 
εγκριθούν οι προϋπολογισμοί και 
οι βασικές μεταρρυθμίσεις χωρίς 
ψηφοφορία στο Κοινοβούλιο. Στη 
Σουηδία, οι προσπάθειες αποκλει-
σμού της λαϊκιστικής ∆εξιάς από 
την κυβέρνηση τη δεκαετία του 
2010 παρήγαγαν μια σειρά αδύ-
ναμων κυβερνήσεων μειοψηφίας, 
οι οποίες συχνά δυσκολεύονταν 
να εγκρίνουν τον προϋπολογισμό 

τους στο Κοινοβούλιο. Επίσης, 
ένα κύμα υποστήριξης προς τους 
δεξιούς λαϊκιστές σε Γερμανία, 
Ισπανία και Πορτογαλία έχει κα-
ταστήσει πιο δύσκολο τον σχη-
ματισμό σταθερών και αποτελε-
σματικών κυβερνήσεων και εκεί.  

Η πόλωση μπορεί εξίσου να 
οδηγηθεί και από λαϊκιστικά αρι-
στερά κόμματα, αλλά τα εκλογικά 
κέρδη τους είναι πολύ πιο περιο-
ρισμένα. Ειδικότερα, όπως ανα-
φέρει ο οίκος, τα κέρδη της λαϊ-
κιστικής Αριστεράς ήταν σχετικά 
απομονωμένα σε χώρες όπως η 
Γαλλία, το Βέλγιο και η Ιρλανδία. 
Επίσης, μετά την ήττα του ΣΥΡΙ-
ΖΑ στις εκλογές του 2019 στην 
Ελλάδα, η λαϊκιστική Αριστερά 
δεν ηγείται κάποιας κυβέρνησης 
στην Ευρώπη, αν και παρέχει κοι-
νοβουλευτική υποστήριξη στην 
κεντροαριστερή κυβέρνηση της 
Ισπανίας.  

Η πόλωση επίσης αποδυνα-
μώνει τους εγχώριους θεσμούς 

με την πάροδο του χρόνου, ενώ 
μπορεί να παρακωλύσει και την 
αποτελεσματική λειτουργία των 
θεσμικών οργάνων της Ε.Ε. Ορι-
σμένα λαϊκιστικά δεξιά κινήματα 
θεωρούν τα υπάρχοντα συστήμα-
τα ελέγχων και ισορροπιών και τις 
δημοκρατικές διαδικασίες εμπό-
δια για την προώθηση της πολιτι-
κής ατζέντας τους. Κατά συνέπεια 
οι πιέσεις για την ανεξαρτησία 
βασικών θεσμών, όπως το δικα-
στικό σώμα, τα μέσα ενημέρω-
σης και οι αυτόνομοι ρυθμιστικοί 
φορείς, μπορεί να αυξηθούν υπό 
μια λαϊκιστική δεξιά κυβέρνηση. 
Η κατάταξη της Ουγγαρίας και 
της Πολωνίας στους ∆είκτες Πα-
γκόσμιας ∆ιακυβέρνησης της Πα-
γκόσμιας Τράπεζας για το κράτος 
δικαίου, τον έλεγχο της διαφθο-
ράς και άλλους βασικούς δείκτες 
έχει μειωθεί σημαντικά κατά τη 
διάρκεια των περιόδων που κυ-
ριάρχησαν στην κυβέρνηση τα 
ακροδεξιά κόμματα.   

Ωστόσο υπάρχουν ελάχιστα 
στοιχεία που δείχνουν ότι οι κυ-
βερνήσεις της λαϊκιστικής ∆εξιάς 
αποδυναμώνουν την οικονομική 
και δημοσιονομική εικόνα των 
χωρών, επισημαίνει ο οίκος. Για 
παράδειγμα, τα δημοσιονομικά 
ισοζύγια των λαϊκιστικών κυβερ-
νήσεων της Ουγγαρίας και της 
Πολωνίας ήταν γενικά παρόμοια 
ή ισχυρότερα από τον μέσο όρο, 
ενώ το χρέος τους έχει επίσης 
εξελιχθεί πιο ευνοϊκά από αυτό 
πολλών άλλων χωρών και η μέση 
αύξηση του πραγματικού ΑΕΠ κα-
τά τη διάρκεια της θητείας τους 
ήταν σύμφωνη με τον ιστορικό 
μέσο όρο.  

Πάντως, όπως τονίζει η 
Moody’s, ορισμένες από τις πο-
λιτικές των ακροδεξιών κυβερνή-
σεων, όπως στο μέτωπο της μετα-
νάστευσης και των σχέσεων με 
την Ε.Ε. καθώς και στον πόλεμο 
στην Ουκρανία, συνεχίζουν να 
ενέχουν κινδύνους που υπονο-

μεύουν τη δημοσιονομική ισχύ. 
Πολλές ευρωπαϊκές χώρες, για 
παράδειγμα, θα πρέπει να αυξή-
σουν ή τουλάχιστον να διατηρή-
σουν τα ποσοστά μετανάστευσης 
τα επόμενα χρόνια για να αντι-
μετωπίσουν τις αυξανόμενες ελ-
λείψεις εργατικού δυναμικού που 
προκαλούνται από τη μείωση του 
πληθυσμού σε ηλικία εργασίας. 

Η οικονομική ισχύς θα εξασθε-
νήσει εάν η αντίθεση στη μετα-
νάστευση περιορίσει την εισροή 
εργαζομένων. Επίσης, τα περισ-
σότερα κόμματα της λαϊκιστικής 
∆εξιάς επικρίνουν την Ε.Ε. και 
το μοντέλο της. Η αύξηση των 
εντάσεων με την Ε.Ε. θα ήταν πι-
στωτικά αρνητική και μπορεί να 
οδηγήσει σε αναστολή των εκτα-
μιεύσεων των πόρων της Ε.Ε. Επι-
πλέον και η φιλορωσική στάση 
ορισμένων λαϊκιστικών κομμάτων 
θα μπορούσε να εμποδίσει την 
κοινή απάντηση της Ευρώπης 
στους γεωπολιτικούς κινδύνους.  

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ  

Τα περισσότερα κόμ-
ματα της λαϊκιστικής 
Δεξιάς επικρίνουν 
την Ε.Ε. και 
το μοντέλο της. Η αύξη-
ση των εντάσεων 
με την Ε.Ε. θα ήταν 
πιστωτικά αρνητική. 

Οι κίνδυνοι
από την άνοδο 
του λαϊκισμού 
στην Ευρώπη  
Προβλήματα στην ισχύ θεσμών της Ε.Ε.

και διακυβέρνησης βλέπει η Moody’s  

Η αυξανόμενη υποστήριξη προς τα κόμματα στα πολιτικά άκρα έχει καταστήσει όλο και πιο δύσκολο για πολλά ευρωπαϊκά κράτη να σχηματίσουν κυβερνήσεις 
με πλειοψηφική υποστήριξη στο Κοινοβούλιο. Αυτό, για παράδειγμα, οδήγησε τη γαλλική κυβέρνηση να βασίζεται όλο και περισσότερο σε μια ειδική συνταγματι-
κή διαδικασία για να εγκριθούν οι προϋπολογισμοί και οι βασικές μεταρρυθμίσεις χωρίς ψηφοφορία στο Κοινοβούλιο, σημειώνει ο οίκος αξιολόγησης Moody’s.   

Η Γαλλία δεν είναι Ελλάδα. Τε-
λικά, όμως, αυτός είναι ο λόγος 
που προκάλεσαν τέτοιους τριγ-
μούς οι τελευταίες πολιτικές εξε-
λίξεις στη δεύτερη οικονομία 
της Ευρωζώνης. Οπως επιση-
μαίνει σχετικό δημοσίευμα της 
Wall Street Journal, η Γαλλία δεν 
αντιμετώπισε ποτέ ουσιαστική 
πίεση για να θέσει σε τάξη τα οι-
κονομικά της, με αποτέλεσμα να 
παρουσιάζει όλο και μεγαλύτερα 
δημοσιονομικά ελλείμματα ενώ 
εντείνεται η ανησυχία για το αυ-
ξανόμενο χρέος της. Και τώρα 
ο Γάλλος πρόεδρος προκήρυξε 
πρόωρες εκλογές και αυτό δεν 
άρεσε στους επενδυτές καθώς 
την θέτουν πλέον όλο και πε-
ρισσότερο μαζί με την Ισπανία 
και την Πορτογαλία, τις άλλοτε 
υπερχρεωμένες χώρες της προ 
δεκαπενταετίας κρίσης χρέους 
της Ευρωζώνης. Η αντίδρασή 
τους στην προκήρυξη πρόωρων 
εκλογών της Γαλλίας θύμισε μέ-
ρες της διετίας 2010-2012 καθώς 
το ευρώ υποχώρησε κατά 1,3% 
μέσα σε δύο ημέρες όπως και 

τα ευρωπαϊκά χρηματιστήρια 
ενώ οι αποδόσεις των ομολό-
γων ανέβηκαν.

Τα καλά νέα είναι πως η Γαλ-
λία δεν είναι αυτό που ήταν οι 
υπερχρεωμένες χώρες της Ευ-
ρωζώνης το 2010 καθώς αυτές 
είχαν πολύ μεγαλύτερα προβλή-
ματα. Τα κακά νέα είναι, όμως, 
ότι η κατάσταση της Γαλλίας επι-
δεινώνεται. Τον περασμένο μή-
να την υποβάθμισε ο οίκος S&P 
Global επικαλούμενος το υψηλό 
χρέος της και τα επίμονα υψηλά 
δημοσιονομικά ελλείμματά της. 
Και τη ∆ευτέρα, αμέσως μετά 
την προκήρυξη των πρόωρων 
εκλογών, την προειδοποίησε 
και ο οίκος Moody’s πως πρό-
κειται για αρνητική εξέλιξη σε 
ό,τι αφορά τις δυνατότητές της 

να εξυγιάνει τα δημοσιονομικά 
της. Και εντός των ημερών ανα-
μένεται να αντιμετωπίσει κρού-
ση της Κομισιόν για τον υπερβο-
λικό δανεισμό της. Σε αντίθεση 

με τις ΗΠΑ, η Γαλλία δεν είναι 
η μεγαλύτερη αγορά ομολόγων 
του κόσμου και δεν υποστηρί-
ζεται από το ισχυρότερο απο-
θεματικό νόμισμα του κόσμου.

Ακριβώς επειδή η Γαλλία δεν 
πιέστηκε ποτέ για να εξυγιάνει 
τα δημοσιονομικά της, η εικό-
να της σήμερα είναι ανησυχη-
τική αν συγκριθεί με τις χώρες 
που το 2012 έθεσαν σε κίνδυνο 
την ενότητα της Ευρωζώνης. Ελ-
λάδα, Πορτογαλία και Ιρλανδία 
παρουσιάζουν σήμερα δημοσι-
ονομικά πλεονάσματα σε αντί-
θεση με την υπόλοιπη Ευρώπη. 
Η Ισπανία παρουσιάζει πλεόνα-
σμα τρεχουσών συναλλαγών. 
Ολες αυτές οι χώρες υιοθέτη-
σαν πολιτικά επώδυνες μεταρ-
ρυθμίσεις και οι οικονομίες τους 
αναπτύσσονται. Ολες αυτές οι 
χώρες ζούσαν με περισσότερη 
ευημερία από όση τους επέτρε-
παν οι οικονομίες τους και γι’ 
αυτό δυσκολεύτηκαν πολύ να 
βάλουν τα οικονομικά τους σε 
τάξη. Η Ιταλία που επλήγη τε-
λευταία εξακολουθεί να δαπα-
νά εκτεταμένα όπως ακριβώς 
και η Γαλλία.

Ισως η Γαλλία χρειάζεται ένα 
σοκ για να αντιληφθεί την ανά-
γκη να αλλάξει ρότα. 

Ο Γάλλος πρόεδρος έχει συ-
στηματικά παραβιάσει τους 
κανόνες της Ευρωζώνης για το 
δημοσιονομικό έλλειμμα, που 
φέτος αναμένεται να φτάσει στο 
5,1% του ΑΕΠ της χώρας. Και το 
κόμμα της Μαρίν Λεπέν υπόσχε-
ται να αυξήσει περαιτέρω τις δα-
πάνες. Και βέβαια πρόσθετη πη-
γή κινδύνου για τη Γαλλία είναι 
οι τράπεζές της καθώς το τραπε-
ζικό της σύστημα είναι το μεγα-
λύτερο στην Ευρωζώνη. 

Οταν αυξάνονται οι αποδό-
σεις των ομολόγων, οι τράπε-
ζες πλήττονται όπως κατέδειξε 
τη ∆ευτέρα η πτώση των μετο-
χών τους. Και όταν εντείνεται 
η ανησυχία για το ενδεχόμενο 
να χρειαστεί διάσωση τραπε-
ζών, οι αποδόσεις ανεβαίνουν 
και η κατάσταση επιδεινώνε-
ται. Και οι αγορές προειδοποιούν 
τη Γαλλία και τους Γάλλους. Οι 
αποδόσεις των δεκαετών γαλλι-
κών ομολόγων υπερέβησαν μέ-
σα στην εβδομάδα εκείνες των 
ομολόγων της Πορτογαλίας και 
έφτασαν εκείνες της Ισπανίας.

Τα ευρωπαϊκά ομόλογα υποχώ-
ρησαν την Πέμπτη και οι απο-
δόσεις τους σημείωσαν άνοδο 
καθώς απορρίφθηκε το αίτημα 
της Ε.Ε. για ένταξή τους στον δεί-
κτη κρατικών ομολόγων MSCI. 
Η απόρριψη ανέκοψε ένα κύμα 
προσδοκιών των αγορών για επι-
κείμενη ένταξη των ευρωπαϊκών 
ομολόγων στον εν λόγω δείκτη 
και ενδεχομένως και σε άλλους 
δείκτες κρατικών ομολόγων, το 
οποίο είχε δώσει ώθηση στα ευ-
ρωπαϊκά ομόλογα τους τελευταί-
ους μήνες. Ετσι, η απόδοση των 
δεκαετών ομολόγων της Ε.Ε. ση-
μείωσε άνοδο έξι μονάδων βάσης 
φτάνοντας στο 3,15% όταν η εται-
ρεία του δείκτη MSCI ανακοίνωσε 
την απορριπτική απόφασή της. 
Η απόφαση του εν λόγω δείκτη 

υπονομεύει τις προσπάθειες της 
Ε.Ε. να καταστήσει πιο ελκυστικό 
το κοινό χρέος που έχει εκδώσει.

Εως τώρα η Ε.Ε. αντιμετωπί-
ζεται από τις εταιρείες των διε-
θνών δεικτών ομολόγων ως υπε-
ρεθνική οντότητα που εκδίδει 
χρέος και όπως τονίζει η Ε.Ε., 
αυτός είναι και ο λόγος που το 
κόστος του δανεισμού της εί-
ναι υψηλότερο από εκείνο των 

ευρωπαϊκών κυβερνήσεων με 
τον ίδιο βαθμό πιστοληπτικής 
αξιολόγησης. Οπως επισημαίνει 
σε σχετικό δημοσίευμά του το 
Bloomberg, το αίτημα για έντα-
ξη των ευρωπαϊκών ομολόγων 
στον εν λόγω δείκτη  στοιχειοθε-
τεί ακανθώδες θέμα δεδομένου 
ότι η Ε.Ε. αποτελείται από πολ-
λά εθνικά κράτη και διχάζεται 
μονίμως από διαφορετικά εθνι-
κά συμφέροντα και επί πολλών 
διαφορετικών ζητημάτων εθνι-
κής κυριαρχίας. Ανάμεσά τους 
και ίσως από τα σημαντικότερα 
αυτό καθ’ εαυτό το ζήτημα της 
έκδοσης κοινού χρέους επί του 
οποίου υπάρχουν μεγάλες δια-
φωνίες. Πολλοί επενδυτές έχουν, 
πάντως, στηρίξει το σχετικό αί-
τημα της Ε.Ε. για ένταξη των τίτ-

λων της στους δείκτες κρατικών 
ομολόγων. Σχολιάζοντας σχετικά 
ομάδα στελεχών της Citigroup 
τόνισε πως η απόφαση του MSCI 
«δεν συνάδει με τις προσδοκίες 
μας ούτε με τις προσδοκίες της 
αγοράς» και εξέφρασε τη δυσοί-
ωνη εκτίμηση πως «η απόρριψη 
θα αποθαρρύνει άλλες εταιρείες 
δεικτών που θα μπορούσαν να 
ενδιαφερθούν για το θέμα στο εγ-
γύς μέλλον». Πράγματι η εταιρεία 
του MSCI δεν ήταν η μόνη που 
εξέτασε το ενδεχόμενο ένταξης 
των ευρωπαϊκών ομολόγων στον 
δείκτη της. Τον Απρίλιο εγκαινί-
ασε σχετικές διαβουλεύσεις και η 
Intercontinental Exchange που 
αναμένεται να ανακοινώσει τις 
αποφάσεις της τον Αύγουστο.

BLOOMBERG

Αναταραχή στα γαλλικά ομόλογα λόγω ελλειμμάτων, χρέους και πρόωρων εκλογών

O δείκτης MSCI απέρριψε τα ευρωπαϊκά ομόλογα

Μετά την απόφαση 
η απόδοση 
των δεκαετών της Ε.Ε. 
σημείωσε άνοδο 
έξι μονάδων βάσης.

Τον περασμένο μήνα ο S&P Global υποβάθμισε τη Γαλλία, επικαλούμενος 
το υψηλό χρέος της και τα επίμονα υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματά της.

Εως τώρα η Ε.Ε. αντιμετωπίζεται από τις εταιρείες των διεθνών δεικτών ομο-
λόγων ως υπερεθνική οντότητα που εκδίδει χρέος και αυτός είναι ο λόγος που 
το κόστος του δανεισμού της είναι υψηλότερο από εκείνο των ευρωπαϊκών κυ-
βερνήσεων με τον ίδιο βαθμό πιστοληπτικής αξιολόγησης.

EP
A

 

Τι φοβούνται 
οι επενδυτές, 
γιατί πιέζονται 
οι τράπεζες.
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«Πόλεμο» στην κυβέρνηση 
Μπάιντεν μόλις πέντε μήνες 
πριν από τις κρίσιμες προε-
δρικές εκλογές στις ΗΠΑ κη-
ρύσσει ο μεγαλύτερος εμπο-
ρικός όμιλος πετρελαίου της 
χώρας, αναλαμβάνοντας δρά-
ση ενάντια στην ηλεκτροκί-
νηση. Το Αμερικανικό Ινστι-
τούτο Πετρελαίου (API), στο 
οποίο ανήκουν κολοσσοί όπως 
η ExxonMobil και η Chevron, 
κατέθεσε αγωγή κατά της ομο-
σπονδιακής Υπηρεσίας Προ-
στασίας Περιβάλλοντος (ΕΡΑ), 
σε μια προσπάθεια να εμποδί-
σει τις ενέργειες της κυβέρνη-
σης να μειώσει τις εκπομπές 
αερίων του θερμοκηπίου από 
αυτοκίνητα και ελαφρά φορτη-
γά και να ενθαρρύνει την κατα-
σκευή ηλεκτρικών οχημάτων.   

Η εν λόγω υπηρεσία εξέδωσε 
νέους κανόνες για τις εκπομπές 
ρύπων τον Μάρτιο, με στόχο να 
πιέσει τις αυτοκινητοβιομηχανί-
ες της χώρας να παράγουν και 
να πουλάνε στο εξής περισσό-
τερα ηλεκτρικά οχήματα για να 
ανταποκριθούν στα νέα πρότυ-
πα. Σύμφωνα με τον κανόνα, 
η διοίκηση προβλέπει ότι έως 
και το 56% όλων των πωλήσε-
ων αυτοκινήτων θα πρέπει να 
είναι ηλεκτρικά από το 2030 
έως το 2032.  

Το ινστιτούτο API ισχυρίζε-
ται ότι η ομοσπονδιακή υπη-
ρεσία έχει υπερβεί την εξου-
σία της στο Κογκρέσο, με μια 
ρύθμιση που θα εξαλείψει τα 
περισσότερα νέα αυτοκίνητα 
αερίου, όπως επίσης και τα 
παραδοσιακά υβριδικά από 
την αγορά των ΗΠΑ σε λιγό-
τερο από μία δεκαετία. «Σήμε-
ρα αναλαμβάνουμε δράση για 
να προστατεύσουμε τους Αμε-
ρικανούς καταναλωτές, τους 
εργαζομένους στον κατασκευ-
αστικό κλάδο των ΗΠΑ και 
την ενεργειακή ασφάλεια του 
έθνους μας που κερδήθηκε με 
τόσο κόπο, από αυτή την πα-
ρεμβατική κυβερνητική εντο-
λή», δήλωσε ο αντιπρόεδρος 
και κορυφαίος νομικός σύμ-
βουλος της API, Ράιαν Μέγερς.    

Τα αγροτικά σωματεία Εθνι-
κή Ενωση Καλλιεργητών Καλα-
μποκιού (National Corn Growers 
Association) και Αμερικανική Γε-
ωργική Ομοσπονδία (American 
Farm Bureau Federation) θα 
συμμετάσχουν στη νομική 
δράση του API ως συν-αναφέ-
ροντες. Και οι δύο ομάδες βα-
σίζονται στα οχήματα που κι-

νούνται με φυσικό αέριο, για 
να υποστηρίξουν τη βιομηχανία 

καλαμποκιού - αιθανόλης. «Με 
την έγκριση των προτύπων που 
επικεντρώνονται αποκλειστικά 
στα ηλεκτρικά οχήματα, η EPA 
αγνόησε τα αποδεδειγμένα οφέ-
λη της αιθανόλης με βάση το 
καλαμπόκι στη μείωση των εκ-

πομπών αερίων του θερμοκηπί-
ου και στην καταπολέμηση της 
κλιματικής αλλαγής», δήλωσε ο 
αγρότης της Μινεσότα και πρόε-
δρος της Εθνικής Ενωσης Καλλι-
εργητών Καλαμποκιού, Χάρολντ 
Βόλε. Τον Απρίλιο, Ρεπουμπλι-
κανοί γενικοί εισαγγελείς από 
25 πολιτείες μήνυσαν την EPA 
για να μπλοκάρει τους ίδιους 
κανόνες. Σημειώνεται ότι το νέο 
ρυθμιστικό πλαίσιο για την προ-
στασία του περιβάλλοντος είναι 
από τα πιο αυστηρά που έχουν 
εφαρμοστεί υπό τον ∆ημοκρα-
τικό πρόεδρο Τζο Μπάιντεν, ο 
οποίος έχει ως βασικό πυλώνα 
της θητείας του την καταπολέ-
μηση της κλιματικής αλλαγής. 
Οι κανόνες του έχουν επίσης πε-
ριπλέξει τη σχέση του με έναν 
βασικό σύμμαχο, τους United 
Auto Workers, οι οποίοι άργη-
σαν να «αγκαλιάσουν» τη μετά-
βαση στα ηλεκτρικά οχήματα. 
Εν μέσω έντονων αντιδράσε-

ων από την αυτοκινητοβιομη-
χανία, η κυβέρνηση Μπάιντεν 
μείωσε τον στόχο της για υιοθέ-
τηση ηλεκτρικών οχημάτων, η 
υποβάθμιση του μέτρου ωστόσο 
ελάχιστα καθησύχασε τη βιομη-
χανία πετρελαίου, καθώς χρειά-
ζεται τα αυτοκίνητα με φυσικό 
αέριο για να επιβιώσει.    

Τόσο για τον Μπάιντεν όσο 
και για τον Ρεπουμπλικανό 
αντίπαλό του, Ντόναλντ Τραμπ, 
ο δρόμος προς τον Λευκό Οίκο 
περνάει από τις βιομηχανικές 
πολιτείες Μίσιγκαν, Ουισκόν-
σιν και Πενσυλβάνια, όπου οι 
εργαζόμενοι φοβούνται ότι η 
μετάβαση στα ηλεκτρικά οχή-
ματα απειλεί τις θέσεις εργασί-
ας τους. Ο Τραμπ, μάλιστα, έχει 
επανειλημμένως αποδοκιμάσει 
τα ηλεκτρικά οχήματα, ενώ έχει 
υποσχεθεί να ανακαλέσει τους 
νέους αυστηρούς περιβαλλοντι-
κούς κανόνες.   

REUTERS  

Οι νέοι κανόνες για τις εκπομπές ρύπων προβλέπουν ότι έως και το 56% όλων των πωλήσεων αυτοκινήτων 
στις ΗΠΑ θα πρέπει να είναι ηλεκτρικά από το 2030 έως το 2032. 

Στο πλευρό
του Αμερικανικού 
Ινστιτούτου 
Πετρελαίου, στο 
οποίο ανήκουν
οι ExxonMobil και 
Chevron, τάχθηκαν 
και αγροτικά 
σωματεία.   

Πετρελαϊκοί κολοσσοί κατά
Μπάιντεν για την ηλεκτροκίνηση   
Κατέθεσαν αγωγή για να εμποδίσουν κυβερνητικά μέτρα μείωσης των ρύπων    

ΑΝΑΛΥΣΗ

Οι ελπίδες για μια ήπια προσγείω-
ση της αμερικανικής οικονομίας, 
οι οποίες και ενδυνάμωσαν τις με-
τοχές των αμερικανικών ομίλων 
φέτος, ενισχύθηκαν έτι περαιτέρω 
χάρη στα ενθαρρυντικά στοιχεία 
του πληθωρισμού και στις δηλώ-
σεις στελεχών της Ομοσπονδιακής 
Τράπεζας των ΗΠΑ (Fed) σχετικά 
με τη σημειωθείσα πρόοδο σε αυ-
τό το μέτωπο. Κι ενώ μια σειρά δι-
αδοχικών καταγραφών, με υψηλό-
τερο τον δείκτη του πληθωρισμού 
σε σύγκριση με το αναμενόμενο, 
έθετε εν αμφιβόλω αυτό το αφήγη-
μα λίγο καιρό πριν, ήρθαν τα δεδο-
μένα της Τετάρτης να δείξουν πως 
οι τιμές καταναλωτή στις ΗΠΑ πα-
ρέμειναν απροσδόκητα αμετάβλη-
τες τον Μάιο, δίνοντας πιθανώς 
το περιθώριο στην Ομοσπονδια-
κή Τράπεζα των ΗΠΑ να μειώσει 
τα επιτόκια αργότερα φέτος. Στη 
συνέντευξη Τύπου μετά τη συνε-
δρίασή της ο πρόεδρός της Ζερόμ 
Πάουελ επισήμανε ότι ο πληθω-
ρισμός αποκλιμακώθηκε χωρίς να 
επιφέρει πλήγμα στην οικονομία 

και ότι δεν υπάρχει λόγος να πι-
στεύουμε πως η δεδομένη τάση 
δεν θα συνεχιστεί. Συν τοις άλλοις 
επανέλαβε ότι πριν αποφασισθεί η 
περιστολή στο κόστος δανεισμού 
θα πρέπει να υπάρξουν περαιτέρω 
στοιχεία ότι οι τιμές υποχωρούν. 
Πάντως, τα στελέχη της Fed χα-
λάρωσαν τις προβλέψεις για το 
πόσο επιθετικά θα μειώσουν τα 
επιτόκια φέτος από τρεις κινή-
σεις κατά 25 μονάδες βάσης σε 
μόλις μία, αν και η μετατόπιση 
αυτή αναμενόταν σε μεγάλο βαθ-
μό από τους επενδυτές.    

«Η Fed διαμηνύει πως τα τε-
λευταία μέτρα που πρέπει να δι-
ανύσει προ της εκπλήρωσης του 
στόχου του 2% για τον πληθωρι-
σμό είναι περισσότερα, αν και η 
αγορά εξακολουθεί να πιστεύει σε 
αξιοπρεπείς προοπτικές εργασίας 
και ανάπτυξης που τείνουν προς 
μια ήπια προσγείωση», παρατηρεί 
ο Σάραμπ Σαντ, διαχειριστής χαρ-
τοφυλακίου στην T. Rowe Price. 
«Η Fed καταλήγει στο ότι οι ανη-
συχίες για επιβράδυνση της αμε-
ρικανικής οικονομίας έχουν περι-

οριστεί σαφώς». Το αφήγημα της 
ήπιας προσγείωσης ήταν σημαντι-
κό για τις αγορές τους τελευταίους 
μήνες, ενώ το 2024 ξεκίνησε για το 
επενδυτικό κοινό προβλέποντας 
περικοπές στο κόστος δανεισμού 
κατά 150 μονάδες βάσης και πλέον 
για φέτος. Στη συνέχεια επενδυ-
τές και συναλλασσόμενοι άρχισαν 
να αναδιπλώνονται όταν κατέστη 
εμφανές ότι η οικονομία ήταν πο-
λύ ισχυρή για να χαλαρώσει η Fed 
τη νομισματική πολιτική, χωρίς να 
διακινδυνεύσει εκ νέου αναθέρ-
μανση του πληθωρισμού. «Η αγο-
ρά συντάχθηκε με την προοπτι-
κή της ομαλής προσγείωσης της 
αμερικανικής οικονομίας, αλλά η 
Ομοσπονδιακή Τράπεζα των ΗΠΑ 
δηλώνει πως χρειαζόμαστε περισ-
σότερο χρόνο», δήλωσε ο Μάθιου 
Μίσκιν, επικεφαλής επενδυτικής 
στρατηγικής στην John Hancock 
Investment Management. «Αυτό 
που πραγματικά ήθελε η αγορά 
ήταν μειώσεις επιτοκίων φέτος 
και νομίζω ότι πλέον θα πρέπει 
να οπλιστεί με υπομονή». Ωστόσο, 
η ανάπτυξη παρέμεινε ανθεκτική 
και τα εταιρικά κέρδη ξεπέρασαν 
τις προσδοκίες, θεμελιώνοντας 
την άποψη ότι η οικονομία ήταν 
ανθεκτική στον υψηλό αναπτυξι-
ακό ρυθμό και τροφοδοτούσε την 
αισιοδοξία των επενδυτών.    

Η Κάρολ Σλάιφ, επικεφαλής 
επενδύσεων στο BMO Family 
Office, εμμένει στην άποψή της 
ότι η αμερικανική οικονομία θα 
εξακολουθήσει τη δυναμική της 
απόδοση μέχρι το τέλος του έτους 
μετά τα καλύτερα από τα αναμε-
νόμενα στοιχεία του δείκτη τι-
μών καταναλωτή και την έλλει-
ψη σημαντικών εκπλήξεων από 
τη συνεδρίαση της Fed. Ωστόσο, 
τέλος, είναι ορατός ο κίνδυνος η 
Ομοσπονδιακή Τράπεζα να καθυ-
στερήσει τη μείωση των επιτοκί-
ων για πολύ καιρό ακόμη, πιθα-
νώς βλάπτοντας την οικονομική 
ανάπτυξη, όπως τονίζει ο Ντον 
Ελενμπέργκερ, πρώτος τη τάξει 
διευθυντής χαρτοφυλακίου στη 
Federated Hermes. «Η Fed λαμ-
βάνει τα δεδομένα που θέλει να 
μελετήσει, αλλά την ίδια στιγμή 
βρίσκεται μεταξύ σφύρας και άκ-
μονος. Θέλει πραγματικά να μει-
ώσει τα επιτόκια, αλλά δεν έχει 
επαρκή δεδομένα, ενώ φοβάται 
ότι όσο περισσότερο διατηρηθεί 
το διατραπεζικό επιτόκιο δανει-
σμού πάνω από 5%, τόσο μεγα-
λύτερη είναι η πιθανότητα κάτι 
να πάει στραβά...».   

Οι εκτιμήσεις της Fed 
και οι προοπτικές 
μείωσης
των επιτοκίων.       

Η ήπια προσγείωση
της αμερικανικής οικονομίας     

Των ΝΤΕΪΒΙΝΤ ΡΑΝΤΑΛ και ΛΙΟΥΙΣ ΚΡΟΣΚΟΠΦ / REUTERS  

Ο τομέας του τουρισμού έχει αφή-
σει σε μεγάλο βαθμό πίσω του τα 
δεινά της πανδημίας καθώς η ζή-
τηση για ταξίδια είναι σε υψηλά 
επίπεδα. ∆εν έχουν, όμως, εξα-
φανιστεί άλλα παρεπόμενα της 
πανδημίας όπως οι ελλείψεις προ-
σωπικού σε ορισμένους τομείς 
που επλήγησαν από τις μαζικές 
παραιτήσεις εκείνης της εποχής. 
Ετσι, τα αμερικανικά ξενοδοχεία 
εξακολουθούν να αντιμετωπί-
ζουν σοβαρές ελλείψεις προσω-
πικού και καταβάλλουν μεγάλες 
προσπάθειες για να προσελκύ-
σουν όσους υπαλλήλους χρειά-
ζονται, καθώς άρχισε ήδη η πε-
ρίοδος των θερινών διακοπών.

Σύμφωνα με την τελευταία 
έρευνα της Ενωσης Αμερικανι-
κών Ξενοδοχείων και Πανδοχεί-
ων (AHLA), που αριθμεί 32.000 
μέλη, ποσοστό άνω του 75% 
των αμερικανικών ξενοδοχείων 
αντιμετωπίζει ελλείψεις προσω-
πικού. Το 13% εξ αυτών δήλω-
σε πως έχει σοβαρές ελλείψεις. 
Η σχετική έρευνα διεξήχθη με-
ταξύ 456 ξενοδόχων την τρίτη 
εβδομάδα του Μαΐου και τα στοι-
χεία που φέρνει στο φως αντα-
νακλούν μια μικρή βελτίωση της 
κατάστασης σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη περίοδο του περα-

σμένου έτους, όταν το 82% των 
ξενοδόχων δήλωνε πως αντιμε-
τώπιζε ελλείψεις προσωπικού. 
Μιλώντας στο Reuters, ο Κέβιν 
Καρέι, προσωρινός πρόεδρος και 
διευθύνων σύμβουλος της AHLA, 
τόνισε πως «τα ξενοδοχεία κά-
νουν ό,τι μπορούν για να προ-
σελκύσουν και να κρατήσουν 
καινούργιους υπαλλήλους, αλ-
λά η επίμονη έλλειψη εργατικού 
δυναμικού δεν επιτρέπει στον 
κλάδο μας να ανταποκριθεί στη 

ζήτηση από τους επισκέπτες και 
να αναπτύξει το πλήρες οικονο-
μικό δυναμικό του».

Οπως εξηγεί ο ίδιος, στον ευ-
ρύτερο κλάδο των ξενοδοχείων 
και της φιλοξενίας έγιναν 700 
προσλήψεις τον Μάιο. Ωστόσο 
σε όλη την επικράτεια των ΗΠΑ 
στα ξενοδοχεία είναι κενές δε-
κάδες χιλιάδες θέσεις εργασίας 
και τα μέλη της AHLA αντιμε-
τωπίζουν την επιτακτική ανά-
γκη να καλύψουν αυτές τις κε-
νές θέσεις για να μπορέσουν να 
συνεχίσουν τη λειτουργία τους. 
∆ιευκρινίζοντας το είδος των θέ-
σεων εργασίας που μένουν κε-
νές, η σχετική μελέτη αναφέρει 
ότι οι μεγαλύτερες ελλείψεις που 
πλήττουν το 50% των ξενοδοχεί-
ων, παρατηρούνται στις καθαρί-
στριες, σύμφωνα με τα πορίσμα-
τα της έρευνας. Πρόκειται για 
την κατηγορία εργαζομένων που 
κατέγραψε πολύ μεγάλο αριθ-
μό παραιτήσεων στη διάρκεια 
της πανδημίας. Ακολουθούν ο 
τομέας των θέσεων σε ρόλους 
υποδοχής, όπως η ρεσεψιόν, και 
τρίτος σε ελλείψεις ο τομέας της 
μαγειρικής, των σεφ και γενικό-
τερα του προσωπικού κουζίνας 
και εστιατορίου. Στην προσπά-
θειά τους να αντιμετωπίσουν το 

εκτεταμένο πρόβλημα, ποσοστό 
άνω του 85% των ερωτηθέντων 
ξενοδόχων δήλωσε πως έχει αυ-
ξήσει τους μισθούς μέσα στους 
τελευταίους έξι μήνες, ενώ πα-
ράλληλα προσφέρει περισσότε-
ρη κοινωνική κάλυψη, επιδόμα-
τα, ευέλικτα ωράρια και μπόνους 
με την υπογραφή της σχετικής 
σύμβασης. Το μέσο ωρομίσθιο 
για έναν υπάλληλο ξενοδοχείου 
έχει αυξηθεί πλέον στα 23,76 
δολ. με στοιχεία του Μαρτίου, 
όταν πριν από πέντε χρόνια η 
αντίστοιχη αμοιβή δεν υπερέβαι-
νε τα 17,98 δολ. την ώρα.

Και όμως η μαζική έξοδος από 
το επάγγελμα συνεχίζεται. Σύμ-
φωνα με πρόσφατη ανάλυση του 
αμερικανικού Εμπορικού Επι-
μελητηρίου, ο τομέας των ξε-
νοδοχείων και της ψυχαγωγίας 
παρουσιάζει το υψηλότερο πο-
σοστό παραιτήσεων από όλους 
τους κλάδους της αμερικανικής 
οικονομίας. Από τον Ιούλιο του 
2022 έχει παραιτηθεί το 4,5% 
των εργαζομένων στον κλάδο, 
ποσοστό σχεδόν διπλάσιο από 
το αντίστοιχο στον τομέα των 
λιανικών πωλήσεων και τριπλά-
σιο από τον τομέα των χρηματο-
πιστωτικών υπηρεσιών.

BLOOMBERG

Δεν βρίσκουν προσωπικό τα ξενοδοχεία στις ΗΠΑ

Ο τομέας των θέσεων σε ρόλους 
υποδοχής, όπως η ρεσεψιόν, πα-
ρουσιάζει μεγάλες ελλείψεις.
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Μία από τις πέντε ακριβότερες πό-
λεις για την αγορά ακινήτου είναι
πλέον η Αθήνα, με βάση την αγο-
ραστική δύναμη των ελληνικών
νοικοκυριών. Συγκεκριμένα, κα-
τατάσσεται στην πέμπτη θέση,
καθώς απαιτούνται 11 χρόνια προ-
κειμένου ένας εργαζόμενος με
έναν μέσο μισθό να αποκτήσει
ένα διαμέρισμα 20-30 ετών, επι-
φανείας 60 τ.μ., δείγμα της κατα-
κόρυφης αύξησης των τιμών πώ-
λησης κατοικιών, ιδίως την τελευ-
ταία διετία, τη στιγμή που τα ει-
σοδήματα των νοικοκυριών από

την εργασία τους δεν αυξήθηκαν
με τον ίδιο ρυθμό. Πριν από μόλις
τρία χρόνια απαιτούνταν 8,5 χρό-
νια μισθών για το ίδιο ακίνητο,
χρόνος που συμβαδίζει με τον ευ-
ρωπαϊκό μέσο όρο.

Στην κατηγορία Λονδίνου
Χαρακτηριστικό τού πόσο πιο

δύσκολη είναι η πρόσβαση στην
αγορά κατοικίας για τους Ελληνες
είναι ότι πιο ακριβή είναι η από-
κτηση ακινήτου μόνο σε Τελ Αβίβ,
Παρίσι, Τόκιο και Χονγκ Κονγκ.
Την ίδια στιγμή, η Αθήνα βρίσκεται

πλέον στο ίδιο επίπεδο με το Λον-
δίνο, ενώ ξεπερνάει πόλεις όπως
το Μόναχο, η Ζυρίχη, η Γενεύη,
το Αμστερνταμ, το Βανκούβερ, η
Φρανκφούρτη, το Ντουμπάι, το
Λος Αντζελες, η Στοκχόλμη και το
Μαϊάμι.

Τα παραπάνω προκύπτουν με
βάση σχετική ανάλυση της Cerved
Property Services, συνδυάζοντας

στοιχεία από την «Εργάνη» αλλά
και τη UBS. Η έρευνα παρουσιά-
στηκε στο πλαίσιο του 17ου RED
Meeting Point από τον κ. Δημήτρη
Ανδρίτσο, διευθύνοντα σύμβουλο
της εταιρείας. Είναι χαρακτηριστικό
ότι το 2018 η μέση τιμή πώλησης
κατοικίας στην Ελλάδα διαμορφω-
νόταν σε 175.000 ευρώ, ενώ ο μέσος
μηνιαίος μισθός σε 1.071 ευρώ. Εως

το 2023 η μέση τιμή πώλησης κα-
τοικίας είχε εκτοξευτεί κατά 57%
σε 274.831 ευρώ, ενώ, στον αντί-
ποδα, ο μέσος μισθός το ίδιο διά-
στημα αυξήθηκε κατά μόλις 19,5%.

Ασφαλώς αποτελεί «κοινό μυ-
στικό» ότι ένα ποσοστό των εισο-
δημάτων των Ελλήνων υποδηλώ-
νεται, καθώς πάνω από το 50% δη-
λώνει εισόδημα κάτω από 10.000
ευρώ. Μάλιστα, όπως προκύπτει
και με βάση τα στοιχεία από τις
δηλώσεις των ελευθέρων επαγγελ-
ματιών, το 64% δήλωσε εισοδήματα
έως 10.000 ευρώ το 2023, ενώ σχε-
δόν 1 στους 2 (45%) λιγότερα από
5.000 ευρώ. Επομένως είναι σαφές
ότι αρκετά από τα έσοδα δεν δη-
λώνονται στην εφορία, με αποτέ-
λεσμα να μειώνεται και ο συνολικός
μέσος όρος. Αυτό όμως δεν αναιρεί
το γεγονός ότι ιδίως οι μισθωτοί
έχουν δει την αγοραστική τους δύ-
ναμη να υποχωρεί δραματικά, ακό-
μη και μετά τις πρόσφατες αυξήσεις
που έγιναν στους μισθούς.

Αυτό πιστοποιείται και με βάση
άλλους δείκτες. Για παράδειγμα,
με βάση την τιμή/τ.μ., η αγορά κα-
τοικίας στην Ελλάδα συγκαταλέ-
γεται μεταξύ των φθηνότερων στην
Ευρώπη, με κόστος 2.200 ευρώ/τ.μ.,
όντας ακριβότερη μόνο από τη Λε-
τονία, τη Ρουμανία και τη Βουλ-
γαρία. 

Η ακριβότερη αγορά είναι αυτή
της Ελβετίας, όπου η μέση τιμή/τ.μ.
αγγίζει τις 15.000 ευρώ, όμως επειδή
και οι μισθοί είναι πολύ υψηλότεροι,
εντέλει η αγορά ακινήτου από τους
πολίτες είναι πιο προσιτή συγκριτικά
με την Ελλάδα και ιδίως την αγορά
της Αθήνας.

<<<<<<<

Με τον μέσο μισθό
απαιτούνται 11 χρόνια
για την αγορά διαμερί-
σματος 20-30 ετών, 
επιφανείας 60 τ.μ. 

«Βίζα αλληλεγγύης» στην Πορτογαλία από την Ελλάδα
Αδεια διαμονής σε ξένους που επενδύουν σε ακίνητα τα οποία θα πωλούνται ή θα ενοικιάζονται φθηνά σε ντόπιους ή μετανάστες   

Του ΝIΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣAΝΟΓΛΟΥ

Σε «εργαλείο» χρηματοδότησης
προγραμμάτων κοινωνικής στέ-
γασης θα μπορούσε να μετατραπεί
η ζήτηση ακινήτων από ξένους
επενδυτές. Με δεδομένη την ανάγ-
κη να αυξηθεί η προσφορά και να
διευκολυνθεί η πρόσβαση στη στέ-
γη, «για λόγους κοινωνικής συνο-
χής», όπως επιχειρηματολογεί και
η κυβέρνηση, διεκδικώντας πε-
ρισσότερα κονδύλια από το Ταμείο
Ανάκαμψης, στελέχη της αγοράς
ακινήτων σημειώνουν ότι το πρό-
γραμμα επενδυτικής μετανάστευ-
σης, που πρόσφατα βρέθηκε στο
στόχαστρο, θα μπορούσε να απο-
κτήσει και μια τέτοια προέκταση.       

Ηδη η Πορτογαλία προωθεί μια
τέτοια πρωτοβουλία. Οπως ανα-
φέρει σχετικό δημοσίευμα του

πρακτορείου Reuters, παρότι πρό-
σφατα η χώρα της ιβηρικής χερ-
σονήσου έσπευσε να αποσυνδέσει
τη χορήγηση άδειας διαμονής σε
ξένους επενδυτές από την αγορά
ακινήτου, προχωρεί σε μια νέα
αναπροσαρμογή εισάγοντας την
έννοια της «βίζας αλληλεγγύης».
Η άδεια αυτή θα συνδέεται με την
επένδυση σε προσιτές κατοικίες
που θα απευθύνονται αποκλειστικά
σε Πορτογάλους αγοραστές ή ενοι-
κιαστές. Επίσης σχεδιάζεται ακόμη
μία άδεια διαμονής, η οποία θα
έχει ως προϋπόθεση την κατα-
σκευή κατοικιών για μετανάστες

που βρίσκονται σε ανάγκη ή τη
χρηματοδότηση οικιστικών έργων
που θα ενθαρρύνουν την ενσω-
μάτωση. Ανάλογα με το είδος της
επένδυσης, το όριο για την εξα-
σφάλιση άδειας διαμονής θα κυ-
μαίνεται μεταξύ 250.000 και
500.000 ευρώ, ενώ αν πρόκειται
ειδικά για επενδύσεις σε έργα εν-
σωμάτωσης ή/και στέγασης μετα-
ναστών, το ελάχιστο απαιτούμενο
ποσό επένδυσης αναμένεται να
είναι ακόμη χαμηλότερο.     

Σύμφωνα με τον κ. Αλέξανδρο
Ρισβά, επικεφαλής του δικηγορικού
γραφείου «Ρισβάς και Συνεργάτες»,

που δραστηριοποιείται στον τομέα
της επενδυτικής μετανάστευσης,
«αντί να δαιμονοποιούνται οι επεν-
δυτές, πράγματι θα μπορούσε η
ρευστότητα που διαθέτουν και
προτίθενται να τοποθετήσουν σε
αγορές, όπως η ελληνική, να διο-
χετευθεί προς την κατεύθυνση της
χρηματοδότησης προγραμμάτων
κοινωνικής στέγης, με αντάλλαγμα
την εξασφάλιση άδειας διαμονής».     

Στο πλαίσιο αυτό, όπως ανα-
φέρει ο κ. Ρισβάς, παρατηρείται
ήδη έντονο αγοραστικό ενδιαφέ-
ρον για κατοικίες που να μπορούν
να αποκτηθούν και να εξασφαλί-

σουν άδεια διαμονής, με το πρό-
τερο καθεστώς των 250.000 ευρώ.
Αυτό είναι εφικτό αξιοποιώντας
τη δυνατότητα που έχει δώσει ο
νέος νόμος για το πρόγραμμα «χρυ-
σή βίζα». Βάσει αυτού, αν ο επεν-
δυτής αποκτήσει κατοικία που
έχει προέλθει από αλλαγή χρήσης,
θα μπορεί να λάβει άδεια διαμονής,
χωρίς να υπόκειται στο νέο καθε-
στώς των 800.000 ευρώ για την
Αττική, τη Θεσσαλονίκη και τα
μεγάλα νησιά. Θα μπορεί δηλαδή
ένας ξένος επενδυτής να αγοράσει,
π.χ., ένα γραφείο ή μια αποθήκη,
αρκεί αυτή να αλλάξει χρήση και

να γίνει κατοικία, μέχρις ότου υπο-
βληθεί το αίτημα για λήψη άδειας.
Οπως εξηγούν στελέχη της αγοράς
ακινήτων, το μέτρο αυτό έχει τύχει
θετικής αποδοχής από την αγορά,
καθώς θα στρέψει κάποιους επεν-
δυτές σε πιο παραγωγικές επεν-
δύσεις, όπως η αξιοποίηση κενών
ή απαξιωμένων ακινήτων, και ταυ-
τόχρονα δύναται να αυξήσει και
το οικιστικό απόθεμα. Το πόσο
γρήγορα μπορεί να αναπτυχθούν
τα σχετικά ακίνητα είναι ένα ερώ-
τημα. Ωστόσο θεωρείται βέβαιον
ότι θα υπάρξει ζωηρό αγοραστικό
ενδιαφέρον, εφόσον με αυτόν τον

τρόπο μπορεί να εξασφαλιστεί
άδεια διαμονής με μόλις 250.000
ευρώ, που είναι και το βασικό ζη-
τούμενο για τους επενδυτές.    

Με βάση τα στοιχεία της Τρά-
πεζας της Ελλάδος (ΤτΕ), το 2023
και υπό το βάρος των αλλαγών που
έγιναν πέρυσι στο πρόγραμμα της
«χρυσής βίζας», με τον διπλασιασμό
του ελάχιστου ύψους επένδυσης
από τις 250.000 στις 500.000 ευρώ,
στο κέντρο, τα βόρεια και τα νότια
προάστια, αυξήθηκαν σημαντικά
οι επενδύσεις. Συγκεκριμένα ει-
σέρρευσαν στην αγορά ακινήτων
1,48 δισ. ευρώ, αποκλειστικά από
επενδυτές τρίτων χωρών. Πρόκειται
για ετήσια αύξηση κατά 17,4% σε
σχέση με το 2022, όταν οι αντί-
στοιχες επενδύσεις είχαν διαμορ-
φωθεί σε 1,26 δισ. ευρώ.    

Από την άλλη πλευρά, μετά την
εκτόξευση των αιτήσεων το 2023,
πλέον έχει δημιουργηθεί «ουρά»
από αιτήσεις που βρίσκονται σε
αναμονή για την έγκρισή τους.
Υπολογίζεται ότι θα απαιτηθεί του-
λάχιστον ένας χρόνος για να εξε-
ταστούν όλες οι αιτήσεις που έχουν
συσσωρευθεί και υπολογίζονταν
σε περίπου 8.500 στο τέλος του
φετινού πρώτου τριμήνου. Μάλι-
στα είναι δεδομένο ότι το νούμερο
αυτό θα αυξηθεί λόγω της νέας
αύξησης των αγοραπωλησιών ενό-
ψει της εφαρμογής των νέων αλ-
λαγών στο πρόγραμμα «χρυσή βί-
ζα», το οποίο έχει πυροδοτήσει
νέο κύκλο «φρενήρους» επενδυ-
τικής δραστηριότητας που θα διαρ-
κέσει όλο το καλοκαίρι, δηλαδή
μέχρι την έναρξη ισχύος των νέων
μέτρων. Στελέχη της αγοράς το-
νίζουν την ανάγκη να επιταχυνθεί
ο ρυθμός της εξέτασης των αιτή-
σεων μέσω της αξιοποίησης, π.χ.,
εξωτερικών συνεργατών και σε
συνεργασία με το υπουργείο Με-
τανάστευσης και Ασύλου.

Ζουν σε σπίτια
μικρότερα από αυτά
που επιθυμούν   
Αρνητική είναι η ψυχολογία που
έχει διαμορφωθεί στην κοινή
γνώμη αναφορικά με την αγορά
κατοικίας αλλά και την οικονο-
μία γενικότερα, όπως προκύπτει
από σχετική έρευνα της Metron
Analysis, η οποία πραγματοποι-
ήθηκε για λογαριασμό της Up-
date Entertainment με την αρω-
γή του Συλλόγου Μεσιτών Αθη-
νών - Αττικής. 

Σε αυτήν προκύπτει ότι μόλις
ένας στους τρεις ερωτηθέντες
έχει καταφέρει να αποταμιεύσει
χρήματα την τελευταία διετία
και κυρίως οι νεότερες ηλικίες
έως 44 ετών. Παράλληλα, δύο
στους τρεις θεωρούν ότι τα
πράγματα πηγαίνουν προς τη
λάθος κατεύθυνση και το 38%
ότι προσωπικά βρίσκεται σε χει-
ρότερη θέση σε σχέση με πριν
από ένα χρόνο. Επίσης, το 58%
αξιολογεί αρνητικά τη σημερινή
οικονομική κατάσταση της χώ-
ρας, ενώ το 51% εκφράζει αρ-
νητικές προσδοκίες ως προς τις
οικονομικές συνθήκες το επό-
μενο διάστημα.   

Μεταξύ όσων ενοικιάζουν
(34%), το 37% θεωρεί ότι το ύψος
των ενοικίων έχει αυξηθεί πολύ
κι ένα πρόσθετο 37% ότι έχει
αυξηθεί μεν, αλλά λίγο.   

Ωστόσο, οκτώ στους δέκα
αναφέρουν ότι η άνοδος των τι-
μών στην ενοικίαση ακινήτων
έχει επιβαρύνει το κόστος ζωής
τους, ενώ το 73% θεωρεί ότι οι
τιμές θα συνεχίσουν να αυξά-
νονται τα επόμενα χρόνια. Μά-
λιστα, σε ποσοστό 40% οι ενοι-
κιαστές αναφέρουν ότι τα ενοί-
κια είναι υπερτιμημένα, ενώ οι
περισσότεροι θεωρούν ότι οι τι-
μές των ενοικίων δεν ανταπο-

κρίνονται στην αξία των ακινή-
των. Αναφορικά, δε, με τα κρι-
τήρια επιλογής ενοικιαζόμενης
κατοικίας, φαίνεται να προέχουν
η ασφάλεια της περιοχής και το
ανακαινισμένο οίκημα. Ιδιαίτερα
σημαντικό κρίνεται και το γε-
γονός ότι παρατηρείται σημαν-
τική απόκλιση ανάμεσα στην
επιφάνεια της τρέχουσας και
της ιδανικής κατοικίας, δείγμα
ότι οι Ελληνες μένουν σε σπίτια
που δεν ανταποκρίνονται «στα
θέλω τους». 

Για τους ενοικιαστές η από-
κλιση ανάμεσα στην παρούσα
και την ιδανική κατοικία είναι

25 τ.μ., καθώς μένουν σε 69 τ.μ.
αντί για 94 τ.μ. που θα ήθελαν,
ενώ αντίστοιχη (25 τ.μ.) είναι
και η απόκλιση για τους ιδιο-
κτήτες κατοικιών, που μένουν
σε 96 τ.μ. αντί για 121 τ.μ.  

Οσον αφορά την αγορά κα-
τοικίας, ένα 70% εκτιμά ότι οι
τιμές της αγοράς κατοικιών θα
ανέβουν τα επόμενα χρόνια (πο-
σοστό παραπλήσιο με το 73%
που κάνει την ίδια πρόβλεψη
για τα ενοίκια). Επίσης, παρότι
η αγορά κατοικίας θεωρείται εν
γένει μια καλή επένδυση για το
66%, ωστόσο μόνο το 10% τη
θεωρεί προσωπικά πολύ πιθανή
τα επόμενα πέντε χρόνια.

<<<<<<

Τόσο οι ιδιοκτήτες 
όσο και οι ενοικιαστές
θα ήθελαν η κατοικία
τους να είναι μεγαλύ-
τερη κατά 25 τ.μ.  

Φθηνή για τους ξένους, ακριβή
για Ελληνες η αγορά κατοικίας
Οι χαμηλοί μισθοί την καθιστούν απλησίαστη για το μέσο ελληνικό νοικοκυριό

Βάσει της αγοραστικής δύναμης των ελληνικών νοικοκυριών η Αθήνα περι-
λαμβάνεται στην πρώτη πεντάδα των πιο ακριβών πόλεων διεθνώς, κάτω
από Τελ Αβίβ, Παρίσι, Τόκιο και Χονγκ Κονγκ. Από την άλλη πλευρά, η μέση
τιμή πώλησης στην Αθήνα είναι από τις χαμηλότερες στην Ευρώπη.

<<<<<<<

Το όριο για την
εξασφάλιση άδειας 
διαμονής θα κυμαίνεται
μεταξύ 250.000 
και 500.000 ευρώ.    



Στις 10 Ιουνίου, μία ημέρα πριν από 
τα εξηκοστά τέταρτα γενέθλιά 
της, η Ανε Τερέζα ντε Κεερσμά-
κερ είχε πρεμιέρα στην Εθνική 
Οπερα του Παρισιού με την opera 
buffa «Cosi fan tutte» (Ετσι κά-
νουν όλες) του Μότσαρτ. Η σχέση 
μεταξύ χορού και λόγου αποτελεί 
ένα νήμα που διατρέχει το έργο 
της παράλληλα με τη σύνδεση 
χορού και μουσικής. 

«Γιατί να επιλέξει κανείς ανά-
μεσα στη μουσική και στον χορό;» 
αναρωτιέται η ίδια. Στην εκδοχή 
του «Cosi fan tutte» που η Ντε 
Κεερσμάκερ σκηνοθετεί και χορο-
γραφεί, αυτές oι δύο τέχνες συν-
δέονται στενά. Ζευγαρώνοντας 
κάθε τραγουδιστή με έναν χορευ-
τή, η ιδρύτρια της ομάδας Rosas 
αποκαλύπτει τις κινήσεις και τις 
αισθήσεις που φέρνουν στην επι-
φάνεια την επιθυμία και γεννούν 
την έλξη μεταξύ των σωμάτων κα-
τά τη διάρκεια του ερωτικού παι-
χνιδιού ανταλλαγής που συνέθε-
σε ο Μότσαρτ με τον λιμπρετίστα 
του Λορέντζο ντα Πόντε.  

Υπολείπονται δύο ημέρες μό-
νο πριν από τη γενική πρόβα της 
όπερας στο Palais Garnier, αλλά 
παρ’ όλα αυτά η διάσημη Βελγίδα 
δέχτηκε να μας δώσει συνέντευξη 
για το έργο της «Exit Above», που 
θα φιλοξενηθεί για μια βραδιά στο 
Ηρώδειο (25/6). Οπου να ’ναι θα 
εμφανιστεί στην οθόνη του λά-
πτοπ μου, αλλά προς το παρόν 
έχει καθυστερήσει στο ραντεβού. 
Περιμένοντας, η βοηθός της μου 
εξηγεί το βαρυφορτωμένο πρό-
γραμμά της – η Ντε Κεερσμάκερ 
είναι περιζήτητη. 

Τελικά εμφανίζεται λίγο ταλαι-
πωρημένη – τα μακριά ξανθά μαλ-
λιά, σήμα κατατεθέν της, είναι 
ανάστατα, και πάνω από το κε-
φάλι της στριφογυρίζει ένα κύμα 
άγχους. Το ελέγχει πολύ γρήγορα. 
Ζητάει συγγνώμη για την καθυ-
στέρηση. Θέλει να ξεκινήσουμε 

άμεσα, δεν χρειάζεται καφέ, είναι 
έτοιμη, έχει πολλή δουλειά. 

«Ξεκίνησα να χορεύω στα 
δέκα μου. Και άρχισα να κάνω 
χορογραφίες το 1980. Από τότε 
έχουν περάσει 45 χρόνια και 65 
παραστάσεις, αλλά εξακολουθώ 
να θεωρώ τον εαυτό μου περισ-
σότερο χορεύτρια παρά χορο-
γράφο. Λατρεύω τον χορό, τον 
παίρνω πολύ σοβαρά. Νομίζω 
ότι οι άνθρωποι πάντα χόρευ-
αν κι έφτιαχναν μουσική μεγά-

λης χαράς αλλά και σε στιγμές 
απόλυτης απελπισίας. Ο χορός 
είναι ένα είδος εορτασμού της 
ανθρωπιάς μας· γιορτή, παρη-
γοριά και αφορμή για προβλη-
ματισμό. Οι χορευτής δουλεύουν 
με το μηχανικό, αισθητηριακό, 
συναισθηματικό, κοινωνικό, νο-
ητικό, πνευματικό και κοσμικό 
σώμα. Μπορείς να χορέψεις μό-
νος σου, αλλά και μαζί με άλλους. 
Υπό αυτή την έννοια, είναι ίσως 
και μια πολιτική πράξη, ένας τρό-

πος έκφρασης και ενσάρκωσης 
των σκέψεων».

∆εν τη διακόπτω, επειδή όσο 
μιλάει, γεννάει διαρκώς νέες ιδέ-
ες για το νόημα του χορού έχο-
ντας το βλέμμα της καρφωμέ-
νο κάπου. «Νομίζω ότι ο χορός 
είναι ο πιο φυσικός τρόπος για 
συνδέσεις οριζόντιες και κάθε-
τες γραμμές. Συνεπώς, είναι μια 
πολύ φυσική και ταυτόχρονα πο-
λύ πνευματική δραστηριότητα. 
Πιθανές ερωτήσεις είναι: “Χο-

ρεύουν τα αστέρια; Χορεύουν 
τα σύννεφα;”».

Κάπου εδώ σταματάει τον μο-
νόλογο και αρχίζουμε να συνο-
μιλούμε.

 
– Σε όλη τη διάρκεια της καριέ-
ρας σας, έχετε εξερευνήσει τη 
σχέση μεταξύ μουσικής και κί-
νησης. Πώς προσεγγίζετε αυτή 
τη διαδικασία;

– Είναι αλήθεια ότι από τις αρ-
χές της δεκαετίας του ’80 ήδη, η 
μουσική ήταν ο πρώτος μου συ-
νεργάτης. Πάντα με ενδιέφερε να 
αναπτύξω διαφορετικές στρατηγι-
κές συσχετίζοντας μουσική και χο-
ρό. ∆ημιουργείς χορευτικό λεξιλό-
γιο και διατάσσεις τον χρόνο και 
τον χώρο με διαφορετικό τρόπο 
αν δουλεύεις με τη μουσική του 
Μπαχ, για παράδειγμα, ή με τη 
μουσική του Κολτρέιν. Εχω χορο-
γραφήσει σε συνεργασία με όλη 
την ιστορία της μουσικής από τον 
13ο αιώνα έως τα σύγχρονα ρεύ-
ματα, ακόμη και την ποπ. Παρέ-
λειψα μόνο τη ρομαντική περίοδο. 

 
– Πώς δουλέψατε ειδικά για το 
«Exit Above - after the tempest»;

– Σε αυτήν την περίπτωση, ήθε-
λα να χορογραφήσω με ποπ μου-
σική, γιατί νομίζω ότι είναι ίσως ο 
πιο άμεσος και αναγνωρίσιμος τρό-
πος για να συνδέσεις τη μουσική 
με το ευρύ κοινό. Υπάρχει, όμως, 
και κείμενο στην παράσταση, μια 
αφήγηση, και με αυτή την έννοια 
σχετίζεται επίσης με το θέατρο. 
Αναζητώντας την προέλευση της 
ποπ μουσικής, αναπόφευκτα έφτα-
σα στα μπλουζ, και μάλιστα στις 
ρίζες τους, στον Ρόμπερτ Τζόνσον, 
έναν από τους πιο σημαντικούς 
μουσικούς του 20ού αιώνα. Ο Τζόν-
σον έπαιζε κυρίως στις γωνιές των 
δρόμων και έγραψε το τραγούδι 
“walking blues”. Και για τη δική 
μου δουλειά, όμως, το περπάτημα 
υπήρξε βασικό στοιχείο ως σημείο 
εκκίνησης για χορό. Στη συνέχεια 
συναντήθηκα με τον Ζαν Μαρί Ερ, 

που δυστυχώς πέθανε πριν από 
τρεις εβδομάδες. Ηταν θρυλικός 
παραγωγός και κιθαρίστας, διά-
σημος καλλιτέχνης του Βελγίου. 
Συναντηθήκαμε και του ζήτησα 
να γράψει τη μουσική. Μετά απο-
φασίσαμε και οι δύο ότι θέλαμε 
να έχουμε μια φωνή σε αυτή την 
παράσταση. Κάπως έτσι φτάσαμε 
στη Μεσκερέμ Μέες, τη Φλαμαν-
δή τραγουδοποιό με τις αιθιοπικές 
ρίζες, και στον Κάρλος Γκαρμπίν, 
χορευτή των Rosas, ο οποίος πριν 
από περισσότερο από δέκα χρόνια 
άρχισε να ενδιαφέρεται πολύ για 
την μπλουζ μουσική και να παί-
ζει κιθάρα. 

 
– Φημίζεστε για τις αυστηρά 
δομημένες χορογραφίες σας. 
Πώς ταιριάζει αυτό το δυναμι-
κό, εκρηκτικό μουσικό τρίο στον 
μινιμαλισμό σας;

– Αυτή τη φορά, δούλεψα με 
μια ομάδα νέων χορευτών που 
ενσαρκώνουν την ενέργεια της 
μουσικής. Κάθε φορά, είναι η δι-
αδικασία της εργασίας που συντε-
λεί στο να αναδειχθούν η τελική 
γραφή και η δομή του κομματιού. 
Για μένα, αυτό σημαίνει ότι προ-
σπαθώ να συνδεθώ με την κίνηση 
των χορευτών.

 
– Δώστε μας μια λέξη-κλειδί για 
την παράσταση που θα παρακο-
λουθήσουμε στο Ηρώδειο.

– Είναι φουρτούνα, καταιγίδα, 
μια έκρηξη ενέργειας στη σκηνή. 
Τη στιγμή που το κοινό συναντιέ-
ται με την παράσταση, όταν συ-
ναντιούνται όλα τα μέρη –θεατές, 
μουσικοί, χορευτές– και μοιρά-
ζονται συναισθήματα, είναι σαν 
να ανάβει μια μεγάλη, φανταστι-
κή φωτιά.

 
@ Η παράσταση της Ανε Τερέζα ντε 
Κεερσμάκερ «Exit Above – after the 
tempest» θα παρουσιαστεί στο Ωδείο 
Ηρώδου Αττικού την Τρίτη 25 Ιουνίου, 
στις 9 μ.μ., στο πλαίσιο του Φεστιβάλ 
Αθηνών - Επιδαύρου.

ΚΥΡΙΑΚΗ 16 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024

Μια έκρηξη ενέργειας στη σκηνή
Η Ανε Τερέζα ντε Κεερσμάκερ μιλάει στην «Κ» για το έργο «Exit Above», που θα παρουσιαστεί για μια βραδιά στο Ηρώδειο

Συνεντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Σκηνή από την παράσταση «Exit Above», που θα παρουσιαστεί στις 25 Ιουνίου στο Ωδείο του Ηρώδου Αττικού. Πρόκειται για μια χορογραφία για δεκατρείς περφόρμερ και η Βελγίδα χορογράφος λέει πως στη συγκεκριμένη παράσταση 
ήθελε να χορογραφήσει με ποπ μουσική, γιατί θεωρεί «ότι είναι ίσως ο πιο άμεσος και αναγνωρίσιμος τρόπος μελωδικά ώστε να συνδεθεί το ευρύ κοινό».

«Αρχισα να κάνω χορογραφίες το 1980. Εχουν περάσει 45 χρόνια και δεκά-
δες παραστάσεις, αλλά θεωρώ τον εαυτό μου περισσότερο χορεύτρια παρά 
χορογράφο», λέει στην «Κ» η Ανε Τερέζα ντε Κεερσμάκερ.
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Ο χορός είναι ένα 
είδος εορτασμού της 
ανθρωπιάς μας• γιορτή, 
παρηγοριά και αφορμή 
για προβληματισμό.

Μπορείς να χορέψεις 
μόνος σου, αλλά και
με άλλους. Υπό αυτή 
την έννοια, είναι ίσως 
και μια πολιτική πράξη, 
ένας τρόπος έκφρασης 
και ενσάρκωσης
των σκέψεων.
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Μερικά πολιτιστικά

Τ
ελειώνει το πρώτο εξάμηνο του 2024 
και στον πολιτιστικό τομέα της χώ-
ρας είχαμε κυρίως τις αναταράξεις 

που έφεραν στον κόσμο του θεάτρου 
τα αποτελέσματα του Α΄ εξαμήνου του 
Σχεδίου Θυμέλη. Γενικώς πάντως τα 
θεατρικά πράγματα κινήθηκαν και δεν 
κινήθηκαν αυτό το εξάμηνο, ανέβηκαν 
κάποιες παραστάσεις και ώς εκεί. Μετά 
ανακοινώθηκαν και τα αποτελέσματα 
του Β΄ εξαμήνου του Θυμέλη, που μάλ-
λον βρήκαν σύμφωνους τους περισσό-
τερους ή πολύ κουρασμένους για έναν 
δεύτερο γύρο αντιπαραθέσεων –υπήρ-
ξαν βέβαια και φωνές που διαμαρτυρή-
θηκαν, όπως το Θέατρο Versus της Λεμε-
σού και το Θέατρο Ροή από τη Λάρνακα.

Ως εκεί όμως, η δε κοινωνία των πο-
λιτών δεν φάνηκε να της λείπει το θέα-
τρο, καλό ή κακό. Θεατρολόγοι, ενώσεις 
και λοιποί δεν πήραν κάποια θέση για 
το άγονο θεατρικά πρώτο εξάμηνο και 
αυτό είναι κάτι που με απασχολεί… Τώ-
ρα μπαίνει καλοκαίρι, θα δούμε αρχαίο 
δράμα, και ναι ας είναι καλά το ∆ιεθνές 
Φεστιβάλ Αρχαίου Ελληνικού ∆ράματος 
που φέρνει τις παραστάσεις που φέρνει.

Και μιας και το ανέφερα, αν δεν εί-
χαμε και αυτό το Φεστιβάλ θα βλέπαμε 
μία παραγωγή, αυτή του ΘΟΚ και τίποτε 
άλλο… και φανταστείτε να συνέχιζαν 
οι αναποδιές στον ΘΟΚ… ούτε αυτή θα 
βλέπαμε. Όπως και να ’χει, αν θέλουμε 

παραπάνω προτάσεις και παραγωγές, 
πέραν των ελληνικών ας κάνουμε όλοι 
ό,τι μπορούμε για να πιέσουμε την Πο-
λιτεία να δώσει περισσότερα χρήματα 
στο Φεστιβάλ, να πιέσουμε το υφυπουρ-
γείο Πολιτισμού και αυτό του Τουρισμού 
να δώσουν περισσότερα, όσο για το αν 
πρέπει να υπάρχει ή όχι κυπριακή πα-
ραγωγή, θεωρώ πως θα ήταν καλό, αλ-
λά όχι με το στανικό, τύπου κυπριακή 
θέλομεν… Ελπίζω πως το β΄ εξάμηνο 
θεατρικά θα ανανήψουμε και θα δού-
με περισσότερο θέατρο. Λογικά και ο 
ΘΟΚ θα έχει ξεπεράσει τις δυ-
σκολίες του και θα καταφέ-
ρει να μπει στα πράγματα, 
μπροστάρης, με πρόγραμ-
μα (εννοώ θέσεις για το 
θέατρο στην Κύπρο). 

Περνώντας στα εικα-
στικά, τα πράγματα εί-
ναι όπως πάντα. Ιδιωτι-
κές πρωτοβουλίες κυρίως 
με αποκορύφωμα την έκθεση 
στις Αποθήκες Χαρουπιών στη Λεμε-
σό, την «Casts of an Island», η οποία 
είναι πραγματικά ένα επίτευγμα του 
επιμελητή της και συλλέκτη Νίκου Χρ. 
Παττίχη. Όσο για την κυπριακή συμμε-
τοχή μας στην Μπιενάλε της Βενετίας 
με τον τίτλο «Σε έναν ανθισμένο χω-
ματόδρομο δίπλα από μια ήσυχη πάρο-
δο…» ή αγγλιστί «On a wildflower-lined 

gravel track off a quiet thoroughfare» 
αυτή είναι μία ιστορία που κατά την 
άποψή μου θα πρέπει να μας προβλη-
ματίσει για το πώς επιλέγονται τα θέ-
ματα, οι καλλιτέχνες, κτλ. και πώς μια 
ιδέα μπορεί να επικοινωνηθεί ώστε 
να πείσει και να προσελκύσει. Για να 
μην είμαι άδικος, δεν πήγα στη Βενε-
τία να δω το κυπριακό περίπτερο, αλλά 
δεν μπήκε και κάποιος στον κόπο να 

μας εξηγήσει εμάς εδώ στην 
άκρη του κόσμου τι κάνου-
με και τι δείχνουμε στην 
πόλη των ∆όγηδων. Ό,τι 
κατάλαβα προσπάθησα 
να το καταλάβω από τα 
σιβυλλικά δελτία Τύπου 
του υφυπουργείου Πο-
λιτισμού. Η ΣΠΕΛ παρα-
μένει κλειστή, και αναμέ-

νει την έκθεση της Βουλής, η 
Ματζέστικ έχει μετατραπεί σε χώρο 
ποικίλων εκδηλώσεων, που έχουν μία 
αισθητική δεν λέω, αλλά πόρρω απέ-
χουν από αυτό που κατά την ταπεινή 
μου άποψη οφείλει να προσφέρει μία 
Πινακοθήκη Σύγχρονης Τέχνης. Αλ-
λά είπαμε προκειμένου να μη μένουν 
κλειστές και μοναξιασμένες, ας είναι 
και έτσι, μπορεί να τραβήξουν κανε-
νός ή καμιάς το μάτι και να επιστρέψει 
για να την επισκεφθεί ως Πινακοθήκη. 
Το Φυτώριο από την άλλη περιμένει τη 

μοίρα του και ελπίζω να είναι καλά τα 
νέα. Το ΝΙΜΑC προχωράει με τη δική 
του έκθεση, τα «Φανερώματα», και εν-
νοείται πως οι ιδιωτικές γκαλερί έχουν 
ποικίλες εκθέσεις, από τις οποίες λείπει 
όμως η κριτική και η αξιολόγηση, που 
και αυτό είναι πρόβλημα. 

Στα του κινηματογράφου, είχαμε 
ωραία και σπουδαία κατά τη γνώμη 
μου, και τις Κινηματογραφικές Μέρες 
Κύπρου, και το Φεστιβάλ Εναλλακτικού 
Κινηματογράφου, που έδωσαν στο κοι-
νό την ευκαιρία να δει και να απολαύ-
σει εγχώριο και ξένο κινηματογράφο. 
Και στον χορό είχαμε ενδιαφέρουσες 
δουλειές και διοργανώσεις, όπως το On 
Bodies και το  25ο Φεστιβάλ Σύγχρονου 
Χορού Κύπρου, όπου παρουσιάστηκαν 
ενδιαφέρουσες δουλειές. 

∆ιάφορες δράσεις γίνονται και από 
τις Πολιτιστικές Πρωτεύουσες, κυρίως 
της Λάρνακας και τώρα τελευταία της 
Λεμεσού. Το θέμα είναι όμως τι θα αφή-
σουν ως αποτύπωμα…

Τώρα πια περιμένουμε τα λογής-λο-
γής φεστιβάλ, που είναι και φέτος στην 
ομπρέλα των Κυπρίων πιλοτικά. Αυτό 
που αισθάνομαι, πάντως, έντονα αυ-
τή την περίοδο είναι πως ο πολιτισμός 
σε αυτή τη χώρα όπου τον ακουμπάς 
σε πονάει. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η θεατρική ομάδα UNMUTED παρουσιά-
ζει το έργο «Γραμμή 112» του σκηνοθέτη 
Χριστόδουλου Ανδρέου, φέρνοντας στη 
σκηνή ένα ψυχολογικό θρίλερ δωματίου, 
το οποίο είναι βασισμένο στην βραβευ-
μένη δανέζικη ταινία «The Guilty». Ένας 
αστυνομικός του δρόμου κατηγορείται για 
φόνο εν ώρα υπηρεσίας. Βρίσκεται σε δια-
θεσιμότητα εδώ και καιρό, εν αναμονή της 
δίκης του, εκτελώντας χρέη τηλεφωνητή 
της άμεσης δράσης. Η τελευταία του βρα-
δινή βάρδια πριν τη δίκη, μοιάζει με ρουτί-
να στο τηλεφωνικό κέντρο, καθώς με την 
απολογία που έχει σχεδιάσει, περιμένει σε 
λίγες ώρες να αθωωθεί και να επιστρέψει 

πίσω στους δρόμους, αφήνοντας πίσω του 
ό,τι έχει συμβεί. Όμως τελευταία στιγμή 
ένα τηλεφώνημα έκτακτης ανάγκης ανα-
τρέπει τα πάντα. Μια παράσταση μέσω της 

οποίας παρουσιάζεται η αθέατη πλευρά 
της άμεσης δράσης, θέτει υπό αμφισβήτη-
ση την ικανότητα των άνθρωπων που βρί-
σκονται σε θέσεις εξουσίας να διαχειρι-
στούν κρίσεις από τις οποίες εξαρτούνται 
ανθρώπινες ζωές. Πόση συναισθηματική 
εμπλοκή χωράει; Υπάρχει το δικαίωμα στο 
λάθος; Επί σκηνής: Πάνος Μακρής, συμ-
μετέχουν ακόμη 12 ηθοποιοί. Κτήριον 53, 
Πυρήνας Πειραματικών Τεχνών, Αθήνας 
25-27, Χρυσαλινιώτισσα, Λευκωσία. Παρα-
στάσεις Τρίτη 18 και 25 Ιουνίου, Τετάρτη 
19 και 26 Ιουνίου, Πέμπτη 27 Ιουνίου, ώρα 
9:00 μ.μ. Πληροφορίες και κρατήσεις τη-

λέφωνο 95781818.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Η UNMUTED παρουσιάζει «Γραμμή 112»

ΠΕΡΦΟΡΜΑΝΣ

«Σώμα Χώρος» 

O πολιτιστικός οργανισμός Sic. 
Contemporary Culture ξεκινά τη δρά-
ση του με μια ενεργοποίηση του έργου 
«Σώμα/Χώρος» της Αριάννας Οικονό-
μου, την πρώτη περφόρμανς σύγχρονου 
χορού που παρουσιάστηκε στην Κύπρο 
το 1983. H ενεργοποίηση αφορά ένα 
διευρυμένο σχολιασμό πάνω στο έργο, 
μέσα από ένα διαλογικό περφόρμανς 
μεταξύ της Οικονόμου και του Πέτρου 
Κονναρή. Σημειώνεται ότι το «Σώμα/Χώ-
ρος» αποτελεί την πρώτη παρουσίαση 
contact improvisation (αυτοσχεδιασμών 
επαφής) στο κυπριακό κοινό, με ένα 

συνδυασμό επαγγελματιών και ερασιτε-
χνών χορευτών, ταυτόχρονη με την πα-
γκόσμια εδραίωση της πρακτικής αυτής 
από τον Steve Paxton. Πέμπτη 20 Ιουνί-
ου, ώρα 8:00 μ.μ. Γωνία των εωφόρων 
Ευαγόρου και Αρχιεπισκόπου Μακαρίου 
Γ΄, Μέγαρο Μιτσή 3, αρ. 4, 1065 Λευκω-
σία. Πληροφορίες τηλέφωνο 97867289, 

9548349. www.siccontemporary

O πολιτιστικός οργανισμός Sic. 
Contemporary Culture ξεκινά τη δράση 
του με μια ενεργοποίηση του έργου «Σώ-
μα/Χώρος» της Αριάννας Οικονόμου, την 
πρώτη περφόρμανς σύγχρονου χορού 
που παρουσιάστηκε στην Κύπρο το 1983. 
H ενεργοποίηση αφορά ένα διευρυμένο 
σχολιασμό πάνω στο έργο, μέσα από ένα 
διαλογικό περφόρμανς μεταξύ της Οικονό-
μου και του Πέτρου Κονναρή. Σημειώνεται 
ότι το «Σώμα/Χώρος» αποτελεί την πρώτη 
παρουσίαση contact improvisation (αυτο-
σχεδιασμών επαφής) στο κυπριακό κοι-
νό, με ένα συνδυασμό επαγγελματιών και 

ερασιτεχνών χορευτών, ταυτόχρονη με την 
παγκόσμια εδραίωση της πρακτικής αυτής 
από τον Steve Paxton. Πέμπτη 20 Ιουνίου, 
ώρα 8:00 μ.μ. Γωνία των εωφόρων Ευαγό-
ρου και Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄, Μέ-
γαρο Μιτσή 3, αρ. 4, 1065 Λευκωσία. Πλη-

ροφορίες τηλέφωνο 97867289, 9548349. 

www.siccontemporary

ΦΕΣΤΙΒΑΛ ΑΞΙΟΘΕΑΣ

«Φοίνισσες του Ευριπίδη»

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τ
ην περασμένη Τετάρτη ο καύσωνας δεν 
είχε ακόμη φτάσει τις υψηλότερες θερ-
μοκρασίες, σύμφωνα με τα προγνω-

στικά της εβδομάδας. Εντούτοις, η ατμό-
σφαιρα έξω από τα σπίτια/διαμερίσματα, 
όπου τα κλιματιστικά συνέβαλαν στην επι-
βίωση, ήταν αφόρητη. Λίγα βήματα στους 
δρόμους του κέντρου ήταν αρκετά για να 
νιώσει κανείς δυσφορία και εξάντληση. Το 
κλίμα (κυριολεκτικά) ήταν απολύτως κατάλ-
ληλο για να διαβάσω προσεκτικά τη συνέ-
ντευξη του Αμερικανού δημοσιογράφου 
Τζεφ Γκούντελ (στο «Κ» της Κυριακής 9/6). 
Ο ερευνητής και συγγραφέας του μπεστ 
σέλερ «Καύσωνας. Η ζωή σ’ έναν πλανή-
τη που φλέγεται», που κυκλοφόρησε πρό-
σφατα και στα ελληνικά (εκδ. Ψυχογιός) 
μίλησε στον Μανώλη Ανδριωτάκη και ό,τι 
είπε δύσκολα προσπερνιέται ως άλλη μια 
«προειδοποίηση».

Οχι γιατί «τα δεδομένα είναι αμείλικτα» 
ούτε γιατί το μήνυμά του είναι απολύτως 
σαφές «η ζέστη θα μας σκοτώσει πριν από 
οτιδήποτε άλλο». Ο κ. Γκούντελ παρακολου-
θεί τα θέματα αυτά εδώ και δύο δεκαετίες. 
Επισημαίνει πως πρόκειται για επείγουσα 
κατάσταση που εξελίσσεται. «Αυξάνονται 
οι βαθμοί της θερμοκρασίας, χρόνο με τον 
χρόνο, αδιαλείπτως, με αργό ρυθμό, κι έχου-
με όλο και περισσότερη ζέστη, όλο και πε-
ρισσότερο χάος». Εξηγεί αναλυτικά τις δυ-
σκολίες, την περιπλοκότητα των αλλαγών 
που πρέπει να γίνουν, τα συμφέροντα που 
αντιδρούν γιατί «νιώθουν ότι απειλείται η 
οικονομική τους ευμάρεια». Και, βέβαια, δεν 
θα έρθει μια στιγμή που θα πούμε «τώρα 
την πατήσαμε». Αλλά, χρόνο με τον χρόνο, 
όλο και περισσότεροι άνθρωποι θα εκτο-
πίζονται από τις κατοικίες τους. ∆ιεθνείς 
οργανισμοί υπολογίζουν ότι 30 με 60 εκατ. 
άνθρωποι θα ζουν σε περιοχές όπου για κά-
ποιες μέρες τον χρόνο η θερμοκρασία θα 
είναι αφόρητη για το σώμα. Θα έχουμε πε-
ρισσότερες ασθένειες, θανάτους από θερ-
μοπληξία. Περισσότερες πόλεις θα πλημ-
μυρίζουν από την άνοδο της στάθμης της 
θάλασσας. Θα αυξηθεί η αδικία ανάμεσα 
στους ανθρώπους που είναι ευάλωτοι και 
σ’ εκείνους που δεν είναι. Τα καλοκαίρια 

η Αθήνα θα είναι μια πόλη-φάντασμα. ∆εν 
πρόκειται να έρχονται επισκέπτες όταν θα 
έχει 45 βαθμούς Κελσίου το μεσοκαλόκαιρο. 

∆ικές του οι δυστοπικές περιγραφές. 
Ο ερευνητής δημοσιογράφος δεν γράφει 
σενάρια. ∆εν δοκιμάζει τη φαντασία μας. 
∆οκιμάζεται η πραγματικότητα, μας λέει. 
Από ό,τι προτείνει στη συνέχεια, μεταφέ-
ρουμε: «χρειαζόμαστε ανθρώπους που εν-
διαφέρονται, που υψώνουν τη φωνή τους, 
που ψηφίζουν. Να πηγαίνουν στις συνε-
δριάσεις του δημοτικού τους συμβουλίου 
και να μιλούν γι’ αυτό. Οταν με ρωτούν οι 
ταξιτζήδες τι κάνω, τους λέω ότι είμαι δη-
μοσιογράφος που γράφει για την κλιματι-
κή αλλαγή. Αλλοι μου λένε “ω, είσαι ένας 
από αυτούς τους τρελούς”, κι άλλοι “ω, 
αυτό είναι συναρπαστικό. Για ποιο θέμα 
γράφετε;”. Πρέπει να συζητάμε. Οι μετεω-
ρολόγοι πρέπει να το συζητούν στις εκπο-
μπές τους. Οι πολιτικοί πρέπει να μιλούν 
γι’ αυτό. ∆εν είναι τεχνολογικό πρόβλημα 
ούτε πρόβλημα προσωπικής επιλογής. Η 
κλιματική αλλαγή είναι πολιτικό πρόβλη-
μα. Εμείς, δηλαδή όλοι όσοι νοιαζόμαστε 
γι’ αυτό, πρέπει να ενεργοποιήσουμε τις 
φωνές μας πολιτικά».

Ακολούθησα τη συμβουλή του. Είπα να 
«ενεργοποιηθώ», να μην αναπαράγω απλώς 
τις απόψεις του. ∆οκίμασα μέσα σε μια μέ-
ρα να μιλήσω με δυο ταξιτζήδες, να ανοί-
ξω το θέμα, τηλεφωνικά, με φίλους... Στην 
πρώτη, μεθοδευμένη, απόπειρα, τα αποτε-
λέσματα ήταν μεταξύ συγκατάβασης και 
ειρωνείας. Εν ολίγοις: ΟΚ. ∆ίκιο έχεις, αλ-
λά ας αλλάξουμε συζήτηση. ∆εν μπορού-
με να κάνουμε κάτι, ούτως ή άλλως, είναι 
ζήτημα πολιτικών αποφάσεων, κ.λπ., κ.λπ.

Σέρνοντας τα βήματά μου στην καυτή 
άσφαλτο είδα τουλάχιστον τρεις περιοί-
κους να πετάνε τα σκουπίδια τους στον 
κάδο, σε ώρες (11 π.μ.-5 μ.μ.) που ο ∆ήμος 
Αθηναίων είχε ζητήσει να μη γίνεται, λόγω 
καύσωνα. Οσοι περνούσαν βιαστικά, έπι-
ναν τον καφέ τους με πλαστικά καλαμάκια, 
πετώντας το περιτύλιγμα, κατά προτίμηση, 
στον δρόμο... Είπαμε όμως· το ζήτημα είναι 
άλλων, όχι δικό μας.

Περισσότερη ζέστη,
περισσότερο χάος

Το Θέατρο Σκάλα παρουσιάζει σε παγκύ-
πρια πρώτη το θεατρικό έργο «Αντιγόνη 
μετά τον Σοφοκλή» της Λούλου Ράτσκα, 
σε σκηνοθεσία Μαρίας Βαρνακκίδου. Πρό-
κειται για μια τολμηρή ελεύθερη εκδοχή 
της Λούλου Ράτσκα στην αρχαία τραγωδία 
του Σοφοκλή. Η συγγραφέας, κάνοντας 
μια πλήρη επανεξέταση του μύθου, δείχνει 
πώς θα ήταν η Αντιγόνη και η Ισμήνη αν 
μπορούσαν να ζήσουν σαν κανονικοί άν-
θρωποι που θέλουν να πάνε σε ένα μπαρ, 
να γνωρίσουν άντρες, να ερωτευτούν. 
Πρόκειται για μια site specific παράσταση 
στο οθωμανικό χαμάμ της Λάρνακας (απέ-

ναντι από το τέμενος Τούζλα) στην περιοχή 
του Αγίου Ιωάννη. Λόγω της ιδιαιτερότητας 
του αρχαιολογικού χώρου, για πρόσβα-
ση σε άτομα ΑμεΑ, παρακαλούμε ενημε-
ρώστε εκ των προτέρων την παραγωγή. Η 
Ράτσκα συγκεντρώνεται μόνο στους δύο 
αυτούς χαρακτήρες και ανιχνεύει τα όρια 
της τραγωδίας στην σημερινή εποχή όπου 
και τοποθετεί τη δράση. Παίζουν οι Λουκία 
Πιερίδου και Πέννυ Φοινίρη. Παραστάσεις: 
18- 21, 26-28, 30 Ιουνίου και 1, 4, 5, 7, 8, 
10, 11 Ιουλίου, ώρα 8:30 μ.μ. Χαμάμ, πλα-
τεία Χαμίτ Μπέη, Λάρνακα. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 99517498.

ΣΙΝΕΜΑ

«Αδέσποτα Κορμιά»
Στον κινηματογράφο «Πάνθεον» θα προ-
βάλλεται την Πέμπτη και την Παρασκευή 
20 και 21 Ιουνίου η νέα ταινία της Ελίνας 
Ψύκου «Αδέσποτα Κορμιά». Πρόκειται για 
ένα ντοκιμαντέρ με τη μορφή road movie. 
Οι ηρωίδες ταξιδεύουν σε μια Ευρώπη που 
ολοένα συντηρικοποιείται, διεκδικώντας 
τίποτα λιγότερο από αυτονομία και αυτο-
διάθεση του σώματός τους. Ένα ντοκιμα-
ντέρ για νομικά παράδοξα, τεχνητά σύνορα 
και κοινωνικές ανισότητες, αλλά κυρίως 
ένα ντοκιμαντέρ για τη ζωή, τον θάνατο 
και ακόμα περισσότερο για το δικαίωμα να 
επιλέγεις ανάμεσα στα δύο. Κινηματογρά-
φος Πάνθεον, ∆ιαγόρου 29, Λευκωσία. Ώρα 
προβολής 8:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφω-

νο 22675787, www.pantheon-theatre.com 

Δίκιο έχεις, αλλά ας αλλάξου-
με συζήτηση. Δεν μπορούμε να 
κάνουμε κάτι, ούτως ή άλλως, 
είναι ζήτημα πολιτικών αποφά-
σεων, κ.λπ., κ.λπ.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Γιορτή
της Μουσικής 
στη Λεμεσό 

Η Alliance Française de 
Limassol, με αφορμή την 
παγκόσμια μέρα μουσικής 
και τα 61 χρόνια παρουσίας 
της στα πολιτιστικά δρώμε-
να της πόλης της Λεμεσού, 
διοργανώνει και φέτος για 
37η χρονιά σε συνεργασία 
με τον ∆ήμο Λεμεσού και το 
Γαλλικό Ινστιτούτο Κύπρου 
τη «Γιορτή της Μουσικής» 
ένα πολυμορφικό μουσι-
κό φεστιβάλ στις πλατείες 
της Λεμεσού με ελεύθε-
ρη είσοδο για το κοινό. ∆ε-
κατρία μουσικά σχήματα, 
150 μουσικοί, συναυλίες 
και μουσικοί περίπατοι στο 
ιστορικό κέντρο της Λεμε-
σού θα πλημμυρίσουν την 
πόλη με μελωδίες και ηχο-
χρώματα. Συμμετέχουν τα 
μουσικά σχήματα Batukinio, 
Eutopia, Trio Rodine και Μυ-
ρωθκιές του Γιασεμιού, το 
περιπλανώμενο ρεμπέτι-
κο σχήμα «Λουλαδάκια του 
Μπαξέ», Avant Tout, Bepop 
Connection και Macumba. 
Επίσης οι νεανικές χορωδί-
ες, μαντολινάτες και ορχή-
στρες του ∆ήμου Λεμεσού 
και Παπαδάκειου ∆ημοτι-
κού Ωδείου θα παρουσιά-
σουν ένα πλούσιο πρόγραμ-
μα. Παρασκευή 21 Ιουνίου, 

ώρα έναρξης 5.45μ.μ. στις 

πλατείες του κέντρου της 

Λεμεσού. 

ΘΕΑΤΡΟ

«Αντιγόνη μετά τον Σοφοκλή»
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Η δική του «Ορέστεια» «δεν πα-
τάει, αιωρείται». Ισως και «να 
στέκει στην επιφάνεια της Αχε-
ρουσίας λίμνης». Στην αφίσα της 
παράστασης που σκηνοθετεί ο 
Θόδωρος Τερζόπουλος, συνερ-
γαζόμενος για πρώτη φορά με το 
Εθνικό Θέατρο, και θα παρουσι-
αστεί στην Επίδαυρο (12 και 13 
Ιουλίου), ένα κόκκινο νήμα είναι 
περασμένο, γεωμετρικά, στα δά-
χτυλα των χεριών. Μια κόκκινη 
κλωστή που μοιάζει να στάζει, 
διασταυρούμενα αγγεία; «Γιατί 
όχι και αυτό», συναινεί ο διεθνώς 
καταξιωμένος δημιουργός. «∆εν 
χρησιμοποιώ μικρόφωνα, οθό-
νες, τίποτα. Είναι η συνάντηση 
του Απόλλωνα με τον ∆ιόνυσο. 
Της λογικής με το ένστικτο. Είναι 
μια τραγωδία επιχειρημάτων. Τα 
πρόσωπα στους μονολόγους είναι 
γεμάτα από επιχειρήματα. Γι’ αυ-
τό, τίποτα δεν γίνεται μόνο με το 
ένστικτο. Χρειάζεται μια λογική 
επεξεργασία», προσθέτει. Παρ’ 
όλα αυτά, παραδέχεται ότι είναι 
«διονυσιακή η ματιά» του στην 
τραγωδία του Αισχύλου.

Τα τρία μέρη της, «Αγαμέ-
μνων», «Χοηφόρες», «Ευμενίδες», 
προσφέρονται για την «αναζήτη-
ση του απρόβλεπτου, του ασυνή-
θιστου, του παράδοξου». Ενώ τα 
πρόσωπα του μύθου των Ατρει-
δών «προσφέρουν τα σώματά 
τους στο θυσιαστήριο του ανοί-
κειου, θέτουν διαρκή ερωτήματα 
και διλήμματα». Το «σώμα», σήμα 
κατατεθέν της τεχνικής, σχολής 
πλέον ολόκληρης, του Θεόδω-
ρου Τερζόπουλου, ταλανίζεται 
μέσα στο θεμελιώδες οντολογικό 
ερώτημα «περί τίνος πρόκειται». 
«Ενα ερώτημα που δεν επιδέχε-
ται οριστικές απαντήσεις, αλλά 
διαρκώς μας ενεργοποιεί προς 
την κατεύθυνση της ολοένα βα-
θύτερης έρευνας της ρίζας του 
ήχου, της λέξης, των πολλαπλών 
διαστάσεων του ανθρώπινου αι-
νίγματος και της ανακατασκευής 
ενός νέου Μύθου», σημειώνει ο 
σκηνοθέτης.

Κάθεται απέναντί μου σε μια 
μπερζέρα, στο μικρό «μουσείο» 
πολιτισμών όλου του κόσμου που 
θυμίζει το καθιστικό του σπιτιού 
του, προσπαθώντας, με πολλή 
πειθαρχία, να αναρρώσει από ένα 
επίμονο αυτοάνοσο το οποίο τον 
ταλαιπωρεί τους τελευταίους μή-
νες. Μιλάει σχεδόν ψιθυριστά, αλ-
λά τίποτα δεν αναιρεί τον οίστρο 
και την επιθυμία του όταν εξηγεί 
τα δυσερμήνευτα και σκηνοθετεί.

 
– Οι παραστάσεις σας είναι σαν 
«ομιλούσες εγκαταστάσεις». Εί-
ναι η πρώτη φορά που ο χρόνος 
θα απλώσει τόσο πολύ: 3 ώρες 
και 15 λεπτά.

– Πήρα υπόψη μου την αντοχή 
των θεατών αλλά και τις δικές μου 
αντοχές για τον χρόνο της «Ορέ-
στειας». Μπήκα τόσο βαθιά μέσα 
στον μύθο και στο υλικό που δεν 
μπορούσα να βγω στην επιφά-
νεια. Είναι σαν τα θολά όνειρα ή 
τις άμορφες εικόνες που υπάρ-
χουν στο υποσυνείδητό μας.

 
– Ονειρο ή εφιάλτης;

– Εφιάλτης. Χρειάστηκα έναν 
ψυχαναλυτή γι’ αυτό. Συνομιλού-
σα με τον Κωνσταντίνο Αρβα-
νιτάκη.

 
– Γιατί ψυχαναλυτή;

– Γιατί ήταν επικίνδυνο και για 
εμένα. Καταδύθηκα τόσο που άρ-
χισα να χάνω τα όρια.

 
– Μου έχετε ξαναμιλήσει για 
την απώλεια ορίων όταν συμ-
μετείχατε σε μια τελετή των Ιν-
διάνων της Κολομβίας και την 
εγκαταλείψατε πριν ολοκλη-
ρωθεί.

– Ακριβώς. ∆εν προσέγγισα 
την «Ορέστεια» με ορθολογισμό, 
οργανώνοντας την προετοιμασία 
σε ένα πρόγραμμα. Αφέθηκα στις 
αισθήσεις που μου δημιουργούσε 
το αρχαίο κείμενο.

 
– Τις σας έφερε στα άκρα;

– Νομίζω συνέτεινε η ασθένειά 
μου. Το αυτοάνοσο από το οποίο 
υποφέρω, η ρευματοειδής πολυ-
μυαλγία. Πόνος σε όλο το σώμα 
και μεγάλη δυσκινησία. Επειδή, 
λοιπόν, την προσέγγιση στο υλικό 
του Αισχύλου την έκανα με ένα 
σώμα που πονούσε, αυτό με είχε 
πραγματικά συγκλονίσει. Οσο πιο 
πολύ εισχωρούσα στον μύθο, τό-
σο μειώνονταν οι πόνοι.

 
– Είχε θεραπευτική επίδραση 
πάνω σας;

– Μεγάλη. Ιδιαίτερα ο μύθος 
και οι συνειρμοί που δημιουργού-
σε. Παράδειγμα: έρχεται ο Αγα-
μέμνων από την Τροία και η γυ-
ναίκα του, η Κλυταιμνήστρα, του 
ετοιμάζει ένα κόκκινο χαλί. Αυτό 
το κόκκινο χαλί για εμένα είναι 
22 σώματα του χορού, ματωμέ-
να, φωτισμένα με κόκκινο φως, 
22 νεκροί ή 22 φαντάσματα ή 22 
μελλοθάνατοι. Κι αυτό με έβαλε 
σε άλλες σκέψεις. Eπρεπε να βρω 
εκείνες τις σημερινές παραμέ-
τρους για να το μεθερμηνεύσω. 
Το υλικό αυτό «έγιναν» οι πόλε-
μοι, οι καταστροφές, άρχισα να 
το βλέπω σαν πρόσφυγας από τη 
Γάζα. Aρχισα να επιστρέφω στις 
καταγωγικές μου αρχές, ιδεολο-
γικές και πολιτικές. Ιδιώτευσα. 
Νομίζω ότι εκεί που τελειώνει η 
αυτοβιογραφία αρχίζει η τέχνη.

 
– Οι περισσότεροι σκηνοθέτες 
επενδύουν στον «Αγαμέμνονα». 
Εσείς επιμένετε στις «Ευμενί-
δες». Γιατί;

– Αρχισα να δουλεύω πρώτα 
τις «Ευμενίδες». ∆εν καταλάβαι-
να, γι’ αυτό και ασχολήθηκα πά-
ρα πολύ. ∆εν ήθελα να στήσω ένα 
δικαστήριο, ήθελα κι αυτό να το 

εντάξω στον χώρο του υποσυ-
νειδήτου. Είναι, νομίζω, το πε-
ρισσότερο δουλεμένο μέρος του 
έργου. Στον «Αγαμέμνονα» σε 
οδηγούν τα πάθη. Είσοδοι, έξοδοι, 
φόνοι, θρίλερ. Και στις «Χοηφό-
ρες» υπάρχουν φόνοι. Οι «Ευμενί-
δες» είναι το πιο άγονο, δύστρο-
πο, δύσκολο μέρος και το πιο 
πολιτικό. Η τραγωδία αυτή έχει 
μια πολιτική διάσταση. Είτε μέσα 
από τη φιλοσοφική προσέγγιση 
και ανάλυση είτε σε ένα πρώτο 
επίπεδο. ∆ηλαδή, κανείς μπορεί 
να καταλάβει ότι κάτι που κάνω 
παραπέμπει στη Γάζα.

 
– «Περί τίνος πρόκειται;»

– Η ανθρώπινη ύπαρξη. Στο 
«Περιμένοντας τον Γκοντό» του 
Μπέκετ (σ.σ. μια μεγάλη συμπα-
ραγωγή του Emilia Romagna 
Teatro, που σκηνοθέτησε και πα-
ρουσιάστηκε στη Στέγη) έγινε 

αντιληπτό, νομίζω. Περιμένουμε 
τον Γκοντό που δεν έρχεται ποτέ. 
Είναι πάντα ο άνθρωπος.

 
– Στην Ορέστεια «περί τίνος 
πρόκειται»; Είναι οι ενοχές; Οι 
τύψεις;

– Το τίποτα. Γιατί και οι ενοχές 
και οι τύψεις είναι ένα παιχνίδι 
του πολιτισμού. Κατασκευές για 
να ερμηνεύσουμε το ανερμήνευ-
το. Από τη στιγμή που ο άνθρω-
πος είναι θνητός και ο θεός αθά-
νατος, το «περί τίνος πρόκειται» 
πρέπει να το δούμε μέσα από τη 
θνητότητά μας. Από τη στιγμή 
που η ζωή η ίδια είναι μια μικρή 
παρένθεση μέσα στη μεγάλη επι-
κράτεια του θανάτου, πρέπει όλα 
να τα δούμε μέσα από την πλευρά 
του θανάτου. Γι’ αυτό, η παράστα-
ση αυτή είναι σα να γίνεται στον 
προθάλαμο του θανάτου. Ή πάνω 
στην επιφάνεια της Αχερουσίας 

λίμνης. Το προσπάθησα νοηματι-
κά, αισθητικά, ερμηνευτικά.

 
– Συμφιλιωνόμαστε με τη θνη-
τότητα;

– Οχι. Είμαστε απλοί άνθρω-
ποι, όχι πρόσωπα του μύθου. Εγώ, 
προσωπικά, νομίζοντας ότι δεν 
είμαι απλός άνθρωπος, υπερέβην 
τα όριά μου. ∆ιέπραξα ύβρη και 
ήρθε η τιμωρία. Βλέπω και στη 
ζωή μου μια τραγική πορεία. Νό-
μιζα ότι θα κατακτήσω τον κόσμο. 
Hταν μια κεκτημένη ταχύτητα. 
Μια μανία φυγής και καταδίωξης. 
Κάτι που με έβγαζε από τα όρια. 
Αυτήν την ακρότητα στη δουλειά 
και στη συμπεριφορά την πλήρω-
σα με την υγεία μου. Και τώρα πα-
λεύω. Τιμωρήθηκα. Αυτοτιμωρία. 
Αυτοάνοσο.

 
– Από την άλλη, με την επίγνω-
ση των ορίων παράγεται τέχνη;

– Οχι. Τίποτα δεν μπορούμε 
να κάνουμε. Περπατάς πάντα 
στο χείλος του γκρεμού με κλει-
στά μάτια και πρέπει να μην πέ-
σεις. Είναι ακραία η τέχνη. Η πιο 
ακραία περιοχή της ανθρώπινης 
έκφρασης. ∆ημιουργία σημαίνει 
μετάβαση σε μια άλλη περιοχή 
που απομακρύνεται τελείως από 
την κοινωνία, από τις συμβάσεις, 
τους περιορισμούς, τους νόμους, 
και μπαίνεις μέσα στο αβυσσαλέο 
δικό σου, που μπορεί να σε ευνοή-
σει αλλά και να σε γκρεμίσει. Μια 
μέρα, πριν από τέσσερα χρόνια, 
ξύπνησα το πρωί κι έπρεπε να κά-
νω πέντε ταξίδια σε τρεις ημέρες. 
Αθήνα, Φρανκφούρτη, Τόκιο, Το-
γιάμα, Τόγκα για 8 ώρες να συνα-
ντηθώ με τον Ταντάσι Σουζούκι 
(σ.σ. τον σπουδαίο Ιάπωνα σκη-
νοθέτη), επέστρεψα Φρανκφούρ-
τη, Αθήνα, και τρεις ώρες μετά 
έπρεπε να πάω στη Νέα Υόρκη 

και μετά στη Φιλαδέλφεια για να 
ανεβάσω την «Αντιγόνη». Παρα-
φορά. Κάποια στιγμή το σώμα δεν 
άντεξε. Είναι αυτοκτονική πράξη.

 
– Αναδυθήκατε από την «Ορέ-
στεια» κρατώντας τι στο χέρι;

– Το ταξίδι. Πολύτιμο. Πέρα 
από την καλλιέργεια των αισθή-
σεων, κινητοποίησε τα ένστικτα, 
μπήκα στην περιοχή του υποσυ-
νείδητου, έχω μάθει πράγματα, 
είμαι πιο ανθρώπινος με τους συ-
νεργάτες μου. Η «Ορέστεια» με 
βοήθησε. Eκανα αυτοανάλυση. 
Ταυτίστηκα με τα πρόσωπα. Τα 
έχω ενδοβάλει. ∆εν ήταν ταύτι-
ση, ήταν ενδοβολή. Θα υπάρχουν 
σκηνές που θυμίζουν Γκόγια ή Κα-
ραβάτζο.

 
– Ποιο πρόσωπο της «Ορέστει-
ας» σας συγκίνησε περισσότερο;

– Με την Κασσάνδρα συγκλο-
νίστηκα. Μεγάλη ταύτιση. Η Κασ-
σάνδρα είναι η μόνη που πληρώ-
νει για τα δεινά του πολέμου. Οι 
άλλοι, όχι. Η μόνη που λόγω της 
μαντικής ικανότητας έχει προφη-
τέψει τον ίδιο της τον θάνατο. Εί-
ναι παρούσα αλλά και σε άλλη διά-
σταση. Τη βλέπεις και ταυτόχρονα 
βλέπεις και τα κομμάτια της.

 
– Σαν την εξωτερική ραφή της 
«Ορέστειας»...

– Ακριβώς. Χωρίς την Κασσάν-
δρα δεν υπάρχει «Ορέστεια». Eνα 
κορίτσι που αφιερώθηκε στον 
Απόλλωνα. Hταν ένα θύμα, δυ-
στυχής. Oσο πιο πολλά ξέρεις, όσο 
περισσότερα ερωτήματα θέτεις, 
τόσο πιο δυστυχής γίνεσαι. Και 
στον λαό σήμερα υπάρχουν γυ-
ναίκες που μαντεύουν. Αν τις πα-
ρατηρήσεις, είναι ζωντανές και 
νεκρές μαζί. Σα να ’χει τη γνώση 
των νεκρών και των φαντασμά-
των η Κασσάνδρα. Σα να ’ναι όλοι 
οι θάνατοι μαζί. Είναι βραχυκυ-
κλωμένη. ∆εν έχει διαφυγή. Η έξο-
δος δίνεται όταν τη δολοφονούν.

 
– Θα κάθονταν ο Αισχύλος με 
τον Μπέκετ να κουβεντιάσουν;

– Βέβαια. Κάθισαν ήδη πολλές 
φορές! Το DNA τους είναι μάλ-
λον το ίδιο. Υπάρχει βαθιά σχέ-
ση. Μια ζωή κινήθηκα ανάμεσα 
στον Μπέκετ, στον Χάινερ Μίλερ, 
στην τραγωδία και στον Μπρεχτ. 
Εκεί βρήκα ένα πεδίο πρόσφορο. 
Η θέση με την πολιτική έννοια εί-
ναι από τον Μπρεχτ. Η άρση της 
θέσης και η άρνηση είναι από τον 
Μίλερ. Το «τίποτα» είναι η γκρίζα 
ζώνη της ανθρώπινης ύπαρξης 
που την ονομάζω Αχερουσία λί-
μνη ή προθάλαμο του θανάτου. 
Αυτό προέρχεται από τον Μπέ-
κετ. Σε όλους υπάρχουν κομμά-
τια από όλους.

 
– Γιατί αντέχει η τραγωδία, κύ-
ριε Τερζόπουλε;

– Γιατί τραγωδία ίσον τρέλα, 
τρέλα ίσον φύση ίσον αθωότητα. 
∆εν περιχαρακώνεται σε κλισέ. 
Κάθε φράση έχει μέσα και την 
άρση της. Θέση, άρση της θέσης 
και άρση της άρσης. Με αυτήν την 
έννοια, όλα βρίσκονται σε διαδι-
κασία αναγέννησης.

 
12, 13 Ιουλίου, Εθνικό Θέατρο, 
Επίδαυρος, «Ορέστεια» 

του Αισχύλου, σε σκηνοθεσία και 
δραματουργική επεξεργασία, 
σκηνικά, κοστούμια, φωτισμούς Θ. 
Τερζόπουλου. Μετάφραση: Ελένη 
Βαροπούλου. Πρωτότυπη μουσική 
σύνθεση: Παναγιώτης Βελιανίτης.
Παίζουν: Εβελυν Ασουάντ 
(Κασσάνδρα), Τάσος Δήμας (Φύλακας/
Προπομπός), Κωνσταντίνος Ζωγράφος 
(Πυλάδης), Ελλη Ιγγλίζ (Τροφός), 
Κώστας Κοντογεωργόπουλος 
(Ορέστης), Δαυίδ Μαλτέζε 
(Αίγισθος), Αννα Μαρκά Μπονισέλ 
(Προφήτις), Νίκος Ντάσης 
(Απόλλων), Ντίνος Παπαγεωργίου 
(Κήρυκας), Αγλαΐα Παππά (Αθηνά), 
Σάββας Στρούμπος (Αγαμέμνων), 
Αλέξανδρος Τούντας (Οικέτης), Νιόβη 
Χαραλάμπους (Ηλέκτρα), Σοφία Χιλλ 
(Κλυταιμνήστρα/Το είδωλον της 
Κλυταιμνήστρας).

«Δεν πλησίασα 
την τραγωδία 
με ορθολογισμό. 
Αφέθηκα στις αισθήσεις 
που μου δημιουργούσε 
το αρχαίο κείμενο».

«Την προσέγγιση στο 
υλικό την έκανα με ένα 
σώμα που πονούσε. Οσο 
πιο πολύ εισχωρούσα 
στον μύθο, τόσο 
μειώνονταν οι πόνοι».

Ο διεθνώς καταξιωμένος σκηνοθέτης Θεόδωρος Τερζόπουλος στο σαλόνι του σπιτιού του. Φέτος θα συνεργαστεί για πρώτη φορά με το 
Εθνικό Θέατρο, παρουσιάζοντας στην Επίδαυρο την «Ορέστεια» του Αισχύλου.
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Στιγμιότυπο από τις πρόβες της παράστασης. Το «σώμα» είναι σήμα κατατε-
θέν της τεχνικής, σχολής πλέον ολόκληρης, του Θεόδωρου Τερζόπουλου.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Ορέστεια» με διονυσιακή ματιά
Ο Θεόδωρος Τερζόπουλος μιλάει για την καταβύθισή του στον Αισχύλο με αφορμή τη συμμετοχή του στα φετινά Επιδαύρια
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MIXED ZONE

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
19:00 - 22:00

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

ΘΑΝΟΣ Π. ΝΤΟΚΟΣ
Πυρηνική εποχή
εκδ. Παπαδόπουλος, σελ. 112

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΤΣΑΚΩΝΑ

Με βαθιά γνώση του αντικειμέ-
νου, ο συγγραφέας του βιβλίου, 
Θάνος Ντόκος (η διδακτορική δι-
ατριβή του οποίου στο Πανεπι-
στήμιο του Κέμπριτζ στις αρχές 
της δεκαετίας του ’90 αφορού-
σε τις διαπραγματεύσεις για την 
υπογραφή της Συνθήκης Πλή-
ρους Απαγόρευσης των Πυρη-
νικών ∆οκιμών κατά την περί-
οδο 1958-1994), είναι σε θέση 
να παρουσιάσει την εξέλιξη του 
πυρηνικού ανταγωνισμού των 
υπερδυνάμεων τόσο κατά την 
ψυχροπολεμική όσο και κατά τη 
μεταψυχροπολεμική εποχή με 
μεγαλύτερη καθαρότητα από την 
τεχνική γλώσσα των πυρηνικών 
φυσικών, αλλά και το συχνότα-
τα αποστειρωμένο λεξιλόγιο των 
πολιτικών.

Με «το καλημέρα», ο συγγρα-
φέας φροντίζει –με περιεκτικό 
και εύληπτο τρόπο– να εξοικει-
ώσει τον μη ειδικό με το αντι-
κείμενο του βιβλίου αναγνώστη 
μέσω της παράθεσης όρων και 
συντομογραφιών, ορισμένες από 
τις οποίες –όπως τα Τακτικά Πυ-
ρηνικά Οπλα/Οπλα Πεδίο Μάχης 
ή ο Περιορισμένος Πυρηνικός 
Πόλεμος– επανήλθαν τόσο στον 
διεθνή όσο και στον εγχώριο διά-
λογο μετά την εισβολή της Ρωσί-
ας στην Ουκρανία και το ενδεχό-

μενο κλιμάκωσης του πολέμου.
Βασικό προσόν του βιβλίου εί-

ναι ότι η συζήτηση για τη σύνθε-
τη «πραγματικότητα» της πυρη-
νικής εποχής αναπτύσσεται με 
μεθοδολογικά άρτιο και συγκρο-
τημένο τρόπο. Προσφέρεται κατ’ 
αρχάς (Κεφάλαιο 1) μια συνοπτική 
ιστορική επισκόπηση της πυρηνι-
κής εποχής από την έναρξή της, 
πριν από περισσότερες από οκτώ 
δεκαετίες, και μέχρι τον Αύγου-
στο 2022, με επιλεγμένες αναφο-
ρές στις σημαντικότερες εξελίξεις 
σχετικά με την επιλογή τόσο των 
δύο υπερδυνάμεων όσο και άλλων 
κρατών να αποκτήσουν πυρηνικά 
όπλα καθώς και της συναφείς διε-
θνείς προσπάθειες ελέγχου, περι-
ορισμού ή/και απαγόρευσης των 
πυρηνικών.

Ψυχρός Πόλεμος
Στο επόμενο κεφάλαιο παρου-

σιάζεται και αναλύεται ο ανταγω-
νισμός μεταξύ των Ηνωμένων Πο-
λιτειών και της Σοβιετικής Eνωσης 
κατά τη διάρκεια του Ψυχρού Πο-
λέμου και η εξέλιξη της πυρηνικής 
στρατηγικής τους. Ο συγγραφέας 
εξηγεί γιατί οι ΗΠΑ οδηγήθηκαν 
αρχικά (αρχές δεκαετίας ’50) στην 
υιοθέτηση του πυρηνικού δόγμα-
τος της «μαζικής ανταπόδοσης» 
και αργότερα σε εκείνο της «ευέ-
λικτης αντίδρασης», ενώ το 1967, 
ως αποτέλεσμα της γενικότερης 
ισορροπίας δυνάμεων με την ΕΣΣ∆, 
υιοθετήθηκε το πυρηνικό δόγμα 
της «εξασφαλισμένης αμοιβαίας 
καταστροφής» (MAD), το οποίο 
–σύμφωνα με τη νεορεαλιστική 
προσέγγιση των διεθνών σχέσε-
ων– εξασφάλισε την ειρήνη με-
ταξύ Ανατολής και ∆ύσης. Ιδιαίτε-
ρα ενδιαφέρουσες είναι επίσης οι 
παρατηρήσεις του συγγραφέα για 
την εξέλιξη του πυρηνικού δόγμα-
τος από τη δεκαετία του 2000 και 
εντεύθεν.

Στο Κεφάλαιο 3, παρουσιάζεται 
η λογική πίσω από την υπογραφή 
της Συνθήκης για τη Μη ∆ιασπορά 
των Πυρηνικών Oπλων, το 1968, 
ως κομβικής σημασίας συναλλα-
γή μεταξύ πυρηνικών «εχόντων» 
και «μη εχόντων». Συζητούνται 
επίσης οι πιθανές συνέπειες της 
οριζόντιας πυρηνικής διασποράς 
και παρουσιάζονται τα διαθέσιμα 
«εργαλεία» αντιμετώπισης και δια-
χείρισης της οριζόντιας πυρηνικής 
διασποράς, που περιλαμβάνουν 

από περιφερειακές συμφωνίες και 
πολυμερή μέτρα ελέγχου των εξο-
πλισμών μέχρι προληπτικά πλήγ-
ματα για την εξουδετέρωση προ-
γραμμάτων απόκτησης όπλων 
μαζικής καταστροφής. Στα δύο 
τελευταία κεφάλαια, η συζήτη-
ση μεταφέρεται στις προσπάθει-
ες διαχείρισης των συνεπειών του 
ανταγωνισμού των πυρηνικών 
εξοπλισμών, καθώς και στις προ-
κλήσεις που τίθενται για την πα-
γκόσμια και περιφερειακή ασφά-
λεια στον εικοστό πρώτο αιώνα.

Η σταδιακή επιδείνωση των 
σχέσεων των ΗΠΑ με τη Ρωσία, 
αλλά και την Κίνα, και η ανάδυση 
ενός νέου ανταγωνισμού ανάμεσα 
στις μεγάλες δυνάμεις συνέβαλαν 
στην εκ νέου αναβάθμιση του ρό-
λου των πυρηνικών όπλων. Πα-
ράλληλα, τα πυρηνικά προγράμ-
ματα της Βόρειας Κορέας και του 
Ιράν συνιστούν πλέον τη σοβαρό-
τερη πρόκληση στον τομέα της μη 
διασποράς των πυρηνικών όπλων. 
Συνακόλουθα, στο καταληκτικό 
κεφάλαιο του βιβλίου τίθεται μια 
σειρά από σημαντικά ερωτήματα 

τα οποία αφορούν –μεταξύ άλ-
λων– το κατά πόσον τα πυρηνικά 
όπλα θα συνεχίσουν να αποτελούν 
το εισιτήριο για τη «λέσχη των 
ισχυρών» του πλανήτη· εάν θα 
παραμείνει ισχυρό το «πυρηνικό 
ταμπού»· εάν είναι πιθανή η χρή-
ση τακτικών πυρηνικών όπλων 
από τη Ρωσία· εάν τα πυρηνικά 
όπλα θα παραμείνουν για την Κί-
να ο «μεγάλος εξισορροπητής» 
στη σχέση της με τις ΗΠΑ· εάν 
η ανοιχτή πυρηνικοποίηση του 
Ιράν δημιουργήσει ένα «ντόμινο» 
πυρηνικοποίησης της Σαουδικής 
Αραβίας, της Αιγύπτου ή ακόμη 
και της Τουρκίας· εάν ένα ευρύτε-
ρο «κύμα» πυρηνικής διασποράς 
αποτελέσει κίνητρο για μη πυρη-
νικά κράτη, όπως η Γερμανία και 
η Ιαπωνία, να διασχίσουν το πυ-
ρηνικό κατώφλι καθώς και πόσο 
ρεαλιστικό είναι το ενδεχόμενο 
χρήσης μιας «βρώμικης βόμβας» 
που θα ανατιναζόταν με τη χρή-
ση συμβατικών εκρηκτικών στο 
κέντρο μιας μεγαλούπολης μολύ-
νοντας την περιοχή για αρκετές 
εκατοντάδες χρόνια.

Το βιβλίο «Πυρηνική εποχή» εκ-
δίδεται με τη συμπλήρωση σχεδόν 
ογδόντα χρόνων από την –πρώτη 
και ευτυχώς μοναδική– δραματική 
είσοδο της ανθρωπότητας στην 
πυρηνική εποχή μέσω της χρήσης 
πυρηνικών όπλων. Η βαθιά γνώση 
του συγγραφέα για την ιστορία 
της πυρηνικής εποχής, την εξέ-
λιξη της πυρηνικής στρατηγικής 
και τις προσπάθειες αφοπλισμού 
και ελέγχου των πυρηνικών εξο-
πλισμών, συνδυαζόμενη με καθα-
ρότητα σκέψης και απλότητα στην 
αποτύπωσή της στον γραπτό λόγο, 
προσφέρει τόσο στο ευρύ αναγνω-
στικό κοινό όσο και στους ειδικούς 
των διεθνών σχέσεων πολύ περισ-
σότερα από μια «Μικρή Εισαγωγή» 
(όπως τιτλοφορείται η εν λόγω σει-
ρά των εκδόσεων Παπαδόπουλος) 
για την πυρηνική εποχή, καλύπτο-
ντας με επιτυχία ένα κενό στη σχε-
τική ελληνική βιβλιογραφία.

Ο κ. Παναγιώτης Τσάκωνας είναι 
καθηγητής στο ΕΚΠΑ και επικεφαλής 
του προγράμματος εξωτερικής πολιτικής 
και ασφάλειας στο ΕΛΙΑΜΕΠ.

Το μανιτάρι που προέκυψε από τη δοκιμή μιας πυρηνικής βόμβας στην έρημο. Το βιβλίο εκδόθηκε λίγο πριν συμπληρω-
θούν 80 χρόνια από την είσοδο της ανθρωπότητας στην πυρηνική εποχή μέσω της χρήσης πυρηνικών όπλων.

Το βιβλίο καλύπτει με επιτυχία ένα 
κενό στην ελληνική βιβλιογραφία.

Συνεχείς προκλήσεις
της πυρηνικής εποχής
Η ιστορική επισκόπηση και οι διενέξεις των υπερδυνάμεων
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το σύγχρονο, ποιητικό σύμπαν 
του Ααρον Ουέστερμπεργκ

Οταν άλλοι κόσμοι ανοίγουν μέσα μας

«Νιώθω διαρκώς αιχμάλωτος της 
ομορφιάς», λέει ο σύγχρονος Αμε-
ρικανός ζωγράφος Ααρον Ουέ-
στερμπεργκ (Aaron Westerberg), 
ο οποίος παρουσιάζει τώρα (και 
έως 30 Ιουνίου) μία νέα ενότητα 
έργων του στη Νέα Υόρκη. Η έκ-
θεση είναι παραγωγή μιας ιδιαί-
τερης γκαλερί στο Μπροντγουέι, 
της Arcadia Contemporary, όπου 
συστηματικά παρουσιάζεται σύγ-
χρονη παραστατική ζωγραφική 
υψηλών αξιώσεων. Και ο Ααρον 
Ουέστερμπεργκ, από την Καλι-
φόρνια, εκφράζει αυτόν ακριβώς 
τον αντίποδα της παραστατικότη-
τας σε αποδρομή, καθώς η δεινή 
σχεδιαστική ικανότητά του αλλά 
και η πίστη του σε έναν κόσμο 
που ορίζεται από τις αρχές του 
κάλλους και της αρμονίας, τον 
οδηγεί στην έκφραση μιας σύγ-
χρονης κλασικής ζωγραφικής. 
Επηρεασμένος από την κληρο-
νομιά της Αμερικής από τα τέλη 
του 19ου αιώνα και ιδιαιτέρως 
από τον πυκνό και πλούσια νο-
ηματοδοτημένο κόσμο του Τζον 
Σίνγκερ Σάρτζεντ (1856-1925), ο 
Ααρον Ουέστερμπεργκ τολμάει 
να ανασυνθέσει αυτήν την παρα-
καταθήκη και να της προσδώσει 
τον δικό του προσωπικό χαρακτή-
ρα. Η έκθεση περιλαμβάνει πολλά 
έργα με θηλυκές και αρσενικές φι-
γούρες, σε θαυμάσια εσωτερικά, 
με χρώματα ατμόσφαιρας και λάμ-
ψεις σε κίτρινο, φαιό και πράσινο 

σε μια βεντάλια ιριδισμών. Ο Ου-
έστερμπεργκ εκφράζει την τάση 
για επιστροφή στις αρχές του σχε-
δίου. Επί της ουσίας πρόκειται για 
αφετηρία και όχι για επιστροφή. Η 
ικανότητα να ζωγραφίζεις και να 
γεννάς κόσμους που μπορούν να 
συγκινήσουν ένα ευρύτατο κοινό 
έχει επί δεκαετίες υποτιμηθεί και 
έχει ταυτιστεί με μια ιδεολογική 
συντήρηση και καλλιτεχνική οπι-
σθοδρόμηση. Πλέον, νέες γενιές 
καλλιτεχνών που υποστηρίζουν 
τη νέα κλασική ζωγραφική κερ-
δίζουν το κοινό και συνυπάρχουν 
με όλα τα αισθητικά και καλλι-
τεχνικά ρεύματα της νέας αφαί-
ρεσης, του εξπρεσιονισμού και 
της εννοιολογικής τέχνης. Ο Αα-
ρον Ουέστερμπεργκ είναι γεν-
νήτορας αισθητικών εμπειριών 
υψηλής έντασης, σε βαθμό που 
να έχει οργανώσει έναν αυτόνομο 
κόσμο που του δίνει αναγνωρισι-
μότητα και πλατιά αποδοχή. Σε 
αντίθεση με το φως και τη λάμ-
ψη της Καλιφόρνιας, ο Ουέστερ-
μπεργκ ελκύεται από την κουλ-
τούρα της Ανατολικής Ακτής με 
τα πιο σκοτεινά, μελαγχολικά και 
ατμοσφαιρικά χρώματα. Εμπνέ-
εται επίσης από τον Thomas 
Wilmer Dewing (1851-1938) αλ-
λά και από τον κινηματογράφο 
και τη λογοτεχνία, όπως από την 
οπτική κουλτούρα του Κρίστοφερ 
Ντόιλ και τις ποιητικές εκφράσεις 
της Μαίρης Ολιβερ.

Ο Ντμίτρι Μπορτνιάνσκι (Dmitry 
Bortnyansky, 1751-1825) ήταν 
Ρώσος συνθέτης, σπουδαγμένος 
στην Ιταλία, με πολλές διευθυντι-
κές θέσεις στην αυτοκρατορική 
αυλή. Αφησε όμως και πλούσιο 
έργο ως μουσουργός.

Το είδος στο οποίο διακρίθηκε 
ιδιαιτέρως και δημιούργησε μεγά-
λη παράδοση στη Ρωσία ήταν το 
χορωδιακό κοντσέρτο που προο-
ριζόταν για θρησκευτικούς αλλά 
και για κοσμικούς σκοπούς. Τα δε 
κείμενα που μελοποιούνταν προ-
έρχονταν από τους Ψαλμούς, αλλά 
και από έργα ποιητών της εποχής 
εκείνης. Μια εποχή που έγινε γνω-
στή στους ρωσικούς μουσικούς 
κύκλους ως «Περίοδος Μπορτνι-
άνσκι», με χρονικό βεληνεκές από 
το τελευταίο τέταρτο του δεκάτου 
ογδόου αιώνα έως το 1825, περί-
που. Τη μεγάλη αυτή, εξόχως ρω-
σική, παράδοση αναδεικνύει το 
άλμπουμ που κυκλοφόρησε φέ-

τος η εταιρεία Fuga Libera με τον 
τίτλο «Russian Choral Concertos: 
An Introduction». Ερμηνεύει η 
Φιλαρμονική Χορωδία του Γεκα-
τερινμπούργκ, υπό τη διεύθυν-
ση του Αντρέι Πετρένκο. Οπως 
μαρτυρεί και ο υπότιτλος του άλ-
μπουμ («Μια εισαγωγή»), πρόκει-

ται για οδηγό στο είδος μέσα από 
δέκα έργα (ή αποσπάσματα έρ-
γων) από συνθέτες όπως οι Στεπάν 
Ντεγκτιάρεφ (1766-1813), Αλεξά-
ντερ Αρκαντζέλσκι (1846-1924), 
Σεργκέι Ραχμάνινοφ (1873-1943), 
Πάβελ Τσεσνόκοφ (1877-1944) και 

Γκιόργκι Σβιρίντοφ (1915-1998). 
Από τις χρονολογίες γέννησης και 
θανάτου των συνθετών αντιλαμβά-
νεται κάποιος ότι το άλμπουμ κα-
λύπτει τόσο την «κλασική» εποχή 
όσο και τη σύγχρονη, όσον αφορά 
το συγκεκριμένο μουσικό είδος.

Από τα παραπάνω ονόματα, ο 
κύριος Γκρι γνώριζε μονάχα αυτόν 
που ξέρουμε όλοι –τον Ραχμάνι-
νοφ– και ελάχιστα τον Αρκαντζέλ-
σκι. Από τον Ραχμάνινοφ είχε λα-
τρέψει την περίφημη Λειτουργία 
του Ιωάννη του Χρυσοστόμου 
και την Αγρύπνια, όμως εδώ, η 
καρδιά του κυλάει σαν ποτάμι σε 
τρία άλλα έργα: στο «Σκέφτομαι 
τη ∆ευτέρα Παρουσία» (1898) του 
Αρκαντζέλσκι (βασισμένο σε πα-
ραδοσιακά κείμενα), στο «Ο Αγ-
γελος κραύγασε» (1909) του Τσε-
σνόκοφ (επίσης βασισμένο σε 
παραδοσιακά κείμενα) και, πάνω 
απ’ όλα, στην «Αποκάλυψη» του 
Σβιρίντοφ, που είναι απόσπασμα 

από ένα ευρύτερο έργο δέκα με-
ρών, βασισμένο σε κείμενα του 
Αλεξάντερ Πούσκιν. 

«Θα μπορούσα να σου μιλήσω 
για κατάνυξη και ευλάβεια», λέει 
ο κύριος Γκρι. «Μια ευλάβεια που 
υπερβαίνει την πίστη με τη στε-
νή έννοια· είναι κάτι άλλο: κάτι 
υπερβατικό που περνάει μέσα από 
το θρησκευτικό αίσθημα, κυρίως 
όμως αντανακλά πάνω σε ένα εί-
δος εσωτερικής ενατένισης από 
την οποία δεν λείπει το δέος, ακό-
μα και ο τρόμος».

Μου βάζει να ακούσω την 
«Αποκάλυψη», στην οποία ο άν-
θρωπος βρίσκεται μόνος απένα-
ντι στην αιωνιότητα, όπως γρά-
φει η Γελένα Κριβονόγκοβα στο 
φυλλάδιο που συνοδεύει το άλ-
μπουμ. Η κορυφαία στιγμή της 
συλλογής, με την οποία κλείνει. 
Εύστοχη επιλογή για κλείσιμο: 
μετά από αυτό, ανοίγει ένας άλ-
λος κόσμος μέσα σου.

ΝΤΙΤΡΟΪΤ
Διάσωση
Ο παλιός σιδηροδρομικός σταθμός 
στο Ντιτρόιτ ακολούθησε την 
αποκαρδιωτική πορεία πολλών 
κτιρίων της αμερικανικής μεγαλού-
πολης. Η ερείπωση του εντυπωσια-
κού κτιρίου, όπως φαίνεται και 
στη φωτογραφία, προκάλεσε το 
επενδυτικό ενδιαφέρον της αυτο-
κινητοβιομηχανίας Φορντ, η οποία 
έχει ανακοινώσει σχέδιο εκατοντά-
δων εκατομμυρίων δολαρίων με 
σκοπό την αποκατάσταση και ανά-
δειξη του κτιρίου, που θα χρησιμο-
ποιηθεί ως πόλος επιχειρηματικότη-
τας και καινοτομίας. 

ΜΠΙΛΜΠΑΟ
Μάρτα Γιούνγκβιρτ
Μεγάλη μορφή της μεταπολεμικής 
τέχνης στην Αυστρία και στην Ευρώ-
πη γενικότερα, η 84χρονη εικαστι-
κός Μάρτα Γιούνγκβιρτ παρουσιά-
ζει τη μεγάλη αναδρομική έκθεση 
έργων στο Γκούγκενχαϊμ του Μπιλ-
μπάο. Στην έκθεση παρουσιάζονται 
70 έργα και είναι η πρώτη έκθεση 
της Γιούνγκβιρτ στην Ισπανία από το 
1966, όταν τιμήθηκε με το βραβείο 
Μιρό. Παρουσιάζονται σχέδια της 
πρώτης περιόδου και πρόσφατα έρ-
γα εμπνευσμένα από τον Γκόγια και 
τον Μανέ, στα όρια παραστατικότη-
τας και αφαίρεσης. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Λούκα Τζορντάνο
Ενώ οι περισσότερες αίθουσες τέ-
χνης παρουσιάζουν σύγχρονους καλ-
λιτέχνες, η γκαλερί «Robert Simon 
Fine Art» της Νέας Υόρκης (22 East 
80ή οδός) επιμένει σε εκθέσεις με 
έργα από την ιστορία της τέχνης, 
αποσκοπώντας σε άλλο κοινό και 
υπηρετώντας έναν επιπλέον μου-
σειακό ρόλο. Η νέα έκθεση είναι 
αφιερωμένη στον Λούκα Τζορντάνο 
(1634-1705), κορυφαίο εκπρόσωπο 
της σχολής της Νάπολης του 17ου αι-
ώνα, και παρουσιάζει έργα από ιδιω-
τικές συλλογές αλλά και από το απο-
θετήριο της γκαλερί. 

ΠΑΡΙΣΙ
Νικόλ Αϊζενμαν
Η νέα έκθεση της 59χρονης Αμερι-
κανίδας εικαστικού Νικόλ Αϊζενμαν 
στο Παρίσι φιλοξενείται στην γκαλε-
ρί Hauser & Wirth, όπου κυριαρχεί η 
μνημειώδης γλυπτική εγκατάστασή 
της «Πομπή», που πρωτοπαρουσιά-
στηκε στην Μπιενάλε του Whitney 
το 2019. Η Νικόλ Αϊζενμαν συγκε-
ντρώνει περί τα 40 έργα, που αντα-
νακλούν τη μακρά πορεία της αλλά 
και εντρύφησή της με ποικιλία υλι-
κών και τεχνικών. Εμφαση δίνεται 
στη γλυπτική, που την απασχολεί 
ολοένα και περισσότερο την τελευ-
ταία δεκαετία.

ΙΝΣΜΠΡΟΥΚ
Ανθρώπινη ποικιλία
Η διαφορετικότητα απασχολούσε 
τους καλλιτέχνες ανέκαθεν. Η έκθε-
ση στο Schloss Ambras στο Ινσ-
μπρουκ συγκεντρώνει μια εντυπω-
σιακή επιλογή έργων τέχνης φιλοτε-
χνημένων από τον 16ο έως τον 18ο 
αιώνα, με έμφαση στη διαφορετικό-
τητα και την ποικιλία των ανθρώπων, 
από φυλετικές διαφορές έως σω-
ματικές δυσμορφίες. Η έκθεση, επι-
λέγοντας σπανίως παρουσιαζόμενα 
έργα, φωτίζει τις προκαταλήψεις αλ-
λά και την περιέργεια του παρελθό-
ντος και τις προσεγγίζει με τη σύγ-
χρονη οπτική ανάγνωση. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Russian Choral Concertos: An Introduction», από τη δισκογραφι-
κή εταιρεία Fuga Libera. Ερμηνεύει η Φιλαρμονική Χορωδία του Γεκα-
τερινμπούργκ, υπό τη διεύθυνση του Αντρέι Πετρένκο.

Μέρος έργου του Ααρον Ουέστερμπεργκ από την τρέχουσα έκθεσή του στη Νέα Υόρκη (Arcadia Contemporary). 

Μου βάζει να ακούσω 
την «Αποκάλυψη», στην 
οποία ο άνθρωπος βρί-
σκεται μόνος απέναντι 
στην αιωνιότητα.
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ΟΜΑΔΑ ΠΑΙΔΙΩΝ ΑΠΟ ΤΟ ΛΥΚΕΙΟ ΚΥΚΚΟΥ Α΄
(τάξη 2023-2024)
«Ποίησης Συσκότισης Αποτελέσματα»
εκδ. Read Library

Η Read Library, στο πλαίσιο της εταιρικής κοινωνικής της ευθύνης, για 
δεύτερη συνεχή χρονιά πραγματοποίησε επισκέψεις σε βιβλιοθήκες 
και σχολεία, προσφέροντας δωρεάν δράσεις δημιουργικής γραφής και 
ανάγνωσης. Βασικός σκοπός των δράσεων αυτών είναι η καλλιέργεια 
της φιλαναγνωσίας και του λογοτεχνικού γραμματισμού σε μαθητές κά-
θε ηλικίας, σε γονείς, γενικότερα σε ενήλικες και σε άτομα τρίτης ηλικί-
ας αλλά και σε εμποδιζόμενες ομάδες. Μέσω αυτών 
των δράσεων προσφέρεται η γνώση ή η ενημέρωση 
για το ψηφιακό βιβλίο. ∆ίνεται έμφαση στον ρόλο της 
βιβλιοθήκης όσον αφορά την ανάπτυξη δεξιοτήτων 
ανάγνωσης και έρευνας. Η υλοποίηση προγραμμάτων 
που αναπτύσσουν τη δημιουργική έκφραση και την 
εξωστρέφεια σε μια βιβλιοθήκη η οποία είναι πάντα 
ανοιχτή και φιλόξενη με άμεση και εύκολη πρόσβα-
ση, αφενός προάγει την καλή ψυχική υγεία και αφε-
τέρου ενδυναμώνει αναγνώστες για να μπορούν να 
επιλέγουν, να εκφράζουν άποψη, να έχουν φωνή, να 
είναι ικανοί ώστε να διαμορφώνουν οι ίδιοι τη γνώμη και την κρίση τους. 
Οι δράσεις της Read Library έχουν παιγνιώδη και διασκεδαστική μορφή. 
Είναι ευέλικτες και ευπροσάρμοστες σε κάθε επίπεδο ή ιδιαιτερότητα 
μπορεί να έχει η ομάδα που απευθύνεται κάθε φορά. Μια τέτοια δράση 
ήταν και αυτή που πραγματοποιήθηκε στο Λύκειο Κύκκου Α΄. Η ομάδα 
των παιδιών που συμμετείχε στη δράση εμπνεύστηκε από τα βιβλία του 
βραβευμένου Κύπριου συγγραφέα Πέτρου Πανάου, «Επιχείρηση Λό-
γος» και «Επιχείρηση Αντί-Λόγος»,  ενώ η μέθοδος της Ποίησης Συσκό-
τισης που χρησιμοποιήθηκε στο εργαστήρι έδωσε το έναυσμα ώστε να 
μπουν στο χαρτί στίχοι για ένα πολύ επίκαιρο θέμα, τον πόλεμο.
Το συλλογικό έργο των παιδιών ψηφιοποιήθηκε και ανέβηκε στην 
εφαρμογή Read Library όπου μπορείτε να το βρείτε και να το κατεβά-
σετε δωρεάν. Επισκεφθείτε τον ιστότοπο read-library.com για πληρο-
φορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Οταν ο Νικ Κέιβ έπαιξε στο πιάνο 
το «Sad Waters», κατάλαβα πως 
κάτι δεν πήγαινε καλά. Επρεπε 
όμως η συναυλία να πλησιάσει 
στο τέλος της, για να επιβεβαι-
ωθεί η αμηχανία που ένιωθα 
καθ’ όλη τη διάρκεια της εμφά-
νισής του στη Στέγη του Ιδρύ-
ματος Ωνάση, παρέα με τον 
μπασίστα των Radiohead, Κό-
λιν Γκρίνγουντ. Ηταν η στιγμή 
που τραγούδησε το «Stranger 
than kindness», το πιο στοιχειω-
μένο τραγούδι του καταλόγου 
του. Και μάλιστα όχι γραμμένο 
από τον ίδιο.

Πάντως, ο ευγενέστατος κύ-
ριος και η δεκαεξάχρονη κόρη 
του, που κάθονταν δίπλα μου, 
ήταν ενθουσιασμένοι. Προηγου-
μένως, μου είχαν δείξει μια σέλ-
φι που είχαν τραβήξει μαζί του: 
δύο χαρούμενα πρόσωπα δίπλα 
σ’ έναν ψηλόλιγνο τύπο που εί-
χε μπει κάπως βιαστικά στο κά-
δρο και το βλέμμα του έμοιαζε 
με ερωτηματικό: «Τι στο διάολο 
κάνω εδώ;».

Πρώτη φορά τον είχα δει πριν 
από τριάντα χρόνια. Και παρόλο 
που θυμάμαι λεπτομέρειες από 
κείνη την ανοιξιάτικη μέρα, μέ-
χρι να φτάσω στο γήπεδο του 
Περιστερίου, δεν θυμάμαι τίποτε 
από τη συναυλία. Θυμάμαι μόνο 
την απόστασή μου από τη σκη-
νή. Μου φαινόταν τεράστια. Και 
ταυτόχρονα πολύ μικρή. Λες και 
μπορούσα ν’ αγγίξω το μικρό-
φωνό του. Ενώ τώρα, που κα-
θόμουν σε μια καλή θέση στην 
πλατεία της κεντρικής σκηνής, 
η απόσταση ήταν τόσο μικρή 
που όλο μεγάλωνε από τραγού-
δι σε τραγούδι: «Girl in Amber», 
«Papa Won’t Leave You, Henry», 
«The Weeping Song» «Jubilee 
Street». Στο τέλος, είδα το μαύ-
ρο του πιάνο να ξεμακραίνει και 
να γίνεται μια κουκκίδα σκόνης, 
κολλημένης στη σκούρα κουρτί-
να. Είχε μεγαλώσει πια. Οπως κι 
εγώ. Οπως όλοι.

Αλλαγές μέσα στον χρόνο
Ο Κέιβ μεταμορφώθηκε αργά, 

αλλά μεθοδικά, μέσα στον χρό-
νο: από αλάνι με τζιν μπουφάν 
στην πρώτη σειρά μιας συναυ-
λίας των Saints στη Μελβούρ-
νη, σε πάμφτωχο μουσικό που 
ζούσε στο Λονδίνο σαν ποντίκι, 

μαζί με τους Birthday Party, και 
από το πατάρι του στο Βερολίνο, 
μια φωλιά γεμάτη με βιβλία και 
χειρόγραφα ενός ηρωινομανούς, 
πατέρας στο Σάο Πάολο, για λίγο 
εραστής στην αγκαλιά της Πό-
λι Χάρβεϊ, αποτοξινωμένος ευ-
αγγελιστής, σύζυγος της Σούζι 
στην αγγλική επαρχία, μάρτυρας 
μιας τραγωδίας, βαμπίρ, Ιησούς, 
Φρανκ Σινάτρα.

Ποιος ήταν, λοιπόν, αυτός που 
ανέβηκε στη σκηνή της Στέγης, 
στις 3 Ιούνη, κλείνοντας τον κύ-
κλο των αθηναϊκών του παρα-
στάσεων; Ενας σβέλτος εξηντά-
ρης, με κοστούμι και βαμμένο 
μαλλί, που τραγούδησε δυο ντου-

ζίνες επιτυχίες, ήπιες εκδοχές 
τους, επίπεδες σαν σκιές, ανα-
κουφιστικά ανώδυνες, αφού είχε 
αφαιρεθεί ο τριγμός τους; Ενας 
παραμυθάς που έλεγε ανέκδο-
τες ιστορίες από τη ζωή του, λες 
και ήθελε να κοπιάρει την αύρα 
του Σπρίνγκστιν στις αυτοβιο-
γραφικές παραστάσεις του στο 
Μπρόντγουεϊ; Ενα πειραχτήρι 
που αστειευόταν με τον Γκρίν-
γουντ, ο οποίος είχε μάλλον δι-
ακοσμητικό ρόλο;

Μήπως τελικά βλέπαμε έναν 
διασκεδαστή που είχε έρθει από 
την κόλαση και τώρα βρισκόταν 
εν ειρήνη με τον παλιό του εαυ-
τό; Πιστεύω πως ναι. Ο Κέιβ εί-
χε ανάγκη να επεκτείνει το κοι-
νό του, να το καθοδηγήσει στο 
συναίσθημα όπως ένα κοπάδι 
πρόβατα στο μαντρί, ν’ ακού-
σει το δυνατό χειροκρότημα, ν’ 
απολαύσει το τρανταχτό γέλιο 
και τα δάκρυα. Γιατί ήθελε να 
γίνει βασιλιάς. Και καλά έκανε. 
Και αυτό δεν είναι κακό. Αλλά 
ούτε καλό είναι.

∆εν είναι καλό, γιατί δεν γίνε-

ται πια να ερμηνεύσει ένα τρα-
γούδι που, στην αυθεντική του 
εκτέλεση, ακούγεται σαν κόκα-
λο που γδέρνει τον πάτο ενός 
μπουκαλιού. Μερικά τραγούδια 
δεν γίνεται να τα τραγουδήσεις 
όταν είσαι υγιής, έχεις χρήματα 
στις τσέπες κι έχεις κάπου καλά 
να κοιμηθείς. Μπορείς σίγουρα 
να παίξεις στο πιάνο τη μελω-
δία του Μπλίξα Μπάργκελντ και 
να τραγουδήσεις τους στίχους 
της Ανίτα Λέιν, αλλά είναι αδύ-
νατον να πεις το τραγούδι. Για 
τον ίδιο λόγο που δεν μπορεί ο 
Σαββόπουλος να τραγουδήσει 
εδώ και χρόνια τη «Θανάσιμη 
μοναξιά του Αλέξη Ασλάνη». Ή 
οι εναπομείναντες Who το «My 
Generation». Είναι τραγικό. Χά-
νεις τα δικαιώματα των ίδιων 
σου των κομματιών. Επειδή έχεις 
ανταλλάξει το πιο βαθύ τους ση-
μάδι με μια αυταπάτη ευημερίας.

Ισως γι’ αυτό, ο Κέιβ έχει θά-
ψει βαθιά μέσα του μερικά διαμά-
ντια που κάποτε έγραψε. Επειδή 
η φωνή του δεν είναι ασταθής, 
δεν έχει το τρέμουλο. Πώς να 
τραγουδήσει το «Watching 
Alice» ή το «Slowly Goes The 
Night»; Ούτε αυτός ξέρει. Είναι 
ο λόγος που το έχει ρίξει στο 
μπλόγκινγκ, στην κεραμική, στα 
αντικείμενα που πουλάει με τ’ 
όνομά του. Η μικρή βιομηχανία 
ενός δαίμονα. Ο Κέιβ είναι άπλη-
στος. Απληστος για ζωή. Και η 
δίωρη συναυλία του στη Στέγη 
ήταν απόδειξη της απληστίας 
του. Της δίψας.

Ανεβαίνοντας με ταξί τη λε-
ωφόρο Αθηνών, ύστερα από 
μια δύσκολη νύχτα, ακούω στ’ 
ακουστικά μια ζωντανή εκδοχή 
του «Stranger Than Kindness». 
Κάποια τραγούδια σε τρυπάνε: 
«Πες μου πως είμαι βρώμικος/ 
Ο χάρτης της επιθυμίας σου». 
Οι άνθρωποι είναι περίεργοι. 
Μπορούν να χαμογελάνε καλο-
συνάτα, αλλά να είναι απίστευ-
τα σκληροί. Τo ’87, ο Κέιβ βρι-
σκόταν στο χείλος του θανάτου 
από τις καταχρήσεις. Επομένως, 
χαίρομαι που ζει. Το ταξί μ’ αφή-
νει έξω από το σπίτι. Ακόμη κι 
αν εξακολουθώ να μην ξέρω τι 
σημαίνει σπίτι. Γιατί, ακόμη κι 
εκεί, δεν έπαψα να νιώθω λίγο 
ξένος: «∆εν υπάρχει σπίτι, δεν 
υπάρχει ψωμί».

Ο Απόστολος Στραγαλινός σπού-
δασε Γερμανική Φιλολογία στη Φι-
λοσοφική Αθηνών και στην Kόν-
σταντς της Γερμανίας, καθώς και 
Ευρωπαϊκές Σπουδές στο Πανεπι-
στήμιο του Aαχεν. Εργάστηκε για 
χρόνια ως πολιτικός επιστήμονας 
στο εξωτερικό και στην ελληνική 
Βουλή και κατόπιν αφιερώθηκε 
στη μετάφραση γερμανικών λο-
γοτεχνικών έργων. Η πρώτη συλ-
λογή διηγημάτων του έχει τίτλο 
«Το πρωί που θα φύγουμε» (εκδ. 
Κριτική, 2024). 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Η αληθινή ζωή του Σεμπάστιαν 
Νάιτ» του Βλαντίμιρ Ναμπόκοφ», 
«Nostalgia» του Κούμπιτσεκ, «Στην 
Παταγονία» του Τσάτουιν. Και μια 
στοίβα παραδίπλα, της υπομονής.   
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Ξαναδιαβάζοντας το «Σύντομο κα-
λοκαίρι της αναρχίας», με αφορμή 
τον σχετικά πρόσφατο θάνατο του 
Χ. Μ. Εντσενσμπέργκερ, αναγνώρι-
σα τον σπουδαίο ρόλο που παίζουν 
οι συγγραφείς-«ρακοσυλλέκτες» 
της Ιστορίας για τους καταπιεσμέ-
νους και τους κυνηγημένους. 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
«Η αρχαία σκουριά» της Μάρως 
∆ούκα. 
 

Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Φροντίζω να διαβάζω κάθε ημέ-
ρα, οπουδήποτε, ακόμη και στις πιο 
αντίξοες συνθήκες. Η ανάγνωση 
ενός καλού βιβλίου αποτελεί από 
μόνη της ιδανική συνθήκη.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Το αντίθετο. Νιώθω ενοχές για βι-
βλία που διάβασα, αλλά δεν μου 
άρεσαν, παρασυρόμενος από ευμε-
νέστατες κριτικές. Προτιμώ να ακο-
λουθώ το ένστικτό μου.  
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Το γεγονός ότι είναι έκφραση και 
δημιουργία. Κρυψώνα, κρησφύ-
γετο, κάβος. Αλλά και φαντασία, 
πόθος φυγής, αναγκαιότητα συνά-
ντησης. Ενας κόσμος στον οποίο 
καταφεύγουμε για να μη μας ενο-
χλεί κανείς. Ενας προσωπικός ιδα-
νικός κόσμος.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το «Γουέιτζερ» του David Grann 
(εκδ. ∆ώμα). Το αγόρασα τα Χρι-
στούγεννα, αλλά ορισμένα βιβλία 
τα φυλάω για να τα διαβάσω στη 
σκιά του αγαπημένου μου πλάτα-
νου στην Πλάκα του Πηλίου. 
 
Ποιος είναι ο συνδετικός κρίκος 
ανάμεσα στα διηγήματα;
Η προσωπική αξιοπρέπεια των ηρώ-
ων, το αγωνιστικό τους πνεύμα, η 
ήρεμη απόγνωσή τους, η δίψα τους 
για ελπίδα, ελευθερία, λύτρωση.  
 
Με ποιον τρόπο υπερβαίνουν οι 
ήρωες του βιβλίου σας τους κα-
ταναγκασμούς και τις κοινωνικές 
συμβάσεις;
Η φυγή ως μέσον υπέρβασης 
των καταναγκασμών, της αδικίας 
και των συμβάσεων είναι κατ’ 
αρχάς προσωπική υπόθεση, ένας 

δρόμος προς το φως, εκεί 
όπου οι φυγές των πολλών 
συναντιούνται για να πλά-
σουν κάτι νέο, να διεκδι-
κήσουν ζωτικό χώρο και 
να σφυρηλατήσουν μια 
νέα ηθική.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ
Αντιπαθητικές λέξεις
εκδ. Πατάκη, σελ. 88

 
Μετά το δημοψήφισμα του 2015 ο 
λαοφιλής ηγέτης, «ο αρχηγός των 
Ελλήνων σοσιαλεθνικιστών», πή-
γε στις Βρυξέλλες για να σώσει 
την τιμή της χώρας και επέστρε-
ψε θριαμβευτής, με πολλές καλές 
ιδέες. Χάρη στην εκχώρηση κά-
θε πλαγιάς και ραχούλας στους 
Βόρειους, το δημόσιο ταμείο με-
ταβλήθηκε σε πακτωλό χρημά-
των και η χώρα μας σε απέρα-
ντη τουριστική ατραξιόν. Πολλά 
δρώμενα και δράσεις, προς τέρ-
ψη των εποίκων, που γίνονταν 
αμέσως «παγκόσμια βάιραλ». Οι 
μετανάστες μετονομάστηκαν σε 
ικέτες για να προβληθεί ο εθνι-
κός εξευγενισμός. Μπορούσαν 
πια να έρχονται σωρηδόν, καθώς 
υπήρχαν δραστηριότητες και για 
εκείνους, κυρίως χειρωνακτικές. 
Αίφνης το έθνος δεν μπορούσε 
να θυμηθεί τίποτα από το παρελ-
θόν του, πέρα από τη στίλβη της 
αρχαιότητας. Οι χιτώνες εισάγο-
νταν από την Κίνα.

∆είκτης της φαιδρότητας αυ-
τού του χαζοχαρούμενου έθνους, 
που ελεεινολογεί ο Σωτήρης ∆η-
μητρίου στο πρόσφατο αφήγη-
μά του, είναι η γλώσσα. Μες στη 
γενικότερη αμνησία τους, οι πο-
λίτες λησμόνησαν τους παμπά-

λαιους αναπαλμούς της μητρι-
κής γλώσσας. Η επίσημη γλώσσα 
ήταν αυστηρώς χρησιμοθηρική, 
αγκυλωμένη στην κυριολεξία. 
Επειτα εμφανίστηκαν οι δικαι-
ωματιστές, που υπεράσπιζαν τα 
διαρκώς διογκούμενα δικαιώμα-
τα των πολιτών. «Ακραιφνείς αλ-
τρουιστές, έψα-
χναν νυχθημερόν 
για πάσης φύσε-
ως ανεκπλήρω-
τα δικαιώματα». 
Χάρη στη δράση 
τους ενισχύθη-
κε το φιλειρηνι-
κό πνεύμα· «μας 
ένωναν όλους τα 
επιδόματα και ο 
δικαιωματισμός».

Ο ∆ημητρί-
ου περιδιαβαί-
νει βλοσυρός 
αυτή την πασί-
χαρη όσο και ευ-
ήθη πολιτεία που ανθοβόλησε 
σε έναν βράχο της Μεσογείου, 
κρατώντας ένα κοφίνι όπου πατι-
κώνει γελοίες λέξεις, λέξεις απο-
νοηματοδοτημένες από την ανό-
ητη χρήση τους. «∆ιακύβευμα», 
«αφήγημα», «συστημικός», «πρό-
σημο», «πρόταγμα», «συμπερίλη-
ψη», «ενσυναίσθηση» και άλλες 
εξίσου αντιπαθητικές μπαίνουν 
«μετά βδελυγμίας στο καλάθι».

Ο λαοφιλής ηγέτης πρόσφερε 

αρκετές «ευκαιρίες καζούρας», 
ιδίως με τη γλωσσική του πτυ-
χή. Πάντως παρέμενε αγαπητός 
στον λαό, καθότι «σαρξ εκ της 
σαρκός του». Φυσικά, αν και κα-
νείς δεν της έδινε ιδιαίτερη ση-
μασία, η Αριστερά δεν έχασε το 
ηθικό της πλεονέκτημα. «Ολες οι 

αποχρώσεις του 
κόκκινου ήταν 
ιερές αγελάδες». 
Οι μόνοι που δυ-
στυχούσαν ήταν 
οι κεντρώοι. Πα-
γιδευμένοι στην 
αμφιθυμία, ζή-
λευαν τις ακατά-
βλητες βεβαιότη-
τες των ακραίων. 
Ζήλευαν «την 
ξεγνοιασιά των 
ακραίων, που η 
καρδιά τους χτυ-
πούσε στον υγιή, 
ζωώδη ρυθμό της 

φυρότητας». «Ζήλευαν το μακά-
ριο, αγελαδίσιο βλέμμα τους και 
την εντός εισαγωγικών σοφία 
τους να μην επιτρέπουν ψυχι-
κούς και πνευματικούς κλυδωνι-
σμούς. Να κυλούν διά βίου στις 
ίδιες σταθερές, γλυκοϋπνωτικές 
ράγες της ιδεοληψίας».

Ο ∆ημητρίου σε πολλά βιβλία 
έχει εξάρει τη νευραλγική σημα-
σία της γλώσσας, προκρίνοντας 
τον δημώδη λόγο, τον οποίο άρ-

δευαν πανάρχαιες κοίτες. Ο λό-
γος είναι κόσμος. Μια γλώσσα γε-
λοία απηχεί έναν γελοίο κόσμο. 
Ο άνθρωπος που αποκόπτεται 
από το γλωσσικό αισθητήριο, δεν 
μπορεί να έχει συνείδηση των γε-
γονότων, τόσο αυτών που πράτ-
τει όσο και αυτών που υφίσταται. 
Από την άλλη, όσο η γλώσσα δι-
αβρώνεται από την απαξία, τό-
σο περισσότερο απαλείφεται η 
αισθητική της πλευρά. ∆εν γίνε-
ται να νοηθεί η γλώσσα ξέχωρα 
από την ποιότητα της αισθητι-
κής της. Ο ∆ημητρίου επιστρέ-
φει ξανά και ξανά στα γενέθλια 
ακούσματα, νοσταλγώντας την 
ομορφιά του ήχου τους. Στη χω-
ριάτικη γλώσσα δεν ακούει παρά 
λαγαρή ποίηση.

«[...] στην αρχαία αλλά και 
στην δημώδη γλώσσα δεν θα 
βρούμε ούτε μία λέξη για το κα-
λάθι. Μάλλον η εποχή μας –η 
έλλειψη χειρότευκτης ζωής– ευ-
νοεί την ακαλαίσθητη και επιπό-
λαιη σχέση με τη γλώσσα». Eνας 
συγγραφέας όπως ο ∆ημητρίου, 
ο οποίος ανύψωσε τη μητρική 
του γλώσσα σε υψηλότατη λογο-
τεχνία, δεν θα μπορούσε παρά 
να κυριεύεται από άκρατο θυ-
μό μπροστά στη γλωσσική ευ-
τέλεια των ημερών μας. Πίσω 
από τα πλανερά χαχανητά της 
μυθοπλασίας, αντηχεί στεντό-
ρειος ο θυμός.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Γελοία γλώσσα

Stranger than kindness

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Μήπως τελικά βλέπαμε 
έναν διασκεδαστή 
που είχε έρθει από 
την κόλαση και τώρα 
βρισκόταν εν ειρήνη 
με τον παλιό του εαυτό;

Ο Νικ Κέιβ στο πιάνο, από τις εμφανίσεις του στην κεντρική σκηνή της 
Στέγης του Ιδρύματος Ωνάση.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΣΤΡΑΓΑΛΙΝΟ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Με τον πρόεδρο των Φίλων του 
Μουσείου Λαϊκής Τέχνης δρα 
Γιάννη Ηλιάδη είχαμε την ευ-
καιρία να μιλήσουμε για το Υπαί-
θριο Ψηφιακό Μουσείο στη λε-
γόμενη Καμηλόστρατα, στη στοά 
της Παλαιάς Αρχιεπισκοπής, μία 
σύμπραξη μεταξύ Παγκυπρίου 
Γυμνασίου με την Εταιρεία Κυ-
πριακών Σπουδών και το Μου-
σείο Λαϊκής Τέχνης Κύπρου αλ-
λά και για την επετειακή έκθεση 
που διοργανώνει το Μουσείο Λα-
ϊκής Τέχνης Κύπρου και η Εται-
ρεία Κυπριακών Σπουδών με τίτ-
λο «Κύπρος. 50 χρόνια εισβολής, 
κατοχής και εκτοπισμού». Πρό-
κειται για δύο ξεχωριστές εκθέ-
σεις που όμως τις ενώνει το άρω-
μα του κυπριακού τόπου 
και οι άνθρωποί του. ∆ύο 
εκθέσεις που ως κοινό πα-
ρονομαστή έχουν τον τό-
πο, με την αντίφαση της 
διάρρηξης τόπου και χρό-
νου το καλοκαίρι του 1974.

–Πώς προέκυψε η ιδέα για 
το Υπαίθριο Ψηφιακό Μου-
σείο στη λεγόμενη Καμηλό-
στρατα, αλλά και η σύμπραξη 
μεταξύ Παγκυπρίου Γυμνασί-
ου με την Εταιρεία Κυπριακών 
Σπουδών και το Μουσείο Λαϊ-
κής Τέχνης Κύπρου;

–Το «Υπαίθριο Ψηφιακό Μου-
σείου Επαυξημένης Πραγματι-
κότητας» στη Στοά της Παλαιάς 
Αρχιεπισκοπής (Καμηλόστρατα) 
με εφαρμογές AR (augmented 
reality) με παρουσίαση εκθε-
μάτων του Μουσείου Λαϊκής 
Τέχνης Κύπρου, ήταν μια ιδέα 
των μαθητών του Προγράμματος 
«STEAMΕ - Ελληνική Γλώσσα και 
Πολιτισμός» του Ολοήμερου Προ-
γράμματος του Παγκυπρίου Γυ-
μνασίου. Στο υπαίθριο ψηφιακό 
Μουσείο οι επισκέπτες μπορούν 
να θαυμάζουν ένδεκα εκθέματα 
του Μουσείου Λαϊκής Τέχνης σε 
τρισδιάστατη ψηφιακή μορφή μέ-
σω των «κωδικών AR», καθημερι-
νά, ολόκληρο το εικοσιτετράωρο. 
Τα έντεκα αντικείμενα συνοδεύο-
νται επίσης από βίντεο με τις πε-
ριγραφές των αντικειμένων που 
ετοίμασε το Μουσείο και παρου-
σιάζονται από τους μαθητές και 
τους καθηγητές τους μέσα από 
ισάριθμα βίντεο, που ετοιμάστη-
καν από το STEAME. Με την ευ-
καιρία αυτή το Μουσείο Λαϊκής 
Τέχνης και η Εταιρεία Κυπριακών 
Σπουδών ευχαριστούν θερμά το 
Παγκύπριο Γυμνάσιο στο πρόσω-
πο της διευθύντριάς του κυρίας 
Μορφή, του μαθητές και του κα-
θηγητές του STEAME και ιδίως 
τον καθηγητή μαθηματικών, κ. 
Γιάννη Λαζάρου για την άψογη 
συνεργασία και τις πάμπολλες 
εργατοώρες για την ετοιμασία 
του υλικού που παρουσιάζεται 
στο Ψηφιακό Μουσείο. 

–Πώς έγινε η επιλογή των εκ-
θεμάτων;

–Τα 11 αντικείμενα που έχουν 
επιλεγεί είναι αντιπροσωπευτι-
κά των διαφόρων συλλογών του 
Μουσείου (ξυλογλυπτική, κεραμι-
κή, αργυροχρυσοχοΐα, υφαντική, 
κεντητική, λιθογλυπτική, κηρο-
πλαστική κ.ά.). Ιδιαίτερη θέση 
σε αυτά, το οποίο ήταν ιδιαίτε-
ρη παράκληση για να συμπερι-
ληφθεί, αποτελεί το ξυλόγλυπτο 
με τον Άγιο Γεώργιο από το χω-
ριό Πλατανιστάσα. Το έργο αυ-
τό απεικονίσθηκε σε γραμματό-
σημο των 5 μιλς το 1971. Την 1η 
Οκτωβρίου 1974 το γραμματό-
σημο αυτό σφραγίστηκε με ει-
δική σφραγίδα και κυκλοφόρησε 
ως το πρώτο προσφυγόσημο για 
τις ανάγκες του ειδικού Ταμείου 
για τους Πρόσφυγες. Η αναφορά 
σε αυτό συνδέεται με τη θλιβε-
ρή επέτειο των 50 χρόνων από 
την τουρκική εισβολή και την 
επετειακή έκθεση του Μουσείου 
Λαϊκής Τέχνης και της Εταιρείας 
Κυπριακών Σπουδών: «Κύπρος 
-50 χρόνια τουρκικής εισβολής 
-κατοχής και εκτοπισμού». 

–Υπάρχουν σκέψεις για προ-
σθήκη νέων εκθεμάτων ή και 
να δούμε αυτή την ιδέα να υλο-
ποιείται και σε άλλα σημεία πέ-
ριξ της Αρχιεπισκοπής και του 
Μουσείου Λαϊκής Τέχνης;

–Το Ψηφιακό Μουσείο στη 
Στοά της Παλαιάς Αρχιεπισκοπής 
έχει τη δυνατότητα να εμπλουτί-
ζεται σε ετήσια βάση μέσα από 
τη συνεργασία της Εταιρείας Κυ-
πριακών Σπουδών, του Μουσείου 
με το Παγκύπριο Γυμνάσιο και το 
Πρόγραμμα του STEAME. Ευελπι-
στούμε μελλοντικά να παρουσια-
στούν με ανάλογο τρόπο εκθέμα-
τα του Βυζαντινού Μουσείου και 
της Πινακοθήκης του Ιδρύματος 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ στο 
προαύλιο του Μουσείου.

Η τεχνολογία
Σχετικά με τον ρόλο της τεχνο-

λογίας ο κ. Γιάννης Λαζάρου, κα-
θηγητής Μαθηματικών στο Πα-
γκύπριο Γυμνάσιο στην ερώτησή 
μας για το αν τελικά η τεχνολο-
γία τελικά μπορεί να βοηθήσει 
και τον πολιτισμό λέει πως στο 
πλαίσιο της έρευνας των μαθη-
τών του προγράμματος «STEAM 
- Ελληνική Γλώσσα και Πολιτι-
σμός» διερευνήθηκαν τρόποι και 
μέθοδοι ψηφιακής απεικόνισης 
των εκθεμάτων με τη χρήση δω-
ρεάν (εάν είναι εφικτό) εφαρμο-
γών στο κινητό τηλέφωνο. «Τε-
λικά, χρησιμοποιώντας μία από 

αυτές (την εφαρμογή Polycam) 
καταφέραμε να απεικονίσουμε τα 
11 εκθέματα με σχετικά υψηλή 
ανάλυση, αρκετά ικανοποιητική 
για τον σκοπό μας. Η τεχνολογία 
μπορεί και επιβάλλεται να βοη-
θήσει στην ανάδειξη του πολι-
τισμού μας, αναβαθμίζοντας τα 
μουσεία μας σε χώρους διάδρα-
σης και ανακάλυψης παρά σαν 
χώρους απλής μονοδιάστατης 
έκθεσης αντικειμένων».

Η έκθεση
Με τον κ. Ηλιάδη μιλήσαμε και 

για την επετειακή έκθεση που 
οργανώνει το Μουσείο Λαϊκής 
Τέχνης Κύπρου και η Εταιρεία 
Κυπριακών Σπουδών με τίτλο 
«Κύπρος. 50 χρόνια εισβολής, κα-
τοχής και εκτοπισμού». Ο κ. Ηλιά-
δης μού λέει πως η έκθεση εγκαι-
νιάστηκε στις 18 Μαΐου 2024 από 
την υφυπουργό Πολιτισμού δρα 
Βασιλική Κασσιανίδου και παρου-
σιάζεται στον χώρο των κελιών 
και της Βιβλιοθήκης της Παλαιάς 
Αρχιεπισκοπής. «Πρόκειται για 
μια σπονδυλωτή έκθεση, η οποία 
παρουσιάζει στην πρώτη ενότη-
τα τη ζωή πριν από το 1974, και 
στις άλλες ενότητες την εισβολή, 
την προσφυγιά και τη ζωή των 
εγκλωβισμένων». Στην πρώτη 
ενότητα παρουσιάζεται η ζωή 
στην Κύπρο πριν από το 1974 και 
την τουρκική εισβολή και κατοχή 
μέσα από διάφορα κειμήλια, όπως 
κεντήματα, υφαντά, πιστοποιη-
τικά, έγγραφα κτηματικά, εκκλη-
σιαστικά, σχολικά κ.ά., γεωργικά 
εργαλεία, στεφανοθήκες, κλειδιά 
σπιτιών, αγγεία, φωτογραφίες, βι-
βλία, προσωπικά είδη… «Ανεκτί-
μητα κειμήλια, που οι εκτοπισμέ-
νοι έφεραν μαζί τους, καθώς και 
άλλα, που ήρθαν στα χέρια τους 
με το άνοιγμα των οδοφραγμά-
των» μού λέει ο κ. Ηλιάδης και 
συμπληρώνει πως οι εκτοπισμέ-
νοι ∆ήμοι, που δραστηριοποιού-
νται σε ολόκληρη την ελεύθερη 
Κύπρο, όπου υπάρχουν δημότες 
τους, προσπαθούν μέσα από πολ-
λές δραστηριότητες να διατη-

ρήσουν την ελπίδα της επιστρο-
φής και παράλληλα να διασώσουν 
τα πολιτιστικά και πολιτισμικά 
χαρακτηριστικά των περιοχών 
τους, δηλαδή την άυλη πολιτι-
στική τους κληρονομιά – το μόνο 
αγαθό που δεν κατάφερε να τους 
στερήσει ο Αττίλας. «Το φερβολι-
τέ του Καραβά, το καπουθκιώτικο 
ψαθί, η μούγκρα της Κυθρέας, η 
τσιπόπιττα του Λευκονοίκου κ.ά. 
έχουν ήδη ενταχθεί στον Κυπρι-
ακό Εθνικό Κατάλογο της Άυλης 
Πολιτιστικής Κληρονομιάς της 
UNESCO» προσθέτει.

«Στη δεύτερη ενότητα» μού 
λέει ο κ. Ηλιάδης «παρουσιάζεται 
η τουρκική εισβολή του 1974, η 
οποία με πρόφαση το προδοτικό 
πραξικόπημα της Χούντας των 
Αθηνών, εκτελέστηκε σε δύο φά-
σεις το καλοκαίρι του 1974 και κό-
στισε τη ζωή εκατοντάδων Εθνο-
φρουρών και πολύ περισσότερων 
αμάχων. Επιπλέον, υπήρξε μεγά-
λος αριθμός αγνοουμένων, η τύ-
χη πολλών από τους οποίους δεν 
έχει διακριβωθεί μέχρι σήμερα. 
Η βιαιότητα εκείνων των ημε-
ρών απεικονίζεται με δραματικό 
τρόπο στα έργα παιδιών τα οποία 
υπήρξαν αυτόπτες μάρτυρες της 
εισβολής: εχθρικά αεροπλάνα, 
βόμβες, τεθωρακισμένα και πά-
νοπλοι στρατιώτες εισβάλλουν 
στη μικρή μα πανέμορφη πατρί-
δα, ανατρέποντας οριστικά την 
καθημερινότητα που βίωναν ως 
τότε». Τα έργα αυτά, μαθητών 
της σχολικής χρονιάς 1974-75, 
προέρχονται από το Αρχείο Παι-
δικής Τέχνης ∆ημοτικής Εκπαί-
δευσης του Υπουργείου Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας. Μία 
πιο ώριμη και πιο πικρή αφήγη-
ση των γεγονότων αποτυπώνεται 
στα έργα Κύπριων καλλιτεχνών 
από τη συλλογή της Πινακοθή-
κης του Ιδρύματος Αρχιεπισκό-
που Μακαρίου Γ΄, όπου κυριαρ-
χεί το θέμα των νεκρών και των 
αγνοουμένων της εισβολής. Στην 
τρίτη ενότητα παρουσιάζεται ο 
εκτοπισμός και η προσφυγοποί-
ηση. «Πέραν των νεκρών και των 

αγνοουμένων, θύματα της εισβο-
λής και της συνεχιζόμενης κα-
τοχής υπήρξαν περί τις 200.000 
Έλληνες της Κύπρου, που εκτο-
πίσθηκαν από τις πατρογονικές 
τους εστίες. Στην ενότητα αυτή, 
τα έργα των παιδιών του 1974 
αφηγούνται τη νέα τους πραγμα-
τικότητα: τη ζωή στους προσφυ-
γικούς καταυλισμούς, σε σκηνές 
άλλοτε με πολύχρωμες μπογιές 
και άλλοτε με σινική μελάνη σε 
λευκό χαρτί. Τα έργα των καλλιτε-
χνών απεικονίζουν διαφορετικές 
πληγές της κατοχής: την απόγνω-
ση του ξεριζωμού και την ελπίδα 
στον εθνάρχη Μακάριο, τους βι-
ασμούς γυναικών, τον πόνο των 
συγγενών των αγνοουμένων που 
τους αναμένουν στα οδοφράγμα-
τα κρατώντας μια φωτογραφία, 
καθώς και την προσπάθεια της 
Εκκλησίας της Κύπρου να επα-
ναπατρίσει τους θρησκευτικούς 
θησαυρούς που άρπαξαν από τις 
κατεχόμενες περιοχές Τούρκοι 
αρχαιοκάπηλοι» αναφέρει ο κ. 
Ηλιάδης. Την ενότητα συμπλη-
ρώνουν έργα των μαθητών που 
συμμετείχαν τα τελευταία χρό-
νια στο εκπαιδευτικό πρόγραμ-
μα «Ύμνος στην Ελευθερία», στο 
Βυζαντινό Μουσείο και στην Πι-
νακοθήκη του Ιδρύματος Αρχιε-
πισκόπου Μακαρίου Γ΄. Σε αυτά 
διακρίνεται ο στόχος του προ-
γράμματος: ∆εν ξεχνώ, ελπίζω 
και αγωνίζομαι. 

«Στην τέταρτη και τελευταία 
ενότητα παρουσιάζεται το δράμα 
των εγκλωβισμένων μας, τους δι-
αχρονικούς μάρτυρες της κυπρι-
ακής τραγωδίας του 1974. Στην 
ενότητα αυτή φιλοξενείται η οι-
κοσκευή των Κωνσταντή και Πε-
ζούνας Κασσιανή, από την τουρ-
κοκρατούμενη Επτακώμη, που 
μεταφέρθηκε το 1976 στον Άγιο 
Θωμά Λεμεσού, στις ελεύθερες 
περιοχές, όταν αυτοί εκτοπίστη-
καν». Αποτελείται από ερμάρια, 
κρεβάτι, αρμαρόλες, τραπέζι με 
καρέκλες, αργαλειό, φωτογραφί-
ες, σεντόνια, υφαντά, τραπεζο-
μάντιλα και πετσέτες φαγητού, 

ρουχισμό, κουζινικά, χάρτινες 
εικονίτσες, βαλίτσες, τσέστους 
και τατσιές κ.ά. με τον κ. Ηλιάδη 
να μού τονίζει μία λεπτομέρεια: 
«Στο εσωτερικό της πόρτας ενός 
από τα ερμάρια είναι σημειωμέ-
νες οι γεννήσεις, οι θάνατοι και 
άλλες σημαντικές στιγμές της οι-
κογένειας». Την έκθεση συμπλη-
ρώνουν παιδικά έργα και πίνακες 
καλλιτεχνών με θέμα τον ξερι-
ζωμό, καθώς επίσης δελτία του 
Ερυθρού Σταυρού με τα οποία 
επικοινωνούσαν για πολλά χρό-
νια οι εγκλωβισμένοι με τους συγ-
γενείς τους στις ελεύθερες περι-
οχές του νησιού.

Τα εκθέματα
Στην έκθεση παρουσιάζονται 

κειμήλια από τους δημότες των 
εκτοπισμένων δήμων Κυθρέας, 
Καραβά, Λευκονοίκου και Ακαν-
θού, της κοινότητας Αγίου Αμ-
βροσίου Κερύνειας, το σωματείο 
«Ελεύθερη Κυθρέα», και ιδιώτες, 
έργα σύγχρονης κυπριακής τέ-
χνης από το Βυζαντινό Μουσείο 
και την Πινακοθήκη του Ιδρύμα-
τος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄, 
έργα παιδικής τέχνης μαθητών 
του 1974 από το Αρχείο Παιδι-
κής Τέχνης ∆ημοτικής Εκπαίδευ-
σης του Υπουργείου Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας και η 
οικοσκευή των εγκλωβισμένων 
Κωνσταντή και Πεζούνας Κασ-
σιανή από την τουρκοκρατούμε-
νη Επτακώμη, που μεταφέρθηκε 
στις ελεύθερες περιοχές το 1976, 
όταν αυτοί εκτοπίσθηκαν. 

Υπάρχει κάποιο ή κάποια που 
θα μπορούσατε να ξεχωρίσετε; 
ρωτώ τον κ. Ηλιάδη: «Ιδιαίτερη 
θέση στην έκθεση κατέχουν τα 
βρεφικά ρουχαλάκια που εστά-
λησαν το 1974 από μια μητέρα 
στις Σέρρες σε κάποια άγνωστή 
της εκτοπισμένη για να ντύσει 
το μωρό της, καθώς και η φωτο-
γραφία ενός εξάχρονου κοριτσιού 
από τη Χαλκίδα με την κούκλα 
της, που την αποχωρίστηκε για 
να τη στείλει στα προσφυγάκια 
της Κύπρου. Ξεχωρίζει επίσης το 
φουστάνι της εικοσάχρονης τότε 
Ελένης Χατζημιχαήλ, δημάρχου 
της Ακανθούς, το οποίο φορού-
σε την ημέρα της εισβολής οδη-
γώντας το οικογενειακό τρακτέρ 
από την Ακανθού προς τις νότιες 
πλαγιές του Πενταδακτύλου και 
το δρόμο προς τις ελεύθερες πε-
ριοχές. ∆ίπλα από το φουστάνι 
αυτό ένα άδειο, μεταλλικό, φου-
στάνι του καλλιτέχνη ∆ημήτρη 
Κωνσταντίνου που απεικονίζει 
τον βιασμό των γυναικών του 
1974 και από την οικοσκευή των 
εγκλωβισμένων της Επτακώμης 
ιδιαίτερη εντύπωση προκαλεί το 
γεγονός ότι πολλά από τα είδη 
προίκας (μαχαιροπήρουνα, οικι-
ακά σκεύη) ήταν άθικτα και στα 
κουτιά τους, όπως τα έφεραν από 
την Επτακώμη… Στην προσφυ-
γιά δεν είχαν πλέον διάθεση για 
γλέντια και χαρές…». 

Το υπαίθριο μουσείο της Καμηλόστρατας 
Δύο εκθέσεις του Μουσείου Λαϊκής Τέχνης Κύπρου, όπου το παρελθόν συνδιαλέγεται με το σήμερα, με όρους του μέλλοντος 

Τα έντεκα αντικείμενα 
συνοδεύονται από βίντεο 
με τις περιγραφές των 
αντικειμένων που ετοί-
μασε το Μουσείο και πα-
ρουσιάζονται από τους 
μαθητές και τους καθη-
γητές τους μέσα από ισά-
ριθμα βίντεο, που ετοιμά-
στηκαν από το STEAME.

Ένα άδειο, μεταλλικό, φουστάνι του καλλιτέχνη ∆ημήτρη Κωνσταντίνου 
που απεικονίζει τον βιασμό των γυναικών του 1974 και ένα πουκάμισο που 
συμβολίζει τους αγνοούμενους, έργο του ίδιου καλλιτέχνη».

 Στην τέταρτη 
ενότητα της έκ-
θεσης φιλοξενεί-
ται η οικοσκευή 
των Κωνσταντή 
και Πεζούνας 
Κασσιανή, από 
την τουρκοκρα-
τούμενη Επτα-
κώμη, που μετα-
φέρθηκε το 1976 
στον Άγιο Θωμά 
Λεμεσού, στις 
ελεύθερες περι-
οχές, όταν αυτοί 
εκτοπίστηκαν.

Οι κωδικοί ΑR και VR για το ξυλό-
γλυπτο με τον Άγιο Γεώργιο. Σκανά-
ρετε και δείτε το!

 Το «Υπαίθριο Ψηφιακό Μουσείου Επαυξημένης Πραγ-
ματικότητας» στη Στοά της Παλαιάς Αρχιεπισκοπής (Κα-
μηλόστρατα) με εφαρμογές AR (augmented reality) με 
παρουσίαση εκθεμάτων του Μουσείου Λαϊκής Τέχνης 
Κύπρου, ήταν μια ιδέα των μαθητών του Προγράμματος 
«STEAMΕ - Ελληνική Γλώσσα και Πολιτισμός» του Ολοήμε-
ρου Προγράμματος του Παγκυπρίου Γυμνασίου.
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STEPHANE CARLIER
Η Κλάρα διαβάζει Προυστ
μτφρ.: Χαρά Σκιαδέλλη
εκδ. Ικαρος, 2023, σελ. 183

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Κάπως πολύ τακτοποιημένη η 
ζωή της, κάπως πολύ προβλέψι-
μη, βαρετή, ανιαρή, ίσως μίζερη 
κιόλας. Ενώ η ίδια δεν είναι. Συ-
ντηρεί μέσα της, κόντρα σε όλα 
τα εξωτερικά στοιχεία της ζωής 
της, ένα μυαλό ανήσυχο που πε-
ριμένει ένα απλό ερέθισμα για 
να αλλάξει όσα μοιάζουν προδι-
αγεγραμμένα κι αναπόδραστα.

Κομμώτρια σε κατάστημα 
γαλλικής επαρχιακής πόλης, 
συνάδελφος άλλων εξίσου τελ-
ματωμένων, με αφεντικό την 
ιδιοκτήτρια του κομμωτηρίου, 
την κυρία Ζακλίν Αμπίμπ, μια 
γυναίκα με δύσκολο, μυστικό, 
ανεξιχνίαστο ή και εξαιρετικά 
εύθυμο πρότερο βίο. Σήμερα 
πάντως λιγομίλητη, απαιτητι-
κή, μελαγχολική, με υπερβολικό 
μακιγιάζ κι ένα μόνιμο τσιγάρο 
στο χέρι, ίδια η εικόνα της πα-
ραίτησης. Η Κλάρα συμπληρώ-
νει τη δική της εικόνα μ’ έναν 
όμορφο σύντροφο, τον οποίο 
οι γονείς της προεξοφλούν και 
ονειρεύονται ως σύζυγο και μια 
γάτα. Μόνο που ο ωραίος σύ-
ντροφος, ο Ζιμπέ που τον θέ-
λουν όλες, δεν λέει τίποτα στην 
Κλάρα πια, δεν τον θέλει καν και 
η γάτα, τόσους μήνες μετά τη 
συμβίωσή τους, της νιαουρίζει 
εχθρικά όταν απλώνει το χέρι 
να τη χαϊδέψει.

Ολα τα κουτάκια της ζωής 
της πλήρη, τακτοποιημένα, ερ-
μητικά κλειστά; Οχι και τόσο. 
Ξαφνικά και τυχαία, ένα βιβλίο 
ξεχνιέται στο τραπεζάκι του 
κομμωτηρίου. Το αφήνει ένας 
πελάτης για τον οποίο η Κλάρα 
αισθάνεται ότι θα μπορούσε, αν 

ήταν μαζί, να τον θέλει για πολ-
λά χρόνια. Το ξεχασμένο βιβλίο 
θα αρχίσει να τη συντροφεύει, 
να τη συναρπάζει, να την καθη-
λώνει, πριν αρχίσει σιγά σιγά να 
της προσδιορίζει ξανά τη ζωή με 
άλλα μέτρα, καινούργια σταθμά, 
διαφορετική οπτική.

Χαμένη στις σελίδες
Η Κλάρα διαβάζει εντατικά 

και παντού το «Αναζητώντας 
τον χαμένο χρόνο» του Μαρσέλ 
Προυστ. Πίνει τσάι και διαβά-
ζει, είναι μέσα στο λεωφορείο 
για τη δουλειά και διαβάζοντας 
χάνει τη στάση, γυρίζει σπίτι 
και ο Προυστ είναι η καινούρ-
για συναρπαστική της παρέα. 
Μέχρι τότε, τα διαβάσματά της 

ήταν ανούσια κι ελαφρά, η βι-
βλιοθήκη της ανάξια να ονομά-
ζεται έτσι, η ίδια δεν είχε κα-
μία παρασκευή για να εξελιχθεί 
στη φανατική αναγνώστρια που 

παρακολουθούμε. Κι όμως. Τη 
βλέπουμε να διαβάζει συνεχώς, 
κι όσο διαβάζει τόσο πιο πολύ 
να καταλαβαίνει, να νιώθει, να 
μπαίνει στον κόσμο των λέξεων 

που την πάνε αλλού κι ας μοιά-
ζουν οι φράσεις απλές, ο λόγος 
χωρίς περίτεχνη δομή.

Η Κλάρα μαθαίνει να βλέπει 
το προφανές, τον ορατό κό-
σμο στις λεπτομέρειές του, μα 
ο Προυστ θα την εξασκήσει να 
αλλάζει επίπεδο, να μπαίνει πιο 
βαθιά στο βιβλίο, ν’ ανακαλύ-
πτει τον απέραντο και ισχυρό 
κόσμο των λέξεων. Κι αυτή η 
ανακάλυψη θα της αλλάξει κυ-
ριολεκτικά τη ζωή. Θα τη μετα-
μορφώσει σε μια δυνατή γυναί-
κα, αποφασισμένη να ορίσει τη 
βαρετή καθημερινότητά της, γι’ 
αυτό και θα φύγει από το κομ-
μωτήριο για να επιδιώξει αυτό 
που πραγματικά θέλει. Ο Ζιμπέ 
θα την αφήσει για μια άλλη γυ-
ναίκα, όμως ο Προυστ θα τη βά-
λει να σκεφτεί ότι ο χωρισμός 

και η προδοσία μπορεί να έχουν 
και καλή πλευρά.

Ξαφνικός έρωτας
Ο Καρλιέ μιλάει για τον ξαφνι-

κό έρωτα των τυπωμένων σελί-
δων, που μπορεί να γίνει αγάπη, 
κι όπως κάθε αληθινή, αφτιασί-
δωτη, ατόφια αγάπη μπορεί να 
σε αλλάξει. Να σε παρηγορήσει 
και να σε δυναμώσει, να σου 
δώσει ένα παράδειγμα που να 
μη λειτουργεί απλά ως αποκύ-
ημα λογοτεχνικής φαντασίας, 
μα ως τροχιοδεικτική βολή, που 
δείχνει προς τα πού να πας, με 
τόλμη και πίστη, χωρίς αναβο-
λή, χωρίς άλλο χαμένο χρόνο.

Για την Κλάρα το βιβλίο ήταν 
ένα σωσίβιο που δεν ήξερε ότι 
το χρειαζόταν, ενώ ήταν φανε-
ρό ότι πνιγόταν σιγά σιγά μέ-
σα στην άγνοια του ίδιου της 
του εαυτού. Ζούσε την ατελή 
κι απογοητευτική ζωή κάποιας 
που της έμοιαζε μόνο αμυδρά 
και αξίωσε την πλήρη και αισιό-
δοξη ζωή της. Μπορεί να μοιάζει 
υπερβολικό και παράξενο αυτό 
που ισχυρίζεται ο Καρλιέ, ότι το 
βιβλίο, τα βιβλία, μπορούν να αλ-
λάζουν τόσο δραστικά τις ζωές 
μας. Εξαρτάται. Από τη βούλησή 
μας να επιτρέψουμε στο μυαλό 
να ακολουθήσει έναν άλλο δρό-
μο, άγνωστο μα γοητευτικό, ξέ-
νο και πρωτόγνωρο, έναν δρόμο 
ολωσδιόλου δικό μας, που θα 
έχει αφετηρία τις μικρές φρά-
σεις που μας συγκίνησαν και 
τολμήσαμε να μην τις προσπε-
ράσουμε. Η αυτογνωσία δεν εί-
ναι αυτοσκοπός, είναι ταξίδι.

Κερδίζοντας τον χαμένο χρόνο
Το πολύτομο έργο του Μαρσέλ Προυστ γίνεται σωσίβιο για την τελματωμένη ζωή μιας γυναίκας στη γαλλική επαρχία

Ενα ξεχασμένο βιβλίο 
στο τραπεζάκι
του κομμωτηρίου
όπου εργάζεται
η Κλάρα θα αρχίσει
να τη συντροφεύει,
να τη συναρπάζει,
να την καθηλώνει.

Το αινιγματικό βλέμμα του Μαρσέλ Προυστ πάνω από έναν πάγκο με βι-
βλία. Η τυχαία συνάντηση με το έργο του θα αλλάξει τη ζωή της Κλάρας.

Το βιβλίο έχει πουλήσει πάνω από 
30.000 αντίτυπα στη Γαλλία.
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Τα μυαλά που 
κουβαλάς 2 ���½
ΑΝΙΜΑΤΙΟΝ (2024), 100΄
Σκηνοθεσία: Κέλσεϊ Μαν
Ακούγονται: Εϊμι Πίλερ, Μάγια Χοκ

Το πολυαναμενόμενο σίκουελ της 
μεγάλης επιτυχίας της Pixar 
έρχεται στις αίθουσες και δεν 
απογοητεύει. Η μικρή Ράιλι έχει 
φτάσει πια τα 13, μεγαλώνει ευ-
τυχισμένα με τους γονείς της 
και λατρεύει το χόκεϊ και τις 
δύο κολλητές της. 

Κυρίως οι πέντε φωνούλες 
- συναισθήματα μέσα στο κε-
φάλι της (Χαρά, Λύπη, Φόβος, 
Αηδία, Θυμός) έχουν μάθει επι-
τέλους να συνεργάζονται αρμο-
νικά μεταξύ τους. 

Καθώς ωστόσο το κορίτσι 
μπαίνει πια στην εφηβεία, μια 
νέα ομάδα συναισθημάτων έρ-
χεται να κάνει... κατάληψη στα 
κεντρικά, με επικεφαλής την 
αεικίνητη Ανησυχία. Καθώς η 
Ράιλι βρίσκεται στο κατώφλι 
της μύησης στον καινούργιο 
κόσμο του γυμνασίου, μια ολό-
κληρη μάχη ξεσπάει μέσα στο 
μυαλό της με απρόβλεπτες –και 
πολύ αστείες– συνέπειες.

Μπορεί οι δημιουργοί της 
πρώτης ταινίας –εξαιρουμένης 
της Μεγκ Λε Φεβ– να μη συνε-
χίζουν εδώ, ωστόσο το πνεύμα 
του ευφυούς κινουμένου σχε-
δίου που μας βάζει μέσα στο 
μυαλό ενός μικρού παιδιού πα-
ραμένει ακέραιο. 

Το σύνολο γίνεται μάλιστα 
ακόμη πιο ενδιαφέρον, καθώς 
η νεαρή πρωταγωνίστρια απο-
κτάει νέα, πιο περίπλοκα συναι-
σθήματα, μπαίνοντας σε μια 
περίοδο μεγάλων αλλαγών. 

«Συναντηθήκαμε με ειδικούς. 
∆ιαβάσαμε πολλά βιβλία και μι-
λήσαμε με ψυχολόγους για το τι 
συμβαίνει στον εγκέφαλο. Εγι-
νε ξεκάθαρο ότι υπήρχε μεγά-

λο περιθώριο για ψυχαγωγία με 
μια νέα ομάδα συναισθημάτων 
να έρχονται και να ενοχλούν τα 
βασικά πέντε».

Η Ανησυχία
Ο πιο σημαντικός από τους 

εισβολείς, βέβαια, έχει να κάνει 
με όσα προσωποποιεί η Ανησυ-
χία. Αβεβαιότητα για την εισα-
γωγή στον κόσμο των «μεγά-
λων», ανησυχία για την εικόνα 
της στον περίγυρο, αναζήτη-

ση έγκρισης και επιβεβαίωσης 
(π.χ. από την προπονήτρια), 
τύψεις κ.ο.κ. – όλα αυτά τα βα-
σανιστικά εμπεριέχονται στην 
Ανησυχία, η οποία φέρνει ακό-
μη μαζί της τη Ζήλια, την Ντρο-
πή και την Ανία. «Μήπως από 
εδώ και πέρα θα έχουμε λιγό-
τερη χαρά στη ζωή μας;», ανα-
ρωτιέται η ίδια η... Χαρά, σε μια 
δυσοίωνη αλλά μάλλον εύστο-
χη παρατήρηση.

Το «κλειδί» φυσικά εδώ είναι 
το χιούμορ, η ατάκα, το έξυπνο 
σενάριο που μας περνάει από 
σεκάνς σε σεκάνς με διασκεδα-
στικό τρόπο, περιλαμβάνοντας 
αρκετές πραγματικά ξεκαρδι-
στικές στιγμές, αλλά και μια 
συγκινητική κορύφωση. 

Στην υποτιτλισμένη εκδοχή 
της ταινίας έχουμε και σταρ 
ηθοποιούς, όπως οι Εϊμι Πό-
λερ, Μάγια Χοκ, Αντέλ Εξαρ-
χόπουλος κ.ά.

Godzilla Minus One ���½
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2023), 124΄
Σκηνοθεσία: Τακάσι Γιαμαζάκι
Ερμηνείες: Μινάμι Χαμάμπε, 
Ριονοσούκε Καμίκι

Διαθέσιμο στην πλατφόρμα του 
Netflix βρίσκεται πλέον το εντυ-
πωσιακό πρίκουελ του κινημα-
τογραφικού μύθου του «Γκοτζί-
λα», το οποίο απέσπασε και το 
Οσκαρ ειδικών εφέ. Αμέσως με-
τά τη λήξη του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου, η Ιαπωνία είναι μια 
χώρα σε συντρίμμια, η οποία 
παλεύει να ορθοποδήσει. Ενας 
νεαρός πιλότος, γεμάτος τύψεις 
από τη θητεία του στον πόλεμο, 
γίνεται μάρτυρας της εμφάνι-
σης ενός πελώριου τέρατος, που 
αποτελεί αποτέλεσμα μετάλλα-
ξης, λόγω της ραδιενέργειας της 
ατομικής βόμβας. Εκείνος, μαζί 
με μερικούς ακόμη συντρόφους, 
θα πάρει μέρος σε μια καινούρ-
για μάχη κόντρα σε έναν τρο-
μακτικό αντίπαλο.

Η ιαπωνική παραγωγή επι-
τυγχάνει να μεταφέρει άρτια 
το πνεύμα του (επίσης ιαπωνι-
κού) μύθου, μέσα από μια εν-
διαφέρουσα ιστορία με πολύ 

ευδιάκριτες ιστορικές προεκτά-
σεις. Το συλλογικό τραύμα του 
πυρηνικού ολέθρου προσωπο-
ποιείται απολύτως στη μορφή 
του Γκοτζίλα, του ραδιενεργού 
τέρατος που επιστρέφει ξανά 
και ξανά για να χτυπήσει την 
Ιαπωνία. Η οικολογική κατα-
στροφή γενικότερα και οι συ-
νέπειές της αποτελούν εδώ θέ-
μα της ταινίας, η οποία μπορεί 
να μη διαθέτει λαμπερούς πρω-
ταγωνιστές, ωστόσο ελάχιστα 
άλλα έχει να ζηλέψει από αντί-
στοιχες αμερικανικές παραγω-
γές. Τα δε οσκαρικά ειδικά εφέ 
είναι πράγματι εκπληκτικά ζω-
ντανεύοντας τόσο το... κτήνος 
όσο και τα θύματά του (πλοία, 
αεροπλάνα, κτίρια), σε μερικές 
από τις πιο εντυπωσιακές σκη-
νές δράσης που έχουμε δει τα 
τελευταία χρόνια στην οθόνη.

 
Τοτέμ ���
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Λίλα Αβιλές
Ερμηνείες: Ναΐμα Σεντιές, 
Μονσεράτ Μαρανιόν 

Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε ένα συγκινητικό 

φιλμ γύρω από την απώλεια και 
τους οικογενειακούς δεσμούς 
αγάπης. 

Η 7χρονη Σολ περνάει τη μέ-
ρα στο σπίτι του παππού της, 
βοηθώντας τις θείες της στις 
ετοιμασίες για το γενέθλιο πάρ-
τι του σοβαρά άρρωστου πα-
τέρα της. 

Καθώς οι εντάσεις μεταξύ 
των συγγενών ανεβαίνουν, το 
σπίτι μετατρέπεται σε ένα μι-
κρό χάος, όπου καταπιεσμένα 
συναισθήματα, προκαταλήψεις 
και μυστικά του παρελθόντος 
έρχονται στην επιφάνεια. 

Η Λίλα Αβιλές περιγράφει 
έξυπνα τη δράση μέσα από τη 
ματιά του μικρού κοριτσιού, 
αντιπαραβάλλοντας τη δική 
της αθωότητα με τον τρόμο 
του θανάτου. 

Η σκιά αυτού του τελευταίου, 
πρακτικά ασύλληπτη για τον 
παιδικό νου, πλανάται σε ολό-
κληρο το φιλμ, το οποίο πάντως 
παραμένει γλυκόπικρο. Σε πο-
λύ καλό επίπεδο είναι και οι ερ-
μηνείες των ενηλίκων, με τους 
γυναικείους ρόλους να βρίσκο-
νται σε πρώτο πλάνο και να κα-
θορίζουν βασικά τις εξελίξεις.

Τα «Κατά Ματθαίον Πάθη» του 
Μπαχ επέλεξε η Κρατική Ορ-
χήστρα Αθηνών για το Πάσχα. 
Ο πήχυς μπήκε ψηλά καθώς το 
σύνολο έχει περιορισμένη σχέ-
ση με την μπαρόκ μουσική. Την 
απαιτητική αναμέτρηση ανέλα-
βε ο Μιχάλης Ζέκε, αρχιμουσι-
κός με σημαντική εμπειρία στη 
μουσική του Μπαχ όπως και ευ-
ρύτερα στη χορωδιακή μουσική. 
Στις 30 Απριλίου στην αίθουσα 
«Χρήστος ∆. Λαμπράκης», ο Ζέ-
κε πέτυχε με τη σύγχρονη αυτή 
ορχήστρα (δηλαδή όχι με ένα 
σύνολο εποχής) να αποδώσει αρ-
κετά από τα στοιχεία μιας «ιστο-
ρικά ενημερωμένης ερμηνείας» 
σε ό,τι αφορά το ύφος της μου-
σικής, τις ταχύτητες, τον σχη-
ματισμό των φράσεων.

Η μουσική σύλληψη στα «Κα-
τά Ματθαίον Πάθη» προσδιορί-
στηκε και από την αρχιτεκτονι-
κή του χώρου, δηλαδή από τη 
χωροταξία των μουσικών δυ-
νάμεων στον ναό του Αγ. Θω-
μά στη Λειψία. Επιθυμώντας να 
δημιουργήσει στη σκηνή του 
Μεγάρου την πλησιέστερη προ-
σομοίωση στην αισθητική του 
ήχου αυτού του χώρου, ο Ζέκε 
χώρισε στα δύο την ορχήστρα, 

τις χορωδίες (Παιδική χορωδία 
«Ροζάρτε», Χορωδία του ∆ήμου 
Αθηναίων) και τους σολίστες. 
Στο κέντρο τοποθέτησε τα μέ-
λη του συνεχούς βάσιμου και τα 
βασικά πρόσωπα του έργου, τον 
Ευαγγελιστή και τον Ιησού. Η 
θεατρικότητα της παρουσίασης 
υποστηρίχτηκε περαιτέρω από 
τη διακριτική σκηνοθετική επι-
μέλεια του Παναγή Παγουλάτου, 
τους υποβλητικούς φωτισμούς 
(Κώστας Μπεθάνης) και τα βί-

ντεο (Αλέξανδρος Ζαμπέτας).
Η ερμηνεία ωφελήθηκε από 

τις πολύ καλές επιδόσεις μεμο-
νωμένων μουσικών της Κρα-
τικής όπως και συνεργαζόμε-
νων μουσικών. Ανάμεσά τους οι 
δύο εξάρχοντες της ορχήστρας 

(Γραμματικόπουλος, Χατζηνικο-
λάου), οι μουσικοί του συνεχούς 
βάσιμου (Ρεπαπής, Χοϊδάς, Μο-
τορίνος) και οι μουσικοί ξύλινων 
πνευστών (Πιλαφτσή, Νικόπου-
λος, Γιάρκε, Βάμβας, Παντελί-
δου, Τρούλλου, Λιοδάκης), ορι-

σμένοι από τους οποίους έχουν 
εμπειρία στην μπαρόκ μουσική. 
Η συνεισφορά τους υπήρξε κρί-
σιμη καθώς μεγάλο μέρος του 
έργου, όπως τα αφηγηματικά 
μέρη και οι άριες, στηρίζεται 
στη λιτή συνεργασία ενός μο-

νωδού με λιγοστά μουσικά όρ-
γανα, συχνά μόλις δύο ή τρία. 

Ταυτόχρονα, η λιτότητα αυτή 
προϋποθέτει άριστες επιδόσεις 
από τα συνεργαζόμενα μέρη. Η 
παραμικρή ατέλεια στην από-
δοση ενός μονωδού ή ενός σο-

λίστα μουσικού οργάνου είναι 
εκτεθειμένη και δεν μπορεί να 
κρυφτεί από τον ήχο ενός μεγα-
λύτερου συνόλου οργάνων. Στα 
μέρη που όλα πήγαν κατ’ ευχήν 
όπως, λόγου χάριν, στην άρια 
της άλτο «Σπλαχνίσου με Θεέ 
μου» (Γκέντε, Γραμματικόπου-
λος), ή σε αυτήν της υψιφώνου 
«Ο Σωτήρας μου είναι αναμάρ-
τητος» (Αντωνέλου, Πιλαφτσή, 
Παντελίδου, Τρούλλου), το απο-
τέλεσμα υπερέβαινε τη μουσική 
διάσταση και μετέφερε το επι-
διωκόμενο συναίσθημα. Φωνη-
τικά θαυμάσιος και δραματικά 
πειστικός ήταν ο Ντάβιντ Φίσερ 
ως Ευαγγελιστής, ενώ ηχηρός 
και ρωμαλέος μάλλον παρά εσω-
στρεφής υπήρξε ο Ιησούς του 
Πόρικ Ρόουαν. Η Φανή Αντω-
νέλου τραγούδησε με διαυγή 
φωνή και τονική ακρίβεια, ενώ 
η Χενριέτε Γκέντε ανέδειξε με 
το θερμό ηχόχρωμά της τα μέρη 
της άλτο. Τις άριες του τενόρου 
απέδωσε ο Βασίλης Καβάγιας και 
αυτές του βαθυφώνου ο Πέτρος 
Μαγουλάς, ο οποίος λίγες εβδο-
μάδες νωρίτερα είχε ερμηνεύ-
σει εξαιρετικά τον Χούντινγκ 
(«Η Βαλκυρία») για την Εθνική 
Λυρική Σκηνή. 

To «Godzilla Minus One» απέ-
σπασε το Οσκαρ ειδικών εφέ.

Η 7χρονη Σολ ετοιμάζεται για το 
πάρτι του βαριά άρρωστου πατέ-
ρα της, στην ταινία «Τοτέμ».

Η ιστορία προέλευσης του ιαπωνικού μυθικού τέρατος

Θεατρικά «Κατά Ματθαίον Πάθη» απ’ τον Μιχάλη Ζέκε

Τι «ακούγεται»
στο μυαλό
μιας έφηβης
Χιούμορ και τρυφερότητα στο σίκουελ

της μεγάλης επιτυχίας της Pixar

Η εμπειρία 
του Ζέκε και 
οι μεμονωμένες 
συνεισφορές 
μουσικών έδωσαν 
ένα αξιοπρεπές 
αποτέλεσμα. 

Η Ράιλι βρίσκεται στο 
κατώφλι της μύησης 
στον καινούργιο κόσμο 
του γυμνασίου και μια 
ολόκληρη μάχη ξεσπάει 
μέσα στο μυαλό της με 
απρόβλεπτες –και πολύ 
αστείες– συνέπειες.

Η Ράιλι έχει να αντιμετωπίσει μια νέα ομάδα φωνών-συναισθημάτων που έχουν κάνει... κατάληψη στο μυαλό της, στην ταινία «Τα μυαλά που κουβαλάς 2».

Η διάταξη των μουσικών, των χορωδών και των μονωδών στη σκηνή του Μεγάρου ενέτεινε τη θεατρικότητα της ερμηνείας.
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Η νέα παραγωγή του σκηνοθέτη 
και διευθυντή, για δεύτερη φορά, 
του ∆ημοτικού Θεάτρου Πειραιά, 
Νίκου ∆ιαμαντή, είναι φιλόδοξη, 
διαφορετική, με ελεύθερη είσοδο 
για το κοινό και έχει θέμα τη ∆η-
μοκρατία. Πρόκειται για δεκάδες 
δράσεις οι οποίες εστιάζουν στο 
τρίπτυχο Υγεία - Γλώσσα - Τροφή 
και θα πραγματοποιηθούν στις 5, 
6 και 7 Ιουλίου σε χώρους απρό-
βλεπτους, που αντιστοιχούν σε 
πτυχές της ∆ημοκρατίας: στο Νο-
σοκομείο «Σωτηρία», στην Εθνι-
κή Βιβλιοθήκη και στην Ιχθυό-
σκαλα.

«Πλατφόρμα δημιουργικής συ-
νεργασίας» ή «δραματουργία του 
επείγοντος» σύμφωνα με τον σκη-
νοθέτη και εμπνευστή της ιδέας, 
το «What We Owe Democracy / 
Τι οφείλουμε στη ∆ημοκρατία» 
έχει στόχο να μας ευαισθητοποι-
ήσει. Να δούμε τι οφείλουμε στη 
∆ημοκρατία, αλλά και από τι κιν-
δυνεύει σήμερα.

Ας σταθούμε στο τελευταίο. 
«Κινδυνεύει από τον φόβο, τον 
εγωισμό, την αλαζονεία, το αλ-
ληλοφάγωμα. Από το αίσθημα 
ότι πάντα φταίνε οι άλλοι, αλλά 
όχι εμείς. Εμείς φταίμε πρώτα 
απ’ όλα στις προσεγγίσεις μας», 
λέει στην «Κ» ο σκηνοθέτης και 
συνεχίζει: «Είναι τόσο ραγδαία 
μετακινούμενος ο κόσμος και 
τόσο ραγδαία τα ερωτήματα που 
αναφύονται και εγκαταλείπο-
νται αμέσως την επόμενη μέρα, 
που ως καλλιτέχνης οφείλεις να 
δώσεις φωνή σε όσα παλεύουν 
μέσα σου. Απάντηση στα ερω-
τήματα του καιρού. Το επείγον 
εδώ είναι η φωνή μέσα σου να 
βρει μια θέση στον μετακινού-
μενο κόσμο».

Σε τρία τοπόσημα
Το κοινό πρέπει να είναι προ-

ετοιμασμένο για το ότι αυτό που 
θα δει στα τρία τοπόσημα δεν εί-
ναι συμβατικό θέατρο. «Αυτή η 
παράσταση-εγκατάσταση είναι 
ένα υβρίδιο συμπεριφοράς. Εί-
ναι σαν το κοινό να πηγαίνει σε 
μια διαδήλωση», λέει ο καταξιω-
μένος σκηνοθέτης και τονίζει ότι 
ο θεατής «πρέπει να έχει χαρά, 
λαχτάρα, τόλμη και σεβασμό. Να 
μιλήσουμε και να διεκδικήσουμε 
απαντήσεις για τον κόσμο μας. Εί-
ναι μια ειρηνική διαδήλωση σαν 
εκείνες που πηγαίναμε μικροί θέ-
λοντας να αλλάξουμε τον κόσμο. 
Αν κάτι με ενδιαφέρει είναι να 
ξαναγυρίσω σε εκείνο το αρχι-
κό όραμα που με έκανε να γίνω 

καλλιτέχνης, θέλοντας να κάνω 
τον κόσμο καλύτερο».

Βέβαια εκείνο το όραμα δια-
ψεύστηκε. «Το μέλλον δεν έρχε-
ται ερήμην μας, δεν είναι απλώς 
μια εποχή του χρόνου. Το μέλλον 
μας το δημιουργούμε, ελπίζουμε 
και ακουμπάμε τα όνειρά μας», 
απαντά και προσθέτει: «∆εν μπο-
ρεί να αφηνόμαστε στις πλατφόρ-
μες και στους αλγορίθμους. Ναι, 
διαψευστήκαμε, αλλά ας προσπα-
θήσουμε ξανά».

Στους χώρους, λοιπόν, του νο-
σοκομείου, της βιβλιοθήκης και 
της αγοράς, όπου όλοι έχουμε δι-
καίωμα στην περίθαλψη, στον 
σεβασμό, στη γνώση και στην 
τροφή, θέλει να δείξει «πως η με-

τακίνηση από το “εγώ” στην κοι-
νότητα, από το ατομικό στο συλ-
λογικό, βρίσκεται στο κέντρο της 
δημοκρατίας». Στην παράσταση 
συμμετέχουν περίπου 60 συγγρα-
φείς, ηθοποιοί, εικαστικοί, ποιη-
τές, χορευτές, μουσικοί, φιλόσο-
φοι, τραγουδιστές της όπερας, 
ιδρύματα και τέσσερις κοινωνι-
κές δομές (για άτομα στο φάσμα 
του αυτισμού, με ειδικές δεξιό-
τητες κ.ά.).

Η δημοκρατία δεν είναι μό-
νο μια μορφή διακυβέρνησης. 
Είναι μια ηθική φιλοδοξία και 
κυρίως είναι μια κατάκτηση της 
βαθιάς ανθρώπινης υπόστασης, 
υπογραμμίζει ο σκηνοθέτης στο 
σημείωμα που θα έχει κάθε θεα-
τής στα χέρια του στη διαδρομή 
Μεσογείων, Φάληρο, Κερατσίνι. 
«Καλούμαστε να παραμείνουμε 
ενεργοί, συμμετέχοντας αλλά και 
αναγνωρίζοντας την ουσιαστική 
ισότητα του άλλου. Η δημοκρατία 
συνεπάγεται μια ηθική ευγένειας 
μεταξύ των αντιτιθέμενων από-
ψεων». Ηθική, δικαιοσύνη, δημο-
κρατία και περιβάλλον, είναι ανοι-
χτές θεματικές και κοινωνικές 
δεσμεύσεις για το τι οφείλουμε.

Πνευματική αναζήτηση
Στην «Κ» εξηγεί το σκεπτικό 

της ιδέας του. «Μια πνευματική 
αναζήτηση και ένας συναισθη-

ματικός χάρτης που δημιουργεί-
ται από συνθέσεις ανθρώπινου 
μεγαλείου. Το νερό, τα ψάρια, η 
θάλασσα, ο ύμνος στο γυναικείο 
στήθος, ένας πατέρας μόνος που 
συντρίβεται στο νοσοκομείο, το 
αέριο της μουστάρδας, η μάγισ-
σα του Μεσαίωνα, μια βρώμικη 
ψιθυριστή ανοίκεια αγκαλιά, άν-
θρωποι που δυσκολεύονται αλλά 
στο τέλος τα καταφέρνουν, οι μι-
κρές ερασιτεχνικές ομάδες πο-
δοσφαίρου, ο Ζακ, τα βιβλία που 
απαγορεύονται κ.λπ.».

Για τον σκηνοθέτη, όλα αυτά 
είναι ένα ζωντανό μνημείο «για 
το εξόριστο πλήθος των ανωνύ-
μων που αποτελούν την αξία του 
κόσμου. Ενα μωσαϊκό, ένα ξύσιμο 
κάτω από την επιφάνεια, ένας ψί-
θυρος θραυσμάτων, επαναλαμβα-
νόμενων και διασταυρούμενων, 
από όπου ο θεατής δημιουργεί το 
προσωπικό του νόημα και τη δική 
του διαδρομή». Οι συμμετέχοντες 
στις δράσεις λειτουργούν εκθέτο-
ντας το υλικό τους, προκαλώντας 
το κοινό σε διαρκή εγρήγορση 
και συμμετοχή στις συζητήσεις.

«Μας ενδιαφέρουν οι ταπεινοί, 
οι αόρατοι, οι μικρές στιγμές με-
γαλείου και υπέρβασης, η υπομο-
νή, ο μόχθος, τα χαρακτηριστικά 
της υγιούς δημοκρατίας και συ-
νομιλίας. Μια πλατφόρμα για να 
ανταλλάξουμε ιδέες, να μιλήσου-

με για τους ψαράδες που χάσανε 
τη θάλασσα και την αγάπη τους, 
για τα ζώα που εξορίζονται με 
βία, για τους μικρούς προφήτες 
και οραματιστές που διασχίζουν 
τον κόσμο, όπως οι μάγισσες του 
Μεσαίωνα».

Αραγε αυτό το φιλόδοξο, πο-
λυπρόσωπο στοίχημα καθρεφτί-
ζει τη φυσιογνωμία που θέλει να 
δώσει ο καλλιτεχνικός διευθυντής 
του ∆ημοτικού Θεάτρου Πειραιά 
και στον οργανισμό αυτό; «Θέ-
λω να λειτουργήσει με εντελώς 
εξωστρεφή τρόπο, ενώνοντας 
δίκτυα, τόπους, γενιές, τοπόση-
μα, ανθρώπους. Να γίνει γέφυρα 

ισορροπίας. Οχι να είναι άλλο ένα 
καλό θέατρο, αλλά ένα θέατρο με 
τολμηρή φωνή, χωρίς αποκλει-
σμούς. Στη διάρκεια της πρώτης 
θητείας μου βρήκε τη θέση του 
στον θεατρικό χάρτη, τώρα ορα-
ματίζομαι ένα θέατρο που δημι-
ουργεί μέλλον. Το κοινό θέλει να 
δει να δοκιμάζονται νέα πράγμα-
τα κι αυτό που το κουράζει είναι 
οι συνταγές επιτυχίας και δήθεν 
πρωτοπορίας».

Τον χειμώνα στο ∆ΘΠ, μεταξύ 
άλλων, θα δούμε τον «Θείο Βά-
νια» από τον ∆ημήτρη Καταλει-
φό, μια παράσταση του Γιώργου 
Κουτλή και της ομάδας του πά-
νω στο ελληνικό θέατρο με τους 
Ν. Καραθάνο και Β. Μαγουλιώτη, 
την παραγωγή «Ορίζοντας της 
γυναικείας επιθυμίας» με τις ∆α-
νάη Λιοδάκη, Μπριγκένα Γκίστο, 
∆ανάη Θεοδωρίδου, σε χώρους 
εντός και εκτός ∆ΘΠ κ.ά.

Οι συντελεστές
Οι θεατές της ιδιαίτερης αυ-

τής παράστασης θα έχουν έναν 
καλοσχεδιασμένο από τη Βάσω 
Αβραμοπούλου χάρτη-οδηγό με 
τα σημεία των δράσεων για να 
μπορούν να κινηθούν στους χώ-
ρους. Τα δρώμενα ξεκινούν στις 
19.00 και ολοκληρώνονται τρεις 
ώρες αργότερα.

 Στην παράσταση, που αποτε-
λεί συμπαραγωγή του Φεστιβάλ 
Αθηνών με το ∆ημοτικό Θέατρο 
Πειραιά, ακούγονται κείμενα των 
συγγραφέων Ηλία Μαγκλίνη, Μι-
χάλη Μακρόπουλου, Γλυκερίας 
Μπασδέκη, Σοφίας Νικολαΐδου, 
Χρήστου Χρυσόπουλου, Νική-
τα Σινιόσογλου. Συμμετέχουν οι 
ηθοποιοί-περφόρμερ Πέρης Μι-
χαηλίδης, Μάνια Παπαδημητρίου, 
∆ανάη Παπουτσή, Ομηρος Που-
λάκης, Βαγγέλης Ρόκκος, Γιάν-
νης Τσορτέκης, Εβελίνα Αραπίδη, 
Αντρέας Κολίσογλου, Αρης Λά-
σκος, Κωνσταντίνος Μίχος, Ελίνα 
Παπαθεοδώρου, Χρήστος Σκούρ-
τας, οι εικαστικοί Μπάμπης Βενε-
τόπουλος, Φίλιππος Τσιτσόπου-
λος, Χριστίνα Μήτρενσε, Ελένη 
Ρήγα και οι τραγουδιστές όπερας 
Νίκος Σπανάτης, ∆ανάη Μπερή, 
Σοφία Παπαδημητροπούλου. Επί-
σης ο Κώστας Βόμβολος, ο Θο-
δωρής Γκόνης, η ΚΣΟΤ με τον 
∆άφνι Κόκκινο. Οι παρεμβάσεις-
θραύσματα είναι των Σταύρου 
Ζουμπουλάκη, Αντρέα Φλουρή, 
Μιχάλη Μητσού, Σπύρου Φλο-
γαΐτη, Νίκου Μαραντζίδη, Σάββα 
Μιχαήλ, Κατερίνας Μάτσα, Γιάν-
νη Στογιαννίδη, Φώτη Βλαστού, 
Αντώνη Μακρυδημήτρη, Θόδω-
ρου Γεωργίου.

Μια παράσταση «σαν διαδήλωση»
Ο Νίκος Διαμαντής μιλάει για τη φιλόδοξη παραγωγή «What We Owe Democracy / Τι οφείλουμε στη Δημοκρατία»

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Η παράσταση αποτελεί 
συμπαραγωγή του Δη-
μοτικού Θεάτρου Πει-
ραιά και του Φεστιβάλ 
Αθηνών και θα πραγμα-
τοποιηθεί σε απρόβλε-
πτους χώρους: στο Νο-
σοκομείο «Σωτηρία», 
στην Εθνική Βιβλιοθήκη 
και στην Ιχθυόσκαλα.

Ο σκηνοθέτης και διευθυντής του ∆ημοτικού Θεάτρου Πειραιά Νίκος ∆ιαμαντής στις πρόβες της ιδιότυπης παράστασης-εγκατάστασης «What We Owe Democracy / Τι οφείλουμε στη ∆ημο-
κρατία». «Αν κάτι με ενδιαφέρει, είναι να ξαναγυρίσω σε εκείνο το αρχικό όραμα που με έκανε να γίνω καλλιτέχνης, θέλοντας να κάνω τον κόσμο καλύτερο», λέει στην «Κ».

ΣΤ
ΑΥ

Ρ
Ο

Σ 
Χ

Α
Μ

Π
Α

Κ
Η

Σ

ΣΤ
ΑΥ

Ρ
Ο

Σ 
Χ

Α
Μ

Π
Α

Κ
Η

Σ

«Ως καλλιτέχνης οφείλεις να δώ-
σεις φωνή σε όσα παλεύουν μέσα 
σου», λέει ο Νίκος ∆ιαμαντής.

Μέρος του πολυπρόσωπου καστ της παράστασης που θα πραγματοποιηθεί για τρεις ημέρες, 5, 6 και 7 Ιουλίου. Συμμετέχουν περίπου 60 συγ-
γραφείς, ηθοποιοί, εικαστικοί, ποιητές, χορευτές, μουσικοί, φιλόσοφοι και τραγουδιστές της όπερας.
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ΕΞΑΙΡΕΤΙΚΗ ΠΟΙΟΤΗΤΑ 

ΕΡΥΘΡΟΣ ΟΙΝΟΣ 

ΛΕΥΚΟΣ ΟΙΝΟΣ 

ΒΙΩΣΙΜΗ ΑΝΑΠΤΥΞΗ

ΤΙΜΗΣ ΕΝΕΚΕΝ

ΧΑΛΛΟΥΜΙ

ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΟ ΠΡΟΪΟΝ

ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΕΛΑΙΟΛΑΔΟΥ

ΓΕΩΡΓIΚΗ ΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΑ

ΜΠΙΡΑ

ΣΤΗΡΙΖΕΙΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΗΣ
ΚΥΠΡΙΩΝ ΠΑΡΑΓΩΓΩΝ

ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΗΣ
BΙΩΣΙΜΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΠΕΡΗΦΑΝΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ

TA ΒΡΑΒΕΙA
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